
dolenjka, d . d .

NOVO MESTO
DECEM BER - M ESEC “ M IP ” NOVA GORICA V “D O LEN JK I”

krače zadnje 
m ortadela Šam pion 
pečeni v rat V.R 
vikend salam a 
k raški p ršu t ex tra  b.k. V.P.

redna  cena 
797,60 SIT/kg 

1.528,00 SIT/kg 
2.113,60 SIT/kg 
1.964,10 SIT/kg 
6.058,40 SIT/kg

akcijska cena 
599,00 SIT/kg

1.099.00 SIT/kg
1.399.00 SIT/kg
1.499.00 SIT/kg
3.999.00 SIT/kg

V soboto, 11. decem bra, od 7. do 19. ure dežurna trgovina 
NAKUPOVALNI CENTER DRSKA.
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Po čem smrdi v Pionovem ozadju?
V Pionu, v katerem dela tudi deset nekdanjih delavcev kanižarskega rudnika, že poldrugo leto v 
negotovosti - Naročil veliko, a zaradi neplačanih računov dobavitelji nočejo dati več materiala

KANIŽARICA - Ko so začeli zapirati rudnik rjavega premoga v 
Kanižarici pri Črnomlju, je država objavila razpis za prezaposlovanje 
rudniških delavcev. Izbran je bil Alojz Urnaut iz Velenja in poleti leta 
1997 je na črnomaljskem Majerju začelo z delom podjetje Pion, v kate
rem pa že poldrugo leto bolj životarijo kot živijo, zato je delavcem začelo 
popuščati potrpljenje.

V Pionu je začelo delati 11 lju
di, pozneje jih je bilo zaposlenih 
celo 22, danes pa jih je še 18, od 
tega 10 nekdanjih delavcev rudni
ka. Znano jim je. da je za zaposli
tev vsakega od njih lastnik podjet
ja dobil 4,5 milijona tolarjev, za 
nakup strojev pa 250 tisoč DEM. 
“A če bi denar zares vložil tja, ka
mor je bil namenjen, bi imeli da
nes redno proizvodnjo, in to  na 
sodobnih strojih . Naši stroji pa 
bolj spominjajo na delovne pripo
močke ali m uzejske p rim erke , 
medtem ko moramo proizvodnjo 
večkrat prekiniti, ker preprosto  
nimamo s čim delati. In to kljub 
tem u, da so naši izdelki, to rej 
strešna okna, podstrešne stopnice

Neuspešen pobeg
Treh kaznjencev z Doba

DOB PRI M IR N I-V  pe
tek, 3. decem bra, ob 18.37 je 
iz Zavoda za prestajanje kaz
ni zapora Dob skušala pobe
gniti skupina treh obsojenc
ev. Pri vračanju od večerje iz 
skupne jedilnice so S. K., Z. 
M. in D. C. na skrivaj za 
pustili 3. bivalni oddelek in 
odšli proti zavodski žični in 
betonski ograji. Prerezali so 
prvo vamostno-žično ograjo 
in drug za drugim vstopili v 
varovalni, petmetrski ograjni 
pas. Pri tem se je  sprožil sig- 
nalno-varnostni alarm . Po
begli se niso ustavili na klic 
“S to j!” niti rta opozorilne  
s tre le . O bso jenec  S. K. je 
uspešno preskočil 3,5 metrov 
visoko betonsko ograjo. Z. 
M. in D. C. ni uspelo in ju  je 
prestregel paznik.

Pobeglega je skupina za
sledovala v mraku po težkem 
in razmočenem terenu okrog 
1,5 kilometra in ga ob 19.50 
prijela v jarku opuščene pe
karne v bližini vasi Puščava. 
V zasledovalno akcijo je bilo 
vključenih 22 paznikov iz za
voda in 6 policistov iz PU 
Novo mesto. U prava RS za 
izvrševanje kazenskih sankcij 
jim izreka pohvalo, saj so s 
hitro in ustrezno organizira
no akcijo uspeli p reprečiti 
pobeg skupini obsojencev, 
obsojenih na dolgo zaporno 
kazen.

L. M.

in lesene line tržno zelo zanimivi 
in imamo veliko naročil iz dom o
vine in tujine, celo iz Amerike,” so 
skoraj v en glas pred tednom dni 
pripovedovali delavci v Pionu, ko 
je njihova proizvodnja zopet ob
stala. Le nekaj delavcev, ki še ved
no razrezujejo deske na Majerju, 
je delalo, medtem ko so tisti, ki so 
se v začetku letošnjega leta prese
lili v veliko novo halo na rudnik v 
Kanižarici, stali križemrok.

“Dobavitelji materiala so dolgo 
dajali na up, a sedaj ne zmorejo 
več. Nam pa je  bilo vedno in nam 
je še danes veliko do tega, da dela
mo. D elali smo celo ponoči, od 
doma nosili svoje orodje, iz svoje
ga žepa kupovali vijake, prevozili 
na tisoče nikoli plačanih kilome
trov, sam o da smo pravočasno 
dokončali naročene izdelke. “Na
grajeni” smo bili z nerednimi pla
čami. Zadnjo smo dobili v začetku 
novembra za septem ber, pol re
gresa pa v bonih K ovinotehne, 
kjer si ne moremo kupiti kruha. A 
bi vse potrpeli, če težave ne bi tra
jale že leto in pol,” so tarnali de
lavci, ki so po njihovem prepušče
ni sami sebi. Lastnik U rnaut se ni 
oglasil pri njih že od letošnje po
mladi, m edtem ko so prokurista 
A ndreja Glušiča iz Velenja videli 
le nekajkrat, kljub obljubam pa ga 
ni bilo že nekaj mesecev.

ODDAJTE PRAZNIČNO 
VOŠČILO PRAVOČASNO

NOVO MESTO - Če bodo 
praznična voščila za naslov
nike v tujini oddana do 10. 
decem bra in za naslovnike v 
Sloveniji vsaj do 20. decem
bra, Pošta Slovenije zagotav
lja pravočasno dostavo.

KRVODAJALSKE 
AKCIJE V DECEMBRU 

IN JANUARJU
Rdeči križ S lovenije bo d e 

cembra in januarja organiziral 
krvodajalske akcije s sloganom  
“Leto 2000 lahko začnete s ple
m enitim  d ejanjem ”, obenem  
pa želijo opozoriti na m ožnost 
a v to tr a n s fu z ije  kot n a č in u  
zdravljenja z lastn o  krvjo. V 
Sevnici bo krvaodajalska akci
ja  29. in 30. decem bra, v Čr
nom lju 18. januarja , v Semiču  
19. jan u arja  in v M etlik i 20. 
januarja.

NA POTI V EVROPO

Kmetijski salto mortale
Čeprav že dolgo vemo, da bo našemu kmetijstvu v naročju 

Evropske unije trda predla, smo si ves čas lagali, da bo imela 
razumevanje za naše posebnosti. Tik pred zdajci pa so naši 
pogajalci s področja kmetijstva zadevo pogledali drugače. Kot 
je  bilo pretekli teden razumeti državnega sekretarja za kmetijst
vo Francija Buta, je Slovenija začela ubirati povsem drugačno 
pot. Načrt je  tak, da jemlje dih. Slovenija naj bi do konca leta 
2002, torej v pičlih dveh letih, popolnoma prilagodila pravni 
red na področju kmetijstva. Tako bi lahko namesto moledo
vanja za prehodna obdobja upravičeno zahtevala kompenza
cijska plačila za kmetijstvo iz unije.

Država naj bi zato že v naslednjih tednih pospešeno spreje
mala nove zakone in predpise s tega področja. To ji  bo v neka
terih primerih morda uspelo, toda kdo bi vedel povedati, kako 
se bodo novim razmeram tako na hitro prilagodile državne 
službe s področja kmetijstva ? Kako se bodo v novem redu, hitro 
spisanih predpisih in novem svetu znašla predelovalna pod
jetja in kmetje? Vratolomnega preobrata ni več mogoče ustavi
ti, saj sm o prva prizora z izvozom rdečega mesa in mleka že 
videli. Zaostritev meril pri odkupu mleka in sprostitev državno 
določenih cen sta odjeknili tudi med kmeti južno od Ljubljane. 
Čeprav v ministrstvu zatrjujejo, da bodo rane sproti mazali z 
neposrednimi plačili kmetom in z drugimi ukrepi, je  usoda 
majhnih kmetov negotova.

BREDA DUŠ1Č GORNIK

Delavci pravijo, da se lastnik 
izgovarja, da ne izpolnjujejo na
črtov, a je  po njihovem kriv sam, 
ker jim ne zagotavlja materiala. Za 
norm alno proizvodnjo bi morali 
imeti dva do trikrat več materiala, 
kot ga imajo na voljo, sicer pa bi 
m oralo biti v tako veliki hali za 
rentabilno poslovanje dvakrat več 
delavcev, ki bi delali v dveh iz
menah, a na boljših strojih, kot jih 
imajo sedaj, kjer delajo čudeže. 
Predvsem pa se pri njih porajajo 
vedno nova vprašanja, na katera 
ne znajo odgovoriti, in se srečuje
jo s številnimi neznankami, ki sijih 
ne znajo pojasniti. Tudi zato sluti
jo, da v ozadju nekaj zelo smrdi. 
“Zakaj so nas na domu obiskovali 
kriminalisti, kot da smo kriminal
ci, in smo jim morali kazati pla
čilne liste? Zakaj so nam  pred 
časom, ko smo želeli težave v Pio
nu obelodaniti v medijih, zagrozili, 
naj tega ne storim o?” je le dvoje 
izmed mnogih vprašanj, na katera 
niso dobili odgovora. A  kljub vse
mu pravijo, da so še vedno priprav
ljen i d e la ti, to d a  nič več pod 
takšnimi pogoji kot doslej, temveč 
le, če začnejo od začetka, z ničle.

(Nadaljevanje na 2. strani)

SPOM ENIK - V spominski avli Na vratih, novomeškem panteonu vsem, 
ki so darovali svoja življenja za svobodo slovenskega naroda, so odkrili 
doprsni kip dolenjskega rojaka Staneta Potočarja - Lazarja, delo kiparja 
Janeza Pirnata. (Foto: A . B.)

Brez NOB-ja bi osramočeni sklanjali glave
Odkritje doprsnega kipa Staneta Potočarja - Lazarja v spominski avli v Novem mestu - 
Govornik Ciril Zlobec - Vztrajanje na prvotni odločitvi je vrlina posameznika in naroda

NOVO MESTO - V nedeljo dopoldne so na lepi slovesnosti Na vratih, 
na vhodu v historično Novo mesto, v Mušičevi spominski avli, “tem 
slovenskem, dolenjskem in novomeškem panteonu narodnih herojev, 
talcev, borcev in drugih, ki so darovali svoja življenja za svobodo slov
enskega naroda”, kot je dejal slavnostni govornik, partizan, pesnik, ak
ademik Ciril Zlobec, odkrili doprsni kip dolenjskega rojaka Staneta 
Potočarja - Lazarja, narodnega heroja, nosilca spomenice 1941, gene
ralpolkovnika, legendarnega poveljnika Gubčeve brigade, 31. divizije 
in 9. korpusa slovenske vojske, delo kiparja Janeza Pirnata.

V kulturnem programu so so- Lazar eno vidnejših mest, naj si

sodelovanje z Nemci pomembnej
še od odpora proti njim. Zato je 
prav, da stojijo spom eniki tega 
obdobja, posvečeni spom inu in 
spoštovanju ljudem, ki so ga obli
kovali.” A. B.

delovali Partizanski pevski zbor, 
ki letos obhaja 55-letnico delova
nja, P ihaln i o rk e s te r  T rebnje , 
dram ska um etnica M ilena Z u 
pančič in Jože Falkner.Ciril Z lo
bec je v svojem odločnem in na
vdahnjenem govoru med drugim 
dejal: “Spomenik Stanetu Poto
čarja - Lazarju postavljamo kot 
enem u svetlih simbolov n arod 
noosvobodilnega boja . A tega 
spomenika ne postavljamo v ve
selem razpoloženju, kajti tako kot 
med vojno je slovenski narod tudi 
danes razdeljen in mnogi gledajo 
na taka obelež ja z maščevalno 
mislijo, ki ni daleč od tiste med 
vojno. Tudi danes ni vseeno, na 
kateri strani je bil kdo v letih, ko 
je bil ves svet razklan na dve po
vsem različni polovici, na fašizem 
in antifašizem. Tiste, ki danes po
novno obujajo takratne sovražne 
delitve, vodi predvsem nezadošče- 
nost, da niso bili zgodovinsko na 
pravi strani.

Stane Potočar - Lazar je bil, če 
uporabim izraz tistih, ki grdo in 
sramotilno govorijo o NOB-ju, iz
razit človek kontinuitete. Ta izraz 
danes zelo pogosto uporabljajo v 
slabšalnem pomenu. Prav ta last
nost, kontinuiteta, se pravi vztra
janje na prvotni odločitvi ne gle
de na posledice in težave, je vrli
na tako posameznika kot naroda. 
In hkrati je preziranje kontinui
tete, tradicije dobrega in plemeni
tega, ena od rak ran slovenske 
družbe...

Kdor dvomi o vrednotah boja, 
v katerem je imel Stane Potočar -

skuša p redstav lja ti, kako bi se 
danes pogovarjali z drugimi nar
odi, kako naj bi postali del enako
pravne Evrope, če bi bila v slo
venskem narodu med leti 1941 - 
1945 praznina ali celo, če bi bila 
samo kolaboracija. Če ne bi bilo 
NOB-ja, bi osramočeni sklanjali 
glave. Ker pa se to ni zgodilo, lah
ko s ponosom gledamo na ta naš 
čas. Kdor pa doma iz strankarskih 
razlogov še zm eraj ponižuje in 
sramoti ta čas, naj stopi pred sve
tovno javnost in pove, da je bila na 
S lovenskem  k o lab o rac ija  p o 
membnejša od NOB-ja, da je  bilo

ssmj.
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Suhy na Dunaju
Pregledna razstava 
grafik v Albertini
DUNAJ - Danes, 9. decem

bra, bodo ob šestih zvečer v 
svetovno znanem umetnost
nem muzeju Albertina, ki 
hrani eno največjih zbirk 
grafičnih listov v Evropi, od
prli razstavo gratlk akadem
skega slikarja Branka Suhv- 
ja  iz Novega mesta. Po raz
stavi v Rimu je to že druga 
večja razstava novomeškega 
likovnega ustvarjalca v tuji
ni. Na Dunaju se bo pred
stavil s 75 grafikami, ki so 
nastale v zadnjih 25 letih nje
gove bogate ustvarjalne poti. 
Na otvoritveni slovesnosti, ki 
seje bo udeležil tudi sloven
ski poslanik Ivo Vajgl, bo vi
olinistka Victoria Martino 
zaigrala Srebotnjakovo Im
provizacijo na T artinija. 
Razstava bo odprta do 20. 
februarja.

Slavnostni govornik je bil partizan, 
pesnik, akademik Ciril Zlobec
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K ošarka Pokal Saporta

KRKA TELEKOM : MLEKARNA KUNIN (Češka)
Novo m esto , 

športna dvorana Marof, 
torek, 14.12.1999, ob 19. uri

Pokrovitelja: Ključavničarstvo Ivan Slapničar, s.p. 
Deosan, d.o.o., Ljubljana

Žrebanje vstopnic: Mobičuk (Kobra)OH

h iše  maribor d .o .o .

H i š e  p o  v a š i  m e r i

V R E M E
V petek bo deževalo, v so

boto zjutraj pa bodo pada
vine prenehale. Čez dan in 
tudi v nedeljo bo spremen
ljivo oblačno, a večinom a 
suho vreme.

Berite danes
stran 2:
•  Vse bolj potrebna 
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stran 7:
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avtonom ije v Kostanjevici

REVOZU PRIZNANJE 
ZA POSLOVNO 

ODLIČNOST
LJUBLJANA - V torek, 7 de

cembra, je ministrica za gospo
darske dejavnosti dr. Tea Petrin 
predsedniku Revozove uprave 
Bernardu Coursatu na slovesno
sti v Cankarjevem domu v Ljub
ljani izročila najvišje republiško 
priznanje za kakovost - Priznanje 
za poslovno odličnost, ki ga pode
ljuje Vlada Republike Slovenije. 
Ob prejemu priznanja je predsed
nik uprave novomeškega avtomo
bilskega podjetja poudaril, da je 
nagrada plod desetletnih prizade
vanj Revoza na področju vodenja 
sistema celovite kakovosti in pri
znanje vsem zaposlenim za odgo
vorno delo pri zagotavljanju ka
kovosti izdelkov in storitev v skr
bi za zadovoljstvo kupcev.

FRANCE GORŠE V 
DOLENJSKI BANKI

NOVO MESTO - Včeraj, 
8. decembra, so v avli Dolenj
ske banke v Novem mestu 
odprli razstavo del akadem 
skega kiparja Franceta Gor- 
šeta. Na ogled bo do 20. de
cem bra. O b tej priložnosti 
p red s tav lja jo  tud i stensk i 
um etniški ko led a r za le to  
2000, ki prikazuje nekaj po
membnejših kiparjevih umet
nin.
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Vzajemna zdravstvena zavarovalnica
Nova in s ta ra  zavarovalnica h k ra ti - Poslovati je  začela 1. novem bra - Po načelu 
vzajem nosti med m lajšim i in sta re jšim i - Z avarovanje nap isano  tud i na  kartici

NOVO MESTO - Od 1. novembra letos posluje nova zdravstvena 
zavarovalnica, Vzajemna. To je zavarovalnica, ki jo je po dopolnitvi 
zakona o zdravstvenem varstvu in zdravstvenem zavarovanju ustanovil 
Zavod za zdravstveno zavarovanje Slovenije (ZZZS) in nanjo prenesel 
vse pogodbe, police in obveznosti. Zavarovanke in zavarovanci za pros
tovoljno zdravstveno zavarovanje pri Zavodu so postali z ustanovitvi
jo nove zavarovalnice zavarovanci in lastniki Vzajmne.

Vzajemna ima sedež v Mali uli- ročno prostovoljno zdravstveno

ali pri Vzajemni napisano tudi na 
novi kartici zdravstvenega zavaro
vanja.

J. D.

ci 5 v Ljubljani, njene poslovne 
enote po Sloveniji pa poslujejo na 
lokacijah območnih enot ZZZS, 
in sicer na Dolenjskem in v Beli 
krajini v Novem mestu, Trebnjem, 
Črnomlju in Metliki. Vzajemna je 
prva specializirana zavarovalnica 
v Sloveniji, ki skupaj s področjem 
obveznega zdravstvenega zavaro
vanja zagotavlja več kot milijonu 
zavarovancev dolgoročno zdravst
veno varnost. V Vzajemni zdrav
stveni zavarovalnici zavarovanci 
sklepajo zavarovanja po načelu 
vzajemnosti med mlajšimi in sta
rejšim i, kar pom eni, da m lajša 
generacija z vključitvijo v prosto
voljno zavarovanje pomaga starej
šim. Mlajši pa si z zgodnejšo vklju
čitvijo v zavarovanje zagotovijo 
nižjo prem ijo skozi celo tno ob
dobje zavarovanja. Na ZZZS po
udarjajo, da medgeneracijska vza
jem nost predstavlja human odnos 
med zavarovanci in je  protiutež 
komercializaciji področja prosto
voljnih zdravstvenih zavarovanj. 
Vzajemna ima tudi edina v Slove
niji soglasje državnega U rada za 
zavarovalni nadzor za novo dolgo-

zavarovanje , ki bo om ogočalo  
mlajši populaciji ustvarjati rezer
vacije za starost.

Na zavodu opozarjajo , da že 
sklenjena zavarovanja veljajo še 
naprej in so prenesena na Vza
jem no, prav tako še naprej velja
jo  stare zelene izkaznice o prosto
voljnem zavarovanju, in sicer pri 
zdravnikih, kjer še nimajo opreme 
za branje novih kartic, sicer pa je 
prostovoljno zdravstveno zavaro
vanje, ki ste ga sklenili na ZZZS

KMALU NOVA POŠTA
DVOR - V središču Dvora so 

že zabrneli stroji gradbenega pod
jetja Tehnika iz Novega mesta in 
podjetnika Kovača iz Žužem ber
ka. Na mestu bivšega kulturnega 
doma in propadajočih drvarnic bo 
do sredine prihodnjega leta zras
la nova stavba, v kateri bodo pro
stori pošte, dvorana za kulturne 
prireditve in tudi več lokalov, svo
je  prostore v večnamenskem do
mu pa bodo imela tudi društva in 
občina.

UMRL JE  
DANIJEL LEPIN
LJU B L JA N A  - V L jub

ljani je  v 87. letu starosti umrl 
Danijel Lepin, nosilec parti
zanske spom enice 1941. V 
O dboru Osvobodilne fronte 
Novo mesto je deloval že leta 
1941. Med vojno je bil med 
drugim kom andant novome
škega vojnega območja, po
močnik načelnika O ddelka 
za zaledje pri Glavnem štabu 
NOV in POS, načelnik vojne 
oblasti IX. korpusa in nam e
stnik kom andanta Tržaškega 
vojnega območja. Bil je  tudi 
odposlanec Kočevskega zbo
ra. Po vojni je  opravljal po
m em bne dolžnosti v Izvrš
nem svetu SR Slovenije, bilje 
poslanec Republiške skupšči
ne, več let generalni direktor 
Slovenskih železnic in na vo
dilnih mestih v Zvezi rezerv
nih vojaških starešin Slove
nije in Zveze borcev NOB 
Slovenije.

Vse bolj potrebna pomoč na domu
Občine so dolžne poskrbeti za varstvo starejših - Kako je  za starejše poskrbljeno na 
novomeškem koncu? - Nujni občinski program i in veliko sodelovanja vseh vpletenih

NOVO MESTO - Če se bo prebivalstvo še naprej staralo z enakim 
ritmom kot doslej, bo čez 20 let v Sloveniji že petina prebivalcev 
starejših od 65 let. Starostnikov je vse več tudi na Dolenjskem, kjer je 
bilo po statističnih podatkih konec lanskega leta 12 odst. prebivalcev, 
starih nad 65 let. Kot je pričakovati, je njihov delež največji na območju 
škocjanske in žužemberške občine, kjer dosega oz. že tudi presega 15 
odst. Taki podatki narekujejo, da se tudi na območju nekdanje občine 
Novo mesto vprašamo, kako je poskrbljeno za starejše in kaj je treba 
še storiti.

Nedavno je novomeška občina 
na pobudo Zveze društev upoko
jencev Novo mesto in tukajšnjega 
društva upokojencev pripravila 
posvet 0  tej temi. O bčine Novo 
mesto, Šentjernej, Škocjan, Dole
njske Toplice, M irna Peč in Ž u
žemberk bi morale še v tem letu 
sprejeti program, po katerem bo
do postopno organizirale pomoč 
na domu kot redno dejavnost. Pri 
tem lahko sklenejo pogodbo z jav
nim  zavodom , kak ršn a  s ta  na 
prim er dom starejših občanov in 
center za socialno delo. Na jav
nem natečaju lahko podelijo kon
cesijo drugi pravni osebi ali zaseb
niku ali pa same ustanovijo javni 
socialnovastveni zavod.

Center za socialno delo in dom 
starejših v Novem mestu naj bi v 
sodelovanju z občinami ter s civil
nimi organizacijami in društvi pri
pravila predlog drugačnih oblik 
varstva starejših, kot so dnevno 
varstvo, stanovanja za stare, varo
vana stanovanja in drugo. Menijo, 
da bi m oralo ministrstvo nem u
doma opredeliti tudi možnost os
krbe ostarelih oseb v tuji družini.

Za učinkovito delo bo potreb
no dobro sodelovanje vseh stro
kovnih služb in društev, ki so že 
danes vpletene v varstvo, in po
moč starejšim  osebam , zato  bo 
odslej usklajeval Center za social
no delo. Domovi za ostarele (N o
vo mesto ima 359 mest, Črnomelj 
205, Metlika 124 in Trebnje 136) 
že vrsto let nudijo tudi pomoč na 
dom u, ki, vsaj v novom eškem

• Pomoč na domu je v zadnjih 
letih preko javnih del že zaživela 
v občinah Žužemberk in Šent
jernej. V slednji pomoč poteka v 
okviru centra za socialno delo, v 
Žužemberku pa s pomočjo KS 
Hinje. Na območju upravne enote 
Novo mesto poleg tega deluje še 
30 neprofitnih in prostovoljnih 
organizacij, ki so si v svoje pro
grame zapisale, da bodo skrbele 
za starejše. Med najvidnejšimi so: 
Območno združenje Rdečega kri
ža, Karitas, društva upokojencev 
in invalidov ter razna humanitar
na društva. V novomeškem domu 
starejših deluje 5 skupin za samo
pomoč za ostarele, že v prihod
njem letu pa lahko ob pomoči 
medgeneracijskega društva Ža
rek pričakujemo podobne sku
pine za samopomoč po vseh obči
nah na novomeškem območju.

primeru, zajema raznovrstno po
moč od prinašanja kosil, pomiva
nja posode in čiščenja do pomoči

pri oblačenju, umivanju in negi ter 
do pomoči pri vzpostavljanju sti
kov z okoljem. Poleg tega ponu
jajo še storitve, ki niso del javne 
službe (priprava kurjave, likanje, 
pranje, generalno čiščenje, frizi- 
ranje, fizioterapija itd.) Na osnovi 
dolgoletnih izkušenj in strokovne
ga osebja Dom stare jš ih  Novo 
mesto ponuja občinam, da sklene
jo z njim pogodbo.

B. D UŠIČ GORNIK

L jubljan sko  p ism o

Kaj je laž 
in kaj resnica?
So bili borci res “proti”?

LJUBLJANA - Na srečanjih 
svoje stanovske organizacije se 
novinarji pogosto pogovarjamo, 
o čem in kako pisati, da bi nam 
ljudje verjeli. A to pomeni, da bi 
javnost ne smela brati laži izpod 
naših peres. Vendar se dogaja 
tudi to, tisk objavlja laži. V največ 
primerih jih javnosti posredujejo 
nečlani Društva novinaijev Slove
nije ali pa avtorji pisem bralcev.

Tako je ob desetletnici rojstva 
Demosa v tisku zakrožila trditev, 
da je slovenska borčevska orga
nizacija leta 1991 “odločno na
sprotovala slovenski osamosvojit
vi iz skupnega balkanskega kot
la”. In kaj je res? Zveza združenj 
borcev in udeležencev NOB Slo
venije ni nikoli, niti leta 1991 niti 
kasneje, nasprotovala slovenski 
osamosvojitvi. Prav nasprotno! 
Že julija 1990 je takraktni njen 
Izvršni odbor sklenil, da se slo
venski delegati ne bodo udeležili 
11. kongresa ZZB Jugoslavije, ki 
je bil sklican za 20. julij 1990, in 
ob tem zapisali: “ ... Borci podpi
ramo proces polne uveljavitve 
Republike Slovenije kot države, 
ki so ji bili položeni temelji že v 
času NOB z zgodovinskimi skle
pi zbora odposlancev v Kočevju 
oktobra 1943 in potrjeni na II. 
zasedanju AVNOJ...” Ob koncu 
novembra 1990 se je omenjeni 
Izvršni odbor v javni izjavi zavzel 
za miren in dogovorjen razhod 
jugoslovanskih narodov, če po 
dogovorni poti ne bo mogoče 
doseči novega sporazuma med 
njimi, ki bi omogočil polno suve
renost slehernega naroda, nji
hovih držav, vključno s pravico do 
odcepitve.

Pred plebiscitom 11. decembra 
1990 je v posebni javni izjavi 
odločno podprl plebiscit in po

zval vse člane, da se plebiscita 
udeležijo in “ ...da tudi ob tem 
dejanju zgodovinskega pomena 
odločno zastavijo svoj glas in 
vpliv v prid slovenske suverenosti 
in državnosti.” Ob agresiji JLA 
na Slovenijo je Izvršni odbor 28. 
junija 1991 v imenu udeležencev 
NOB izrazil najgloblje ogorčenje 
in odločen protest zaradi surove 
agresije enot JLA ter očitnega 
poskusa okupacije Republike 
Slovenije. V tej izjavi je med dru
gim zapisal: “...Prepričani smo, 
da slovenski narod, tako kot ob 
okupaciji 1941. leta ne bo do
pustil, da bi zlomili njegovo jas
no izraženo voljo po svobodi, 
neodvisnosti ter lastni, suvereni 
državi...” ter pozval vodstvo ar
made in vse odgovorne, naj takoj 
prenehajo z nasiljem in krvopre- 
litjem. Posebne izjave, s katerimi 
so obsodili nasilje in pozvali JLA, 
naj takoj preneha z agresijo, so 
posebej sprejeli še upokojeni 
generali, nekdanji borci ter stare
šine JLA, bivše taboriščnice in 
bivši slovenski španski borci. V 
javni izjavi 9. julija 1991 pa Je 
Izvršni odbor borčevske orga
nizacije izrekel iskreno priznanje 
pripadnikom teritorialne obram
be, njihovim vodstvom ter pri
padnikom in štabu civilne zaščite, 
se zavzel za iskanje miroljubnih m 
demokratičnih poti za razrešitev 
jugoslovanske krize, da bi sc izog
nili nadaljnjim žrtvam ter obsodil 
neodgovorne in brutalne grožnje, 
ki so še vedno prihajale iz armad
nih vrhov.

Vse te izjave in stališča so bila 
v celoti ali vsaj v povzetkih objav
ljena v vseh najpomembnejših 
slovenskih medijih. Danes govo
riti, daje bila slovenska borčevska 
organizacija proli osamosvojitvi 
Slovenije, je torej zlonamerna 
laž. Takšno pisanje, ki je v očit
nem nasprotju z znanimi dejstvi 
in z novinarskim kodeksom, je p° 
naši zakonodaji tudi kaznivo de
janje. Avtorji vedo, da mnoge 
borčevske organizacije in PoS®' 
niezniki nimajo ne volje ne sred
stev, da bi takšne pisce kazensko 
preganjali, in se zanj tudi zato 
odločajo brez strahu, da bi ju" 
kdo stopil na prste.

VINKO BLATNIK

Po čem smrdi...
(Nadaljevanje s 1. strani)

no pripravljeni delati, toda nič več 
pod takšnim i pogoji kot doslej, 
temveč le, če začnejo od začetka, 
z ničle.

Silvo Grdešič, direktor rudnika 
Kanižarica v zapiranju, je  pojasnil, 
da je komisija, ki jo  je  imenoval 
nadzorni svet rudnika Kanižarica, 
o dob rila  glede na investicijski 
program  Pionu denar za preza
poslovanje rudniških  delavcev. 
Tega denarja ne bo potrebno vr
niti, če bodo v Pionu zaposlili za 
nedoločen čas 14 rudniških delav
cev in če podjetje ne bo šlo v ste
čaj. Delovna mesta m ora deloda
jalec pripraviti v 18 mesecih, ta 
rok pa mu lahko podaljšajo še za 
dvakrat po pol leta. “V poslovne 
odločitve se rudnik nima pravice 
vtikati, če pa bodo kršene pravice 
delavcev, bomo sprožili postopke. 
Budno namreč spremljamo, kaj se 
dogaja v Pionu in ko bodo nastali 
pogoji, bomo posredovali in vnov
čili bančno garancijo,” je  pojasnil 
Grdešič.

Jožef Kočevar, sekretar belo
kranjske območne sindikalne o r
ganizacije ZSSS, pa je  dejal, da 
imajo na sindikatu zvezane roke. 
“Letošnjo pomlad je bila v Pionu 
desetdnevna stavka, za katero jav
nost ni zvedela, ker nismo želeli 
škoditi podjetju, ampak v pogovo
ru z delodajalcem  najti rešitve. 
Upali smo, da bomo težave rešili

• Tik pred zaključkom redakcije 
smo zvedeli, da so delavci Piona 
v ponedeljek popoldne zopet za
čeli delati, ker jim je delodajalec 
zagotovil material za dokončanje 
200 strešnih oken in 100 kosov 
stopnic. Do srede decembra jih  
morajo namreč narediti za nem
škega kupca. Do zaključka naše 
redakcije pa zaposleni še niso  
dobili plač za oktober, delodajalec 
jim jih je obljubil za ta teden.

z Glušičem, saj U rnaut ni bil re
sen in je na veliko zapravljal de
nar. Glušič je obljubil redne plače 
do 18. v m esecu, regres, plačilo 
dobaviteljem te r redno proizvod
njo. A se je  le en mesec držal do
govora o izplačilu plač, vse ostalo 
so bile prazne obljube,” je dejal 
Kočevar, ki vidi rešitev za delavce 
le v tem, da se prezaposlijo, če le 
najdejo delo drugje.

M. BEZEK-JAKŠE

Sindikat in 
delavci nemočni
N ajem nik v Podpreski 

odpustil vse delavce
PODPRESKA - Pravkar se iz

teka drugo leto, ko je v Lesni in
dustriji Podpreska začelo škripati 
v proizvodnji, medsebojnih odno
sih m ed vodstvom in delavci in 
seveda zaradi vse bolj nerednih 
plač. Ko so kmalu v začetku 1998. 
leta ostali brez njih, so nekateri 
začeli zapuščati potapljajočo se 
barko, drugi, ki te možnosti niso 
imeli, pa so v začetku aprila s po
m očjo  s in d ik a ta  N eo d v isn o st 
začeli s stavko.

Tako je bilo skoraj vse preteklo 
leto  zaznam ovano z različnim i 
zbori, sestanki z upniki, tiskovni
mi konferencam i, srečanji s so
cialnim i službami, občino in ne 
nazadnje s sodišči, ki do danes še 
niso uspela razvozlati tega gordij
skega vozla. Končno je najemnik 
obrata , ki je  sicer še vedno last 
LIK-a iz Kočevja, stavko razve
ljavil in vse delavce odpustil z ute
meljitvijo, da sindikalno članstvo 
ni bilo preneseno, ko je LIK od
dal obrat v najem. Pogodbeni do
kumenti sicer govore o subcesij- 
skih obveznostih  najem nika, a 
kaže, da tega ni nihče prebral.

Ob tej tudi za današnje čase ne
navadni tragediji ni nihče prislu
hnil glasu zaposlenih. Tudi sindi
kat ni bil kaj prida uspešen. Uspel 
je, da so letos delavci začeli p re
jem ati nadomestila iz Zavoda za 
zaposlovanje, ki pa nikakor niso 
realen odraz plač, dokler sojih še 
prejemali. Seveda pa borih 26 ti
sočakov prejema le še 12 delavcev.

Zadnja razprava, ki je bila raz
pisana na Delovnem in socialnem 
sodišču za 17. novembra, je  bila 
spet preložena. Če so delavci ne
koč zahtevali stečaj, bi bili sedaj 
zadovoljni tudi s prisilno poravna
vo. Lastnik obrata LIK Kočevje 
kratko odgovarja, da obrat proda
ja. Prizadeti prosijo  sodišča za 
prednostno obravnavo, očitno pa 
je, da še vedno igra prvo violino 
najem nik, ki jih  je spravil v ta 
brezupni položaj. A k o ŠMERL

Avto opremiti za zimo
M arsikom u so verje tno  ostali v spom inu prizori z m nogih od 

n a š ih  ce s t ob  n ed av n em  o b iln em  sn ežen ju : p re v rn je n i, v 
najboljšem  p rim eru  sam o zaustavljeni tovorn jak i na klancih; 
avtobusi, ki so kljub svoji dobri oprem i obtičali zaradi drugih 
voz il s p o m a n jk lj iv o  z im sk o  o p re m o . V ozn ik i so  z n o v a  
spoznavali, kako n u jno  je , da  svoja vozila d o b ro  obu je jo  za 
zim o. V isok sneg in gladka cesta v p retek lih  zim ah m enda ni
sta bila dovolj teh ten  razlog za nabavo zim ske oprem e in vse 
preveč šoferjev je baje vozilo po svetu s pom anjkljivo o p rem 
ljenim i stroji. L etošn ja  zim a je  za to  v znam enju  novega zako
na, ki uvaja obvezno zim sko oprem o. Kaj m en ite  o  zakonski 
uvedbi obvezne zim ske o p rem e?  G re  za nu jen  u k rep  v p rid  
državljanu ali za  u radn iško  nasilje nad  vozniki? V erjetno p red 
pisu vendarle  ne gre ugovarjati, saj obvezna zim ska oprem a, 
če drugega ne, p rih ran i p ren ek a te ri to la r  in dosti žicev. Č e bo 
zakon v očeh  javnosti v ideti dovolj strog, verje tno  na  cestah  
pozim i ne bo  več slabo oprem ljen ih  avtom obilov. Č e vzam em o 
stvar z lahkotne plati, b o  tisti čas m anj lep od  sedanjega: zdaj, 
ko obtičijo  v klancih, ljudje lahko vsaj stopijo  iz svojih cestn ih  
železnih škatel in si voščijo dober dan! O  prijazosti bo poročala  
ka te ra  naslednjih  anket, to k ra tn a  piše o  zimski oprem i.

ROMANA KOČEVAR, učiteljiva 
iz Gradca v Beli krajini: “Nujno je, da 
so vozila za zimo dobro pripravljena, 
res pa je, da sta marsikoga o tem 
prepričala le zakon in kazen. Pri nas 
avto opremimo za zimo, a ne zaradi 
zakona, temveč zato, da tudi pozimi 
varno pridemo na cilj. Še posebej pa 
bi morali paziti na dobro opremo vozil 
poklicni šoferji, a sama z njimi nimam 
slabih izkušenj.”

ANTON FILAK, kmet iz Gribelj: 
“Prisilni ukrepi niso priljubljeni, 
vendar pozdravljam zakon, če  bo 
pripom ogel k varnosti na cestah. 
Vsak bi moral vedeti, da je  dobro 
imeti zimsko opremo, a je nekatere 
sneg presenetil, ko je že veljal zakon 
o  zim ski op rem i. Tudi sam  sem  
zavlačeval z zam enjavo zim skih  
gum, a zdaj vem, da moram to sto
riti do 15. novembra.”

SENJA KEKEC, inkasantka p a r
kirnine, iz Novega m esta: “U vedba 
obvezne zimske oprem e je pam eten in 
koristen ukrep, saj bo gotovo pripo
mogel k varnosti v prometu. Vidim, da 
ljudje to v glavnem upoštevajo, saj ima 
večina avtom obilov zim ske gum e. 
K ako je  to  p o treb n o , se je  dob ro  
pokazalo ob zadnjem hudem -sneže
nju, ko tisti z letnim i gumam i niso 
mogli nikam or.”

T O N I M LA K A R, šo fe r v V D C  
Krško-Leskovec, iz Žadovinka: “Vo
zim varovance zavoda. Z a to  je  p o 
membno, da je  vozilo oprem ljeno za 
zimo. Tudi svoj avtomobil opremim za 
zimo. Na cestah so pozimi še zastoji. 
Policija verjetno prepozno izloči iz 
prom eta vozila brez zimske oprem e, 
predvsem tovornjake. Vsi vozniki pa 
žal ne upoštevajo slabih vremenskih 
razm er.”

SONJA ČERNOGA, svetovalka na 
oddelku za prostorsko načrtovanje in 
razvoj občine Brežice: “Mislim, da ta 
zakon povečuje varnost na cesti. 
Upam, da ne bo sam sebi namen. Ver
jetno pa bi bil lahko v določenih pri
merih nekoliko manj strog. Dosti se 
vozim. Zato se trudim, da bi imela 
zmeraj, posebno pozimi, čim varnejše 
vozilo, ker je to dobro zame in za 
druge voznike.”

TONICA KOZINC, predmetna 
učiteljica na blanški osnovni šoli, s 
Pokleka nad Blanco: “Na golfu ima
mo zimske gume samo na pogonskih 
kolesih, medtem ko smo katrco dodo
bra obuli, s tem da smo montirali zim
ske pnevmatike na vsa štiri kolesa 
predvsem zato, ker štirikrat tedensko 
vozimo otroka v sevniško glasbeno 
šolo in skušava z možem pač čim bolj 
zmanjšati tveganje na cesti.”

M A R IJA  G R O Z N IK , kuharica  
v T rim u  T re b n je : " M e n i se  zd i 
odveč, d a  sp loh  m ora  biti p red p is  
o  obvezni zim ski o p rem i, n o rm a l
no bi nam reč  bilo , da  bi vsak vsaj 
za  svojo v arnost v cestnem  p ro m e 
tu  p o sk rbe l v največji m eri, če mu 
je  že vseeno , kaj se dogaja  z d ru g i
mi. Pri nas sm o p ravočasno  p o sk r
b e li, d a  so  b ile  z im ske  g u m e  na 
vseh ko lesih  našega  fo rd a .” 

M ELITA  M A D Ž A R , podjetn ica 
iz K o čev ja : “ M en im , d a  sem  za 
svo jega je k le n e g a  kon jička  k a r v 
redu  posk rbe la . Im a nove zim ske 
pnevm atike, v prtljažniku verige ter 
m etlice za čiščenje snega z avtom o
bila in oken. N isem  pa tako  zado
voljna kot s svojim avtom obilom  s 
čiščenjem  cest! Kljub vsej oprem i 
avtom obila sem  m orala  kar nekaj
k ra t v službo peš!”

JANKO KLUN, ekonom  v domu 
Starejših obnčanov v Kočevju, iz Rib
nice: “Letos, ko je takšen zakon, mis
lim, da smo vsi vozniki pripravljeni na 
zinto. Če že kdo prej ni gledal na last
no v arn o st, sedaj g leda na kazni! 
Zahteve niso prevelike, še posebno, če 
greš na daljšo pot. Vsa oprem a, ki se 
zahteva, se v snežnih razm erah tudi 
rabi! O sebno mi ni pom em bno, če 
tako zakon zahteva ali ne!”
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Novomeška kronika j
M ERCATOR - Govorice o 

tem, da bo zaželena nevesta 
Dolenjka končno le podlegla 
čarom najboljšega soseda, bo
gatega M ercatorja, in dopolni
la njegov harem, so zadnjo so
boto dobile novega netiva. D i
rektor Dolenjke Milan Jakopin 
je vsem na očeh nakupoval v 
M ercatorjevem hiperm arketu 
na Cikavi. Pozorni opazovalci 
ga večkrat videvajo tudi v druž
bi s Stanetom Hribarjem, direk
torjem M ercatorja Dolenjska. 
Morda se bo pa iz vsega izcimil 
M ercator Dolenjka.

BARAKE - Z lasti starejša 
blokovska n a se lja  v N ovem  
mestu m očno kazijo na črno 
postavljene barake, ki sojih  na 
vseh m ogočih in nem ogočih  
krajih postavili lastniki avtomo
bilov in jih uporabljajo kot ga
raže. Seveda jih je  v to prisilila 
stiska, saj v naseljih Nad mlini, 
Jakčeva in drugih niso gradili 
garaž, kjer pa so jih, jih je  ob
čutno prem alo. Tako avtom o
bili zasedajo večino razpoložlji
vega prostora in taka naselja so 
zato še bolj neurejena, izgleda- 
jo zanem arjeno in zanikrno.

CEGLENICA - Mestni pro
met, ki se mu poskusno obdob
je izteče konec leta, ima že več 
potnikov kot prve tedne, čeprav 
še ni prav zaživel in se avtobusi 
še pogosto vozijo prazni. M ar
sikateremu pa je mestni promet 
prišel zelo prav ob nedavnem 
močnem sneženju. Ko z oseb
nim avtom niso mogli nikakmor 
in tudi potem, ko je bilo zaradi 
kupov snega pomanjkanje par
kirnih prostorov še večje kot si
cer, je  bil mestni prom et naj
boljša izbira. No, z novim letom 
obljubljajo tudi nove avtobuse, 
ki bodo nadom estili sedanje, 
stare, izrabljene in kadeče. Mor
da bodo takrat popravili tudi 
ime ene od končnih  postaj - 
Ceglenica v pravilno Cegelnico.

Ena gospa je  rekla, da Revo
zovi delavci plačujejo člane sve
ta delavcev, da se ti v njihovem  
imenu m ed sabo kregajo.

m u z e jsk a  delavnica  
TUDI V SOBOTO

NOVO MESTO - Dolenjski 
muzej bo zaradi velikega zani
manja o rganiziral novoletno 
delavnico tudi v soboto, 11. de
cembra, od 10. do 12. ure. H k
rati se muzej opravičuje vsem, 
ki se 4. decem bra zaradi preve
likega števila udeležencev niso 
raogli vključiti v delavnico.

i z  N o v o i v i t i k e  
  p o  u o d  M j < N j CE

V času od 22. novembra do 5. 
decembra so v novomeški porod
nišnici rodile: Jožica Vardijan iz 
Adlešičcv - Petro, Darja Plevanč 
2 Gmajne pri Raki - Boruta, Zori
ca Vlahovič iz Črnomlja - Anjo. 
Karmen Švalj iz Dolnje Brezovi
ce - Marka, M arjeta Blažič iz 
Zdinje vasi - Miho, Renata Pav
lič z Dolnje Težke Vode - Saro, 
“ arbara Luzar iz Črmošnjic - 
Laro, Veronika Rifelj z Vrhtreb- 
njega - Klavdijo, Tatjana Barbo z 
Lešnice - Roka, Milka Kuhelj 
Gorenc iz Leskovca pri Krškem - 
'akoba, Martina Golob iz Stran
ske vasi - Evgena, Natalija Cvel
bar iz Šentjerneja - Lucijo, Azra 
Mušič iz Kočevja - Jerneja, Slavi
ca Vardijan iz Žakanja - Maria, 
Mateja Letnar iz Krškega - Tima, 
Betka Bojanec iz Srednjega Gr- 
^evja - Jana, Mojca Teme iz Lo
ške vasi - Vida, Nataša Stojnic z 
Grabrovca pri Metliki - Anjo, 
Vladislava Vidic iz Malenške vasi 
'dečka, Marinka Bijek iz Praproč 
'  deklico, Nataša Poljanec z Urš- 
nih sel - Aljaža, Irena Veselič iz 
prnomlja - Niko, Martina Žagar 
J* Dolenjega Podboršta - Jero, 
Danijela K ram ar iz Jablana - 
Lina, Darinka Maver iz Graden- 
ca - Andraža, Štefka Lekše iz 
Grobelj - Miha, Maja Djuričič iz 
Miheljc vasi - D aria, M arija 
Klemenčič iz Plcmberka - Nino, 
Dušica Krajič iz Rosalnic - dekli
co.

Novo mesto: Suzana Brulc iz 
Glice Slavka Gruma - Niko, Jel
ka Rom iz Ulice Slavka Gruma - 
Matevža, Danica Lukšič iz Ulice 
!vana Roba - Evo, Sretena Bo
govič iz Ulice Slavka Gruma I - 
L Hipa, Alenka Andolšek iz Trži
ta ulice 6 - Jureta.

Čestitam«!

MA* i z  N A Š I H  O B Č I  N MA*

NOVO M ESTO - Novomeško 
podjetje Gimpex je bilo ustanov
ljeno pred sedmimi leti kot gene
ralni zastopnik podjetja Renault

---------------------------------- N
Suhokranjski drobiž
PREDSTAVILI SO SE TUDI 

MLADI - Na mali slikarski koloniji 
Žužemberk 99 je sodelovalo tudi 
dset učencev osnovne šole Žužem
berk, ki so ustvarjali pod vodstvom 
dolgoletnega prizadevnega mentor
ja Martina Šuštaršiča. Svoja dela so

O TO ČEC - Šest trojčkov in če- 
tvorčke iz novomeške in šentjer- 
nejske občine je Miklavž novome
škega Rotary kluba letos obdaril 
že 7. leto zapored. Tako kot vsa 
leta doslej je bila tudi letošnja pri
red itev  na M ik lavžev  dan  na 
Otočcu, popestrili pa sta jo  glas
bena in p lesna točka v izvedbi 
otrok. Rotarijski Miklavž je ob
daril trojčke in četvorčke, vsaka 
d ru ž in a  pa  je  dob ila  še po 20 
tisočakov za vsakega otroka.

Miklavžev sprejem in obdaritev 
je ena od stalnic v program u no
vomeškega Rotary kluba, enega 
od trinajstih slovenskih tovrstnih 
klubov in edinega na Dolenjskem, 
ki deluje od 1993 in je  član rotarij- 
ske družine, ki šteje več kot 27.500 
klubov po vsem svetu z 1,2 milijo
na članov.

“N ovom eški R otary  klub pri 
svojem delovanju namenja veliko 
pozornost socialnemu programu, 
ki obsega razne humanitarno-so- 
cialne dejavnosti,” pravi predsed
nik novomeških rotarijcev Frane 
Smerdu. Tako so novomeški ro- 
tarijci zbrali pol kupnine za stano
vanje za dolenjsko društvo para
plegikov, štipendirajo rejenko iz 
Bele krajine m ed visokošolskim 
študijem, vsakemu otroku, ki se 
rodi v novomeški porodnišnici, 
podarijo slikanico, ob 100-letnici 
Leona Štuklja so za novo športno 
dvorano v okviru Šolskega centra,

ki se im enuje po slovitem novo
meškem olimpioniku, prispevali 
semafor.

Večino denarja, potrebnega za 
te in podobne projekte, dobijo z 
donacijam i, del pa ga prispeva 
seveda tudi 28 članov s članarino, 
ki znaša okoli 55 tisočakov na leto. 
Tudi celoten izkupiček od vstop
nine in sponzorskih sredstev od 
gledališke predstave Toneta Part
ljiča Na svidenje nad zvezdami, ki 
jo  bo gledališka skupina KUD 
Svoboda s Senovega izvedla 28. 
januarja prihodnje leto v Kultur
nem centru Janeza Trdine v No
vem mestu, bo šel za njihove so
cialne programe. A. B.

DOBRODELNI 
KONCERT V ŠKOCJANU

ŠK OCJA N-V  nedeljo, 12. 
decem bra , ob 17. uri bo v 
dv o ran i g o s tiln e  L u zar v 
Škocjanu dobrodelni koncert 
družinskega tria Novina pod 
geslom  “Šamo življenje za 
druge je  vredno življenja”. 
Na koncertu bodo predstavili 
tudi CD Kje si zdaj?, ki so ga 
izdali pred kratkim. Celoten 
izkup iček  b o d o  n am en ili 
bolnim otrokom. Vstopnice 
bodo prodajali uro pred kon
certom.

GG uživa zaupanje lastnikov gozdov
Novomeško GG odkupi toliko lesa kot v prejšnjih časih • Gozdarstvo rešujejo dodatne 

dejavnosti - Prenovili žago na Pogancah, uredili vrtnarijo - Končno koncesija?

Novomeški Gimpex letno proda ISO Renaultovih avtobusov 
in tovornih vozil - Stare tovornjake vzamejo v račun

SN EG  PADA S STREH  - Debela snežna odeja na strmih strehah na novomeškem Glavnem trgu pom eni veliko 
nevarnost za pešce in za parkirane avtomobile. Tako se je  prejšni petek sprožil plaz s strehe nekdanje Oblakove 
hiše in snežna gmota je grdo spremenila obliko prednjih delov treh spodaj parkiranih avtov (na fotografiji dva od 
njih). Lastniki oziroma najemniki trgovine Andor nekaj hiš naprej pa so poklicali gasilce, da so očistili grozečo 
snežno gmoto s strehe, preden bi ta naredila razdejanje pod sabo. Pri tem se postavlja tudi vprašanje odgovornosti 
za škodo, ki jo  povzroči sneg ali ledene sveče. (Foto: A. B.)

NOVO MESTO - Letos bodo v Gozdnem gospodarstvu Novo mesto, 
ki na svojem območju gospodari z 22.000 ha državnih gozdov (od 28.500 
ha, kolikor jih je bilo pred denacionalizacijo), les pa odkupuje tudi od 
zasebnih gozdnih lastnikov, dosegli načrtovano proizvodnjo, to je 
110.000 kubikov lesa iz državnih in 55.000 kubikov odkupa iz zaseb
nih gozdov.

“Teh 55 tisoč kubikov odkupa iz 
zasebnih gozodov je toliko kot v 
časih, ko smo bili edini uradni od- 
kupovalec lesa na tem  območju,” 
pravi mag. Tone Šepec, direktor 
delniške družbe GG Novo mesto. 
“To govori, da se je  zaupanje last
nikov gozdov v G G  povrnilo, saj 
v 54 letih, kolikor GG pod razni
mi imeni obstaja, nismb pri odku
pu lesa nikomur ostali nič dolžni.” 
G G  največ lesa p roda slovenski 
lesno-predelovalni industriji - na 
prvem mestu je Straški Novoles - 
velik kupec je krška Celuloza, 10 
do 15 odst. pa ga izvozijo, pretež
no slabši les za predelavo v iverne 
plošče, največ v Italijo.

“G ospodarske razm ere v naši 
dejavnosti se v zadnjih letih po
slabšujejo,” trd i d irektor Šepec. 
“V zadnjih dveh leti se cene lesa 
nišo povečale, inflacija pa povzro
ča večje stroške dela, kar se mora 
odraziti v slabših poslovnih rezul
ta t ih .” V endar v novom eškem  
GG-ju še stikajo konec s koncem. 
Njihova letna realizacija znaša 2,2 
milijarde tolarjev, od tega gre na 
račun  lesa iz d ržavnih  gozdov 
tretjina, ostali dve tretjini pa pri
nesejo odkup lesa iz zasebnih goz
dov, predelava lesa, vrtnarska de
javnost, peskokop in vzdrževanje

gozdnih cest. “Preživimo po zaslu
gi dodatnih dejavnosti, saj je  goz
darski del vse manj don o sen .” 
Stanje se je  poslabšalo tudi zara
di uvedbe davka na dodano vred
nost, kajti na plačila kupcev čaka
jo dva do tri mesece, v tem  času 
pa mora podjetje financirati drža
vo z DDV-jem; zaradi tega imajo 
pri državi stalno vezanih več kot 
50 m ilijonov to la rjev , kar jim  
povzroča nem ajhne likvidnostne 
težave.

Kljub težavam in nespodbudne
mu stanju se v G G-ju trudijo in 
znatna sredstva vlagajo v razvoj in 
posodabljanje proizvodnje. Tako 
so stare traktorje za spravilo lesa 
zamenjali z novimi, sodobnimi, ki

Mag. Tone Šepec

Gimpex odkupi stare škatle

za prodajo gospodarskih vozil. Do 
sedaj je  imel G im pex prodajn i 
cen ter le v Novem mestu, sredi 
novembra pa so Novomeščani v 
Ljubljani na Viču odprli nov pro- 
dajno-razstavni salon s servisom.

Renault preko Gimpexa v Slo
veniji letno proda preko 150 gos
podarskih vozil, od lahkih gospo
darskih vozil s 3,5 tone skupne 
mase, težkih tovornjakov, vlačil
cev ter priklopnikov do sodobnih 
potovalnih in mestnih avtobusov. 
Letošnja prodaja bo v primeru z 
lansko približno enaka, s tem da 
je prodanih več avtobusov..

L etošnja novost iz program a 
Renaultovih lahkih gospodarskih 
vozil je  družina Mascot, ki obse
ga lahka tovorna vozila od 3,5 do 
6,5 tone skupne mase, v Gimpexu 
pa v sodelovanju  s kooperan ti

• Podobno kot seje Revoz odločil 
za akcijo, v kateri ponuja kupcem
200.000 tolarjev za osebna vozila, 
starejša od 10 let, so se v Gimpexu 
odločili, da bodo tovorna vozila, 
starejša od 12 let, vzeli v račun za
300.000 tolarjev, če se kupec od
loči za nakup vozila iz družine 
Renault Mascott, in 400.000 to
larjev v primeru nakupa vozila iz 
družine Renault Midliner. Akcija 
ima nedvomno tudi ekološki vi
dik, saj dotrajana tovorna vozila 
bistveno bolj onesnažujejo okolje 
kot dotrajani osebni avtomobili. 
Renaultova tovorna vozila Mas
cott in Midliner so opremljena z 
sodobno opremo Intercooler ACE, 
ki zagotavlja manjšo porabo gori
va in manjše oddajanje okolju 
škodljivih snovi.

poskrbijo za več kot 15 različnih 
nadgraden j, od prekucnika do 
sm etarskega vizila in dvigala za 
opravljanje del na višini.

I. V.

DAN ODPRTIH VRAT
NOVO MESTO - Dijaški dom 

Novo mesto organizira Dan odprtih 
vrat v četrtek, 9. decembra, ob 17. 
uri. Na prireditev vabi vse zaintere
sirane, predvsem starše, učitelje in 
ostale strokovne delavce iz os
novnih in srednjih šol. Ogledali si 
boste lahko: življenje in delo v 
domu, predstavitev projektov Da
nes za jutri in Zdrav dom, sc ude
ležili delavnice o učenju in za
svojenosti mladih, si ogledali razsta
vo izdelkov naših dijakov iz inter
esnih dejavnosti, prisostvovali pred
stavitvi prehram benih  izdelkov 
naših dobaviteljev.

so vsi o p rem ljen i z da ljin sko  
vodenimi vitli; zamenjujejo kam- 
nione za prevoz lesa. L etos so 
povsem prenovili žago na Pogan
cah in jo  najsodobneje opremili; 
po novem vse delo poteka v zapr
tem prostoru, s tem pa so močno 
izboljšali delovne razmere. Nalož
ba je veljala 140 milijonov to lar
jev, zmogljivosti pa so povečali za 
30 do 40 odst., in to  ob istem šte
vilu delavcev. Letos so zaključili 
tudi investicijo v novomeško vrt
narijo: trgovina ima več kot 350 
m2 zaprtih prostorov, drevesnica 
je  na več kot 400 m2, v enoti v 
Straži so zgradili rastlinjak za po
trebe cvetličarne. Celotna zadeva 
je stala več kot 50 milijonov tolar
jev.

Sedaj na novomeškem GG-ju 
dela 235 ljudi (leta 1986 jih je  bilo 
786), zaposlen i, upokojenci in 
bivši zaposleni so tudi največji, 64- 
odstotni lastniki podjetja. “P ri
hodnje leto naj bi končno prišli do 
koncesijske pogodbe z državo, za 
sklenitev katere si slovenski GG- 
ji zaman prizadevamo že od leta 
1994, predlog za določitev vsebine 
te pogodbe pa je že dve leti na 
sodišču. Seveda si bomo še naprej 
prizadevali za posodabljanje naše 
proizvodnje, izboljšanje delovnih 
razm er in nasploh za razvoj pod
jetja, izboljšanje stanja pa priča
kujemo tudi na trgu surovin,” je 
optimistično zaključil mag. Šepec.

A. BARTELJ

Avstrijski Ilbau 
v Šentjerneju

Mešano podjetje naj bi poskrbelo 
za nepovratna sredstva

ŠENTJERNEJ - Po dolgotraj
ni in mestoma mučni razpravi, v
kateri se je ponovno izkazalo, da
v občinskem svetu obstajata dva 
ostro ločena bloka, je na zadnji 
seji šentjernejskega občinskega 
sveta pozicijski blok z večino gla
sov dosegel sprejem vseh predla
ganih sklepov v zvezi s projektom 
zbiranja in čiščenja odpadnih vo
da v občini. Čeprav so tudi opozi
cijski svetniki zagotavljali, da so za 
u red itev  te za nadaljn ji razvoj 
občine in še posebej Šentjerneja 
nadvse pom em bne stvari, pa so 
prepričani, da bi se morali zadeve 
lo titi d ru g ače , p redvsem  pa z 
domačim podjetjem, novomeško 
K om unalo, ne pa z avstrijskim  
Ilbauom. Še posebej jim ne gre v 
račun, da še preden so znani do
konča cena zbiranja in čiščenja 
odplak in stroški obratovanja ce
lotnega sistema, ustanavlja občina 
z Ilbauom  jav n o  p o d je tje . Po 
prepričanju občinskega vodstva in 
vladajoče koalicije pa je to potreb
no, saj naj bi prav to podjetje po
iskalo čimveč nepovratnega de
narja, predvsem v Evropski skup
nosti. O d tega, koliko denarja  
bodo tako dobili, pa bo odvisna 
tudi končna cena čiščenja.

S sprejetjem sklepov na zadnji 
seji je  pravzaprav stekel projekt 
“Ravnanje z odpadnimi vodami v 
šentjernejskim  občini”, in to na 
podlagi študije, ki jo je  izdelalo 
avstrijsko podjetje Ilbau. Javno 
podjetje za ravnanje z odpadnimi 
vodami, ki ga bodo ustanovili, pa 
bov51-odst. lasti občine, 49 odst. 
pa bo imelo avstrijsko podjetje.

A. B.

razstavili v mali galeriji ob telovad
nici šole ob boku priznanih akadem
skih slikarjev in slikark. Ob otvoritvi 
sta sodelovali tudi Petra Banko in 
Špela Knafelc, mladi slikarki, in pri
jazno stregli gostom (na sliki).

VINO IN SOK - Predsednik 
odbora za obnovo gradu pri občini 
Žužumberk Slavko Gliha je Petru 
Lavriču, izkušenemu vinogradniku 
in sedanjemu predsedniku Društva 
vinogradnikov, priporočil, naj vino
gradniki na prihodnji slikarski 
koloniji v Žužemberku predstavijo 
tudi suhokranjska vina, ki postaja
jo vse bolj kvalitetna in cenjena.

SEJA ODBORA - Konec novem
bra je bila že_9. seja za obnovo gradu 
pri občini Žužemberk. Slavko Gliha 
je prisotne seznanil s prizadevanji, 
da bi v Žužemberk “pripeljali" čim 
več denarja in ustavili propadanje 
gradu. Gotovo bo k temu pripomo
gel tudi Zbornik 2000, o katerem je 
bilo v nadaljevanju seje največ pove
danega. Predano in vestno delo 
pokojnega Marjana Legana, uredni
ka prvega zbornika, je vse člane 
odbora zavezalo, da bodo nadalje
vali to delo, v pomoč pa jim bo v 
prihodnje priskočil tudi Jože Roz
man, urednik Kmečkega glasa, ki bo 
vodil uredniški odbor zbornika. Ta 
bo izšel v sredini leta 2000.

S. M.

ROTARIJSKI M IK1A VZ - Miklavževo obdarovanje trojčkov in četvorčkov 
je  železni repertoar Rotary kluba Novo mesto. Šest trojčkov in četvorčke iz 
novomeške in šentjemejske občine je rotarijski Miklavž obdaril na Otočcu, 
kjer so jim  pripravili tudi otroški glasbeno-ptesni program. (Foto: A. B.)

Radodaren rotarijski Miklavž
Rotary klub Novo mesto je že 7. leto zapored za miklavževo obdaril 

trojčke in četvorčke iz novomeške in šentjemejske občine

N AG RAD E R4ZISKO VALCEM  IN  INOVATORJEM - V  petek, 3. de
cembra, je  v Dolenjski galeriji novomeški podžupan mag. Boris Dular 
podelil nagrade za dosežke na področju raziskovalne in inovacijske dejav
nosti v novomeški občini za letošnje leto. To je bila že 22. podelitev teh na
grad. Tokrat sojih dobili (z leve): Janez Sovič (ZTKS), Rozalija Skobe (OŠ 
Center, oba za mentorsko delo z  mladimi), A nton Redek (Labod, za ino
vacijsko delo), Darko Krevs (Revoz, za inovacijsko delo), Matevž Harlander 
(gimnazija Novo mesto, za raziskovalno delo mladih), Marija Vida Kra
mar, dr. med. (bolnišnica Novo mesto, za življenjsko delo), doc. dr. Janko 
Kos (Krka, za raziskovalno in inovacijsoo delo), Jože Golob (Revoz, za 
inovacijsko delo), mag. Jože Malenšek in Aleša Punčuh Kolar (oba Krka, 
za raziskovalno in inovacijsko delo). (Foto: A. B.)
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Zdravnikov ni v Metliko
Štipendisti metliškega zdravstvenega doma se po končanem 

študiju zaposlijo drugje - Sodobna oprema - Predlogi svetnikov

M ETLIKA - Metliški svetni
ki so se na zadnji seji seznanili 
z delom  in težavami v tukajš
njem zdravstvenem domu. D i
rektor dr. Blaž M lačak je  po
hvalil, da je  opremljenost doma 
na državnem povprečju, z ultra
zvočno diagnostiko ter aparatu
rami za diagnostiko srca in oži
lja pa so celo nad slovensko rav
nijo. Prav tako so v zadnjih letih 
dodobra obnovili in posodobili 
dom.

Seveda pa brez težav ne gre. 
N ajvečja je  zaradi odhajan je  
zdravnikov. Čeprav jih je zdrav
stveni dom z lastnim denarjem  
štipendiral že veliko, so po kon
čanem  š tu d iju  odšli. D anes 
imajo štiri zdravnike, kar bi bilo 
glede na normative sicer dovolj, 
a kaj, ko je ena zdravnica pred 
upokojitvijo, dva zdravnika pa 
na specializaciji. Zato zopet šti
pendirajo študenta na medicin
ski fakulteti. Ko bodo iskali no
vega zdravnika, se bodo morda 
srečali tud i s stanovanjsk im  
problemom, saj so bila vsa sta
novanja zdravstvenega dom a 
prodana po Jazbinškovem sta
novanjskem zakonu.

V metliškem  zdravstvenem 
domu imajo nerešen tudi prob
lem dežurstev, saj jim  Z ZZ S 
priznava le denar za tedensko 
in nedeljsko dežurstvo zdravni
ka te r  o sem u rn o  n ed e ljsk o  
dežurstvo zdravstvenega tehni

ka. Tako je  čez teden  ponoči 
dežurni zdravnik sam, šofer pa 
je na voljo na klic. Po zagotovi
lih dr. Mlačka pa ne glede na 
pogodbo, sklenjeno z Z ZZ S, 
opravijo vse storitve, k ijih  želi
jo  zavarovanci, četudi za prese
ganje pogodbe nimajo plačila. 
Tako so v desetih mesecih ures
ničili že 97 odst. letnega progra
ma.

D irektorje dejal, da se le red
ko zgodi, da ne bi prišli na vrsto 
vsi pacienti, res pa je, da neka
teri zaradi visoke številke čaka
jo po nekaj ur. Zato naj bi jih v 
prihodnje naročali ob določeni 
uri. Sprejel je pobudo svetnikov, 
da bi ped ia trin ja  p rih a ja la  v 
Metliko dvakrat na teden ter da 
bi v lab o ra to riju  de la li tud i 
popoldne. Svetnica Minka Ko
čevarje predlagala, da bi trajno 
rešili vprašanje zobozdravnika 
za otroke, ne bi pa bilo narobe, 
če bi zaposlili še kakšnega za 
odrasle, medtem ko naj bi bila 
dežurna celotna reševalna eki
pa. Boris Govednik je menil, da 
je  v m etliškem  zdravstvenem  
domu za zares bolne zdravnik
ov dovolj, premalo pa jih je za 
tiste, ki zaradi psihičnih stisk, ki 
jih imajo zaradi slabih gospo
darskih razm er, iščejo pomoč 
pri zdravniku. Tem pa po nje
govem v občinskem  svetu ne 
morejo pomagati.

M. BEZEK-JAKŠE

Direktor Komunale obljubil odpoved
Metliški svetniki se tudi drugič niso mogli dogovoriti o ceni in obračunavanju zbiranja, 

odvoza in deponiranja komunalnih odpadkov • Juš Mihelčič protestno zapustil sejo sveta
METLIKA - Metliški svetniki so prekinili točko dnevnega reda na 

novembrski seji, na kateri bi morali sprejeti ceno za prost, meter zbi
ranja, odvoza in deponiranja komunalnih odpadkov. Točko so prestavili 
na sejo, ki je bila pred tednom dni, ker so menili, da se bodo lažje 
odločili, ko bodo imeli več podatkov. A tudi tokrat niso sklenili ničesar, 
ampak so točko dnevnega reda spet prekinili.

M etličani so doslej plačevali za pr jhodnje leto ni predvideno,
odvoz smeti glede na število oseb 
v gospodinjstvu, kar pa po novem 
ne bo več mogoče. Komunala pa 
je  dobila pozitivno m nenje mini
strstva za ekonom ske odnose in 
razvoj, da lahko za prost, m eter 
smeti zaračunava 1.536,49 tolarja. 
To ceno bi m orali po trd iti tudi 
občinski svetniki. Jože Kostelec iz 
odbora za komunalo je dejal, da 
je  bil njihov odbor za novo ceno, 
prav tako Jože Matekovič iz odbo
ra za javne finance in gospodarst
vo. O ba sta se strinjala, da je  od
voz odpadkov sedaj v občini sko
raj zastonj, Matekovič pa je opo
zoril, da bi morali omiliti ekstrem
ne primere. Tako naj bi enočlan
skim gospodinjstvom , ki im ajo 
malo smeti, a velike kante, zaraču
navali manj. Toda Alojz Malenšek 
je  protestira l. Nove cene naj bi 
veljale za vse, brez izjeme. Pred
vsem pa občinski svet ne m ore 
določati, koliko smeti bo kdo ust
varil, ljudje pa si bodo po njego
vem kupili količini prim erne kan
te in odvoz plačali glede na njiho
vo velikost.

D irektor Komunale Juš Mihel
čič je pojasnil, da ni druge mož
nosti, kot da sprejmejo predlaga
no ceno, saj v osnutku proračuna

Ljudska univerza je največja šola
Črnomaljska Ljudska univerza ima 40 let po ustanovitvi okrog 700 učencev, torej največ od 

belokranjskih izobraževalnih ustanov - Letos še univerza za tretje življenjsko obdobje
ČRNOMELJ - Leta 1959 je bila v Sloveniji ustanovljena večina ljud

skih univerz, tako tudi v Črnomlju. Čez nekaj let so se preimenovale v 
delavske univerze, v začetku devetdesetih pa so jim vrnili prvotno ime, 
čeprav so bile, kot pravi direktorica črnom aljskega Zavoda za 
izobraževanje in kulturo (Zik) Nada Žagar, glede na vsebino te univerze 
ves čas ljudske.

Črnomaljska Ljudska univerza, 
ki je danes ena od štirih enot Zika, 
je  svoj razcvet doživela v drugi 
polovici sedem desetih let ter po
novno v d eve tdese tih  le tih . Ta 
razcvet tra ja  še danes. Iz le ta  v 
leto je  namreč več programov, v 
katerih se izobražuje vse več slu
šateljev. V zadnjih petih šolskih 
letih si je  vsako leto nabiralo zna
nje okrog 700 ljudi iz vse Bele kra
jine , od tega okrog  30 odst. iz 
m etliške in desetina iz sem iške 
občine.

Več kot polovica vseh slušate
ljev si v črnomaljski Ljudski uni
verzi pridobiva izobrazbo, vsaj sto 
pa jih vsako leto zaključi tovrstno 
izobraževanje. Razlog za tolikšno 
zan im an je  za izobraževan je  je  
predvsem v tem, da je  izobrazbe
na raven v Beli krajini zelo nizka. 
Se pa je, tudi po zaslugi Ljudske 
univerze, ki je  največja šola v Beli 
krajini, v zadnjih letih povprečna 
stopnja izobrazbe Belokranjcev 
precej izboljšala.

Tukajšnja Ljudska univerza se 
od ostalih izobraževalnih ustanov 
loči po tem, da ima v šolskem letu 
tudi 30 in več izobraževalnih pro
gramov. U deleženci izobraževa
nja se zelo razlikujejo tako po izo
brazbi kot po starosti: najmlajši še 
ne obiskujejo osnovne šole, naj
starejša slušateljica pa šteje 75 let. 
Im a veliko honorarnih  sodelav
cev, ki so s teb e r izobrževanja. 
Četrta razlika pa je v tem, da si kar 
90 odst. dohodka prisluži s “pro
dajo” izobraževanja na trgu, osta
lo pa primakneta črnomaljski pro
račun in ministrstvo za šolstvo in 
šport, ki sofinancirata po enega 
andragoškega delavca.

KONCERT 
JURETA ROZMANA

ČRNOMELJ - V okviru 
koncertnega cikla mladih  
GM oder bo v ponedeljek, 13. 
decembra, ob 19. uri v dvora
ni glasbene šole Črnomelj 
nastopil pianist Jure Roz
man. Izvajal ho delu Mozar
ta, Škerjanca, Liszta, Dehus- 
svja, Ramovša in Rahmani
nova.

Letošnjo jesen so v okviru Ljud
ske univerze v Črnomlju ustanovi
li kot 19. v Sloveniji še Univerzo 
za tretje življenjsko obdobje, ki 
ima že približno 50 članov, v  tem 
šolskem letu bodo v njej pripravili 
pet delavnic ter tri izobraževalne 
oblike, najverjetneje tečaj nemšči
ne, slikanje na svilo in zdravstveno

VSI SVETNIKI “ZA”
METLIKA, PODZEM EU - Tu

kajšnji svetniki so na zadnji seji pred 
tednom dni dali pozitivno mnenje k 
imenovanju Nade Krašovec -Klan
čar za direktorico Centra za social
no delo Metlika, ki je bila direktor
ica tudi doslej. Prav tako so vsi svet
niki dvignili roke za pozitivno mne
nje k imenovanju Staneta Vlašiča za 
ravnatelja osnovne šole Podzemelj. 
Nasledil je Tonija Gašperiča, ki je 
odšel v pokoj.

PESTER “VESELI 
DECEMBER”

METLIKA - V okviru “Veselega 
decembra” bo v petek, 10. decem
bra, ob 11. uri v kulturnem domu na 
Suhorju lutkovna igrica Lunino 
kraljestvo, v metliškem kulturnem 
domu pa za metliške in podzemelj
ske osnovnošolce filmska predstava. 
V nedeljo, 12. decembra, se pred
šolski otroci, starši in šolarji lahko 
udeležijo izleta v praznični svet 
Cankarjevega doma v Ljubljani, kjer 
bodo sodelovali v ustvarjanih delav
nicah, igralnicah, pravljičnih urah 
ter si ogledali igrico Take mačje, 
take mišje. Prijave in 500 tolarjev za 
vstopnino zbirajo v pisarni OZPM 
Metlika in v Ljudski knjižnici, infor
macije pa je mogoče dobiti tudi na 
tel. 60-360. V torek, 14. decembra, 
bo ob 15.30 v otroškem vrtcu v Met
liki pravljična ura za otroke, ki ne 
Tibiskujejo vrtca, v knjižnici na Ra
doviči pa ob 16. uri praznična delav
nica ob dnevu prostovoljcev. V sre
do, 15. decembra, bo v metliškem 
kulturnem domu lutkovna igrica za 
metliške šolarje. Naslednji dan bo 
ob 15. uri v kulturnem  domu na 
Suhorju novoletna voščilnica za 
starše, uro pozneje pa za otroke, ki 
ne obiskujejo vrtca, odprti dan met
liškega otroškega vrtca in lutkovna 
igrica.

izobraževanje. S icer pa, kot je 
dejala Žagarjeva, vidi prihodnost 
L judske univerze v vseživljenj
skem učenju, torej učenju vseh 
generacij na vseh področjih. To pa 
pom eni, da ne gre zgolj za p ri
dobivanje izobrazbe, ampak raz
ličnega znanja. Prav tu  so se pri
pravljeni vedno prilagajati željam 
ljudi.

M. BEZEK-JAKŠE

DESETI NOVOLETNI 
DIRENDAJ

ČRNOMELJ - Zavod za izobra
ževanje in kulturo Črnomelj pri
pravlja letos že 10. Novoletni diren
daj. V soboto, 11. decembra, bo ob
19. uri v tukajšnjem  kulturnem  
domu nastopila baletna skupina 
Croatia iz Zagreba s Plesom ka
detov. Naslednji dan se bo prav tako 
v kulturnem domu ob 16. uri pred
stavila gledališka skupina Mesečniki 
iz OŠ Loka z igrico Kdo je napravil 
Vidku srajčico. V četrtek, 16. de
cembra, pa bodo ob 17. uri otroci v 
knjižnici izdelovali okraske za novo
letno jelko.

da bi občina plačevala odvoz od
padkov in bi bila lahko cena za 
občane nižja. Priznal je  sicer, da bi 
bilo bolj pošteno obračunavanje 
po številu družinskih  članov, a 
zakonodaja predvideva le obraču
navanje po litrih ali teži smeti. To 
pa pomeni, da bi štiričlanska dru
žina, ki ima 120-litrsko posodo, po 
novem plačevala 420 tolarjev več 
kot doslej.

Svetniki so, ko so si ogledali po
datke o velikosti kant, ugotovili, 
da ti v številnih primerih sploh ne 
držijo, zato so vprašali, zakaj bi 
morali verjeti drugim podatkom, 
ki jih je v gradivu o poslovanju z 
izgubo navedla Komunala. M ar
jan Končar iz Komunale je dejal, 
da so šli od hiše do hiše in popi
sovali velikost kant, ne ve pa, za
kaj so odstopanja. Predlagal je, da 
svetniki sprejmejo ceno za odvoz 
prost, m etra smeti, na Komunali 
pa bodo že poskrbeli, da bodo 
stvari stekle, kot bi morale. A  se 
svetniki niso dali ugnati. Kolikor 
je  bilo razpravljavcev, toliko je  
b ilo  tu d i p red logov , kako naj 
obračunavajo zbiranje, odvoz in 
deponiranje odpadkov, dokler se 
niso zapletli v tolikšni meri, d a je  
župan Slavko Dragovan predlagal 
prekinitev točke, pripravili pa naj 
bi nov predlog za izračunavanje 
cene odvoza smeti. Takrat pa je

ZA VESELI DECEMBER 
V METLIKI

V novembru so za veseli decem
ber nakazali svoje prispevke na žiro 
račun OZPM številka 52130-678- 
84260: iz Bereče vasi: Milan Badovi
nac; iz Črnomlja: Danfoss Com- 
pressors, d.o.o.; iz Dolenjih Dobrav- 
ic: Marjan Judnič; iz Drašičev: An
ton Plut; z Grabrovca: Jožef Drago
van; iz Grma: Alojzij Črnič; s Hra
sta: Matija Brunskole; iz Lokvice: 
Krajevna skupnost; iz Križevske 
vasi: Bojan Tomc, Franc Vukšinič; iz 
Metlike: Ljiljana Mihajlovič, Jože 
Kapušin, Žvonko Gerbec, Marko 
Bosiljevac, K lem enčič-Klem en, 
d.o.o, Marija Stepinac, Damjan Pez- 
direc, Andrej Pečarič, Veljko Ba
dovinac, Milan Vraničar, Dom po
čitka, Darko Žgajnar, Krajevna 
skupnost, S tatus, d.o.o., Nikola 
Dragičevič, Robert Brine, Milan 
Šajatovič, Frank Bezek; iz Novega 
mesta: Dolenjska banka, d.d., To
varna zdravil Krka, SKB banka, 
d.d.; iz Podzemlja: Tomo Jerman, 
Julij Mušič; iz Rosalnic: Stanko 
Kramarič, Komet, d.d.; iz Slamne 
vasi: Krajevna skupnost. V imenu 
otrok in organizatorjev prisrčna 
hvala vsem darovalcem.

OZPM Metlika

direktor Mihelčič, kije hkrati tudi 
svetnik, protestno zapustil sejo in 
obljubil, da bo županu prinesel 
odpoved.

M. BEZEK-JAKŠE

Reza ni šla v Ameriko
Terezija Žarkovič iz Butoraja 

bo jutri dopolnila 95 let
BU TO RA J - Reza, kakor po 

domače pravijo Tereziji Žarkovič, 
bo jutri, 10. decem bra, praznova
la 95. rojstni dan. Starost preživlja 
na Butoraju pri Črnomlju, v hišici, 
v katero se je leta 1941 primožila 
k Jožetu  Žarkoviču. Tu jo  zdaj 
streže njena snaha Zofija Lilek.

Terezija Žarkovič

Kuha ji, pere in skrbi, da ima star
ka v svojem domu čisto in toplo. 
Rezi se sedaj kar lepo godi, svoj 
čas pa se je m orala sama presne
to potruditi, da je zaslužila svoj 
vsakdanji kruh.

Rodila se je  nam reč na kmetih 
na Selih pri Dragatušu. Gospodar 
Ju re  Lilek, njen oče, je  še pred 
njenim rojstvom večkrat odpoto
val v Ameriko. Ko se je  rodila, je 
ostal doma, so pa zato čez veliko 
lužo odhajali njeni starejši bratje 
in sestre. O sem  o trok  je  rodila 
mati A na, a Terezija je  kot naj
mlajša poznala le tri. Potem so se 
tudi ti odpravili v Ameriko in za 
vedno ostali tam. Oče je umrl že 
med prvo svetovno vojno, mati pa 
v drugi polovici dvajsetih. Trdo 
kmečko delo jo  je  spremljalo od 
ju tra  do večera. Cas, ki ga je  p re
živela na paši, je bil počitek za telo 
in dušo.

Ko s e je  leta 1941 primožila k 
Jožetu  Žarkoviču v B utoraj, je 
tam dobil dom tudi njen šestnaj
stletni sin M atija. Vendar ne za 
dolgo, saj je kmalu zatem izbruh
nila vojna in Matija je  odšel v par
tizane. Po vojni je  dobil delo v 
Črnomlju, Reza, ki je  kmalu za
tem postala vdova, pa na butoraj- 
skih poljih. Temu delu je ostala 
zvesta v visoko starost. Zdaj ne 
gre več, zato se prepušča snahini 
skrbi, razveselju jejo  pa jo  tudi 
vnukinja in štirje pravnučki.

T. JAKŠE

Pomembna za člane, manj za občine
Vodstva šestih društev belokranjskih upokojencev o delu v iztekajočem se in novem letu ■ V 
društvih dobra skrb za starejše, občine pa jim iz proračunov odmerjajo le skromen denar

SEMIČ - Pretekli teden so se na letnem sestanku srečali člani up
ravnih in nadzornih odborov šestih belokranjskih Društev upokojencev. 
V ta društva je vključenih skoraj 3.300 upokojenih Belokranjcev, zani
mivo pa je, da s ije  njihovo delo zelo podobno.

V Društvih upokojencev Črno
m elj, G radac , M etlika, Semič, 
Suhor in Vinica pripravljajo raz
lična srečanja in izlete ter se ude
ležujejo pohodov. Obiskujejo svo
je ostarele in bolne člane, še pose
bej pa se jih spomnijo ob koncu 
leta  ali pom em bnejših  osebnih 
jubilejih . Precej članov plačuje 
prispevke za vzajemno sam opo
moč, skoraj vsi, v nekaterih društ
vih pa prav vsi, plačujejo članari
no. Ob predlogu, naj bi bila ta v 
prihodnje v vseh Društvih upoko
jencev v Beli krajini približno ena
ka, se je  razvila polem ika, raz
pravljavci pa so se zavzemali pred
vsem za to, da skok članarine ne 
bi smel biti prevelik. Dogovorili so 
se, naj bi bila članarina v prihod
njem letu 700 tolarjev, lahko pa jo 
v društvih tudi povečajo ali zmanj
šajo.

Upokojenci so opozorili na de
nar, ki jim ga, kljub temu da ve
ljajo njihova društva za večja v 
svojem okolju in imajo med upo
kojenci pomembo vlogo, iz občin
skih proračunov odm erjajo zelo 
skopo. Navadno dobijo po nekaj 
desettisočakov na leto, tako da se 
preživljajo le s članarino in pro
stovoljnimi prisprevki. Prav tako 
niso mogli mimo dejstva, da se 
članstvo stara, zato imajo pone
kod težave z vodstvom. V društvu 
upokojencev M etlika tako nim a
jo predsednika, društvo upoko
jen cev  G rad ac  pa je  zasto p a l 
nekdanji dolgoletni predsednik, 
saj na sestanku ni bilo nikogar iz 
ožjega vodstva.

Eden od razpravljavcev je spo
mnil, da se v teh dneh v državnem 
zboru kroji usoda upokojencev, a 
o spremembi pokojninske zako

nodaje govorijo tako zapleteno, 
da upokojenci prav nič ne razu
mejo. Zato ga je zanimalo, kako 
bodo pokojnine prizadele sedanje 
upokojence. Žal ni bilo nikogar 
od pristojnih, ki bi mu znal na-

* Belokranjski upokojenci so  
se na sestanku v Semiču dogo
vorili, da bodo prihodnje leto  
tovrstni sestanek  pripravili v 
društvu upokojencev V inica, 
pohod d ru štvo  u p ok ojen cev  
Suhor, medtem ko bodo šport
ne igre upokojencev Dolenjske 
in Bele krajine v Novem mestu, 
trajale pa bodo cel teden.

tančno  odgovoriti. P redsednik  
DeSUS Črnomelj Vinko Babič je 
pojasnil le, da bodo pokojnine 
razen izjemno visokih še naprej 
usklajevali z rastjo plač, prav tako 
pa bodo izplačevali regres za re
kreacijo.

M. B.-J.

Sprehod po Metliki
SMETNJAKI - Če boste opa

zili metliškega občana, ki bo me
ril svojo kanto za smeti ali more
biti celo zlival vanjo vodo, ne po
sumite takoj, da se mu je zmešalo. 
Revež želi le izmeriti volumen 
smetarske posode. Ko so namreč 
občinski svetniki prejeli gradivo, 
v katerem je Komunala zapisala, 
koliko in predvsem kakšne kante 
imajo ljudje, so sprožili pravo 
raziskovalno akcijo. Niso ugotav
ljali le, kakšne posode stojijo 
pred njihovimi hišami, ampak 
tudi, kaj imajo pri sosedih in celo 
v drugih vaseh. Prišli so do zani
mivih ugotovitev: podatki Komu
nale so bili vse prej kot točni, saj 
so kante za smeti na papirju po
večali tudi za nekaj deset litrov. 
U gotavljanje velikosti kant je 
postalo tako zanimivo, da je eden 
od svetnikov kar med sejo klical 
domov in povprašal po velikosti. 
Vnema ni pa svetnikov popustila 
niti po končani seji, čeprav je bila 
že pozna ura. Ustavili so se ob 
vsaki kanti na Mestnem trgu in 
ugotavljali njeno prostornino. Ni 
hudič, da jih v naslednjih dneh ne 
bodo posnemali še ostali občani! 
Če pa kakšnemu Metličanu manj
ka diploma, bi jo lahko uspešno 
zagovarjal prav iz te teme.

FINANCIRANJE - Lista za 
Metliko ne more dobiti denarja 
glede na dobljene glasove na zad
njih volitvah, ker ni politična 
stranka. Ker pa je niso uvrstili niti 
med društva, ki se financirajo iz 
občinskega proračuna, je ostala 
brez denarja. A člani zagotavlja
jo, da zaradi tega Lista za Metli
ko ne bo propadla. Se bodo pa 
njeni svetniki pogosteje udeleže
vali seminarjev, ki jih bodo plače
vali iz občinskega proračuna, saj 
je tovrstna poraba denarja za
konita.

OKRILJE - Pokazalo pa se je, 
da je kljub prazni blagajni Lista 
za Metliko zanimiva za politične 
stranke. Kar nekaj jih je bilo pri
pravljenih svetnike liste, ki so v 
občinskem svetu najštevilčneje 
zastopani, sprejeti pod svoje okri-; 
lje. O tem, da bi jim odstopih 
nekaj svojega denarja, pa nič!

Črnomaljski drobir
ODGOVOR - Metliški župan 

Slavko Dragovan, ki se je edini od 
belokranjskih županov udeležil 
okrogle mize v Vinici, na kateri je 
gostoval tudi notranji minister 
Borut Šuklje, je ministru zastavil 
vprašanje, kdaj bodo uredili 49 
kilometrov neživljenjske kopen
ske meje med metliško občino W 
Hrvaško. Dobil je kratek Suklje- 
tov odgovor, da se s tem vpraša
njem ukvarjajo na ministrstvu za 
zunanje zadeve. Čeprav si z odgoj 
vorom, dobljenim v črnomaljski 
občini, ni mogel veliko pomagati, 
je bil za metliškega župana vse
eno koristen. Bo vsaj vedel, koga 
povabiti na obisk v svojo občino.

BARVA - Viničani se sploh ne 
čudijo več, da se slovenski m 
hrvaški državni vrh ne moreta do
govoriti o pomembnih meddržav
nih vprašanjih, četudi se usklaju
jeta že vrsto let. Kako se bosta 
državi dogovorili o velikih stva
reh, ko pa se celo o drobnih, pop- 
sem obrobnih ne moreta poenoti
ti. Kako naj bi si Viničani sicer 
razlagali "um etnijo" na mostu 
čez Kolpo pri Vinici, ki povezuje 
obe državi. Na slovenski strani je 
ograja na mostu rumena, na hrva; 
ški pa zelena. So morda pleskarji 
hoteli s tem simbolično pokazati, 
da smo Slovenci zreli za vstop v 
Evropsko unijo, Hrvati pa še ze
leni?

Sem iške tropine
TRGATEV - Semiški šolarji sp 

se pretekli teden kar dva dni 
dričali po strmini v Padarju, kjej 
so imeli Plutovi z Mladice nekdaj 
vinograd. Zato so na kratko de
jali kar, da gredo na ledeno trga' 
tev. Glede na to, da imajo vino
gradniki z vinom ledene trgatve 
bolj malo zaslužka, bi lahko rek
li, da je imel tokrat vsaj nekd° 
dobiček: otroci namreč.

H RU P - Semiški podžupan 
Anton Malenšek se razburja, o 
sliši domov glasbo z vsake seJ!’1’ 
ške veselice in da bi zato lank 
plesal kar doma. Če bo to preve 
vztrajno ponavljal, se mu v na
slednji sezoni veselic kaj lahk 
zgodi, da mu bodo prireditelj 
veselic prišli domov zaračuna
vstopnino.

STREHE - Župan Janko 
kovec je sklenil, da ne bo nič ve 
popustljiv do tistih, ki sojih cef^ 
dvakrat pisno opozorili, naj daj 
zaradi varnosti na strehe sneg 
brane. Opozorilo so dali !lu. ‘z 
pod ušesa, zadnji sneg pa sp Je. 
njihovih streh popeljal na bhžnj 
ceste ter jih izdatno zasul. 
vec je  obljubil, da bo li!^s za 
malomarneže prijavil sodniku ‘ 
prekrške. V svoj zagovor lah 
prijavljcnci rečejo, da so njih1’ 
strehe poleti povsem neoporep 
in da jih bodo odslej uporablja 
le še takrat.

D O L E N J S K I LIST_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ S t .  49 (2624), 9. decembra 1999.



Drobne iz Kočevja
MRLIŠKI VENCI - Kočevska 

občina je bila včasih na 14. mestu 
po nacionalnem dohodku na pre
bivalca, po najnovejših podatkih pa 
je menda na 12., le da tokrat od 
zadaj! Po mnenju tistih, ki so nak
lonjeni bolj bogati in bleščeči okra
sitvi mesta iz zadnjih nekaj let, so 
primerno takšnemu žalostnemu 
stanju kočevske občine v primer
javi z ostalimi v državi, začeli 
prejšnji teden okraševati tudi me
sto. Glede na to, da je arhitektka 
Mateja Dekleva povedala, da okra
sitev mesta izžareva energijo ljudi, 
ki živijo v kočevskem prostoru, se 
ne gre čuditi, da prejšnji teden po 
kandelabrih razobešene vence iz 
smreševine ljudje primerjajo z 
mrliškimi venci!

40 MILIJONOV ZA OGRE
VANJE!? - Bazen v Kočevju je bil 
zaprt celih 16 let, vendar ga je 
občina v vseh teh letih v skrbi, da 
objekt in inštalacije ne bi propad
li, vestno ogrevala. Kljub temu je 
streha povsem dotrajala, prav 
tako inštalacije, stene pa celo 
tako, da so se v siporeksu pojavi
le luknje. Koliko denarja je zato 
kočevska občina zmetala stran, 
razumljivo, noče nihče obešati na 
veliki zvonec. Seveda pa je po
vsem druga stvar, če prisluhnemo 
sanjarjenju nekaterih, kaj bi lah
ko storili s 40 milijoni tolarjev, če 
občina ne bi leta plačevala ogre
vanja prazne stavbe bazena!

M ŠŠ IZ  N A Š I H  O B Č I N  MHM

Ribniški zobotrebci
VESTNI SVETNIKI IN SVE

TOVALCI - Da december ni le 
mesec veselja, nakupov in ob
darovanj, ampak še vedno tudi 
trdega dela p red  zasluženim  
počitkom v prazničnih dneh, v 
Ribnici med drugimi dokazujejo 
tudi občinski svetniki. Danes 
bodo namreč na svoji 7. redni seji 
med bolj ali manj nujnimi zade
vami odločali tudi o tako pomem
bni zadevi, kot je osnutek odloka 
° proračunu občine za prihodnje 
leto. Nič manj pomemben ne bo 
Plan investicij za obdobje od 2000 
do 2004 ob določitvi namemb
nosti bivšim objektom blagovnih 
rezerv na Marofu, kar bo županu 
■n občinski upravi omogočilo 
nadaljnje delo  na zam išljeni 
preureditvi objektov v galerijo, pa 
Pfed iztekom leta ne bodo poza
bili niti na Rome, saj jim je župan 
v predlogu dnevnega reda za 
današnjo sejo namenil posebno 
točko. Če bodo svetniki po današ
nji seji zato že lahko odšli na 
zaslužen počitek, pa ribniški 
kmetijski svetovalci nanj še niti ne 
Pomislijo! Čaka jih namreč še or
ganizacija enodnevnega seminar
ja o govedoreji, ki bo 16. decem
bra v prostorih gostilne Mihelič v 
Ribnici. Kmetje se lahko za semi
nar prijavijo do jutri, morajo pa 
tokrat ob prijavi plačati tudi ko
tizacijo v višini tisoč tolarjev. Or
ganizatorji si s tem želijo zagoto
viti zanesljivo udeležbo na semi
narju, saj bo ta že v dneh, ko bo 
večina zaposlenih le še težko mis- 
iila na resno delo, tisti, ki bodo, 
Pa zaradi že tradicionalno mno
ženih kolektivnih in individu
alnih dopustov tako ali tako ne 
bodo mogli storiti nič!

Dobrepoljski krompirčki
PREDAVANJE O POGRINJ- 

JpH - Kmetijska svetovalna služ
ba Dobrepolje-Struge v sodelo
vanju z Društvom podeželskih 
t-ena Dobrepolje-Struge bo 14. 
decembra ob 19. uri pripravila v 
Sejni sobi občine predavanje o 
Pripravi prazničnih pogrinjkov za 
božične in novoletne praznike. 
Predavala bo Iva Dolenc.

GLASBENI VEČER - V so
boto, 11, decembra, zvečer bo v 
Jakličevem domu “Večer črnske 
duhovne glasbe”. Organizira ga 
Mladinsko društvo. To društvo, ki 
le pred kratkim dobilo svoj mla
dinski center, organizira 10. de- 
Cembra turnir v namiznem nogo
metu, 17. decembra pa turnir v 
biljardu.

POLICISTI SVETUJEJO - V 
Zadnjem obdobju je več tatvin, 
žir je presenetljivo za sicer pošte
ne Dobrepoljce. V občino pa pri
hajajo nepridipravi od drugod, 
žtto  policisti opozarjajo , naj 
domačini bolje varujejo svoje hiše 
jn avtomobile, o prihodu sum- 
B.ivih tujcev pa naj obveste poli- 
'■'ste. V občini so v oktobru zabe
l i l i  11 kaznivih dejanj, od tega 
največ velikih tatvin, tatvin in vlo
mov (predvsem v avtomobile).

STARO IN NOVO - Poročali 
smo, da so Dobrcpoljci dobili 
Pred kratkim pri pokopališču na 
;'dm u mrliško vežico. Nekateri 
6 predlagajo, naj bi v obred ob 

smrti vključi tudi stare običaje, 
*°t je bdenje ob mrliču itd. Spet 
nekdo je predlagal spremembo 
namembnosti vežice, ki "naj bi jo 
JPremenili iz komunalne v kul- 
mrno-prosvetno ustanovo...in jo 
dali v uporabo raznim društvom 
‘l[i pevskim zborom, ki jih je v 
°bčini kar nekaj”.

Smučišče ima prenovljeno vlečnico
Smučišče v Dolgi vasi obratuje že drugo leto - Ob vikendih tudi do 300 smučarjev

KOČEVJE - Mercator - Kmetijsko gospodarstvo Kočevje je v soboto 
organiziralo na smučišču v Dolgi vasi Miklavžev veleslalom za deklice 
in dečke v starosti do 18 let. Smučišče je odprto že od 20. novembra, ko 
je zapadel prvi sneg, če ga bo še dovolj, pa bodo na smučišču, ki letos 
obratuje že drugo leto, v kratkem organizirali tudi smučarsko tekmo
vanje za odrasle.

Že lani, ko je  po sedmih letih 
oddajanja v najem M-KG ponov
no prevzel Ski bar v Dolgi vasi, so 
se s smučarskim klubom in občino 
dogovorili, da bo M ercator pre
vzel v.upravljanje tudi smučišče. 
N ajprej so usposobili večjo od 
obeh vlečnic, ker pa ta več kot 10 
let ni obratovala, se je  vso sezono 
kvarila. Zato so jo  letos temeljito 
obnovili, hkrati pa so obnovili tudi 
teptalni stroj, kar je  skupaj s pri
pravo 400 metrov dolgega smuči
šča na začetek letošnje smučarske 
sezone M-KG stalo okoli 4 mili
jone tolarjev. Po nedavno spreje
tem rebalansu občinskega prora
čuna bo kočevska občina še letos 
za smučišče prispevala 1,7 milijo
na to larjev , M -KG Kočevje pa 
tudi že išče sponzorje. V ta namen 
pripravljajo reklam ne table, kar 
pa bo letos na smučišču tudi no
vost.

Med tednom je dnevno na smu
čišču povprečno okoli 30 do 40 
smučarjev, ob vikendih pa se jih 
zbere tudi do 300. C elodnevna 
karta stane 1.500 tolarjev za od
rasle,l.OOO za otroke od 7. leta 
naprej in 500 tolarjev za mlajše, 
poldnevna pa 1.000 za odrasle in 
700 za otroke. Kljub temu da je 
cena za celodnevno smuko med 
najnižjimi v državi, predvsem pa 
najnižja v prim erjavi z ostalimi 
bližnjimi smučišči, nudijo tako kot 
na ostalih smučiščih tudi popuste 
za skupine, vikend pakete in še 
posebne popuste  šolam . Samo 
pretekli teden so učitelji iz obeh 
kočevskih OŠ in OŠ Stara Cerkev 
na smučišču izpeljali pet tečajev 
za šolarje, še pred koncem leta pa 
nam erava M -KG z njihovo po
močjo organizirati tudi smučarski 
tečaj za odrasle. Za prihodnje leto 
razmišljajo, da bi nabavili še veli

ko vlečnico, če bo dovolj razum e
vanja in interesa, pa morda celo 
sedežnico.

M. L.-S.

PRAZNIK DOBREPOLJA
DOBREPOLJE - Občina Dobre

polje slavi svoj praznik 6. decembra, 
se pravima rojstni dan pomembne
ga Dobrepoljca Frana Jakliča, pi
satelja, gospodarstvenika in politi
ka. V počastitev praznika je bila 
najprej šahovska simultanka z med
narodnim mojstrom Leonom Gosti
šem, minulo soboto, 4. decembra, 
pa osrednja svečanost, na kateri so 
nastopile domače kulturne skupine 
in gostje iz Kostela (Prifarski muzi
kanti). Na njej so predstavili tudi 
ponatis knjige Frana Jakliča “Vaška 
pravda”. Načrtovano je bilo tudi 
odprtje lekarne, ki pa bo zaradi 
nekaterih težav z opremo, odprla 
vrata nekaj mesecev kasneje.

KRPANOVA KOBILA:
“Po uradnih zdravstvenih merilih 

pripada Dobrepoljcem po en in pol 
zdravnika in prav toliko zobozdrav
nika. Zdaj se bodo skregali z Grosu
peljčani, kateri polovici hočejo. ”

VESELI DECEM BER - “Veseli december" v Kočevju se je  začel z nasto
pom kočevske pihalne godbe in mažoret. Otvoril ga je kočevski župan Janko 
Veber. (M. L.-S.)

Veseli december tradicionalen
Prireditve vsak dan - Silvestrovanje na prostem

Ubili dve muhi na en mah
S preureditvijo stavbe bazena za potrebe knjižnice bodo rešili stavbo pred nadaljnjim 
propadanjem, knjižnici pa končno zagotovili primerne prostore - Konec del leta 2001

KOČEVJE - Leta 1974 zgrajeni pokriti bazen v Kočevju ne služi svoje
mu namenu že več kot 15 let. Z ietos začeto preureditvijo bazena za 
potrebe knjižnice bodo zato ubili dve muhi na en mah: zapuščen ob
jekt bodo rešili pred nadaljnim propadanjem, kočevski knjižnici pa 
končno zagotovili primerne prostore.

Kljub dolgoletni želji številnih 
občanov K očevja, da bi bazen 
ponovno usposobili, občina niko
li ni premogla denarja za obnovo 
dotrajane, energetsko po tra tno  
grajene stavbe. Zato so v skladu s 
sklepom, ki g a je  sprejel še občin
ski svet v prejšnji sestavi skoraj tik 
p red  koncem  svojega m andata  
leta 1998, da se za novo lokacijo 
knjižnice določi stavba bazena po 
že lani pripravljeni projektni do
kumentaciji, v drugi polovici le
tošnjega leta pričeli z gradbenimi 
deli. Na javnem razpisu za uredi
tev p rostorov  nove knjižnice v 
ob jek tu  bazena na Trgu zbora 
odposlancev 24, ki je  bilo edino 
javno naročilo, za katero je obvez
na objava javnega razpisa, ki gaje 
kočevska občina letos oddala pre
ko oddelka za družbene dejavno
sti, je bilo izbrano kočevsko grad
beno podjetje Obnova.

Celotna površina bazena, ki ga 
preurejajo v knjižnico, meri 1.200 
kv. metrov. V dveh etažah bodo 
poleg prostorov za hrambo knjiž
nega gradiva, izposojo knjig in 
drugih delovnih prostorov za os-

DOBRODELNA AKCIJA 
RIBNIŠKIH LIONISTOV
RIBNICA - Člani Lions kluba 

Ribnica bodo danes jutri za učen
ce od prvega do četrtega razreda 
v Ribnici organizirali brezplačno 
p red s tav o  film a D r. D oo litle . 
Film bodo danes predvajali tudi 
otrokom  OŠ s prilagojenim po
ukom Ljuba Šercerja v Kočevju. 
L ion isti so le to s  že p rip rav ili 
odmevno dobrodelno prireditev, 
na enako srečanje vabijo tudi jutri 
ob 20. uri v Miheličevo gostilno na 
Škrabčevem trgu, kjer bo jazz ve
čer z Alenko G odec in prijatelji.

novno dejavnost tudi prostori, ki 
jih splošnoizobraževalna ustano
va, kot je knjižnica, potrebuje za 
izvajanje kulturne informacijske 
dejavnosti in ne nazadnje tudi za 
zadovoljevanje potreb zahtevnej
ših bralcev. Tako bodo uredili tudi 
prostor za razstave, otroške pri
reditve, različne seminarje in pre
davanja, čitalnico in medioteko, ki 
bo namenjena individualnemu in 
skupinskemu delu zlasti z od ra
ščajočo mladino. Zaradi posebne
ga vhoda bo večnam enske p ro 
store  m ožno uporab lja ti tudi v 
času, ko bo knjižnica zaprta.

Vsa gradbena, obrtniška in in
stalacijska dela ter ureditev zuna
njosti stavbe bodo stala dobrih 
147 milijonov tolarjev. Investicija 
bo potekala v fazah in bo po letos

PREBIVALSTVO 
SE STARA

KOČEVJE - Ob izračunavanju 
primerne proračunske porabe za 
območje občine Kočevje in pri
dobivanju prihodkov iz republi
škega proračuna so v občini pri
dobili tudi podatke kakšno je raz
m erje m ed m lajšim i prebivalci 
starimi do 15 let, in starejšimi, sta
rimi nad 65 let. V občini je  stalno 
prijavljenih 16.552 ljudi. Mlajših 
od 15 let je 2.867 in starejših od 65 
let 2.084. Primerjava podatkov za 
obdobje pred 40 leti je pokazala, 
da seje prebivalstvo precej posta
ralo . P red  40 le ti se je  občina 
uvrščala med občine, kjer so bivali 
predvsem mlajši prebivalci - pod 
50 leti starosti. O bčino Kostel, 
k jer je  sta ln o  p rijav ljen ih  665 
oseb, je mlajših od 15 let 65, sta
rejših od 65 let pa kar 195 ljudi, 
kar pomeni, d a je  v tej občini vsak 
četrti prebivalec starejši od 65 let.

začetih javnosti najbolj opaznih 
rušitvenih delih dokončana leta 
2001. Denar za prvo fazo v višini 
30 milijonov tolarjev, kolikor bo
do stala v letošnjem letu opravlje
na dela, je  zagotovilo ministrstvo 
za kulturo.

M. LESKOVŠEK-SVETE

KOČEVJE - Na iztek tisočletja 
so se tudi v Kočevju dobro  p ri
pravili. Da bi bili čimbolj izvirni in 
kočevskemu človeku čim bližje, so 
mesto okrasili z venci in kitami, 
spletenimi iz smrekovih vej. No
vost za m esto  sred i kočevskih 
gozdov pa je tudi sejemsko doga
janje popestreno z različnimi kul
turnimi prireditvami, ki so se pod 
skupnim nazivom “Veseli decem
ber” pričele minuli petek.

Na stojnicah, ki so jih postavili 
na mestni ploščadi, bodo kočevski 
trgovci, gostinci, šolarji, izdeloval
ci različnih izdelkov in drugi pro
dajali svoje izdelke ves december, 
sejemsko dogajanje pa bodo vsak 
popoldan ob 17. Ori popestrili z 
eno izmed kulturnih prireditev. 
Posebej v ta nam en so postavili 
velik lesen pokrit oder, na kate
rem se bo od minulega petka pa 
do vključno letos prvič v Kočevju 
na prostem organiziranega silve

strovanja udeležijo preko 300 na
stopajočih. Kulturni program bo 
slonel predvsem na domačih izva
jalcih, vikende pa bodo popestrili 
z izvajalci od drugod. Tako bodo 
ob dom ačih društvih, glasbenih 
skupinah in učencih kočevskih 
osnovnih in srednjih šol te r štu
dentih nastopili tudi pevci sloven
ske estrade.

Želja organizatorjev je bila, da 
bi v projekt vključili čimveč ljudi 
ter tako že s pripravami, ki pote
kajo že vse od septembra, prispe
vali k prazničnemu vzdušju. “Ve
seli decem ber" so si zamislili kot 
prireditev, ki jo  letos organizira- 
jo.prvič, vendar naj bi postala tra 
d ic io n a ln a . Z a ra d i nabave 10 
stojnic in dveh jurčkov bodo stro
ški za izvedbo p rired itve  letos 
večji kot prihodnja leta, ocenjuje
jo  pa jih na nekaj več kot 5,5 mili
jona tolarjev.

M. L.-S.

Svetniki so premalo informirani
V nadaljevanju prekinjene seje kočevskega občinskega sveta so sprejeli rebalans letošnjega 

občinskega proračuna - Očitki županu, da svetnikom ne posreduje vseh potrebnih informacij

KOČEVJE - V nadaljevanju prekinjene 9. redne seje kočevskega 
občinskega sveta prejšnji torek so svetniki sprejeli rebalans občinskega 
proračuna za letošnje leto. Sprejem spremenjenega na prekinjeni seji 
predlaganega rebalansa so podprli vsi pristojni odbori, po razpravi v 
prvi obravnavi in združitvi obeh obravnav pa so ga svetniki brez raz
prave sprejeli tudi v drugi obravnavi.

Z upan in občinska uprava so 
pri pripravi predloga rebalansa za 
torkovo sejo upoštevali pripombe,

Na jugu odrezani od Slovenije
Brez radijskega, televizijskega in mobitelovega signala

KOSTEL, OSILNICA - Tretjina 
gospodinjstev na območju Kostela 
sploh ne dobiva signala slovenskega 
radia in televizije ali pa je signal 
slab. Podobno velja tudi za občino 
Osilnica, kjer so takim gospodinj
stvom že priskrbeli satelitske an
tene, to pa nameravajo še do božiča 
ali novega leta priskrbeti tudi Ko- 
stelcem. Občina Kostel je že naslo
vila na krajane dopis, naj gospodinj
stva, ki imajo slab radijski ali televi
zijski signal, to sporočijo, da bo 
občina poskrbela za antene.

V Kostelu se za boljši RTV spre
jem zavzemajo že dobrih pet let.

Začelo se je še pod občino Kočevje, 
zdaj pa to nadaljuje občina Kostel. 
Domačini so predlagali, naj bi RTV 
pretvornik postavili na Kuželjski 
steni, da bi program pokril skoraj 
vso občino oz. Kolpsko dolino, ven
dar so pristojni pri RTV menili, da 
je boljša rešitev s satelitskimi ante
nami. Podobno kot za radio in tele
vizijo velja tudi za signal mobitela, 
ki ga v pretežnem  delu zgornje 
Kolpske doline ni možno spreje
mati. Tako je velik del te doline 
odrezan od informacij in zvez s Slo
venijo.

J. P.

Neenakopravni
V Osilnici, kjer bi brez m ož

nosti sprem ljanja hrvaških  
RTVprogramov še vse do lani 
živeli v popolni medijski osa
mi. v teh dneh ponovno opo
zarjajo na medijski mrk v ni
žinskem  delu občine. Pred 
dvema letoma so jim  postavili 
R T V  oddajnik nad Osilnico, 
ki pa ni pokril celotnega, zelo 
razgibanega terena s signalom, 
zato so jim  lani namestili še 
krožnike za spremljanje nacio
nalnega RTVprograma preko 
satelita. Zadovoljstvo občanov 
Osilnice, da so končno medij
sko tako povezani z  rodno Slo
venijo, pa je  bilo žal zelo krat
kotrajno. Satelitski krožniki so 
se namreč začeli kar po vrsti 
kvariti.

V  O siln ici se za to  sedaj 
upravičeno sprašujejo, kakšne 
kvalitete so in zakaj je  edini 
pooblaščeni serviser zanje v 
oddaljenih Medvodah. Vendar 
to še ni vse. Sedaj, ko  so se 
krožniki pokvarili, so namreč 
ugotovili, da še ni rešeno last
ništvo teh hitro pokvarljivih 
krožnikov, s tem pa tudi ne, 
kdo in na čigave stroške jih je  
dolžan vzdrževati in servisira
ti. Osilničani menijo, da m o
rajo kot enakopravni in ena
kovredni vsem ostalim prebi
valcem Slovenije tudi oni imeti 
dostop do nacionalnega TV  
programa, bojijo pa se, pa jih 
bo imela do njih še vedno m a
čehovska država za enako
pravne le pri p lačilu  R T V  
naročnine.

M. LESKOVŠEK-SVETE

ki so jih  dali svetniki na prekinje
ni seji. Tako so v rebalans vključili 
sofinanciranje beljenja kočevske 
cerkve v višini milijon tolarjev, od 
milijona so na 1,7 milijona to lar
jev povečali sredstva za smučišče 
v Dolgi vasi, ob znižanju za letoš
nje leto predvidene porabe denar
ja za izgradnjo nove osnovne šole 
v Mestnem logu v višini 19 mili
jonov to larjev  pa so v skladu z 
mnenjem svetnikov, da občina na
menja premalo denarja za gospo
darstvo, občutno  povečali tudi 
sredstva za garancijski sklad. Tako 
bo ta iz občinskega proračuna do
bil namesto prvotno predlaganih 
manj kot 9 milijonov kar 27 mili
jonov tolarjev, s čimer se po planu 
za letošnje leto namenjena sred
stva za gospodarstvo povečajo od 
9,2 milijona na preko 30 milijonov 
tolarjev.

BIROKRACIJA HOČE 
DENAR

D R A G A  - P red  časom  smo 
poročali, da je  občina prodala  
nekdanjo zdravstveno postajo v 
Dragi. Zadnja leta je hiša služila 
kot stanovanje župniku, v kletnih 
p rosto rih  pa je  im ela šivalnico 
Marija Vidervol. Slednja je stav
bo tud i kupila z nam enom , da 
razširi svojo dejavnost, župnik pa 
se je preselil v delno prenovljeno 
župnišče. Toda V idervolova je 
naletela na težave, ki jih bo sama 
težko rešila. N ekateri zapleti na
stajajo pri samem plačilu kupnine, 
še večji pa na U E  Kočevje, kjer 
m ora sedan ja  lastn ica spelja ti 
postopek sprem em be nam em b
nosti stavbe, če hoče svojo obrt 
razširiti. Za spremembo namemb
nosti pa naj bi m orala odšteti kar 
800 tisočakov, v e rje tn o  pa bo 
znesek še večji, če bo hotela za
d o s titi p re d p iso m , ki u re ja jo  
pogoje za obrtno dejavnost in še 
posebej delo s tekstilom.

A. K.

Ob še nekaterih prerazporedit
vah denarja znotraj posameznih 
proračunskih  postavk, v okviru 
katerih so zagotovili tudi 1,2 mili
jona tolarjev za nakup stojnic za 
p rired itev  Veseli decem ber, je 
predstavnik Zelenih Bojan Koc
jan predlagan rebalans označil za 
“pritisk kapitala”, pozitivno mne
nje vseh odborov pa za posledico 
“iger, ki se pač igrajo.” Zato pri
pomb na tako pripravljeni reba
lans tudi sam ni imel. Opozoril pa 
je “na stari problem ”, da svetniki 
niso dovolj informirani. Za župa
nov obširni odgovor na njegovo 
vprašan je , zakaj z rebalansom  
nam enjajo za vzdrževanje gozd
nih cest le 32 milijonov, čeprav bi 
jih morali 41 milijonov tolarjev, je 
dejal, da je samo dokaz več, “da 
svetniki dobijo informacije samo 
tak ra t, k ad ar občinska uprava 
vidi, da drugače ne bo šlo!”

M. LESKOVŠEK-SVETE

L U TK O V N A  PRED STAVA - V  
sklopu lutkovnega abonmaja, ki ga 
je  kočevskim otrokom omogočila 
območna izpostava Sklada za lju
biteljske kulturne dejavnosti, je  bila 
minulo soboto v hotelu Valentin na 
vrsti že druga predstava. Lutkovno  
igrico “Osel nazaredski” je izvajal 
Freyer teater iz Ljubljane z lutkar
jem  Robertom Valterjem. Ob 80 
prodanih abonmajskih vztopnicah 
si je  tako kot prvo tudi to predstavo 
ogledalo okoli 100otrok (M. L.-S.)
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M ŠŠ  IZ  N A Š I H  O B Č I M
Univerza za pestro jesen življenja
Univerza za tretje življenjsko obdobje v TVebnjem - Od 140 članov večina žensk ■ 9 krožkov in 

11 delavnic - Največ zanimanja za ohranjevanje zdravja in vitalnosti in zdravilna zelišča

TREBNJE - V Centru za izobraževanje in kulturo (CIK) Trebnje je 
zamisel o vseživljenjskem učenju prisotna že nekaj let. Začeli so s slo
ganom “Trebnje - učeče se mesto” in “'IVebnje - učeča se občina”. Učenje 
za življenje in učenje od rojstva do smrti je postalo sestavni del življenja 
občanov. “Učijo se vnuki, otroci, starši, dedki in babice,” pravita direk
torica CIK Darinka Tomplak in Cvetka Bunc, predsednica upravnega 
odbora Univerze za tretje življenjsko obdobje (UTŽO), ki je oktobra 
letos zaokrožila prvo leto delovanja.

Starejši so se odzvali ideji o 
ustanovitvi UTVŽO. Vključili so 
se v študijske skupine, krožke in 
delavnice, kjer so v sproščenem in 
p rije tn em  vzdušju  p ridob ivali 
nova znanja. V devetih krožkih 
nem škega in angleškega jezika, 
računalništva in zdravilnih zelišč 
je sodelovalo 116 članov, od tega 
jih je večina prisluhnila mentorju 
krožka zdravilna zelišča, Jožetu 
Kukmanu. Med 11 delavnicami v 
preteklem  študijskem letu so jih 
člani U TŽ O  v anonim nem vpra
šalniku zvečine ocenili kot zelo 
dobre ali dobre, skoraj vsi, razen 
enega do treh, pa so izrazili željo, 
da bi delavnice nadaljevali. To

PREDAVANJE 
O NARKOMANIJI 

IN AIDSU
SEVNICA - Tukajšnja ob

močna organizacija Rdečega 
križa je  pripravila za osm o
šolce sevniške osnovne šole 
Sava Kladnika predavanje o 
narkom an iji in a idsu . D r. 
Bogdan Polajnar, strokovni 
vodja programa Projekt Člo
vek je predaval tako zanimi
vo, da so se mladi odzvali s 
številnimi vprašanji o druž
benih vplivih in pritiskih vrst
nikov na samostojno odloča
nje te r  kako pom agati za 
svojencem.

velja tako  za delavnico  Slavka 
Zgonca o okenskih in balkonskih 
rastlinah , za delavnici M artine 
Kralj o zdravem življenju z aktiv
no rekreacijo in vajami za jutranje 
sproščanje, za delavnico Milenke 
Trkovnik o krepitvi samozavesti v 
zdravem telesu, za delavnico dr. 
Tatjane Gazvoda o nespečnosti in 
s tre su  te r  za delavnici F ranca  
Božjaka o zdravi prehrani v zdra
vem telesu  in kako uporab ljati 
astronom ski k o ledar v vsakda
njem življenju.

V vprašalniku za predlog pro
grama za šolsko leto 1999/2000 so 
največjo podporo dobili krožki in 
delavnice za ohranjevanje zdrav
ja  in vitalnosti, zdravilna zelišča 
ter za zdravo življenje in prehra
no, za okrasni vrt, za ohranjevanje 
tradicionalnih ročnih del in m oti
vacijski trening s tehn iko  pozi
tivnega mišljenja. Na delavnicah, 
ki praviloma potekajo ob torkih 
med 9. in 12. uro v predavalnici, 
je  tud i le tos zelo  d o b er obisk. 
Tako so delavnico dr. Petra Kapša, 
kako ohraniti zdravo srce in ožilje, 
celo ponovili, z arheologijo mag. 
Iren e  L azar v luči treb an jsk e  
arheološke dediščine bodo nada
ljevali v aprilu 2000. Lepo so se 
zamotili člani U TŽO  z izdelavo 
čestitk in voščilnic pod vodstvom 
slikarke Katje Gorup, pozorno pa 
so sodelovali tudi na drugih delav
nicah, denimo o komuniciranju in 
osebni ras ti. 14. decem bra  bo 
M eta M alus pojasnila, kaj nam

govorijo ozvezdja in ali znam o 
sprejem ati njihova sporočila. V 
januarju 2000 bo dr. Tatjana G az
voda spregovorila o preprečeva
nju raka na dojki in rodilih pri 
ženskah te r na prostati pri m o
ških. Ob tem, da potekajo številni 
krožki, od spoznavanja nemškega 
jezika do skrivnosti ugankarstva, 
ne preseneča. Člani U TŽO  Treb
nje radi povedo, kako naglo jim 
minevajo urice ob koristnem  in 
prijetnem druženju.

P.P.

1. MEDOBMOČNO 
SREČANJE 

UPOKOJENSKIH ZBOROV
TREB N JE - Pretekli petek je v 

novem D omu starejših občanov 
Trebnje pripravilo tukajšnje KUD 
Zlata jesen 1. medobmočno sreča
nje upokojenskih pevskih zborov 
Dolenjske, Bele krajine in Posav
ja, pod pokroviteljstvom Sklada 
RS za ljubiteljske kulturne dejav- 
nsoti (SLKD) in občine Trebnje 
ter s pomočjo sponzorjev in dona
torjev. Udeležence so pozdravili 
direktorica doma M ajda Ivanov, 
trebanjski župan Ciril Pungartnik 
in pom očnik d irek torja  za p ro 
gram pri SLKD prof. Igor Teršar. 
Srečanje so pričeli pevci dom ače
ga KUD Z la ta  jesen  pod  vod
stvom Katarine Makor. N adalje
val je ženski pevski zbor Lastov
ka DU iz Grosuplja pod vodstvom 
Mojce Intihar, zatem moški pev
ski zbor DU Brežice pod vodst
vom Franca Baškoviča, prijetno 
srečanje pa je  zaključil m ešani 
pevski zbor DU Novo mesto pod 
vodstvom Sonje Pirc. Povezoval
ka program a Zvonka Falkner je 
ob koncu povabila vse pevce, da 
so zapeli pesem skupaj z varovan
ci in poslušalci.

Modra naložba za novo tisočletje
Lisca prenovila informacijski sistem pred letom 2000 ■ Naložba 220 milijonov tolarjev 

- Možnost za 6000 ISND priključkov za Sevnico

SEVNICA - Delniška družba Lisca z »krog 1100 zaposlenimi je po 
besedah njenega direktorja Viljema Glasa v zadnjih treh letih, navkljub 
težavnim gospodarskim razmeram investirala več kot 220 milijonov to
larjev (samo letos pa več kot 85 milijonov!) v posodobitev infor
macijskega sistema v tem največjem podjetju v sevniški občini. Poskr
beli so tudi za izobraževanje uporabnikov računalnikov. Od države pa 
so za vsa ta vlaganja dobili 1.530.000 tolarjev “za sofinanciranje raz
voja informatike”.

D irektor splošnega področja v 
Lisci Franc Ernesti je spomnil na 
pionirsko delo Lisce na področju 
informatike, saj je pod njeno stre
ho kar nekaj let deloval tudi Po
savski računaln išk i cen te r. Od 
samega začetka so Liščani zvesti 
“modremu gigantu”, kot tudi ime
nujejo največje računalniško pod
je tje  na svetu - IBM . U gledna 
evropska proizvajalka ženevskega 
perila, kopalk in bluz, Lisca, d.d., 
se je  ob p re h o d u  v le to  2000 
uspešno soočila tudi na področju 
informatike s celovito in globalno 
prenovo informacijskega sistema, 
ki je  doslej temeljil na konceptu 
term inalnega omrežja s cen tral
nim računalnikom in centralizira
no bazo podatkov. Po zamenjavi

c en tra ln e g a  raču n a ln ik a  IBM 
4381 s soJobnim  računalnikom  
S390-M ultipreis 2000 je sledila 
veriga posodobitev in sprememb.

Podjetje Paradox je po besedah 
direktorja Leopolda Vozlja nove
mu okolju prilagodila bazo podat
kov tako, da bo mogoče obstoječi 
živi informacijski sistem čim lažje 
in prijazno do uporabnika prene
sti v novo PC oko lje . O b vseh 
spremembah na ravni osrednjega 
računalnika in mreže 80 IBM ter
minalov ostaja še povezava 160 
poslovnih računalnikov Compaq 
(prosto  stoječih ali povezanih v 
lokalne m reže M icrosoft Win- 
dovvs NT) v enovit sistem. Izvede
na postavitev univerzalnega struk
turiranega m odularnega ožičenja

m

PRIZNAN JE FINKO VI - Tudi kolegi iz Združenja kovinske industrije 
Slovenije so se na seji svojega upravnega odbora v Trebnjem spomnili 
menedžerke leta, direktorice Trima Tatjane Fink: predsednik upravnega 
odbora Bojan Voh (na levi) in sekretar Janko Puklavec (na desni) sta 
Finkovi izrazila v imenu kolegov priznanje in izročila priložnostno darilo. 
(Foto: P. Perc)

PRIZIDEK OS BLANCA 
ŠELE 2001?

BLANCA - Skupne seje sveta 
staršev, sveta šole in sveta krajevne 
skupnosti na Blanci, kjer so se pogo
varjali o zagatah šolstva in o načr
tovani gradnji prizidka k OŠ Blan
ca, se je končala z oceno, da bo 
gradnja prišla na vrsto leta 2001. 
Sevniški župan Kristijan Janc je 
Blančane obvestil, da je  občina 
dobila od ministrstva za šolstvo oz. 
njegove službe za investicije obve
stilo. da ministrstvo v letu 2000, si
cer v nasprotju z že sprejetim načr
tom investicij, ne more zagotoviti 
svojega deleža sredstev za gradnjo 
prizidka. Na zahtevo ministrstva bo 
potrebno opredeliti šolski okoliš, saj 
blanško osnovno šolo obiskujejo 
tudi učenci iz sosednje krške občine, 
pa tudi potrebe šole glede na ne
ugodne demografske podatke. Ko 
bo ministrstvo izdalo dokončno so
glasje in sklep o sofinanciranju, 
bodo naročili projekt in gradnjo 
uvrstili v proračun.

0 POPOTOVANJU PO EGIPTU
SEVNICA - Zveza kulturnih 

društev Sevnica in občinska knjiž
nica vabita v petek, 10. decembra, 
ob 19. uri v knjižnico na predavanje 
z diapozitivi o popotovanju po Egip
tu in Jordaniji. Predaval bo Miran 
Juršič iz Sevnice. Vstopnine ni!

PO 26 LETIH SPET 
LESARSKI PROGRAM

SEVNICA - Svečane otvoritve 
lesarske delavnice v Stillesu sta se 
udeležila tudi sevniški župan Kri
stijan Janc in podžupan A ndrej 
Štricelj. Delavnico so opremili s 
pomočjo sredstev obrtne zborni
ce, občine in Stillesa. Zahvala za 
uspešen pričetek prvega letnika 
lesarskega izobraževalnega pro
g ram a na sredn ji šoli Sevnica 
(ponovno po 26 letih!) gre Stille
su, obrtnikom in podjetnikom, ki 
so z učenci podpisali učne p o 
godbe, ter ravnateljici edine sev
niške srednje šole Alenki Žuraj, ki 
je storila vse, da je  šola pridobila 
nov program, pomem ben za njen 
nadaljnji obstoj.

OPRAVIČILO
V prejšnji številki časopisa 

je  bila na tej strani k podpisu 
pod fotografijo z naslovom 
Obisk pri županu objavljena 
napačna fotografija. N am e
sto župana Kristjana Janca je 
bil na njej pisatelj Vitan Mal. 
Za napako se osnovna šola 
Krmelj obem a opravičuje.

to omogoča, hkrati pa so izvedli 
posodobitev in prilagoditev mo
dularne telefonije, kakršna je bila 
predstavljena na letošnjem sejmu 
telekomunikacij v Zuerichu.

Kot je povedal Ernesti, ima Lis
ca zdaj sodobno digitalno telefon
sko c e n tra lo , p rik lju č e n o  na 
ISN D  p rim a rn i vod, iz jem no  
pom em bno tudi za celo tno  ob
močje Sevnice, saj ima poslej zain
teresirani možnost pridobiti pri 
T elekom u kar 6000 ISN D  p ri
ključkov! “Kdor ne bo pripravljen 
na leto 2000, ga bo globalizacija 
odplaknila za vekomaj,” je na no
vinarski konferenci v Lisci o glo
baln i prenovi in form acijskega 
sistema za leto 2000 dejal Ernesti.

P. P.

PRENOVA INFORMACIJSKEGA SISTEM A V LISC I - Direktor IBM  
Slovenije Janez Benčina je ocenil odločitev Lisce, da investira v tehnologi
jo  kot zelo modro in dolgoročno usmerjeno, saj bo ta omogočila povečanje 
dodane vrednosti. "Ni več vprašanje, ali sploh vpeljati elektronsko poslo
vanje, am pak samo - kdaj? Ob letu osorej bodo že primerjalne analize 
pokazale prednosti," je  dejal Benčina, zatem pa so si novinarji ogledali 
nekatere pridobitve Lisce. (Foto: P. P.)

Drag “izvoz” sevniških odpadkov
Na komunalno deponijo v Krško odpelje sevniška Komunala letno okrog 10.000 m' odpadkov - Odvoz 

komunalnih odpadkov se prepočasi širi na podeželje - Zaostritev do neplačnikov po novem letu

SEVNICA - V sevniški občini je dosežena 63-odstotna pokritost gos
podinjstev oz. prebivalstva z organiziranim zbiranjem in odvozom ko
munalnih odpadkov še premajhna. Tako so menili sevniški občinski 
svetniki, ko so živahno razpravljali o informaciji o odvozu komunalnih 
odpadkov. ,

Pri zbiranju odpadkov sodeluje 
4.490 občanov iz mesta in nepo
sredne okolice ter 5.363 prebival
cev iz preostalega območja obči
ne, kjer so strnjena naselja in red
ko poseljena območja. Iz sevniške 
občine letno odložijo na deponiji 
v Krškem približno 10.000 m3 ko
munalnih odpadkov. Svetnik Jože 
Kunšek (SLS) je menil, da bi bilo 
dobro, če bi sevniška Komunala 
dobila pri odvozu odpadkov kon
kurenco, kar naj bi se pokazalo pri 
kakovosti storitev. Svetnik Franc 
Pipan (ZLSD) se je zavzel, da bi 
v občini in državi določili, kako z 
nevarnimi odpadki, kot so odpad
na motorna olja, zaščitna sredst
va v kmetijstvu in baterijski vložki. 
Svetnica Andreja Jamšek (SLS) je 
dejala, da je moteče, ker so različ
ni načini obračuna odvoza odpad

kov in so novomeški odvozi kar 
p e t-  do d e se tk ra t cene jš i kot 
sevniški.

D irektor Komunale Bojan Li
povšek in vodja oddelka za oko
lje in prostor Roman Perčič sta na 
očitke o “dragih sm eteh” pojasni
la, da zavestna odločitev Sevniča- 
nov, da ne bodo imeli svoje de
ponije  kom unaln ih  odpadkov, 
tudi nekaj stane. Kot prim er je  
direktor Lipovšek navedel, da od 
3000 tolarjev obračunanega odvo
za smeti plačajo Krčanom kar dva 
tisočaka. Tehtnica, s katero bi ste
htali vsako posodo smeti in na ta 
način, podobno kot to počno po 
zahodnoevropskih državah, na
tančno zaračunali storitev, stane 
okrog 20.000 mark. Bojijo pa se, 
da bi ob takem načinu obračuna 
odvoza komunalnih odpadkov še

več sm eti ko t zdaj ko n ča lo  v 
gozdovih. Perčič je  povedal, da bi 
lahko najeli zabojnik za posebne 
odpadke, kar bi dnevno stalo ok
rog 100.000 tolarjev!

Svetnik Kunšek je  dejal, da je 
13 milijonov tolarjev, kolikor so 
letos plačali iz občinskega prora
čuna za odvoz kosovnih odpad
kov, preveč in da da bi vsaj odvoz 
školjk starih avtomobilov, ki jih je 
vsako leto več, morali plačati last
niki. Župan Kristijan Janc je pou
daril, da v Sevnici tudi v prihod
nosti ne bodo imeli deponije ko
munalnih odpadkov, vsekakor pa 
bodo skušali odpeljati čimveč od
padkov. V proračunu so za leto 
2000 predvideli le še 7 milijonov 
tolarjev za odvoz komunalnih od
padkov. Po novem letu bodo za
ostrili odnos do tistih, ki odkla
njajo storitev in plačevanje odvo
za kom u n aln ih  o dpadkov , saj 
dosedanji “mehki” pristop ni imel 
pravega učinka.

P PERC

Trebanjske iveri
ZAPISNIKI PO ENEM TED

NU - Nadaljevanje 8. redne seje 
trebanjskega občinskega sveta 
pretekli ponedeljek  bi lahko 
označili kot ekspresno za trebanj
ske razmere, saj se je končalo v 
poltretji uri. Na zahtevo z zapis
niki sej občinskih svetov skoraj 
kronično nezadovoljnih pomlad
nih svetnikov bodo morali biti 
zapisniki poslej spisani v sedmih 
dneh po seji. Žato, da ne bi kaj 
preveč izpuhtelo iz pozabljivih 
glav. Pomladnike pa je povsem 
minilo, da bi še vztrajali pri mag
netogramih sej, potem ko so si 
lahko okrog 30 strani svojega 
umovanja za vzorec ogledali na 
internetu. Če bi se do spleta, ki 
prinaša dokument o delu najvišje 
občinske oblasti, prebili zgolj red
ki svetniki, še ne bi tako zardeva
li. Bolj neprijetno je, da se nasla
jajo ob prvem spletnem magneto
gramu številni mladi “hekerji”, ki 
se jim zdi politika vse preveč 
“butasta”, da bi se še oni zapodili 
v te kalne vode. Kaj pa če se kdo 
izmed teh mladcev vendarle pre
misli, pregovori še kup prijateljev 
in se pojavi na voliščih ob volit
vah, rekoč: “Ej, dost’ 'mamo teh
le fosilov, vrzimo jih na smetišče 
zgodovine!

INŠPEKTORJA IŠČEMO! - 
Dolga leta že uraduje sanitarni 
inšpektor v občinskih zgradbah, a 
doslej država še ni premogla 
stroška za napisno tablo, ki bi 
označila, kje lahko državljani naj
dejo gospoda inšpektorja.

RDEČA KAPICA 
V TREBNJEM

TREBNJE - Drevi, 9. decem
bra, ob 17. uri bo v trebanjskem 
kulturnem  domu za otroke 
abonmajska predstava Rdeča 
kapica. Gostovalo bo Lutkovno 
gledališče Kranj.

Sevniški paberki
ŽE DOSTI STA R(I) - Po

slanec državnega zbora Branko 
Kelemina je na 10. otroškem par
lamentu na Blanci učencem po
vedal: “Kljub temu da sem zelo 
na kratko s časom, sem vesel, da 
sem tukaj, čeprav sem že dosti 
star. Imate pravico, da se o tem 
pogovarjate!” (Mimogrede: otro
ci so sc pogovarjali o spolnosti in 
aidsu.) Ravnateljica blanške šole 
Ana Mešiček je ob tej priložnosti 
povedala, kako je razumela pogo
vor dveh učencev pod njenim 
oknom. “Pa on jih ima ceneje kot 
ti!" je vztrajno zatrjeval učenec 
sošolcu... In ko je Mešičkova z 
grozo pomislila, da ne gre le za 
bombone, ampak za kakšna ma
mila, je le stopila ven in vprašala, 
o čem vedar “glihata”. Nasmeje- 
na je ugotovila, da sta zaradi za
drege do ušes zardela fantiča tr
govala s - kondomi!

STROGO ZAUPNE ZLATE 
POROKE - V času vladavine ne 
ravno nove šefinje za notranje 
zadeve na sevniški upravni enoti, 
ki je včasih slišala tudi na ime 
Marjeta, so očitno postali obredi 
zlate poroke na sevniškem gradu 
za sedmo silo strogo župna zade
va. Poprej je matičarka obveščala 
o veselih dogodkih za zlatoporo- 
čence in njihove domače in v 
Dolenjskem listu smo radi objav
ljali vsaj “fotke” teh dogodkov. 
Zakaj matičarka ne sme več obve
ščati o teh dogodkih novinarjev, 
ve verjetno samo eden...

KAMERA ODKRIVA - V 
“Elektro kanarčka”, to je rume
ni blok v NHM z vhodom, kjer 
ima sedež tudi sevniški radio, se 
je pred kratkim vselil mlad za
konski par. Podobno kot drugi 
stanovalci, lastniki in podnajem
niki se je parček brž soočil z 
občasnim pomanjkanjem parkit-

w 02-231

nega prostora za s v o j e g a  jeklen 
ga konjička. Pa sta s še enim 
starejšim lastnikom na blok Prl. 
pila registrske oznake svojih šur 
ikolesnikov, da se ve, kdo sm 
parkirati na prostorih, ki so J' 
“stari borci” brez soglasja sle 
hernega nestrokovno zarisali P 
asfaltu! (Foto: P. P.)

"IMA VA SE RAD A” - Blanška osnovna šola je letos gostila učence, pred
stavnike vseh osnovnih šol in ravnatelje na dveh delavnicah o spolnosti in 
mladih ter aidsu, parlamentarni razpravi, ki jo  je lepo usmerjala Petra Ja
grič iz društva A HELP, pa so prisluhnili tudi vsi gostje, m ed njimi poslanec 
Branko Kelemina in sevniški župan Kristijan Janc. Janc je opozoril na 
pom embno vlogo družine in šole, ki naj razširjata obzorja mladih tudi s 
temi, vse prevečkrat tabu temami. Pedsednica sveta ravnateljev Berta L o 
garje izrazila upanje, da bodo mladi spreminjali vrednote in da bodo zna
li tudi ljubiti ter ljubezen vračati. (Foto: P. P)

D O L E N J S K I LIST Št. 49 (2624), 9. decembra 1999



Krške novice
S(ENOVO)? - Samo tega ne, 

da ne bi vedeli, kje je  meja med 
brestaniško in senovško k ra 
jevno skupnostjo! D om ačini, 
predvsem tisti iz B restanice, 
med temi predvsem nekateri, bi 
protestirali. Pred dnevi je ne
kdo pomotoma rekel, da je to
varna embalaže Tespack na Se
novem. In iz Brestanice se je 
usul plaz očitkov o nepoznava
nju lokalnih meja in o tem, ka
ko mediji ne vedo, da je  Tes- 
pack v Brestanici. Vendar, zakaj 
je v imenu tovarne Tespack “s”, 
če ne ravno zato, ker se začne s 
črko s tudi Senovo?!

ZEM LJA PLEŠE - Ponekod 
na območju senovškega rudni
ka v zap iran ju  zem lja pleše. 
Domačinov ne bo ne rudniška 
na katera druga oblast prepri
čala, da taki plazovi niso nasta
li zaradi podzemnega kopanja 
premoga. Čeprav so domačini 
zato že vzkipeli, imajo še smisel 
za hum or. E den  od njih vidi 
stvari takole: “Če se plaz ne bo 
ustavil, se nam lahko zgodi, da 
bomo neki dan zajtrkovali tu 
gori pri nas doma, večerjali pa 
v dolini, ker nam bo tja odnes
lo hišo.”

PREDNOST - V Krškem se 
dogovarjajo o tem, katere so v 
občini prednostne športne pa
noge. Dogovorili se bodo težko. 
Verjetno bo na koncu prednost
na tista, ki ima najboljše zveze 
z občinskim i p ro računsk im i 
zakladniki.

Novo v Brežicah
ZUPANOVO SILVESTRO

VANJE - Potem ko je bilo že 
jasno in v vseh medijih objav
ljeno, da bodo Krčani in Sevni- 
čani novo leto dočakali z občin
skim blagoslovom na prostem, 
so se podvizali tudi v Brežicah. 
Tu na enkratno ulično prazno
vanje vabi velik tran sparen t, 
razpet p rek o  ulice  v bližini 
občinske stavbe, znotraj katere 
Pa le m alokdo  ve, zakaj pri 
vsem om enjenem  karnevalu  
sploh gre. Tako lahko sodimo, 
da je župan spet naredil nekaj 
na svojo roko. Navsezadnje to 
sploh ni pomembno. Glavno je, 
da bo veselica!

D O  T R G O V IN E  LE S
t r a k t o r j e m  - s ed a j, ko
novo brežiško krožišče že lepo 
deluje, česar ne bi mogli reči za 
fontano, ki ga krasi prav na sre
di, trgovci v Interm arketu ne bi 
smeli več im eti izgovorov za 
ntajši obisk. A jih imajo vseeno. 
Tako menda pravijo, da se tr
govskemu centru na daleč izo
gibajo kupci, ki čistočo svojega 
avtomobila postavljajo na prvo 
roesto med stvarmi, ki delajo 
življenje prijetno in krepostno, 
^ogibajo se trgovskemu centru 
zato, ker je  asfaltna cesta do 
njega bolj podobna blatni njivi 
kot cesti. Večina gospa in gos
podov namreč nima doma trak
torja, da bi se z njim peljali v 
'rgovino. Mimogrede: blato na 
eesti zagotavlja “najboljši so
sed”, tisti lepi Mercator, ki bli
zu gradi novo veletrgovino.

TRIO LORENZ
BREŽICE-V sredo, 15. de

cembra, bo ob 19.30 v kon
certni dvorani glasbene šole 
"»stopil Trio Lorenz. K on
cert je za glasbeni abonma in 
'zven.

b R e Z i« k E  
p o i t o d l N i ^ N i i  •

V času od 15. novembra do 1. 
decembra so v brežiški bolniš
nici rodile: A ndrejka Božič iz 
Spodnjih Dul - Alena, Liljana 
J-ozar s Piršenbrega - Jana, Sa
bina Koren iz Orešja na Bizelj
skem - Klaro, Irena Žičkar iz 
Veniš - Jana, Š tefka L ipar iz 
Brežic - Saro, Antonija Božič z 
Gštrca - Ž ana-Janeza , Darja 
Bevc iz Kozjega - Janjo, M ate- 
J*> Bratuša z Gradišča - Tjašo, 
“Usta Kovačič iz Lok - Katjo, 
L a rin a  Feldin  iz C m creške 
Gorce - Manjo, Tatjana Kržan 
z Bizeljskega - Tino, Klavdija 
[vočnar iz R eštan ja  - Špelo, 
M arija N ovak s Senovega - 
And raža, A ntonija Kunšek s 
Trebeža - Tadeja, Branka Ko
stanjšek iz Dekmance - Lavro, 
Marjanca Petan iz Dolenje vasi 
' Lucijo, A ntonija Kranjc z Vi
te g a  Vrha - Aleša.

Čestitamo!

O bc
Leskovški center na samostojno pot
P ri C en tru  za socialno delo Krško deluje Varstveno-delovni center Leskovec - Do 

konca leta sam ostojen zavod - Deležni pomoči - U stanavljajo enoto v Brežicah

LESKOVEC PRI KRŠKEM - Pri Centru za socialno delo Krško že 
dvajset let deluje Varstveno delovni center Leskovec. Ta enota je v tem 
času prerasla prvotne okvire in tako zdaj postaja samostojna ustano
va. Samostojni javni zavod Varstveno delovni center Krško - Leskovec, 
kot je njegovo novo ime, bodo uradno registrirali predvidoma do kon
ca leta.

Po besedah Lidije Žnideršič, 
v.d. d irek to rice  V arstveno-de- 
lovnega cen tra  (V D C ) Krško - 
Leskovec, je pred zavodom velik 
izziv. “Skupaj z društvom Sožitje 
Brežice in občino Brežice bi radi 
čim prej odprli enoto varstveno- 
delovnega cen tra  v B režicah .” 
Leskovški V D C bo imel v svoji 
sestavi tudi eno to , ki obstaja v 
Sevnici že 20 let in je  trenu tno  
priključena invalidskim delavni
cam Inde Sevnica. Sevniška eno
ta VDC se bo v začetku leta 2000 
preselila v nove prostore, za kar se 
po navedbah Žnideršičeve trudi
ta direktorica Inde M artina Bob
nič in občina Sevnica.

VDC Krško - Leskovec že dve 
leti izvaja projekt t. i. institucio
nalnega varstva za odrasle osebe 
z motnjo v duševnem razvoju. Tre
nutno skrbijo za pet takih oseb. 
“Prostor za to dejavnost imamo v 
sosednji stavbi, kije tudi last mini
strstva za delo, družino in social
ne zadeve. Uredili smo ga sami ob 
pomoči društva Sožitje Krško in 
Zveze društev sožitje Ljubljana. 
Z e lo  si že lim o , da bi čim prej 
dobili d en a r za adap tac ijo  vse 
stavbe, da bi lahko sprejeli vse 
tiste iz krške občine, ki imajo željo 
ali po trebo  po taki nastan itv i,” 
pravi Lidija Žnideršič.

VDC K rško - Leskovec sicer 
deluje v Leskovcu v obnovljeni 
stavbi stare osnovne šole. Izvaja 
varstvo, nego in delo pod poseb
nimi pogoji za 44 odraslih ljudi z 
zmerno in težjo motnjo v dušev
nem razvoju iz krške in sosednjih 
občin. E nkrat tedensko se varo
vancem pridružijo v klubu še in
validi. “Žaposleni v VDC delamo

JUTRI OPOLDNE 
RADIO KRŠKO

KRŠKO - V poslovni stavbi Job 
Avto Puntar v Krškem bo jutri ob
12. uri slovesna otvoritev Radia 
Krško. H krati bodo odprli tudi 
Pooblaščeno agencijo Job Avto 
Puntar, d.o.o., zavarovalniške hiše 
Slovenica. Radio Krško bo odda
jal na frekvenci 93,4 MHz.

SREČANJE SKUPIN 
ZA SAMOPOMOČ

KRŠKO - C enter za socialno 
delo Krško bo organiziral v torek, 
14. decembra, ob 10. uri ob ribni
ku pri Brestanici družabno sreča
nje skupin za samopomoč starih 
in uporabnikov pomoči na domu 
iz krške občine. Krški center za 
socialno delo že 8 let organizira 
pom oč na dom u; nam enjena je 
starim, ki naj bi na ta način ostali 
kar najdlje doma in jim ne bi bilo 
potrebno takoj oditi v domove za 
stare. V krški občini delujejo od 
leta 1993 tri skupine za sam opo
moč starih, in sicer v društvu upo
kojencev  in v D om u sta re jš ih  
Krško. O m enjeno družabno sre
čanje ob ribniku pripravljajo orga
nizatorji v sklopu dogodkov ob 
mednarodnem letu starejših.

z dušo. Delo je sicer težavno, ven
dar zelo lepo. Deležni smo razu
mevanja sedanjega in prejšnjega 
vodstva krškega centra za social
no delo, občina nas sprejem a. 
Ljudje in ustanove nam pomaga
jo pri izvajanju dejavnosti, za to se 
vsem zahvaljujem. Človek je angel 
z enim krilom. Drugo krilo išče v

Lidija Žnideršič

Ob obletnici 
veterani 

razvili prapor
Zbor brežiških veteranov 

vojne za Slovenijo - 
Jeršič  novi predsednik
KRŠKA VAS - Ob 5. obletnici 

sprejem a Z družen ja  veteranov 
vojne za S lovenijo v Svetovno 
veteransko združenje je območno 
združenje veteranov vojne za Slo
venijo Brežice 1. decem bra v p ro
storih krajevne skupnosti Krška 
vas opravilo volilni zbor. U dele
ženci so izvolili med drugim novo 
predsedstvo, katerega predsednik 
je ppstal Silvester Jeršič. Delovne
ga shoda so se udeležili predsed
nik Združenja veteranov vojne za 
Slovenijo Srečko Lisjak, generalni 
sek re ta r D rago B itenc, tajn ica 
Ljubica Lija Debeljak in članica 
predsedstva ZVVS Irena Oman 
ter Mitja Teropšič, predsednik po
krajinskega odbora ZVVS za Po
savje in član predsedstva ZVVS.

• 1. decembra je minilo pet let, 
odkar je  Združenje veteranov 
vojne za Slovenijo postalo polno
pravna članica Svetovne verte- 
ranske federacije. Ta organizaci
ja s sedežem v Parizu šteje 27 mi
lijonov članov, vojnih veteranov, 
vojnih invalidov in upokojenih 
vojaških oseb.

Delovni večer so udeleženci zbo
ra zaključili z razvitjem prapora 
območnega združenja veteranov 
vojne za Slovenijo Brežice, ki ga 
je  novemu predsedniku Jeršiču 
izročil B itenc. Kot p raporščak  
brežiške območne zveze je prise
gel Marjan Tomše.

L. M.

sočloveku. To drugo krilo smo pri 
vseh teh ljudeh tudi v resnici našli,

• VDC Krško - Leskovec je v 
petek s prireditvijo v Kulturnem 
domu v Krškem v navzočnosti 
mnogih obiskovalcev obeležil 20. 
letnico delovanja.

da smo lahko leteli,” se zahvali 
Lidija Žnideršič. M LUZAR

PESEM  - Ob 20-letnici VDC Krško-Leskovec je zavod pripravil dneve 
odprtih vrat. Obiskovalci so si ogledali razstavljene izdelke varovancev, 
delavnice, klubsko sobo, kjer je bilo veselo (na fotografiji), in drugo. (Foto: 
L. M.)

Naravovarstveniki ne dajo gozda
Prostor bodočega posavskega centra za ravnanje z odpadki in deponije pri Brežicah buri 

duhove - “Na ministrstvu bi morali zavrniti brežiški načrt” • “Kapele niso bile proti”

BREŽICE - Kdaj bodo zasadili prvo lopato graditelji bodočega 
posavskega centra za ravnanje z odpadki in deponije, kot se uradno 
imenuje prostor, kjer bodo verjetno vse tri posavske občine v bodoče 
odlagale komunalne odpadke?

KOT VELIKA DRUŽINA - Iz brežiške občine živi dvajset otrok v rejniških 
družinah po Sloveniji. Center za socialno delo Brežice je nedavno orga
niziral v Župelevcu pri Brežicah srečanje teh družin. Prišla jih je  večina. 
Otroci, njihovi sedanji starši in organizatorji so z druženjem nekako pritrdili 
mnogim lepim izrekom o toplini doma. (Foto: Center za socialno delo 
Brežice)

O datum u ne govori nihče. Je 
korak h gradnji že to, da je občin
ski svet Brežice na 10. redni seji 
22. novem bra sp re je l o snu tek  
sprememb in dopolnitev Srednje
ročnega in dolgoročnega plana za 
obdobje 1986-2000 na območju 
občine Brežice za C enter za rav
nanje z odpadki in deponijo?

Osnutek predvideva kot možno 
lokacijo za omenjeni center D o
bravo blizu Kapel pri Brežicah.

Na sprejem osnutka se je takoj 
odzval Zavod za varstvo naravne 
in kulturne dediščine Novo mesto 
in o dogodku obvestil u rad  za 
prostorsko planiranje pri m ini
strstvu za okolje in prostor. “M e
nimo, da planske spremembe za 
center za ravnanje z odpadki na 
Dobravi U rad za prostorsko pla
niranje ne bi smel potrditi. Predla
gamo, da se plan ob pregledu na 
vašem uradu zavrne in da se za 
njegovo sprem em bo predhodno 
pridobijo naravovarstvene sm er
nice, ko t jih  zah teva Z akon  o 
ohranjanju narave,” tako je nave
del v dopisu  Zavod za varstvo 
naravne in kulturne dediščine No
vo mesto, ki poudarja, da ga Bre-

Ključ za prednja vrata
Socialna služba in drugi
B R E Ž IC E  - V  m estu Brežice 

nekateri včasih iščejo Center za so
cialno delo Brežice. Traja, preden 
ga najdejo, čeprav mesto nad sotoč
jem  Krke in Save ni tako zelo veli
ko, da bi se človek v njem izgubil. 
Govori se, da mnoge ustanove in 
lokali blizu Centra po  malem že 
protestirajo, ker iskalci socialnega 
zavoda trkajo na njihova vrata in 
sprašujejo za pot do socialnih de
lavk. Svoje čase je  na ulici blizu 
mogočnega gradu stala na kovin
skem podstavku tabla z oznako poti 
do vhoda v Center za soacialno  
delo.

Uganka, kako priti v omenjeno 
socialno ustanovo, traja vse od pre
selitve zavoda v sedanje prostore. 
A li je  prav, da je Center tu, kjer je, 
naj povedo drugi. A m pak ker je  
tam, kjer pač zdaj je, ga iščejo, kot 
rečeno.

Skrivnosten je  predvsem vhod, 
kajti z ulice se vidi okna ustanove. 
Mogoče niti toliko skrivnosten, kot 
je  videti ponesrečeno umeščen v 
zadnjo steno zdaj obnovljene ne
kdanje poslovne stavbe podjetja  
Vino.

V  skrivnost je  zavito še nekaj. 
Ključavnica v nekih drugih vratih, 
tistih, ki v omenjeno stavbo vodijo 
s hišnega pročelja zglavne ulice. Ta 
ključavnica ne sprejema ključa, ki 
so ga s pripisom, da spada prav v 
omenjeno ključavnico, izročili sku
paj z drugimi ključi osebju Centra 
za socialno delo. Socialne delavke 
ključa niso dale prekovati niti ga 
niso zam enjale v šopu ključev s 
kakšnim drugim, na las podobnim  
ključavničarskim primerkom. In 
vendar ne odklene glavnih vhodnih 
vrat, za katera so ga naredili.

Paviloma bi se za težavo s klju
čavnico ljudje obrnili na ključavni
čarja. V omenjenem skrivnostnem 
primeru pa bi odgovor poznali kar 
nekaj stopničk višje, kje v županst
vu.

M. LU ZAR

žice niso vprašale za strokovno 
mnenje o tem , ali bi z bodočim 
skladiščenjem odpadkov na D o
bravi naredili škodo naravi.

Zavod meni, da bi z bodočim 
centrom  za ravnanje z odpadki 
škodili redki vrsti gozda na D o
bravi. Take pomisleke glede pred
videne lokacije so izrekli še neka
teri.

Poleg lokacije, omenjene v os
nutku, je bilo v začetku priprav v 
obtoku še drugih 30 možnih loka
cij za omenjeni center. Po bese
dah Vladke Kežman, predsednice 
kom isije za pripravo izgradnje 
centra za ravnanje z odpadki in 
dep o n ije , so izm ed prvo tnega 
števila najprej izbrali 7 možnih 
lokacij in izmed teh potem  dve:

• Posavski center za ravnanje z 
odpadki težko pričakujejo vse tri 
občine v pokrajini. Krajevna 
skupnost Dobova bo dovoljevala 
Brežicam odlagati smeti na svojih 
tleh samo še dobri dve leti. To je 
kratek čas, glede na to, da še ni 
znano, kje bo bodoči posavski 
center za ravnanje z odpadki.

poleg obravnavane na Dobravi v 
krajevni skupnosti Kapele v breži
ški občini še ena v krajevni skup
nosti Brestanica v občini Krško.

Po podatkih komisije, ki jo vodi 
Kežmanova, Kapele na javni raz
pravi večinsko niso nasprotovale 
načrtovanemu centru na Dobravi.

M. L.

KONCERT ROMSKE 
SKUPINE V 

MLADINSKEM CENTRU
B REŽIC E - Mladinski center 

Brežice in Sklad RS ljubiteljske 
ku ltu rne dejavnosti - obm očna 
izpostava Krško pripravljata za 
danes ob 20. uri v klubskem pro
storu Mladinskeg centra Brežice 
koncert romske skupine Romano 
Drom iz Budimpešte.

STOPARJEVA 
PREGLEDNA RAZSTAVA
BREŽICE - V Galeriji Posav

skega muzeja Brežice bodo danes 
ob 19. uri odprli pregledno razsta
vo skulptur, risb in grafik Rudija 
Stoparja. Ustvarjalca bo predstavi
la kustosinja Posavskega muzeja 
Brežice Oži Lorber. Karolina Ve- 
gelj-Stopar. Branimir Biliško ter 
Ana in Eva Stopar bodo izvedli kul
turni program.

DOPISNIŠKI KRO ŽEK V SO LI NA SENO VEM  - Krožkarji - nekaj 
naključno zbranih je ujel fotoaparat - skušajo zapisati kar največ po
drobnosti o šolskem življenju, ki je  tudi v tej hiši učenosti zanimivo 
vsak dan znova. (Foto: L. M.)

Ko je  p ise c , 
naj b i b il 

tu d i b ra lec
Dopisniški krožek

SENOVO - Včasih gre brez 
pisanja, včasih ne gre brez tega. 
K adar je  želja  p revelika , se 
šolar vključi v dopisniški kro
žek, na primer: v dopisniškem 
krožku v osnovni šoli XIV. di
vizije na Senovem  sodelu je  
brzda iz želje po pisanju kakih
15 učencev.

Irena Škoberne, m entorica 
te skupine, in člani nimajo nič 
proti, če njihove spise različnih 
zvrsti in o različnih temah bero 
tudi drugi. Poti do javnosti je, to 
vedo pišoči, vselej več. “Sode
lujemo na literarnih natečajih, 
u re jam o  sten čas, pošiljam o  
prispevke v Dolenjski list, Po
savski obzorn ik , PIL , revijo 
O trok in družina ter na Radio 
Brežice. Na brežiškem  radiu

smo imeli v zadnjem  letu dni 
dve oddaji, kjer smo predstavili 
delo na šoli,” so nedavno pove
dale m entorica Škobernetova 
in n ek a te re  članice d o p isn i
škega krožka.

Včasih se jim zdi, kot bi pisali 
predvsem  sebi v veselje. Ali 
rečeno drugače, s Škoberneto- 
vo: “Možnost, da prispevke ob
javimo v tisku, je  dokaj majhna. 
Razumemo to: na tem območju 
je razmeroma malo medijev, šol 
je  dosti, mladih dopisnikov, ki 
pošiljajo v medije prispevke, je 
veliko. V endar bi si učenci in 
m entorji želeli, da bi časopisi 
dali več prostora mladim ust
varjalcem.” Senovški dopisniki, 
združeni v krožku, so namreč 
trdno  prep ričan i, do so tudi 
zapisi mladih piscev zanimivi za 
mnoge bralce. “Taki zapisi so 
zanimivi za krajane, ker poro
čajo o dogajanju v njihovi sose
ščini, berejo pa jih verjetno tudi 
po šolah, da vidijo, kaj se doga
ja v drugih šolah,” menijo se
novški dopisniki.

M. L.
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Do kdaj bo lahko vsak svetoval?
Kongres davčnih svetovalcev že bolj srečanje strokovnjakov z davčnega področja - Kdaj 
od društva v zbornico? - Svetovalci že v Evropi - Z ministrom Bavčarjem o pridružitvi

GALILEO SE ODPIRA
LJUBLJANA - Kmečka druž

ba, ki upravlja vzajemni sklad Ga- 
lileo, naj bi ju tri, 10. decem bra, 
denom inirala enoto sklada v raz
merju 1:10. Točka se bo tako zma
njšala na desetino prejšnje vred
nosti, hkrati pa se bo število točk 
v obtoku povečalo za desetkrat. 
Na vrednost vlog vlagateljev to ne 
bo vplivalo in jim tudi ni potreb
no ukrepati. Kmečka družba seje 
za to potezo odločila, da bi om o
gočila naložbe tudi m alim  vla
gateljem, saj po zakonu ni mogo
če vplačati manj kot eno enoto  
(točko) sklada.

ČATEŽ OB SAVI - Društvo davčnih svetovalcev Slovenije je letos že 
tretjič zapored pripravilo tridnevni kongres v Termah Čatež, ki je že 
prerasel okvire strokovnega srečanja članov in postal srečanje strokov
njakov s področja davčnega sistema. Poklic davčnega svetovalca je tudi 
pri nas dobro znan, čeprav ta dejavnost še ni zakonsko urejena. Društvo 
je imelo štiri leta status opazovalca v združenju davčnih svetovalcev 
evropskih držav (CFE) in pred kratkim postalo njegov član.

Pretekli petek  se je  kongresa 
udeleži tudi minister za evropske 
zadeve Igor Bavčar in se s sveto
valci pogovarjal o vključevanju v 
Evropsko unijo. Kot kaže, bodo 
davčni svetovalci kot partner ak
tivno vstopili v pridružitvene pro
cese na področju  p rilag a jan ja  
davčnega sistema. Na kongresu so 
se s številnimi gosti lotili nekat
erih najbolj perečih vprašanj na 
področju davkov, med drugim so 
prisluhnili evropskim izkušnjam 
na področju davčnih utaj, ki izred
no naraščajo.

Davčni svetovalci se bodo od 
petka naprej združevali v zborni
co, ker pa zanjo nim ajo pravne 
podlage, uradano ostajajo orga
n iz iran i ko t Z b o rn ica  davčnih 
svetovalcev. Na občnem zboru so 
69 članom podelili naziv davčnega 
svetovalca za eno leto. Z  internim 
podeljevan jem  licenc že nekaj 
časa vsaj delno prem oščajo za
konsko vrzel, zaradi katere se z 
davčnim svetovanjem zdaj lahko 
ukvarja prav vsak.

N a k o n g resu  so p red s tav ili 
novo mesečno revijo o davkih, ki

“Sarajevo center obnove Balkana!”
UO Združenja kovinske industrije  Slovenije v Trimu - Tatjana Fink: “Z letošnjim  

letom smo izjemno zadovoljni, da bi le še tra jalo !”

TREBNJE - Vodilni možje slovenske kovinske industrije, ki zaposluje 
okrog 42.000 delavcev, so na seji upravnega odbora Združenja kovin
ske industrije Slovenije v trebanjskem Trimu poudarili, da jih čaka v 
letu 2000 še hujši spopad s konkurenco na svetovnih trgih in da bodo 
lahko zadovoljni, če bodo dosegli poslovne rezultate kot v iztekajočem 
se letu.

Po oceni Službe za konjunkturo 
in ekonom sko politiko (SKEP) 
G ospodarske zbornice Slovenije 
(G ZS), ki jo  je slovenskim kovi
narjem  v Trebnjem  predstavila 
Nina Prešeren, pričakujejo za leto 
2000 razm erom a stabilno letno 
dinamiko gospodarske aktivnosti.

Rast bruto domačega proizvoda 
ocenjujejo za letos na 3,5%, za 
le to  2000 pa na 3,75 odsto tka. 
Poglavitni generator gospodarske 
aktivnosti bo tudi v letu 2000 iz
voz. Za leto 2000 računa SKEP 
GZS na 6-odsto tno  realno  rast 
izvoza blaga in storitev, torej ne-

UO ZDRUŽENJA KOVINSKE INDUSTRIJE SLO VENIJE V TRIMU  
- Direktorica Trima Tatjana Fink je kolegom predstavila poslovno dejav
nost Trima in jim  razkazala posodobljeno proizvodnjo. Po besedah Fink- 
ove brez teh naložb tudi Trima verjetno ne bi bilo več. (Foto: P. Perc)

KAKO K AZ E  NA BORZI?

Itfeka se davčno
Udeleženci kapitalskega trga v 

zadnjem mesecu leta ponavadi 
intenzivneje urejajo še zadnje  
stvari, o katerih so se dogovorili 
m ed letom, kar se na borznem  
trgu kaže v povečanem  številu 
poslov  v obliki svežnjev in ap
likacij. Ker gre ponavadi za m e
njave velikih količin vrednostnih 
papirjev, so dosežen i dnevn i 
prom eti na račun teh poslov  
ogromni, temu primerna so tudi 
vedno večja razhajanja  m ed  
borznimi člani. Redno trgovanje 
ostaja  slabo likv idno , tečaji 
delnic iz borzne kotacije in tečaji 
delnic pidov, razen redkih izjem, 
pa dokaj usklajeno drsijo navz
dol. V  tej borzni apatičnosti vla
gatelji iščejo kakršnekoli infor
macije, ki bi dvignile voljo do tr
govanja, vendar vsakemu izbolj
šanju km alu poide sapa. Tako 
sm o brez opazne sprem em be  
tečaja sprejeli novico, da je  Lek  
v minulih dneh uspešno prestal 
redno kontrolo ameriške agencije 
za hrano in zdravila, tako da bo 
na ameriškem trgu še naprej lah
ko prodajal farmacevtske učin
kovine. V  Leku ocenjujejo, da 
odobritev ameriških inšpektorjev 
pom eni prvo fazo  konsolidacije 
Lekove prodaje na tem trgu, kljub 
temu pa tečaj ostaja pri 34.000 
tolarjih. Enako stabilna ostaja 
tudi delnica Krke - nekaj nad
26.000 tolarjev za delnico.

Borznim posrednikom pa le ni 
dolgčas, saj se ukvarjajo z ve
likim številom certifikatnih delni

čarjev, ki so po sprostitvi trgova
nja z delnicami pidov pritisnili s 
prodajo. Povečana ponudba je  
znižala cene skoraj vseh skladov, 
saj je  tudi pri nižjih cenah na 
voljo zadostna količina delnic, ki 
zadovolji želje vlagateljev. Po 
pričakovanjih borznih posredni
kov naj bi se povečan osip delni
čarjev končal v teh dneh, če se 
seveda delničarji ne bodo odločili 
za povečano kupovanje daril ob 
prehodu v novo tisočletje in si 
potrebna sredstva zagotavljali s 
prodajo delnic.

Če po eni strani prihaja čas 
daril in praznovanj, pa se po dru
gi strani izteka čas za davčno 
ugoden nakup, ki nas bo razbre
m enil plačila dohodnine. Kot 
vsako leto je tudi tokrat za mnoge 
zanimiv nakup obveznic, ki jih je  
izdala Republika Slovenija in ka
terih vračilni rok je  daljši od 12 
mesecev. Od kotirajočih obvez
nic so m ed bolj likvidnimi naj
bolj zanimive RS04, RS09, RS 10 
in RS 12, odločitev o nakupu gle
de na nom inacijo obveznice v 
nemški marki ali v slovenskih to
larjih pa je prepuščena investitor
ju. Prednost tovrstne naložbe je v 
tem, da si zagotovimo želen zne
sek davčne olajšave, poleg tega 
pa naložba prinaša še določen 
donos.

MARJETKA ČIČ  
Dolenjska borznoposredniška 

družba, d. o. o.
Glavni trg 10, Novo mesto 

Tel.: 0681371-8221, 371-8224

kaj višjo kot letos, in na 7-odst. 
rast uvoza. Ob 6-odstotni inflaciji 
bo pri domačem povpraševanju še 
nap re j n a jpom em bnejša  inve
sticijska poraba z okoli 7-odstot- 
no rastjo. Na to bo najbolj vpliva
lo nadaljevanje infrastrukturnih 
naložb in naložbe v oprem o. Pri 
gibanju povprečnih plač na zapos
lenega SKEP GZS računa v letu 
2000 na nižjo povprečno rast (pod 
2 odstotka) kupne moči domače
ga trga in še naprej boljšo konjun
kturo za investicijske dobrine kot 
pa v povprečju za blago široke po
trošn je . V splošnem  naj bi, po 
napovedi SKEP GZS, cene indu
strijskih surovin v povprečju še 
rahlo zaostajale za lanskimi, v pri
hodnjem  letu pa naj bi se v pri
merjavi z letom  1999 zvišale za 
p rib ližn o  eno  d e se tin o . Tečaj 
marke naj bi v letu 2000 zrasel na 
103 tolarje.

G e n e ra ln a  s e k re ta rk a  G ZS 
Francka G abron je povedala, da 
je  bil upravni odbor GZS dosti 
bolj zaskrbljen zaradi konkurenč
ne sposobnosti gospodarstva in 
kaj se nam obeta glede osebne po
rabe v letu 2000; tudi v luči priza
devanj sindikatov za “božičnico”, 
napovedi “K oširjevega” zavoda 
za zdravstveno zavarovanje, da bi 
samo za uskladitev plač v zdravst
vu potrebovali 7 do 8 milijard... 
Razpravljavci so menili, da napo
vedi SKEP GZS o gospodarskih 
gibanjih za leto 2000 na splošno 
držijo, ne pa tudi zanje, saj tujci 
terjajo  od naših izvozno usm er
jen ih  kovinarjev nižje cene, po 
drugi plati naraščajo cene črne 
metalurgije, jekla...

Med najbolj zgovornimi člani 
up rav n eg a  o d b o ra  Z d ru žen ja  
kovinske industrije Slovenije na 
trebanjski seji je  bil direktor IMP 
Klime Idrije Ivan Rupnik. To pod
jetje  izvaža v 30 držav. Z elo  so 
Idrijčani zadovoljni z izvoznimi 
posli v EU  in v srednji Evropi, 
optimistično pa načrtujejo širitev 
poslovanja tudi na ruskem trgu. 
Dobre poslovne stike so stkali v 
BiH. “Naš cilj ni le prodaja, am
pak tud odpreti tam delovna me
sta. Sarajevo postaja center ob
nove Balkana,” je dejal Rupnik in 
dodal, da so ministrstvu za eko
nomske odnose in razvoj ter mini
strstvu za gospodarske dejavnos
ti in Slovenski razvojni družbi že 
predlagali, kako prodreti v BiH.

P. PERC

NEPOVRATNA 
SREDSTVA

RIBNICA - Ribniška občina je 
v teh dneh razpisala nepovratna 
sredstva za pospeševanje razvoja 
malega gospodarstva v višini dveh 
milijonov tolarjev. Polovico de
narja razpisujejo za 30-odst. sofi
nanciranje izobraževanja vodilnih 
in vodstvenih kadrov v podjetjih, 
ki so v prenovi, ter za specialistič
no svetovanje pri sp rejem anju  
poslovnih  od ločitev . P reostali 
milijon razpisujejo za soudeležbo 
samostojnih podjetnikov in gos
podarskih družb iz ribniške občine 
na m ednarodnih sejmih po Slo
veniji in tujini. Za sejemsko pred
stavitev in promocijo kraja občina 
prispeva 50 tisoč tolarjev.

bo prvič izšla v januarju. Na splet
nem portalu  www.davki.com je 
zdaj mogoče dobiti zadnje infor
macije iz dela društva, program za 
izračun dohodnine, seznam davč
nih svetovalcev, sta tu t in cenik 
društva, portal pa omogoča tudi 
dostop do seznama davčnih zave
zancev  in davčn ih  štev ilk  te r  
ponuja javni forum. Na njem lah
ko vsak obiskovalec strani zapiše 
in vpraša vse, kar ga muči v zvezi 
z davki, če želi tudi anonim no. 
Forum  bo om ogočal tudi odgo
vore.

B. DUŠIČ GORNIK

Z REKLAMAMI 
OBLEPLJENI VLAKI
NOVO MESTO - Pri Sloven

skih železnicah so se odločili, da 
bodo šli po poti ljub ljanskega 
mestnega potniškega prometa, ki 
je svoje avtobuse že pred leti pustil 
prelepiti z reklamnimi sporočili. 
Za začetek so oglaševalcem ponu
dili vagone potniških vlakov, ki 
vozijo med Ljubljano in Novim 
mestom in Ljubljano in Kamni
kom. Zunanjost vagonov bo polep
ljena z reklamnimi napisi sloven
skega Telekoma, postopom a pa 
bodo na ta način okrasili tudi dru
ge medmestne in primestne vlake.

OBVEZNICE RS01
LJUBLJANA - Ministrstvo za 

finance obvešča vse imetnike ob
veznic Republike Slovenije (RS01), 
da bo 31. decem bra letos zastara
la pravica do unovčitve 8. kupona 
obveznice, ki je  dospel v plačilo 
31. decem bra 1996. Kupone je še 
mogoče vnovčiti do omenjenega 
datum a (oz. do 3. januarja 2000, 
če bo sp re je t zakon o ureditv i 
plačilnega prom eta na dan 31. 12. 
1999) pri Novi Ljubljanski banki.

JAVNA TRIBUNA O GOSPODARSTVU - Polegpredstavnikov organi
zatorjev in s tem opozocije (desno Ivan Črnkovič in ob njen dr. Jože 
Zagožen) se je  javne tribune udeležil tudi predstavnik pozicije, državni 
sekretar Jože Smole (Foto: M. L.-S.)

Nujen enakomeren razvoj
V Kočevju so pripravili javno tribuno o aktualnih gospodar

skih problemih v državi in še posebej kočevski občini

K O Č EV JE - Občinski odbor 
SDS Kočevje je  prejšnjo sredo or
ganiziral v hotelu Valentin javno 
tribuno o aktualn i gospodarski 
problematiki v Sloveniji in še po
sebno v kočevski občini. D obro 
ob iskane  tr ib u n e  s ta  se poleg  
p redsedn ika  odbora  za gospo
darstvo pri D Z dr. Jožeta Zagož
na in člana izvršilnega odbora so
c ia ld em o k ra tsk eg a  g o sp o d a r
skega forum a Ivana Crnkoviča 
udeležila tudi državni sek re tar 
Jože Smole in mag. Alenka Ma- 
rovt z ministrstva za malo gospo
darstvo in turizem.

Ob predstavitvi pom ena male
ga gospodarstva je Jože Smole 
poudaril, da je razvoj malega go- 
posdarstva od leta 1989 daleč edi
ni sektor, ki je nevtraliziral brez
poselnost, ki je  rasla z razpadom 
velikih podjetij. “Po številu malih 
podjetij na 10 tisoč prebivalcev 
Slovenija že dosega povprečje, ki 
ga im ajo v E U , ven d ar če p o 
gledamo, kako je to razporejeno 
po posameznih območjih po dr
žavi, ugotovimo, da osrednja in 
tudi obalno-kraška regija daleč 
presegata to povprečje, medtem 
ko imamo okolja, ki ne dosegajo 
niti polovice njihovega razvoja,”

je povedal. Dodal je, da je pri nas 
podpora velikemu gospodarstvu 
vertikalna, kar podjetja spravlja v 
neenakopraven položaj in v EU ni 
dovoljena, medtem ko je dovolje
na za malo gospodarstvo, ki ima 
zaradi svojega pom ena ohranja
nja dem ografske  poseljenosti 
podeželja, v EU posebno mesto, 

Poudaril je, da ima malo gospo
darstvo možnost za skupen nas
top na tujih trgih in da je ta celo 
pogoj za dvig n jihove konku
renčnosti na takšno  raven, da 
bodo sploh lahko prodrli na tuje 
trge, za kar pa malo gospodarst
vo nima ne znanja in ne denarja 
in mu je zato  prav tu  potrebna 
pomoč države. Dodal je, da raz
voj malega gospodarstva nikakor 
ne more biti samo problem ene
ga ministrstva, marveč tudi min
istrstva za delo, za znanost in te
hnologijo ter ekonomske odnose 
in razvoj. Dr. Jože Zagožen pa je 
k tistim, ki tako ali drugače vpliva
jo  na malo gospodarstvo, dodal še 
finančno  m inistrstvo . Kot eno 
največjih težav m alega gospo
d ars tv a  so zd ružno  o p re d e lil1 
dostop do ugodnih finančnih vi
rov.

M. LESKOVŠEK-SVETE

Predvsem se moramo sami ceniti
Tako so menili belokranjski izdelovalci izdelkov domače obrti, ki so se odločili, da bodo pri 

Območni obrtni zbornici Črnomelj ustanovili svoj odbor - Kakšni naj bosta ponudba in cena.^

JANKOVIČI - Konec preteklega tedna so se na domačiji Raztreseno- 
vih v Jankovičih pri Adlešičih zbrali belokranjski izdelovalci izdelkov 
domače obrti. Predvsem sojieleli odgovoriti na vprašanje, ali naj 
ustanovijo društvo, združenje ali zadrugo, ki bi povezala izdelovalce, 
tudi tiste, ki nimajo registrirane obrti.

Prav vprašanje, kako registrira
ti domačo obrt, je na sestanku po
stalo eno pomembnejših, saj nere
gistrirani izdelovalci ne m orejo 
izdati računa za svoje izdelke. Kot 
je  povedala sekretarka Območne 
obrtne zbornice (O O Z) Črnomelj 
T atjana Aupič, je  dom ača obrt 
privilegij, saj se z njo ne more in 
ne zna ukvarjati vsak, lahko pa se 
tisti, katerih dejavnost je  poveza
na s km etijstvom . Po njenem  v 
črnomaljski občini ne bi bilo smi
selno ustanavljati društva za do
mačo obrt, saj je  le pet ali šest iz
delovalcev registriranih  kot sa
mostojni podjetniki. Dobrodošel 
pa bi bil odbor pri O O Z, v kate
rem Boris Raztresen vidi vez med

• Podjetniška svetovalka za po
deželje Mirjam Paš iz Ljubljane 
bo pričela januarja v Adlešičih in 
Dragatušu delati z dvema podjet
niškima skupina pri razvoju nji
hovih izdelkov. Delo bosta zaklju
čili z razstavo v Ljubljani, na ka
teri bodo preizkusili, ali sta po
nudba in cena pravi. Belokranj
skim izdelovalcem izdelkov do
mače obrti je svetovala, naj na
redijo izbor izdelkov, ki jih bodo 
ponudili trgovcem in tistim, ki 
potrebujejo poslovna darila. Po 
njenem mnenju bi se morali izde
lovalci in porabniki izdelkov  
domače obrti bolje poznati.

domačimi obrtniki in predvsem 
pomoč pri organizaciji tečajev in 
sejmov.

V ik to r Z u p an ič  iz U pravne 
enote (U E) Črnomelj je  svetoval, 
da je  najbolj enostavna registraci
ja  izdelovalcev izdelkov domače 
obrti na O O Z, medtem ko so na 
UE zahtevnejši. Zato je registraci
jo  pri njih priporočil le tistim, ki 
imajo veliko proizvodnjo in draga 
obratna sredstva. Takih izdeloval
cev domače obrti pa v Beli kraji
ni ni. Aupičeva je pojasnila, da 
m orajo izdelovalci najprej dati 
izdelek domače obrti v oceno na 
O brtno  zbornico Slovenije. Ko

dobijo pozitivno mnenje, dajo na 
O O Z  Č rn o m elj v logo za p r i 
dobitev odločbe o obrtnem dovol
jenju, na osnovi katerega se reg
istrirajo kot samostojni podjetni
ki ali u stanov ijo  gospodarsko  
družbo.

Vera Vardjan, članica sekcije za 
dom ačo in um etno obrt pri OZ 
Slovenije za D olenjsko in Belo 
krajino, je dejala, da se na OZS 
trudijo, da bi bili izdelki te obrti 
obdavčeni 8-odstotno in ne več 
19-odstotno. Kot pomoč po prvem 
šoku po uvedbi DDV je ministrst
vo za malo gospodarstvo in tu 
rizem namenilo izdelovalcem iz
delkov domače obrti 30 miljonov 
tolarjev. Opozorila je, da po uved
bi DDV trgovci zelo izkoriščajo 
izdelovalce domače obrti - pri tem 
so belokranjski trgovci še najbolj 
pošteni - saj izdelke prodajo, izde
lovalcem pa jih ne plačajo. “Poleg 
tega trgovci neradi delajo reklamo 
za slovenske izdelke domače obr
ti (ker so dragi in imajo pri njih le 
m ajhno m aržo), pač pa raje za

izdelke iz Kitajske (med katerimi 
pa je  veliko kiča), in pri katerih 
imajo nekaj sto odstotkov marže. 
Tudi zaradi tega bi morali izdelo
valci sami predstaviti izdelke do
mače obrti, ki je v Beli krajini še 
zelo živa,” je menila Vardjanova. 
Pritegnili so ji tudi drugi, pri tem 
pa poudarili, da je pomembno sk
upno nastopanje in predstavljanje 
izdelkov, ki pa jih bodo morah 
sami znati tudi dovolj ceniti.

M. BEZEK-JAKŠE

VZAJEMNI SKLADI 
NISO BREZ NADZORA

L JU B L JA N A  - Z d ru ž e n je  
družb za upravljanje investicijskih 
skladov o p o zarja , da dvomi 0 
varnosti naložb v vzajemne skla
de, ki vnašajo negotovost med 
vlagatelje, škodujejo dejavnost) 
in v estic ijsk ih  sk ladov  in tudi 
finančnemu trgu nasploh. Kot se 
sporoča, zakon natančno določa 
nadzor nad poslovanjem vzajem
nih skladov in družb za upravljan
je. Pri tem izpostavlja odbor in
vestitorjev in Agencijo za trg vred
nostnih papirjev, ki ji morajo red
no p o ro č a ti o p rem o žen ju  i° 
strukturi naložb.

S ’ ' S

O DOMAČI OBRTI - Belokranjski izdelovalci izdekov domače obrtiS0J* 
domačiji Raztresenovih v Jankovičih tuhtali, kako bi se povezali, dabi sk*' 
paj nastopali na trgu. Na koncu so se strinjali, da bodo pri Območni ob" 
zbornici Črnomelj ustanovili odbor za domačo in umetno obrt, saj jih )e ^  
sekcijo premalo. Kako se predstaviti kupcem in s čim, pa jim  bo po nove 
letu prišla svetovat tudi Mirjam Paš (druga z leve). (Foto: M. B.-J )
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Mlečni šok je le uvod v preobrat
Država se je odločila po hitrem postopku prilagoditi pravni red na področju kmetijstva 

Evropski uniji - Šok za mlekarne in rejce goveda - Bo kmetijstvo zdržalo?
NOVO MESTO - Naše mlekarne od 19. novembra ne smejo več 

izvažati v države EU, ker naše mleko lahko vsebuje celo do tri milijone 
mikroorganizmov v mililitru, medtem ko jih v uniji dovoljujejo le do 
100.000. Čeprav naše mleko ni tako slabo, kot bi lahko sklepali po 
navedenem, čaka državo, mlekarne in kmete težko in drago delo. Po 
večini napovedi bodo najkrajšo potegnili mali kmetje, s kakršnimi je 
morda najbolj posejano ravno podeželje na našem območju.

Tudi na dolenjskem  območju Ob prepovedi izvoza so izvozne

DAN KONJEREJCEV
SEMIČ - Kmetijski svetovalni 

službi Črnomelj in Metlika vabi
ta vse rejce konj iz Bele krajine na 
dan konjerejcev, ki bo v petek, 10. 
decembra, ob 16. uri v sejni sobi 
občine Semič. Beseda bo tekla o 
vzreji in zdravstvenem stanju žre
bet, pripravi na pripustno sezono, 
urejanju konjskih hlevov, pokušali 
pa bodo tudi izdelke iz konjskega 
mesa podjetja Pag Kapele, d.o.o., 
ki je sponzor srečanja.

Z MOTORJEM V TRAKTOR
MALI G ABER - 15-letni A. F. 

iz okolice Trebnjega se je 29. no
vembra po mokrem vozišču in v 
megli zaradi nepravilne hitrosti 
na cesti blizu Malega G abra zale
tel v trak to r. Skupaj s sopo tn i
kom, 14-letnim D. J., je  padel po 
vozišču. A. F. so hudo  pošk o 
dovanega odpeljali v ljubljanski 
Klinični center.

ESKE TRŽNICE
Ta ponedeljek je različne pri

delke na trgu ponujalo kar nekaj 
branjevk. Cene so v glavnem osta
le nespremenjene, in sicer je bilo 
korenje in kolerabo mogoče dobi
ti po 200 tolarjev kilogram, fižol 
Po 300 do 500, česen po 500, čebu
lo po 150, zeljnate glave za sarmo 
po 300, repo po 200, peteršilj po 
500, zeleno solato po 250, krom
pir po 70, jabolka po 80 do 100, 
jabolčne krhlje pa po 800 tolarjev 
kilogram. Na voljo je  bilo tudi 
žganje: liter je stal 800 tolarjev. 
Ker se bližajo prazniki, so dobro
došli tudi orehi - kilogram jedrc so 
branjevke ponujale po 1.100 to 
larjev.

sejmisca\
BREŽICE - Na sobotnem sej

mu so im eli naprodaj 68 do 3 
mesece starih prašičev, 25, starih 
5 do 5 mesecev, in 48 starejših. 
Prvih so prodali 34 po 320 do 340, 
drugih 8 po 280 do 300, tretjih pa 
23 po 240 do 270 tolarjev kilo
gram.

večji kmetje skrbijo za kakovost 
mleka, težave pa so pri manjših 
pridelovalcih, katerih preživetje 
pogosto ni odvisno od mleka. To 
so ugotavljali na posvetih o kako
vosti mleka, ki so se vrstili minu
lo zim o po vsej D olenjski, Beli 
krajini in Posavju. Samo prepriče
vanje očitno ni bilo uspešno, kajti 
m lekarne so po veljavnem pravil
niku še vedno morale odkupovati 
tudi mleko z večjo vsebnostjo mik
roorganizm ov, kot ga dovoljuje 
EU.

Večina slovenskega mleka ust
reza zahtevani kakovosti, le 20 do 
30 odst. vsebuje preveč m ikroor
ganizmov. V Sloveniji oddaja mle
ko 20.000 rejcev govedi, od tega 
pa jih kar 11.000 redi le eno do 
štiri živali. Ti mleko oddajajo v 
skupne zbiralnice, zato se ne ve, 
kdo odda kakšno. M ali km etje 
imajo pomanjkljivo znanje in sla
bo oprem o, vendar strokovnjaki 
trdijo, da je  ob pravilnem ravna
nju tudi na roke namolzeno mle
ko dobre kakovosti. Pri zbiranju 
mleka od manjših rejcev v bodoče 
ne bo šlo brez hladilne tehnike, ki 
je  za manjšo proizvodnjo predra
ga, pa tudi ne brez rednega nad
zora kakovosti m leka v vsakem 
hlevu.

mlekarne opozorile na veliko ško
do, ki nastaja zaradi zastoja v iz
vozu. M lekarne so se izkazale kot 
neresen partner, poleg tega pa so 
v kakovost mleka zdaj podvomili 
še na balkanskih trgih in ne nazad
nje smo se nad tem, kakšno mle
ko pijem o, zamislili tudi doma. 
Združenje govedorejcev je prejš
nji teden protestiralo proti ukre
pu in zahtevalo sprostitev izvoza, 
k e r m eni, da gre  za p o litičn i 
ukrep, s katerim  želijo v državi 
zmanjšati število kmetij.

Kot pojasnjuje državni sekretar 
v kmetijskem ministrstvu Franci 
But, je  dogajanje z mlekom pos
ledica popolnega preobrata v filo
zofiji p rilagajan ja  slovenskega 
kmetijstva EU. Slovenija naj bi do 
konca leta 2002, torej samo v dveh 
le tih , p o p o ln o m a  p rilag o d ila  
pravni red na področju kmetijst
va, s čimer ne bo imela prehodnih 
obdobij in bo lahko upravičeno 
zahtevala kompenzacijska plačila 
za km etijstvo iz unije. Se pred  
novim letom naj bi država spreje
la kar nekaj pom em bnih doku
mentov, med drugim pravilnik o 
veterinarsko-sanitarnem nadzoru 
surovin in živil živalskega izvora 
te r živalskih obratov. Z  njim se 
bodo sprem enila tudi m erila o

¥
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TEŽKA PO T V  EVROPO - Evropska unija je  naprej zaostrila pri izvozu 
našega rdečega mesa, pred kratkim pa še pri mleku, ker zahteva, da se 
držimo njihovih birokratskih procedur. Bosta naše mleko in meso, potem  
ko bomo zadostili evropskim zahtevam, kaj boljša? Verjetno ne, prav go
tovo pa bosta dražja. (Foto: J. D.)

Odpravljanje zajedavcev
Zajedavci povzročajo pri reji govedu veliko škodo, zato  je  nujna 

uporaba sredstev  p ro ti zajedavcem . N ajbolj občutljive za zaje
davce so m lade živali. Takim živalim je  po trebno  dajati zdravila 
tudi m ed letom . V jeseni, ko j e  več vlage, se število zajedavcev 
na pašn ik ih  m očno poveča. Ž ivali so se v vsaki čred ink i pasle 
večkrat, k ar tudi povečuje m ožnost okužb z zajedavci. Prav tako 
Se z zajedavci okužijo živali, ki se ne pasejo, am pak  krm ijo le v 
hlevu. Ko se pri govedu zaključi obdobje zelenega krm ljenja, je  
ugoden čas za za tiran je  zajedavcev. Sredstva p ro ti zajedavcem  
lahko dam o živalim teden  pred  koncem  ali ob prekinitvi zelene
ga krm ljenja. N ekateri paraziti, na prim er veliki m etljaj, pa so v 
teni obdobju  v živali v taki fazi, ko so zoper sredstva pro ti paraz i
tom odporn i. Z a to  strokovnjaki priporočajo  tre tiran je  pro ti tem  
žajedavcu v poznejših  m esecih, v januarju  in februarju . Tako bo 
učinek boljši.

Pom em bno je , da dobi vsaka žival točen odm erek  zdravila, kajti 
manjša količina zdrav ila  bi lahko  povzročila  večjo  od p o rn o st 
*ajedavcev. K atero  sredstvo bom o uporabili za naše govedo, je  
°dvisno predvsem  od tega, ali im am o goveje p itance ali krave 
tio lzn ice , in g lede  na to , k a te r i zajedavci so  p ri nas najbo lj 
razširjeni. Z adn je  bom o ugotovili z analizo b la ta  ali pa se bom o 
u tem  pogovorili z našim  veterinarjem . Na poplavnih področjih , 
hjer je  razširjena m etljavost, je  po trebno  uničevati tudi m alega 
blatnega polža, ki je  gostitelj velikega m etljaja.

Pri vsen živalih, ki sm o jim  dali zdravila, m oram o upoštevati 
karenco zdravila, to  je  čas, v ka terem  od krav m olznic ne sm em o 
°,ddajati m leka, to  pa je  za različna zdravila različen. Pri n eka te 
rih zdravilih  karence  ni, to rej lahko ves čas o d da jam o  m leko. 
Karenca velja tudi za goveje pitance. V tem  času živali na sm em o 
dati v zakol. Pri izbiri sredstva proti zajedavcem  upoštevam o tudi, 
kateri p re p a ra t  sm o u p o rab ili že pri p re jšn jem  zd rav ljen ju . 
Priporočljivo je , da sredstva m enjavam o, saj zm anjšam o od p o r
nost zajedavcev in povečam o učinek sredstva. K er vsak ukrep  
Presojamo glede na gospodarnost, lahko zapišem o še to: strošek 
ja k e g a  sredstva pro ti zajedavcem  je  m nogo m anjši od  škode, ki 
1° zajedavci lahko povzročijo.

STANE B EV C, dipl. inž.
K m etijska svetovalna služba Novo m esto

•  Prašič in skopuh sta koristna 
sam o p o  smrti. (Tolstoj)
•  Če padeš s konja, se mogoče še 

režiš, če izgubiš spoštovanje ljudi, 
si izgubljen. (Hindujskipregovor)

vsebnosti m ik roorgan izm ov  v 
mleku. Še pred sprejemom pro
računa za leto 2000 naj bi sprejeli 
tudi tržno ureditev  za mleko in 
mlečne izdelke, ki naj bi začela 
veljati najpozneje do konca m ar
ca prihodnjega leta. Potem naj bi 
se odkupne cene mleka obliko
vale tržno, zato naj bi po nekate
rih napovedih padle za desetino. 
Ministrstvo napovedujejo več bla
žilnih ukrepov, med drugim tudi 
pomoč po hektarju polj in travni
kov.

B. DUŠIČ G ORNIK

Sekanje in 
prodaja smrekic 
le z dovoljenjem
L etos ozn ačen e  z 
oran žn o  n a lep k o
P rem išljen  in s trokovno  iz

veden posek okrasnih drevesc v 
m ladem  gozdu lahko pozitivno 
vpliva na njegov nadaljnji razvoj. 
Škodljivo pa posek vpliva takrat, 
kadar iz mladega gozda odstrani
mo najlepša  in najbolj v ita lna  
drevesca, ki bi m orala v sestoju 
ostati skozi celo razvojno obdob
je.

Po 17. č lenu  Z ak o n a  o goz
dovih lahko lastniki gozdov in po
godbena izvajalska podjetja pri
dobivajo okrasna drevesca le na 
podlagi izdane odločbe. Z  od 
ločbo področne krajevne enote se 
določijo  kraj, vrsta  in količina 
poseka okrasnih drevesc v kon
kretnem gozdu. Ista določila ve
ljajo tudi za posek okrasnih dre
vesc na površinah izven gozda ali 
za posek drevesc v drevesnicah.

Okrasna drevesca je  dovoljeno 
p ro d a ja ti le na osnovi izdane 
od lo čb e  in v idno  o zn ačen e  z 
na lep k o . L e to šn ja  n a lep k a  je  
oranžne barve in ima napis Zavod 
za gozdove Slovenije - Območna 
eno ta  Novo m esto, te r  letnico 
1999.

Nadzor nad posekom in proda
jo okrasnih drevesc izvajata goz
darska in tržna inšpekcija. Z  de
narno kaznijo najm anj 150.000 
tolarjev se lahko kaznuje fizična 
ali pravna oseba, ki poseka okras
na drevesca brez izdane odločbe, 
in z d en a rn o  kazn ijo  najm anj 
100.000 tolarjev oseba, ki prevaža 
ali prodaja neoznačena drevesca. 
Z a to  lastn ikom  gozdov p rip o 
ročamo, da se pred posekom po
svetujejo z gozdarjem  krajevne 
enote Javne gozdarske službe. Tu 
jim  bo izdana tud i od ločba za 
posek in omogočen nakup nalepk 
(50 SIT  kom .) te r  dogovorjen  
način označbe okrasnih  dreves 
pred posekom.

Zavod za gozdove Slovenije 
Območna enota Novo mesto

Vinogradniki v dve smeri?
V dolenjskem in belokranjskem vinorodnem okolišu se 

v 25 društev povezuje okrog 5000 vinogradnikov

NOVO M ESTO - M ed trem i 
slovenskimi vinorodnimi dežela
mi (Podravje, Posavje in Prim or
ska) ima ravno dežela Posavje v 
največji meri izkoriščene absolut
ne vinogradniške lege. Teh je po 
podatkih Km etijskega inštituta 
8.706 ha, medtem ko je trenutno 
v b izeljsko-srem iškem , d o len j
skem in belokranjskem vinorod
nem okolišu skupaj 7.548 ha vino
gradov. Največ, skoraj polovica 
od tega, jih je  v dolenjskem oko
lišu.

Kot meni K atarina M erlin iz 
oddelka za kmetijsko svetovanje v 
Novem mestu, je  kakovost vin na 
območju dolenjskega in belokra
njskega okoliša precej porasla  
tudi po zaslugi v inogradniških 
društev in pospešenega izobra
ževanja vinogradnikov. Kot pravi, 
sta tudi zato okoliša danes pozna
na po precej boljšem  cvičku in 
metlikški črnini, Belokranjci pa 
tudi po vinih posebne trgatve.

Samo na območju dolenjskega 
in belokranjskega vinorodnega 
okoliša danes deluje 25 vinograd
niških društev. V Beli krajini de
lujeta društvo v Črnomlju in dru
štvo vinogradnikov Bele krajine s

N
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL...

U r e j a :  dr,  J u l i j  N e m a n i č
Bela barrique vina

Redki vinogradniki pomisli
jo , da bi uporabili za zorenje 
belih vin 225-litrske nove sodč
ke (barike). Okus po lesu se je 
od nekdaj smatral kot napaka 
vina in mnogo truda je bilo vlo
ženega v ovinjenje novih sadov. 
V Sloveniji so bila od nekdaj 
iskana bela vina z izraženo sad
no (sortno) arom o, ki se je  v 
novem  sodu  km alu  zgubila. 
Toda bariki so primerni tudi za 
bela  v ina, v en d ar ne za vse 
sorte. Letnik 1999 je tako lepo 
dozorel na trti, da so sorte beli 
pinot, sivi pinot, chardonnay 
dovolj krepke za zorenje v no
vem sodu. Zamujeno pa je, če 
niso že m ošti vreli v barikih. 
Čistega, mladega vina ni pripo
ročljivo natočiti v nov sodček. V 
tem  prim eru bi res imeli vino s 
p reveč  p o u d a rjen im  lesnim  
okusom, ki bi spominjal na vin
sko napako po lesu.

Tadicionalna nega belega vi
na v novem sodčku, ki je  bila v 
B urgundiji, tem elji na vplivu 
droži (kvasovk) na zorenje vina. 
Po končanem alkoholnem vre
nju so sodčke dotočili in jih  
imeli polne. Mladega vina niso 
nič žveplali in so ga najm anj 
e n k ra t na te d e n  pom ešali z 
drožmi, ki enako dobro kot žve
plo varujejo vino pred oksidaci
jo. Vino v tem primeru h pogo
jih tudi ne cika, ker v dotoče- 
nem sodu ni zraka. Na drožeh 
v nežveplanem vinu pa se kaj 
kmalu, če je tem peratura vsaj 
16° C, začne b io lošk i razkis 
vina. Za okus tako negovanega 
vina je tudi nujen biološki raz
kis. Od začetka imamo občutek 
da gre za tako imenovani vonj 
po diacetilu, ki pa ga kasneje 
zasenči arom a po sorti, ki se je 
ohranila.

Prisotnost droži in mešanje 
droži z vinom pospešuje razvoj 
vina in v takšnem vinu ne zasle
dimo motečega vonja in okusa 
po lesu. Mnoga bela barik vina, 
ki smo jih srečevali na trgu, pa 
niso zorela v novih sodčkih na 
drožeh, zato so bila nekatera 
komaj užitna. Že čista letošnja 
mlada vina om enjenih sort, ki 
so povrela do suhega, bi p ri
dobila z nekajmesečnim zore
njem v že dve ali tri leta rab
ljenih, to d a  zdravih sodčkih. 
Ker v tem  prim eru ne bi bilo 
droži, bi m orala biti vina za- 
žveplana (prosti SO, med 25 do 
30 mg/l). Prednost sodčka pred 
cisterno bi bila zaradi poroz
nosti lesa, ki omogoča dostop 
m ajhnih  količin kisika, ki bi 
pospeševalo procese razvoja in 
zorenja vina.

Vina, ki počivajo na drožeh, 
zažveplamo približno štiri tedne 
pred stekleničenjem . Kdaj se 
tako negovano vino stekleniči, je 
odvisno od posameznega vina in 
to določa kletar glede na stopnjo 
razvoja vina. Droži, ki preosta
nejo po pretoku, so še vedno 
primerne za osvežitev in oboga
titev z vinskimi aromami ostalih 
vin, ki so negovana v cisternah in 
so bila nekaj tednov po konča
nem alkoholnem vrenju preto
čena in ločena od droži.

Rabljeni sodčki, v katerih so 
zorela bela vina, so zelo p ri
merni za zorenje rdečih vin, v 
naši vinorodni deželi predvsem 
za vina modre frankinje. Letoš
nje modre frankinje imajo okus
ne in bogate tanine, ki po tre
bujejo za zorenje in razvoj lese
no posodo. V cisterni se žal 
frankinja ne more razvijati in 
postane zamorjena. Vina žame
tovke in cvički se pa v cisterni 
dobro počutijo.

Dr. JU LIJ NEM ANIČ

HUD POŽAR
NOVO MESTO - V ponedeljek, 

6. decembra, okrog 14. ure je  
prišlo na Ljubljanski cesti do 
požara na stanovanjski hiši, ki jo 
je lastnica M. M. iz Novega mes
ta obnavljala. Pri gašenju požara, 
ki je popolnoma uničil ostrešje, 
so sodelovali gasilci GRC Novo 
mesto in nekaj gasilcev iz PGD 
Kamence. Kaj je vzrok požara, 
policisti še raziskujejo. Škoda po 
nestrokovni oceni znaša okrog 1,5 
milijona tolarjev.

DECEMBRSKA ŠTEVILKA 
REVIJE 0  KONJIH

L JU B L JA N A  - D ecem brska 
številka revije O  konjih je  spet 
po lna zanim ivega branja. V  njej 
boste  našli zapis o  tem , kako in 
kdaj je  n asta l lip icanec, o n a 
p red k u  to p lo k rv n e  re je  in  j a 
hačev, o  govoru konjevih ušes, 
d o m a č ih  z d ra v ilih  za  k o n je , 
cushingovem sindrom , na koncu 
pa se predstavita še R adenska in 
Flaloška konjenica.

podružnicama v Metliki in Semi
ču, medtem ko so vsa ostala društ
va razpršena po dolenjskem okoli
šu enako, kot so razpršeni in raz
drobljeni tudi vinogradniki. Zara
di večje učinkovitosti se povezuje
jo v Zvezo društev vinogradnikov 
D olenjske, ki se bori za zaščito 
vina cviček, medtem ko belokranj
ski v inogradniki želijo zaščititi 
metliško črnino.

Na območju obeh om enjenih 
okolišev je v društva včlanjenih 
kar 5 tisoč vinogradnikov, povpre
čen vinograd pa ni večji od pol 
hektarja. Posamezno društvo ima 
povprečno 100 članov, kar pom e
ni, da se združujejo vanj mali lju
biteljski vinogradniki in tudi veli
ki vinogradniški podjetniki. Eni in 
drugi le težko najdejo skupne in
terese, zato je mogoče pričakova
ti, da se bodo prav kmalu obliko
vala različna vinogradniška društ
va in združenja. Manjši vinograd
niki bodo v društvu, ki bo skrbelo 
za izobraževanje in sprem ljanje 
novosti, m edtem  ko bodo večji 
poskušali oblikovati enotne bla
govne znam ke in se usm erili v 
skupno trženje.

B. D. G.

h e le n a  m rz lik a r }  gospodinjski kotiček
Plesali so za debelo repo

Repa je bila v srednjem veku vse 
do časa večje uporabe krompirja 
zelo priljubljena hrana. Še dan
danes je marsikje neizogibna jed 
pri kosilu na dan kolin. Mastne 
dele glave, vratu in del kože se sku
ha, čez čas se doda kisla repa in 
namočena prosena kaša. Ko so vse 
sestavine skuhane, se jed zagosti s 
podmetom in soli po okusu. V 
zvezi z repo je še iz starih časov 
ostalo veliko pregovorov in šeg. 
Kljub temu da ljudje pravijo “repa 
korenje - slabo življenje”, je na 
kmetijah poleg zelja veliko pride
lajo za hrano ljudi in živine.

Največ se pripravljajo jedi iz 
kisle repe, sveža pa je sestavni del 
okusnih zelenjavnih juh in t.i. šare, 
ki je mešanica zimske zelenjave. 
Včasih so za pusta plesali za debe
lo repo in belokranjski rek pravi: 
“Dokler kole teče, repa raste.” 
Nekdaj so uporabljali repo kot 
domače zdravilo proti glavobolu, 
kuhane posušene olupke so uživali 
kot praznično postno jed ali pa so 
jih dajali kravam, da bi imele ob 
telitvi več mleka.

Kot domače zdravilo pri suhem 
kašlju pomaga repin sok. Pripravi
mo ga tako, da repo izdolbemo, 
notranojst do polovice napolnimo 
z medom ali sladkorjem in pustimo 
stati čez noč. Sok se pije večkrat na 
dan po žličkah. Repo pobiramo v

pozni jeseni, ko so koreni ravno 
prav debeli, saj so predebeli manj 
okusni in manj sočni. Spomladi 
režemo nekaj centimetrov dolge 
vršičke - cimo, ki vsebuje dosti 
različnih hranil.

Za pripravo REPNE CIME S 
SLANINO potrebujem o 800 g 
repne cime, 1 žličko masla, 50 g 
prekajene slanine, 2 stroka česna, 
sol in poper. Repno cimo kuhamo 
10 minut v slani vodi. V ponvi na 
maslu prepražimo sesekljano sla
nino ter dodamo repno cimo, strt 
česen, poper in sol. Vse skupaj dob
ro premešamo in takoj postrežemo.

Z nana slovenska jed  je tudi 
KISLA REPA S PROSENO KA
ŠO ali BUJTA REPA (ubita repa). 
Za 4 osebe potrebujem o 800 g 
kisle repe, 500 g svinjskega hrbta, 
150 g prosene kaše, 40 g masti, 20 
g moke, 4 stroke česna, 1 čebulo in 
sol po okusu. Meso kuhamo s kis
lo repo. Ko je že skoraj mehka, 
dodamo namočeno proseno kašo. 
V ponvi stopimo mast, dodamo 
moko, čebulo in česen. Vse skupaj 
malo prepražimo in vmešamo med 
repo. Dobro prevremo in solimo. 
Pred serviranjem kislo repo pretre
semo v glineno posodo, meso pa 
narežem o na rezine in z njim 
obložimo površino. Namesto sve
žega mesa lahko uporabimo tudi 
suho meso.
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D ARILO  PESNIKU - Škoc
ja n sk i župan  Janez Povšič 
(desno) je  Grgoviču (levo) 
podaril veliko pero, ki piše na 
pristni domači češnjevec.

Dolenjska zemlja
Predstavitev nove 

Grgovičeve pesniške zbirke

Slikarji za žužemberški grad
Žužemberška občina je dobila prvo slikarsko kolonijo • V mali dvorani novega prizidka 

osnovne šole so odprli prvo večjo likovno razstavo v tem kraju

ŽUŽEMBERK - V občini Žužemberk so letos z večnamensko dvora
no v novem prizidku osnovne šole dobili prvi razstaviščni prostor, ki je 
prim eren tudi za nekoliko večje razstave. M inuli petek, 4. decembra, 
zvečer so ga s prvo večjo likovno razstavo tudi slikarsko krstili.

Razstava je  za kraj in občino 
toliko pomembnejša, ker je tesno 
povezana z obema, saj so na ogled 
postavljena dela, ki jih je  ustvari
lo enajst akademskih slikarjev na 
prvi žužemberški slikarski koloni
ji, ob njih pa so razstavljene še 
slike mladih žužemberških likov
nikov. Kolonija je  potekala od 22. 
do 24. oktobra, posvečena pa je 
bila spom inu na le tos um rlega 
urednika suhokrajinskega zborni
ka M arjana Legana, po rojstvu 
Žužemberčana.

Na otvoritvi, ki ga je  s petjem 
obogatila solistka Mojca Saje ob 
klavirski spremljavi Aleša Makov
ca, so govorili ravnateljica osnov
ne šole mag. Jelka Mrvar, vodja 
likovne kolonije akademski slikar 
Jože Kumer, žužemberški župan 
Franc Škufca in predsednik odbo
ra za obnovo žužemberškega gra
du dr. Slavko Gliha. Vsak je po

VODJA PRVE KOLONIJE - A ka 
demski slikar Jože Kumer, eden od 
pobudnikov in organizatorjev prve 
žužemberške likovne kolonije.

svoje poudaril pomem bnost tako 
slikarske kolonije kot razstave za 
občino in Žužemberk. S kolonijo 
so pridobili um etniške upodobit

ve Ž u žem b erk a  in oko lice  za 
oprem o javnih prostorov in likov
no obogatitev Suhokrajinskega 
zbornika 2000, ob izkušenih sli
karjih seje učil in ogreval za likov
no ustvarjanje mladi rod, izkupi
ček od prodaje razstavljenih slik 
pa je namenjen za uresničevanje 
zahtevnega in dolgoročnega pro
jek ta  obnove gradu, osrednjega 
občinskega kulturnega in zgodo
vinskega spomenika.

Na prvi žužemberški slikarski 
koloniji so sodelovali akademski 
slikarji A lm ira Bremec, Alenka 
S o ttle r, Je lka  G odec-Schm idt, 
Marjeta Fišer-Pirih, Stojan Grauf, 
Štefan Marflak, Janez Knez, Jože 
Kumer, M arjan R obar, Ljiljana 
Spasojevič in Andrej Skrbinšek. V 
fond kolonije so prispevali več kot 
30 del, ki gredo kar dobro v pro
dajo in bodo obogatila prenekate- 
ri javni in zasebni prostor. Likov
no dogajanje je spodbudilo tudi 
mecenstvo. Podjetji Foto Maver 
in F/S sta odkupili več originalnih 
ilustracij Alenke Sottler in M atja
ža Schmidta za žužemberško os
novno šolo.

M. M ARKELJ
Š E N T JE R N E J - D vora

na  še n tje rn e jsk e  osnovne 
šole je  bila m inuli sobotn i 
večer, 4. decem bra, zapoln
je n a  do  zadn jega  ko tička, 
enako, kot je  bila na podob
nem  dogodku pred  dvem a 
letom a, ko je  Jože Grgovič 
predstavil svoj pesniški knji
žni prvenec Švet pod G o r
janci. Tokrat je  ljudski pes
nik iz G orenje Brezovice pri 
Šentjerneju predstavil svojo 
drugo pesniško zbirko D o 
len jska zem lja, ki jo  je  ob 
pom oči štev iln ih  p o d p o r
nikov izdala D olenjska za
ložba.

Predstavitev in pogovor z 
a v to r je m  je  v o d il S lavko  
Podboj, na odru , k jer je  ves 
čas p o te k e l p rik az  s ta r ih  
km ečkih opravil ob zimskih 
v eče rih , to lč e n je  kaše  in 
izdelovanje om ela, pa so se 
poleg avtorja zvrstili še V i
nogradnišk i ok te t te r  n a r
odnozabavna ansam bla Trio 
Frančič in Vrisk, za katera 
G rgovič piše besedila. U s
p e šn o  p o t m ed  b ra lc e  so 
novi pesniški zbirki zaželeli 
šen tje rne jsk i žu p an  F ranc 
H udoklin, škocjanski župan 
Janez Povšič, u rednik  F ran
ci Šali in še štev iln i drugi 
Grgovičevi znanci in sode
lavci, na koncu dveurne p r
ireditve pa  je  avtor podelil 
zahvalna darila vsem , ki so 
ga p ri izdaji d ru g e  knjige 
podprli. “Mnogi so mi dajali 
pogum , naj še kaj napišem . 
In tako sem  imel pero  ved
no pri sebi, na njivi in v vi
nogradu, v gozdu in na  trak 
to rju ,” je  dejal G rgovič, ki 
mu za pisanje p reprostih , a 
občutenih verzov poglavitni 
pesniški navdih daje nekda
nje in sedanje km ečko živl
je n je  te r  lju b ezen  do  d o 
m ače zemlje in narave.

MiM

Z  G LASB O  IN  BESED O  - Kvartet profesoric krške glasbene šole je  odprl 
kulturni večer v Valvasorjevi knjižnici.

Ustvarjalno v iskanju ženske
Pesniški večer ob glasbi v Valvasorjevi knjižnici - Iskanje 

in odkrivanje ženske kot ustvarjalke

KRŠKO - C enter za socialno 
delo je  pripravil za m ednarodne 
dneve akcij proti nasilju nad žen
skami več kulturnih  prireditev. 
Na brestaniškem gradu so konec 
prejšn jega m eseca odprli fo to 
grafsko razstavo na tem o V iska
nju ženske, v četrtek, 2. decem 
bra, je  bil v Valvasorjevi knjižnici 
pesniški večer ob glasbi na isto 
temo, z zaključnim večerom v ho
telu Sremič v torek, 14. decembra, 
pa bodo postavili piko na i.

Z  vsemi temi prireditvami žele 
opozoriti javnost na nasilje nad 
ženskam i, vendar na nekoliko  
d rugačen  način . Ž e le  nam reč  
pokazati, da je nasilje v bistvu ne
strpnost do drugega in da lahko 
izvira iz nepoznavanja drugega. Z  
odkrivanjem ženske kot celovite 
o seb n o s ti se m ožnosti nasilja  
zmanjšujejo. In da so ženske ob 
materinstvu, partnerstvu in še čim 
tu d i u s tv a rja lk e , so p o k aza le  
udeleženke četrtkove ku ltu rne  
prireditve v Valvasorjevi knjižnici. 
Prireditev je bila v celoti v ženskih 
rokah, od pozdravnih nagovorov 
M arine Novak Rabzelj in direk
torice knjižnice Ide M erhar ter 
zaključnih besed vodje Centra za

socialno delo M arjane Sečen do 
p ro feso ric  krške glasbene šole 
Andreje Lipovšek Istenič, Branke 
Žičkar, M artine Sušič, B arbare 
Sm olej F ritz , Suzane D rob ila , 
Maje Virant in Šenke Spitzer, ki 
so poskrbele za prijetno  glasbo 
med nastopom literarnih ustvar
jalk Ivane Vatovec, Nade Srpčič, 
Dragice Dani, Ane Rostohar, Sa
re Levičar, Tamare Vonta, Tatjane 
Lapuh in Aste Malavašič, katere 
pesmi je brala Maja Malavašič.

MiM

SLAVNOSTNI
KONCERT

KRŠKO - Policijsko veteransko 
društvo Sever Posavje bo pripravi-, 
lo jutri, 10. decembra, ob 19.30 v 
veliki dvorani K ulturnega doma 
slavnostni koncert O rkestra slo
venske policije v počastitev deset
letnice akcije Sever. O rkester bo 
vodil Milivoj Šurbek.

SKUPNI KONCERT
KRŠKO - Pihalni orkester Vi

dem pod vodstvom Draga G radi
ška in pihalni o rk es te r Senovo 
pod vodstvom Janeza Ceglarja sta 
v soboto, 4. decem bra, zvečer v 
veliki dvorani K ulturnega doma 
pripravila skupen koncert.

KONCERT POMLADI
NOVO MESTO - V soboto, 11. 

novembra, bo ob sedmih zvečer v 
frančiškanski cerkvi koncert me
šanega pevskega zbora Pom lad 
pod vodstvom prof. Jožice Prus. 
G ost večera bo ženski kom orni 
zbor Iskra iz Bovca pod vodstvom 
prof. Ambroža Čopija.

PODOBE DUHA
NOVO MESTO - V razstavišču 

restavracije splošne bolnišnice so 
včeraj, 8. decembra, odprli slikar
sko razstavo Podobe duha likov
nice Neve Vranešič Virant. V kul
turnem  program u so sodelovali 
učenci Glasbene šole Rauch.

KAJ T I JE, D E K L IC A ?  - G ledališka skupina A udex tabula tum  z 
novomeške gimnazije je  v veliki dvorani Kulturnega centra Janeza Trdine 
v Novem mestu v petek, 3. decembra, pripravila štiri predstave z  naslovom  
Kaj ti je, deklica?, prve tri za srednje šole, popoldansko pa za vse ostale. 
Predstava je  nastala samoiniciativno m ed mladimi, z njo pa so želeli opo
zoriti na nasilje, katerega žrtve so predvsem otroci in mladi. Predstava je  
zasnovana na osebnih pripovedih o travmatičnih izkušnjah nasilja, ki pre
hajajo v splošnost z glasovi igralcev, ki iz občinstva citirajo časopisna 
poročila ali ukaze nasilnih strašev ter se zlijejo v nerazum no vpitje. 
Sporočilo dokaj domiselne predstave, dopolnjene z glasbenimi vložki, je, 
da smo v nasilje vpeti vsi in prav tako vso odgovorni zanj in za njegovo 
premagovanje. (Foto: MiM)
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Slikarski Zimski prazniki
V G aleriji Krško so odprli razstavo slik sedem najstih  

članov likovnega d ruštva Krško Oko

KRŠKO - Društvo likovnikov 
Krško Oko je med najdejavnejši
mi ljubiteljskimi likovnimi zdru
ženji na območju Dolenjske, Po
savja in Bele krajine, kar potrjuje 
tako številno članstvo, ki se ves čas 
giblje okrog števila šestdeset, kot 
tudi njihova razstavna in druga 
aktivnost. Društvo je pripravilo 
več skupinskih in posameznih raz
stav, gostovalo je po domačih kra
jih in v sosednji državi, pripravilo 
ekstem pore in likovne delavnice, 
leto pa zaključuje s skupinsko li
kovno razstavo Žimski prazniki v 
Galeriji Krško .

Razstavo so odprli v sredo, 1 
decembra, zvečer s priložnostnim 
kulturnim programom, v katerem 
so sodelovali citrarka Jasmina Le
vičar, pesnica A na R ostohar in 
skupina članov akademskega pev
skega zbora Palma iz Zagreba pod 
vodstvom  d irigen ta  D om agoja 
Krnjaka. Kot je  v kratkem nago
voru povedala predsednica društ
va Blandina Markovič, so razsta
vo p rip rav ili na tem o  zim skih 
praznikov, ki je najbolj primerna 
za čas od Miklavža do trikraljev- 
skih praznikov v začetku januarja 
prihodnjega leta, .kolikor časa bo 
razstava tudi na ogled.

V osrednjem krškem razstavi
šču na Valvasorjevem nabrežju je 
na ogled izbor slik sedemnajstih 
avtorjev: Gunija in Staneta Fab
jančiča, Željka Halambeka, Mete

Ana Rostohar je  s pesniško besedo 
obogatila otvoritev likovne razstave 
v Galeriji Krško.

Kuplenik, Mirka Kragla, Blandine 
Markovič, Izidore Nestič, Jožice 
Pavlin, M agde Praznik, Simone 
D ular, Nevenke Ruškovič, Leo
po lda  P e ten a , Jož ice  P etrišič , 
Emilije Grubar, Toneta Kastelca, 
Janeza Klavžarja in Slavice Jesen
ko. Izbor slik je,opravila kiparka in 
mentorica Vladimira Štoviček. V 
kratkem razgovoru je Štovičkova 
povedala, da je slike izbirala gle
de na zastavljeno temo, to je zim
ski prazniki, a da je uvrstila v izbor 
tudi dela z zgolj zimskimi motivi. 
O cenju je , da je  kakovost vseh 
sodelujočih dobra, pri nekaterih 
pa je opazen kakovostni dvig.

MiM

V Galeriji Krka so na ogled dela akademskega slikarja 
Tomaža Perka - Dolenjska krajina in portreti

PREŠEREN  NA PREŠERNO VEM  TR G U -N a 199. obletnico Prešerno
vega rojstnega dne je v petek, 3. decembra, na novomeškem Prešernovem 
trgu zrasel snežen doprsni kip našega velikega pesnika, ob njem pa se je 
zvečer dogodil tudi literarni večer, na katerem sta Tomaž Koncilija in Smi
ljan Trobiš prebrala nekaj Prešernovih pesmi, nato so svoje verze prebirali 
pesniki novomeškega literarnega kluba Marjanca Kočevar, Franc Umek, 
Katja Plut in Smiljan Trobiš, za konec pa so vsi zbrani zapeli še Zdravlji
co. Pobudnik te počastitve Prešernovega rojstnega dne je  bil kulturni ani
mator Rudi Škof, ki se je  lotil tudi izdelave sneženega Prešerna. Najbrž ne 
bi bilo prav nič slabega za Novo mesto, če bi se sneženi pesnik prihodnje 
leto, ko bomo praznovali dvestoto obletnico njegove smrti, spremenil v 
trajnejši spomenik. (Foto: M. Markelj)

Slikar Tomaž Perko ob sliki velikanki Rog izobilja.

Ostaja zvest realizmu

NOVO M ESTO - V G aleriji 
Krka so minuli petek, 3. decem
bra, zvečer odprli slikarsko razsta
vo del akademskega slikarja To
maža Perka iz Cerknega. Zanimiv 
in sproščen pogovor z avtorjem je 
vodil Jožef Matijevič, za nekoliko 
nevsakdanjo glasbeno popestritev 
večera je  poskrbel M iro Božič z 
orglicam i, niti p rired itve  pa je 
im ela v rokah  B arb a ra  B arbič 
Jakše.

Tom až Perko  ni novinec na 
novomeških slikarskih razstavi
ščih. Že kot študent likovne aka
demije je razstavljal v Dolenjski 
galeriji, bil je  udeleženec nekdaj 
pom em bne  slikarske  ko lon ije  
Novoteks in tudi Krkinega slikar
skega srečanja, v Novem mestu pa 
ima tudi precej prijateljev in znan
cev. Vse to se odraža tudi na nje
govih platnih, kjer srečamo tako 
dolenjsko krajino kot nekaj zna
nih osebnosti. Za Perka je značil
no, da vztraja pri klasičnem reali
stičnem slikarstvu, ki zahteva ve
liko obrtne spretnosti in slikarske
ga znanja, po svoje pa mu ta us
m eritev določa tudi poglavitne 
motive: krajino, portret in tihožit
je. Vse to je na ogled tudi v Krki
nem razstavišču. Gotovo največ 
zanimanja priteguje slika Rog izo-

KLAVIRSKI KONCERT
NOVO M ESTO  - V dvorani 

Glasbene šole Marjana Kozine bo 
v sredo, 14. decembra, ob sedmih 
zvečer koncert mladega pianista 
Ju re ta  Rozm ana v okviru cikla 
GM oder.

RAZSTAVA PRI SLONU
NOVO MESTO - Kava bar Pri 

slonu vabi danes, 9. decembra, ob 
sedmih zvečer na odprtje razstave 
slik Vita Šeruge iz Novega mesta. 
G lasbeni gost večera bo Tokac, 
pevec skupine Dan D.

SVETLOBNI KRIŽI
N O V O  M ESTO  - D anes, 9. 

decem bra, bo ob šestih zvečer v 
čitalnici Knjižnice M irana Jarca 
predstavitev knjižne novosti Svet
lobni križi in drugi čudeži. Avtorja 
knjige, Tatjana G ros in Primož 
Škoberne, bosta gosta večera.

NOVA KNJIGA 
IVANKE M ESTNIK

N O V O  M ESTO  - D anes, 9. 
decem bra, bo ob šestih zvečer v 
spodnjih  prosto rih  K ulturnega 
centra Janeza Trdine predstavitev 
knjige Ivanke M estn ik  V ikend 
sredi vasi, ki je  izšla pri Dolenjski 
založbi.

bilja, ki je  s sedm im i kvadratnim i 
m etri prava velikanka. N asta la  je 
po naročilu  d ružine Jezeršek , na 
nji p a  je  slikar upodb il s ta ri an
tični m otiv, ki m u je  dal sodobni 
eksistencialni pou d arek  m inevan
ja  vsega bivajočega.

MiM

Janez Černač

P rv a  m onografija  
o Kočevski

Delo Janeza Černača
NOVO MESTO - V Knjižnici 

M irana Jarca je v četrtek, 2. de
cembra, avtor Janez Černač pred
stavil svojo knjižno novost Kočev
ska: gozdnata in skrivnostna deže
la, ki jo je konec lanskega leta iz
dal v samozaložbi, tiskala pa jo je 
Tiskarna Novo mesto. Z njim seje 
pogovarjala Jadranka Matič Zu
pančič.

Janez  Č ernač, dom a z M irne, ki 
ga je  službena po t kot gozdarske
ga inženirja  zanesla na  Kočevsko, 
je  prvo  m onografijo  o Kočevski 
pripravljal vrsto let. Osnova je  bila 
n jegova  m ag is trsk a  na lo g a  leta 
1981 z naslovom  Ž ivljenje kočev
ske krajine in njegova negovalna 
raba, v om enjeni m onografiji, kije 
z 261 stranm i zelo obsežno delo, 
pa gre za nadgradnjo . O dlikujejo  
veliko dobrih  fotografij, ki so tudi 
avtorjevo delo. “Z  b esedo  in sliko 
sem skušal uravnoteženo  predsta
viti K očevsko, ki si svojo m ono
grafijo resnično zasluži,” je  pove
dal avtor, ki je  predstavitev  knjige 
popestril s prikazi diapozitivov.

V delu  se Č ern ač  resnično 
pokaže kot innetivik, strokovnjak 
gozdar in ekolog, predvsem pa ko1 
človek, ki veruje in spoštuje nara
vo ih zato dopušča, da ga ta podu
či, mu pojasnjuje zakonitosti in 
odnose v naravi in v družbi ter g1' 
spodbuja pri ustvarjalnem delu- 
Naj knjiga tako učinkuje tudi na 
bralce.

L. M-
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P O T A  
IN S T #

PO GOVOR Z ZOFIJO RE DE K

d e ž u r n i  
p o r o č a j o
RAD GLEDA FILME - Nezna

nec je v času med 30. novembrom in 
1. decembrom iz nakupovalnega 
centra Vina Brežice ob nepazljivosti 
prodajalcev s police ukradel video
rekorder znamke Grundig, vreden 
43 tisoč tolarjev.

NAŠLI PIŠTOLO - Na mejnem 
prehodu Slovenska vas so pri hrva
škem državljanu pri pregledu oseb
nega vozila našli pištolo kalibra 6,35 
mm s pripadajočim nabojnikom, v 
katerem so bili trije naboji. Zoper 
kršitelja je podan predlog sodniku 
za prekrške.

TURKA S PONAREJENO VI
ZO - Dva turška državljana sta 2. 
decembra z vlakom pripotovala na 
mejni prehod Dobova, da bi prispe
la v Nemčijo. Policist je med postop
kom ugotovil, da sta nemški bivalni 
vizi v njunih potnih listih ponarejeni.

PO RUJNO KAPLJICO - Ne
znanec je med 1. in 3. decembrom v 
Martinji vasi s kamnom razbil šipo 
na oknu vikenda, last F. K. iz oko
lice Trebnjega, splezal skozi okno iz 
ukradel dve steklenici vina. Škoda je 
20 tisoč tolarjev.

V VIKEND - Med 29. novem
brom in 4. decembrom je neznanec 
v Crmošnjicah vlomil v vikend, last 
L. R. iz Novega mesta, in ukradel: 
televizijski sprejemnik, lovski dalj
nogled, dva daljinska upravljalca za 
TV sprejemnik, kavo, krožno žago, 
električni vrtalni stroj, električni 
skobelnik, sesalec za prah itd. Last
nica je oškodovana za 60 tisoč tolar
jev.

NASTAVLJENA DENARNICA 
'  4. decembra je neznanem na par
kirnem prostoru v vinorodnem oko
lišu Ljuben vlomil v osebni avto, last 
bi- B. iz Vavte vasi, ter iz denarnice 
na armaturni plošči ukradel 15 tisoč 
tolarjev, iz kartonske škatle pa je 
odnesel še nekaj živil.

TRČILA V PEŠKO
LEDEČA VAS - 2. decem

bra ob 6. uri je 56-letna M. Z. 
iz Novega mesta na region
alni cesti od Prekope proti 
Šentjerneju pri prehitevanju 
osebnega avta na levi strani 
vozišča trčila v peško, 17-let- 
no V. P. iz G ruče pri Š en t
jerneju. Hudo poškodovano 
peško, ki je  im ela p rip e to  
kresničko, je  M. Ž. odpeljala 
v bolnišnico, kjer je  ostala na 
zdravljenju.

p o  dolenjski 
deželi

• SO L N A M E ST O  T E L E 
FONA  - Naslednji primer je  
ponoven dokaz, kako danes 
cveti najrazličnejša goljufija in 
kako je  treba biti previden. 23- 
letni E. U iz Ilirske Bistrice se 
je  novembra po  telefonu dogo
voril z neznancem iz Novega 
mesta, da bo na podlagi ogla
sa v Salomonovem oglasniku 
kupil mobilni telefon za sedem 
tisoč tolarjev. Dogovorila sta 
se, da m u ga bo neznanec p o 
slal po pošti, plačal pa ga bo 
po povzetju. V  paketu pa je E. 
U. namesto telefona prejel pol 
kilograma soli. Policisti so 
neznancu že na sledi, E. U. pa 
verjetno ne bo več kupoval pre
ko oglasov.
• E STE T - Prejšnji konec ted
na smo lahko spremljali izbor 
lepotic za m iss sveta 1999, 
neznanec pa si je  verjetno re
kel: "Če že nimam lepe žene, 
bom imel vsaj avto oz. kolesa." 
Na parkirnem  prostoru na 
Kandijski cesti v Novem mestu 
je  v noči na 5. decem ber iz 
osebnega avta znamke Ttvingo 
odmontiral in odnesel okrasne 
kolesne pokrove. Estet pa tak!

Usodnih 18 točk do zdaj ni zbral še nihče
“To velja za bivšo novomeško občino,” je  povedala sodnica za prekrške Zofija Redek - Do zdaj prevelik pripad zadev 

- Letos 69 ostalo brez vozniških dovoljenj - V letu in pol 1084-krat izrekli kazenske točke • Nov ZVCP nedodelan

NOVO MESTO - Sedanji oz. novi Zakon o varnosti cestnega prome
ta (ZVCP) velja že leto in pol, kar gotovo vedo vsaj vozniki, saj je prine
sel kar nekaj novosti in sprememb. Prav zaradi uvedbe sistema kazen
skih točk pa je mnogo dela povzročil tudi sodnikom za prekrške. O tem 
in še o čem je spregovorila dolgoletna novomeška sodnica za prekrške 
Zofija Redek, ki dela tudi v Svetu sodnikov za prekrške v Ljubljani.

Ste imeli od lanskega maja do 
zdaj več dela kot sicer ali manj, 
saj je nekaj prekrškov prišlo pod 
pristojnost policije?

“Od konca leta 1997 pa do zdaj 
je  bilo obsedno stanje. Imeli smo 
zelo velik pripad zadev, bili smo v 
tem  pogledu  tre tji v Sloveniji. 
L eta 1997 jih je  bilo 12.000, lani 
9.000, letos pa vse kaže, da bomo 
prišli do številke 7.000, ko se ne
kako da delati. Malo manj delaje  
tudi zato, ker je  z novim zakonom 
maja 1998 več prekrškov prevze
la policija, npr. neregistrirana in 
pom anjkljiva vozila, vožnje na 
prekratki varnostni razdalji, in na 
kraju samem izreka denarne kaz
ni, toda če ljudje ugovarjajo pla
čilnemu nalogu, ravno tako pride
jo k nam. Trenutno delamo trije, 
prihaja še četrti, toliko sodniških 
m est pa je  v Novem m estu tudi 
sistemiziranih. Pomagata nam še 
dva strokovna sodelavca. Deluje 
pa tudi dežurna služba.”

Katerih prometnih prekrškov 
je največ?

“Od 1.1. do 1.12. letošnjega leta 
smo imeli največ prekrškov zara
di vožnje brez ustreznega vozni
škega dovoljenja, kar 1526. Števi
lo je visoko tudi zaradi povratni
kov. Na drugem mestu je vožnja 
pod vplivom alkohola - 1006, na 
tretjem  pa nedovoljena hitrost - 
532. Prav pri slednjem prekršku 
me kot sodnico z dolgoletnim sta
žem moti, da tu novi zakon ni bil 
strog in predpisuje le denarno ka
zen plačila najmanj 25 tisoč tolar
jev, ni pa kazenskih točk, čeprav 
prav hitrost največkrat ubija. Med 
pogostimi prometnimi prekrški je  
še nedovoljeno prehitevanje in 
vožnja mimo (414), odklonitev  
preizkusa alkotesta ali strokovne
ga p reg led a  (234) in vožnja z 
neregistriranim vozilom (123).”

Kolikim voznikom ste že izrek
li prenehanje veljavnosti vozni
škega dovoljenja, ker je že dose
gel 18 kazenskih točk, za katere 
ima sicer čas dve leti?

“Evidenca kazenskih točk, ki jo  
vodi senat za prekrške, ni ažurira- 
na, tako da težko kaj rečem . V 
Novem m estu  še nism o izrekli 
takšne odločbe iz teh  razlogov. 
Smo pa npr. lani kazenske točke 
izrekli 486, letos pa že 562 vozni-

2 1 -le tn ic a  
u k r a d la  a v to
Popraskala in napadla policista

T R EB N JE - V četrtek, 2. de
cembra, zvečer je  51-letni I. Z., ki 
začasno stanuje v Trebnjem, pol
icistom prijavil krajo svojega avta, 
znamke M ercedes, izpred gostil
ne O para. Malce kasneje jih  je 
poklical še enkrat in jim povedal, 
da so avto opazili na hitri cesti H/ 
1, nekaj kilometrov iz Trebnjega 
proti Ivančni Gorici. Policist in 
oškodovanec sta se odpeljala.za 
njim in opazila avto v snegu ob 
cesti, poleg njega pa 21-letno K. 
J. iz Krškega in dva moška, ki sta 
ji skušala pomagati.

O sum ljenka je odšla s polici
stom v avto, kjer je  ta skušal po 
UKV zvezi obvestiti OKC o najd
bi vozila in osumljenke. Med po
ročanjem pa gaje  21-letnica, k ije  
bila vinjena, napadla. Popraskala

f;a je  po obrazu, ga večkrat udari- 
a, žaiila, nato pa z nogama razbi

jala po vratih, šipi in stropu vozi
la. Policist jo  je  nato obvladal in 
o d p e lja l na po licijsko  posta jo  
Trebnje. Sledi kazenska ovadba.

KAR 3,40 PROMILA 
ALKOHOLA

OTOČEC - 2. decembra so 
policisti na regionalni cesti 
na Otočcu ustavili 24-letne- 
ga A. E. iz okolice Novega 
mesta in ugotovili, da vozi 
brez vozniškega dovoljenja, z 
neregistriranim vozilom in 
pod vplivom alkohola. Alko
test je pokazal kar 3,40 g/kg 
alkohola v izdihanem zraku.

kom. Lani smo prejeli 2528 predl
ogov zaradi kršitev cestn o p ro 
metnih predpisov, letos pa smo že 
izrekli 109 sankcij p ren eh an ja  
vozniških dovoljenj, 67 pa je prav
nomočnih.”

Kakšne izkušnje imate z vozni
ki začetniki?

“Začetniki sploh niso tako kri
tični, kot bi mnogi mislili. Omeni
la bi le Rom e, med katerim i so 
mnogi nepoboljšljivi povratniki. 
Po drugi strani pa gre pri njih opa
ziti napredek - v glavnem imajo 
opravljen vozniški izpit, se pa pri 
njih pojavlja več alkoholiziranosti 
in agresivnosti.”

Kako so po vašem mnenju ljud
je sprejeli novi zakon s kazenski
mi točkami in višjimi denarnimi 
kaznimi? Spomnimo se, da so 
prve dni veljave zakona vsi vozili

po predpisih, kmalu pa se je za
čelo po starem, v glavnem pre
hitro.

“Zdi se, da se vozniki sploh niso 
zavedeli, kako hude so sankcije. Tu 
mislim predvsem na sankcijo pre
nehanja vozniškega dovoljenja. 
Šele ko se to zgodi njim, so začu
deni in ne morejo verjeti. Enako 
velja za izrečene kazenske točke, 
ko jih voznik doseže 18. Dogajajo 
se prave tragedije: poklicni voznik 
izgubi vozniško dovoljenje, ostane 
brez k ruha . K ritičn i je  tudi za 
starejše voznike, ki bodo verjetno 
težko spet pridobili vozniško do
voljenje. To je namreč mogoče šele 
po šestih mesecih od dneva, ko so 
ga oddali na Upravni enoti in pod 
pogojem , da ponovno naredijo  
vozniški izpit. Kot sodnico me 
m oti, da Zakon o prekrških  ne 
pozna načina omilitve te sankcije. 
Torej sodnik ne more soditi od pri
mera do primera, nima možnosti 
izbire, čeprav obstojijo okoliščine, 
ki bi kazale, da bo namen kazno
vanja pri posam eznem  vozniku 
dosežen, tudi z izrekom kazenskih

točk in ne takoj s sankcijo prene
hanja veljavnosti vozniškega do
voljenja. Se pa pripravlja novela 
Zakona o prekrških, ki bo določala 
način omilitve.”

Kakšna je vaša ocena učinkovi
tosti novega ZVCP? Varnost se, 
kot vse kaže, ni izboljšala. Kaj 
storiti, da bodo naše ceste manj 
krvave?

“Prejšnji zakon je bil dober, le 
popraviti bi ga bilo treba. V no
vem Zakonu o varnosti cestnega 
prom eta je  polno neskladnosti, 
nedodelanosti, kar najbolje vemo 
sodniki za prekrške, ki ga uporab
ljamo. Ob pripravi zakona ni bila 
dana možnost sodelovanja sodni
kov, predvsem iz senata za prekr
ške, pa tudi drugim strokovnja
kom  s p od roč ja  kaznovalnega 
prava. Zdaj je  v pripravi sp re 
m em ba zakona. Sicer pa bom o 
boljšo varnost težko dosegli samo 
z visokimi kaznimi. Več bi bilo tre
ba nameniti preventivnemu delu, 
izobraževanju, in to  že pri naj
mlajših.”

L. MURN

Ledene sveče tudi smrtno nevarne
Vsak lastnik mora sklatiti ledene sveče in poskrbeti, da je pločnik pred njegovim lokalom 
očiščen - V novomeški občini za to skrbi komunalni nadzornik - Denarnih kazni (žal) ni
NOVO MESTO - Med nevšečnosti, kijih prinaša zima, spadajo tudi 

ledene sveče s streh, na katere velja biti kar pozoren. Pred leti je ena 
padla na pešca in ga ubila. Torej še zdaleč ni nepomembno, ali jih last
niki hiš in lokalov sklatijo pravočasno, ali ne, pa tudi, kako temeljito 
očistijo “svoj” del pločnika.

Novomeška občina spada med 
tiste, ki ima že skoraj tri leta za
poslenega komunalnega nadzor
nika, ki naj bi skrbel, preverjal in 
ustrezno ukrepal pri nepravilno
stih s tega področja, toda kot je 
povedal vodja službe Sekretaria
ta za okolje in prostor na občini 
Marjan Dvornik, predstavlja pro
blem stari občinski odlok, kjer so 
sankcije neprim erne in tako de
narnih kazni pri nas ni. (V Ljub
ljani npr. znaša kazen deset tisoč 
tolarjev). “Vsako leto  po javnih 
občilih obveščamo in opozarjamo, 
da m orajo ljudje sklatiti ledene 
sveče in očistiti pločnike. Lastnik 
objekta je to  dolžan narediti, sicer 
pa najemnik. Ni dovolj opozorilo 
z napisom na tablici, da pada sneg 
s strehe ipd. Če se zgodi nesreča, 
je  odgovoren lastnik oziroma na
jemnik in oškodovanec na sodišču 
od njiju lahko iztoži odškodnino,” 
je  pojasnil Dvornik.

Podobno velja za čiščenje ploč
nikov, kar pa seveda ne pomeni, 
da m ora ta biti tak kot poleti in 
takoj, ko zapade sneg. “Lastnik 
ali najemnik objekta mora posk
rbeti za prehodnost pločnika. Ni
kjer natančno ne piše, v kolikem

Poostrene kontrole
Še vedno vozniki z 

neustrezno oprem o
N O V O  M ESTO  - P rom etna  

v arnost na obm očju  PU  Novo 
mesto je bila novembra v mejah 
pričakovane: na cestah Dolenjske 
in Bele krajine je umrl en udele
ženec v cestnem prom etu (lani v 
istem obdobju dva), poškodova
nih pa je  bilo 24 (lani 7). Novo
meški policisti ugotavljajo, da je 
bilo kljub opozorilom na cesti iz
redno veliko voznikov, ki svojih 
vozil za zimo niso ustrezno opre
mili.

G lede na to , da se razm ere v 
cestnem prom etu ne izboljšujejo, 
za decem bra napovedujejo  kar 
nekaj akcij za izboljšanje prom et
ne varnosti: v petek, 17. decem 
bra, ponoči s poudarkom na hitro
sti in alkoholu, v soboto, 18. de
cembra, popoldne s poudarkom  
na udeležbo pešcev in upošteva
nje omejitev hitrosti, v petek, 24. 
decembra, in v četrtek, 30. decem
bra, obakrat popoldne in s pou
darkom  na hitrosti in alkoholu. 
Poleg tega načrtujejo tudi preven
tivne akcije s poudarkom na dolo
čen segment dela v policiji: od 10. 
do 22. decem bra  akcijo  V arna 
zimska vožnja in od 12. do 22. de
cembra akcijo Natakar, taksi, pro
sim!

L. M.

času, pač čimprej. Problem pa je 
seveda tam, kjer lastnika ni,” je 
povedal Dvornik. Mirko Grahek, 
ki vodi p rogram  zim skega čiš
čenja, pravi, da letošnjo zimo do 
zdaj ni bilo večjih težav. Čiščenje 
snega je potekalo solidno, “so pa 
problemi tam , kjer ni znan last
nik, kot je to pred Novo ljubljan
sko banko na Glavnem trgu, pa 
napre j v a rkadnem  delu , p red  
M urino trgovino itd. Z ato  so te 
p red e le  oč is tili kom unalc i. V 
glavnem  pa ljud je  p ravočasno  
odstranijo sneg in ledene sveče,” 
je povedal G rahek in dodal, da so 
pred dnevi odpeljali tudi sneg z

Sodba Mikliču in 
Brajdiču 

pravnomočna
Po priporu  zdaj zapor

N O V O  M E ST O  - Višje 
sodišče v Ljubljani je v kazen
ski zadevi zoper ob tožena 
R om a 36-letnega R om ana 
Mikliča in 19-letnega Ignaca 
Brajdiča - Lenka zaradi kaz
nivega dejanja sostorilstva 
poskusa umora Roma Mila
na B ra jd iča  po p rito žb ah  
vseh zagovornikov obeh ob
tožencev in okrožnega držav
nega tož ilca  zo p er sodbo  
okrožnega sodišča v Novem 
mestu 28. oktobra pritožbe 
zavrnilo kot neutem eljene in 
potrdilo sodbo sodišča prve 
stopnje. O btoženec Miklič 
m ora plačati stroške kazen
skega ftostopka in povprečni
no v znesku sto tisoč tolarjev, 
obtoženi Brajdič pa 40 tisoč 
tolarjev.

V kazen - Mikliču pet let, 
Brajdiču pa štiri leta zapora 
- je  vštet kazenski p ripo r. 
O ba sta bila namreč od usod
nega dejanja, ko sta se 23. 
marca letos sredi popoldne
va na enem najbolj prom et
nih križišč v Novem mestu z 
orožjem spravila nad Milana 
Brajdiča - Lenko ga je z voja
ško avtomatsko puško k sreči 
zadel v zadnjico - tri mesece 
v priporu, ta  pa je  nastopil 
tudi po sodbi novomeškega 
sodišča julija letos.

L. M.

NAPIS N I DO VOLJ - Napis z opo
zorilom “Pozor, sneg se ruši!’’ ni 
dovolj. Mimoidoči se sicer zaradi 
njega boječe ozirajo na streho, am 
pak lastnik bi moral sneg oz. ledene 
sveče odstraniti sam. (Foto: L. M.)

Glavnega trga, kjer zdaj že stoji
jo  stojnice sejma Veseli decem 
ber.

L. MURN

KAR Z LOPATO
K RM ELJ - B. M. iz Novega 

mesta je  1. decem bra zvečer pred 
stanovanjsko hišo J. K. v okolici 
Krmelja vzel lopato in z njo več
krat udaril J. K. ter jo poškodoval.

“24 UR PO SLOVENIJI”
NOVO MESTO - Policisti PU 

Novo mesto so konec novembra v 
24 urah  opravili 14 intervencij. 
O bravnavali so eno  p ro m e tn o  
nesrečo s pobegom in šest nesreč 
z m aterialno  škodo, dve kršitvi 
javnega reda in miru na javnem 
kraju in v stanovanju, eno tatvino, 
eno goljufijo in eno kaznivo de
jan je  poškodovanja tu je  stvari. 
Intervenirali so tudi zaradi spro
žitve alarma.

KURILNO OLJE VAM PRIPELJEMO

Ekstra lahko kurilno olje 
naroč ite  p o  te le fonu .

Skladišče:
Novo m esto 
Brežice
Bencinski Servis:
Črnomelj
Kočevje
Trebnje

068  323  814 
0608  61 188

068  56 070 
061 851 461 
068  460  420

Dvajsetletnik razdeljeval marihuano
Obravnava zoper R. Cvirna, ki ga obtožnica bremeni neupravičene proizvodnje in prometa z 
mamili, prestavljena - Posušeno konopljo izmaknil sosedu • Doma našli preko 1 kg mamila

NOVO MESTO - Senat Okrožnega sodišča v Novem mestu s pred
sednico Milojko Gutman je prejšnji teden začel glavno obravnavno 
zoper 20-letnega Roberta Cvirna iz Slovenske vasi pri Šentrupertu, 
ki ga obtožnica bremeni dveh kaznivih dejanj neupravičene proiz
vodnje in prometa z mamili (čl. 196/1 KZ RS), za kar je zagrožena 
kazen od enega do desetih let zapora.

Robert Cvirn, po poklicu na
takar, do zdaj še ni bil kazno
van. Kot je povedal v zagovoru, 
je do mamila (posušene kono
plje) prišel pri sosedu. “On je 
imel nasad in jo  je gojil za hra
no ptičem . Vzel sem mu šop 
posušenih rastlin in jih naskri
vaj shranil nekaj v vrečkah in 
nekaj v lesenem zaboju.” S ko
legom D am irom  Kneževičem 
sta se po vnaprejšnjem dogovo
ru 1. septem bra lani zjutraj do
bila pri železniški postaji Cen
ter Novo mesto, da bi mu Cvirn 
tam  izročil nekaj k o n op lje . 
“Dal sem mu je  kakšno pest, 
nekaj pa je  ostalo doma. M ari
huana ni imela nobenega učin
ka, saj sem jo že sam prej preiz
kusil,” je poveda Cvirn, Kneže-

vič pa  je  še d o d a l, da  je  b ila  
količina večja, kot je  pričakoval, 
in je je  sam vzel le za nekaj join- 
tov. “Z mano je bil še neki znanec, 
ki ga kličejo Kržo, tako da je  preo
stanek vzel on, rekoč, da bo to v 
Ljubljani že šlo. Cvirn za mamilo 
ni nikomur nič računal.”

V železniškem tunelu so skadili 
en joint, potem pa se razšli. Cvirn 
in Kneževič sta se dobila še na
slednji dan v Ragovem logu, da bi 
kaj pokadila, a so ju  presenetili 
policisti. Pri Cvirnu so nato v Slov
enski vasi blizu njegovega doma v 
baraki našli še 1,168 kilogram a 
posušenih stebel, listov in vršičkov 
konoplje, m anjše količine pa v 
vrečkah. “Konoplje ne kadim več. 
Ne vem, kaj bi naredil z njo. Ni
kom ur je nisem nameraval p ro 

dati, dal pa sem jo le Kneževiču 
in n ikom ur d rugem u ,” je  na 
glavni obravnavi zatrdil Cvirn.

Senat je delno ugodil Cvirno- 
vemu zagovorniku in bo na pre
loženi glavni obravnavi 17. de
cembra zaslišal izvedenca Rajka 
Korena, kije za primer že podal 
pisno mnenje. Od njega pričaku
jejo , da bo glede na to, da v 
nobenem najdenem primeru ma
rihuane ni bilo alkaloidnih snovi 
- po mnenju Višjega sodišča v 
Ljubljani m ora količnik THC 
znašati vsaj 1, da je se snov šteje 
za mamilo - povedal, ali gre za 
mamilo ali ne in ali se morda iz 
zasežene velike količine takšne 
marihuane da pripraviti ekstrakt 
z dovolj visoko vsebnostjo THC. 
Po predlogu tožilca bodo za
slišali tudi pričo, soseda Ivana 
Liparja, ki je konopljo gojil, ter 
pogledali v spis sodnika za pre
krške v Trebnjem , kjer je  bil 
Lipar obravnavan glede gojenja 
in posedovanja konoplje.

L. MURN
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“Kdo pravi, 
da je težko 
voditi 
majhno podjetje.”

l a m b i e N T f

Z □ □ □

Programski paket ambieNT 2 0 0 0  vam pom aga premagati zahteve, s katerimi se  soočate  
pri vsakdanjem  poslovanju. V poslovnem okolju ambieNT 2 0 0 0  vas čakata poslovnost z 
rešitvijo za vodenje poslovanja Birokrat za majhna podjetja in ustvarjalnost z MS Office 2000 . 
Če se  za ambieNT 2000  odločite ob nakupu novega računalnika, si zagotovite varnost in 
zanesljivost z operacijskim sistem om  MS Windows NT VVorkstation.

Za dodatno udobje izberite ambieNT 2 0 0 0  za internet! 
Povežite se  z internetom (paket SiOL), uredite svoj bančni 
račun (Bančni asistent) in plačujte virmane (program APPEiP) 
kar iz tople pisarne. Ali pa z računalnikom pobrskajte po 
poslovnem sistem u GV IN s  finančnimi podatki slovenskih 
podjetij, poslovnimi članki, Kompassovim poslovnim 
imenikom, sistem om  za pregledovanje trgovanja na 
ljubljanski borzi v živo in agencijskimi novicami. Gotovo 
boste s  pridom uporabili tudi Amebisov dvosmerni angleški 
in slovenski slovar te r podatke iz Telefonskega imenika 
Slovenije 2000 .
Pokličite svojega prodajalca računalniške opreme ali na 
informacije (061) 168 67 68. Ob nakupu standardnega 
AmbieNTa 20 0 0  vam podarimo Microsoftovo miško, 
AmbieNTu 20 0 0  za in ternet pa bomo pritožili laserski 
tiskalnik Xeroxi

Microsoft ANDEDSEN

Termotehnika, Pod Trško goro 83 ,8000  Novo mesto, telefon: (068) 371800, fax: (068) 322 050 

www.termotehnika.si, e-pošta: termotehnika@siol.net

<7 POŠTA SLOVENIJE
hupJ/www.postaM e-pošta: lqfb@posta.si

TERMOTEHNIKA
več kot trgovina 

ISO 9002

Največji salon kopalniške 
opreme na Dolenjskem!

* široka ponudba različnih priznanih proizvajalcev 
• brezplačno svetovanje in ogledi na objektu 
možnost kreditiranja pri različnih bankah 
gotovinski popust 
brezplačna dostava blaga
lastna monterska ekipa, ki vam naredi ali prenovi kopalnico v nekaj dneh

Posebna prednovoletna ugodnost v času 
med 25.11. in 31.12.1999: 

brezplačna montaža pri nas kupljenih pip!

• prednovoletni popusti na montažo in material

Kdo je pripravljen na svojo prihodnost?

zavarovalnica tilia 
pripravljeni na novo tisočletje

Majhna pozornost, veliko presenečenje.

Te prekrasne vrtnice in še veliko drugih dodatkov bo 
dalo vašemu LX telegramu poseben pečat.

Seznam vseh LX telegramov in dodatkov najdete na 
vseh poštah in v Telefonskem imeniku Slovenije.
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Brivnik, PHILIPS, Philishave, H 0 5 4 2 1
Sistem “Philishave Ref1ex Action", vgrajeno rezilo 

za daljše dlačice, izredno tiho delovanje, 
3-dimenzionalna brivna enota, ki s e  prilagaja obliki 

obraza, 3  brivne glave "Ouadra Action" H Q 5, 
sam odejna prilagoditev na om režno napetost.

S k r a jn i  č a s ,  <ia si 
m e h a n iz ira v a

S, gosf>o«JinjsfVo.
k je  Si MERKUR

K ovinski reza ln i stroj, 
SIEMENS, MS 7 5 0 0 0
M oč 120 W, tih motor, 
servirna posoda, 
popolna zaščita rezila.

O p ek a č  za  sen d v iče , 
ROWENTA, O uadro
Moč 8 5 0  W, 6  stopenj, funkcija "Stop' 
enakom erna porazdelitev toplote po 
opekaču, hladne zunanje stene , bele. 
rum ene, m odre ali rd eče  barve.

Pralni stro j, ELECTROLUX, EVI 104 3 S
Zmogljivost pranja 4 ,5  kg perila, 
centrifuga 1 .000  obr./m in, poraba vode 4 8 1 
in energije 0 ,9  kW /h, mere: 8 5  x 6 0  x 6 0  cm.

V PRODAJALNAH NOVOTEHNE
GRADAC: Novotehna, v  068 69 22:
KOSTANJEVICA NA KRKI:Pom ivalni stroj, WHIRLPOOL, ADP 9 6 2

Za 12 pogrinjkov, m ožnost polovične polnitve,
6 programov, 3  tem perature do 70  stopinj, 
timer za nastavitev začetka pomivanja, 
kondenzacijsko sušenje.

Več kot 60 izdelkov po vročih 
cenah tokrat v novoletnem katalogu, 
na Merkurjevih spletnih straneh in 
seveda v Merkurjevih prodajalnah.

Vroče cene veljajo od 22. novembra do 31. decembra 1999 za izdelke v zalogi.

REPUBLIKA SLOVENIJA 
UPRAVNA ENOTA 
K R Š K O
Številka: 351-46/97-2/22 
Datum: 1.12.1999
Republika Slovenija, upravna enota Krško, na podlagi 2. točke 60. člena 
Zakona o varstvu okolja (Ur. I. RS, št. 32/93 in 1/96) in 154. člena Zakona 
o sp lošnem  upravnem  postopku (Uradni list FLRJ, št. 52/56, Uradni list 
SFRJ, št. 10/65,18/65,4 /77,11 /78 ,32 /78 ,9 /86 ,16 /86  in 47/86) v povezavi 
s prvim odstavkom 4. člena Ustavnega zakona za izvedbo temeljne ustavne 
listine o sam ostojnosti in neodvisnosti RS (Ur. list RS, št. 1/91-1 in 45/94) v 
postopku izdaje eno tnega dovoljenja za  gradnjo proizvodnega objekta 
investitorja IGM Sava, Velika vas 62, Leskovec, s tem

J A V N I M  N A Z N A N I L O M  
O B V E Š Č A  J A V N O S T

1. da  bosta  osnutek eno tnega dovoljenja za  gradnjo in poročilo o vplivih 
na okolje za  gradnjo proizvodnega objekta za  izdelavo oken in vrat iz 
aluminija in pocinkane pločevine, investitorja IGM Sava, Velika vas 62 a, 
L eskovec , ki g a  je  izdelal V o d n o g o sp o d a rsk i in stitu t - d ru ž b a  za  
g o sp o d a r je n je  z  vodam i, d .o .o .,  H a jd rihova 28, L jub ljana, jav n o  
predstav ljena oz. d a n a  javnosti na  vpogled  in seznan itev  v prostorih 
Upravne eno te  Krško, K rajevnega u rada  L eskovec, Ulica 11. novem bra 
24, L eskovec
od  1 0 .1 2 .1 9 9 9  d o  2 4 .1 2 .1 9 9 9  o b  p o n e d e ljk ih  m e d  7. in 15. u ro , 
o b  s r e d a h  m e d  7. in 16. u ro  in o b  p e tk ih  m e d  7. in 14. u ro ;
2. da  bo javna obravnava z zaslišanjem  investitorja IGM Sava, Velika vas 
62 a, Leskovec, opravljena v torek, 2 1 .1 2 .1 9 9 9 , o b  18. uri v sejni sobi A 
Občine Krško, CKŽ 14, Krško (pritličje);
3. da  se  m nenja in pripom be lahko vpišejo v knjigo pripomb, ki se  nahaja 
v času  javne predstavitve v prostorih Krajevnega urada Leskovec, Ulica
11. novem bra 24, Leskovec, ali v pisni obliki posredujejo Upravni enoti 
Krško, O ddelek za  okolje in prostor, do 2 4 .1 2 .1 9 9 9 , kakor tudi podajo 
na  zapisnik na javni obravnavi. . ,  „

Načelnik
Anton PODGORŠEK, univ. dipl. prav.

P O V Z E T E K  I N S K L E P N A  O C E N A
Krško polje je pom em ben vir pitne vode tako v občinskem  kot v regijskem 
oz. državnem  merilu, zato jo je treba  varovati. S  to problem atiko se  je 
natančno ukvarjala Študija varovanja podtalnice Krškega polja (Pl projekt 
inženiring Ljubljana, nov. 1994). V nadaljevanju navajamo oz. prevzemamo 
njene osnovne ugotovitve:
- izkoristljive bilančne zaloge podtalnice Krškega polja znašajo do 300 l/s 

in sicer na območju med reko Savo in AC Ljubljana-Zagreb;
- na območju med AC Ljubljana-Zagreb in reko Krko so še  določene 

količine vode, ki bi jih bilo mogoče izkoristiti za namakanje kmetijskih površin;
- podtalnica je ogrožena od številnih onesnaževalcev, ki se  nahajajo na tem 

območju;
- podtalnica Krškega polja je že zavarovana z Odlokom o varstvu podzemne 

pitne vode, ki ga je v letu 1985 sprejela Občina Krško. Kontrole nad njegovim 
izvajanjem ni, zato ni pravega učinka;

- na Krškem polju je predvidena uvedba treh varstvenih pasov s skupno 
površino 15,5 km2;

- dodatno je predvideno varovalno območje podtalnice, ki je neodvisno od 
varstvenih pasov v velikosti 7,2 km2; na tem območju so zaloge podtalnice 
cca 50 l/s;

- z izvajanjem predpisanih režimov varovanja in sanacijo obstoječih virov 
onesnaževanja se  predvideva, da se  bo kvaliteta podtalnice postopno 
izboljševala. Pogoj je seveda dosledno uresničevanje omejitev in prepovedi 
ter poostrena kontrola nad izvajanjem predvidenih ukrepov.

Za po trebe  izdelave pričujočega e labo ra ta  sm o  izbrali vse  dosegljive 
obstoječe podatke, meritve in analize v preteklosti, vezane na obravnavano 
obm očje. Ugotavljamo, d a  so  ta  gradiva rezultat poglobljenih obdelav v 
okviru ozkih področij. Njihove ugotovitve niso zbrane oziroma usklajene 
v sintezni vrednostni oceni, nekateri podatki pa  so  uporabljeni v naši študiji, 
vendar le kot prikaz obsto ječega  stanja.
Prav tako ni podatkov oz. vseh  meritev, ki bi tran sp aren tn o  prikazali 
obstoječo obrem enjenost okolja (manjkajo meritve hrupa, onesnaženost 
zraka, vibracij...).
Delni rezultati te  anlize že  nakazujejo določene kvalitete v obravnavanem  
prostoru.

Vplivi med gradnjo
Predvidena izgradnja bo predstavljala v fazi gradnje krajinski poseg, ki pa 
bo v končni fazi usklajen s fizičnimi karakteristikami okolja. Gradnja ne bo 
posegala  pod nivo talne vode.

Vplivi po izgradnji
Na okolje kot celo to  g lede  na  za tečeno  stanje  in predvideno ureditev 
predmetni poseg  ob upoštevanju urbanističnih, okoljevarstvenih in ostalih 
načel n e  bo  vplival d eg ra d a c ijsk o . Tehnološki p o s to p e k  v objek tu  
predstavlja rezanje, brušenje in oblikovanje kovine. Cinkanje in lakiranje 
izdelkov ni predvideno.
Vseeno je treba  izpostaviti predvsem  problem  fekalne  vode. G lede na 
predvideno nepropustno greznico je načelno problem rešen. V vsakem  
primeru pa  je treba  po izgradnji kanalizacije kompleks priključiti nanjo in 
ponikati le č is te  m e te o rn e  v o d e . P o d a jam o  tud i m ejn e  v red n o sti 
param etrov od p ad n e  vode skladno z Uredbo o  emisiji snovi in toplote pri 
odvajanju odpadnih voda iz virov onesnaževanja.

Priporočila in varstveni ukrepi
Načelom a so  bistveni poudarski vsebovani že v obstoječi dokumentaciji 
(LD, PGD, PZI). Kljub tem u naj poudarim o sledeče:
• med gradnjo (predvsem pri temeljenju) se  ne sme posegati pod nivo talne 

vode;
• vse fekalne in odpadne vode iz sanitarnih prostorov se  vodijo v nepropustno 

greznico na praznjenje, ki mora biti zgrajena v skladu s Strokovnim navodilom 
o urejanju gnojišč in greznic (Ur. I. SRS, št. 10/85);

• asfaltne in druge površine, kjer je možnost onesnaževanja z olji, je treba izvesti 
kot lovilne sklede, vode iz teh površin pa naj se  vodijo preko ustrezno 
dimenzioniranih lovilcev olj;

• opravljati je treba reden pregled oljnih lovilcev in njihovo praznjenje po 
potrebi;

• v končni fazi, ko bo urejeno čiščenje odpadnih voda v Krškem, je treba objekt 
priključiti na kanalizacijo (prečrpavanje);

• cinkanje in lakiranje v objektu ni dovoljeno;
• odpadne surovine naj se  ločeno zbirajo in odvažajo na reciklažo (kosovni 

odrezki in kovinski ostružki, karton, papir, les), komunalne odpadke pa naj 
se odvažajo na komunalno deponijo;

• hrup ne sme preseči 70 dB(A).
Skratka: Na osnovi analize  o b sto ječ e  dokum en tacije  za  predv ideno  
izgradnjo ter podatkov investitorja sm o m nenja, da  predvidena gradnja ni 
v nasprotju z določili Zakona o varstvu okolja, U redbe o emisiji snovi in 
toplote pri odvajanju odpadnih voda iz virov onesnaževanja in je primerna 
tudi s  sta lišča splošnih načel varovanja okolja.
G lede na obsto ječe obrem enitve v okolju sam a predvidena gradnja ne  bo 
negativno vplivala na kvaliteto podtalnice in površinskih voda. V okviru 
celovitega reševanja sanacije obsto ječega  stanja oz. ureditvenih pogojev 
v kom pleksu “gram oznica" p a  pred lagam o poglobljeno analizo, ki bo 
obravnavala  ce lo ten  kom pleks te r rea lno  ovrednotila  oz. opredelila  
m orebitne potrebne ukrepe, da  do možnih negativnih vplivov ne  bi prišlo.

m ag. Vojko Bibič, dipl. ing.

B ESEDO  IMA ZDRAVNIK

Slaba drža pri otrocih
Za človeško vrsto je značilna pokončna drža. Ta je individualna, značilna 

za posameznika, tako kot je na primer izraz obraza. Pravilna oz. dobra drža 
pomeni pravilen odnos posameznih delov telesa med seboj. Za posamezni
ka je idealna tista drža, pri kateri dosežemo ravnotežje telesa v gibanju in 
mirovanju z najmanjšim mišičnim naporom in pri katerem so nosilne struk
ture telesa najbolj zaščitene pred poškodbami in degenerativnimi spremem
bami.

Razvoj drže je individualen, odvisen od genetske zasnove, konstitu- 
cijskega tipa in telesne aktivnosti. Držaje dinamično stanje, spreminja se z 
gibanjem, psihičnimi oz. čustvenimi stanji, bolezenskimi stanji. Zelo pomem
bno na držo vpliva obdobje rasti (rast v dolžino, povečevanje telesne teže, 
psihična labilnost med obdobjem pubertete). Prav v tem obdobju najpog
osteje nastane slaba drža.

Slaba drža zajema nepravilnosti in nenormalnosti v obliki hrbtenice, 
položaju ramen in spodnjih udov, ki so posledica nezadostnega in nepravil
nega delovanja mišic, ki pa se lahko z voljo popolnoma popravijo. Gre torej 
le za funkcionalno motnjo, za razliko od telesnih napak ali deformacij (sko- 
lioza), ki pa se ne dajo popraviti tako zlahka. Pri tem je pomembno, da vsa
ka zadosti obsežna in dovolj dolgo trajajoča funkcionalna motnja pripelje 
do trajne strukturne spremembe, ki kasneje v življenju privede do hitrejšega 
trošenja tkiv (degenerativnih sprememb), večje porabe energije za vzdrže
vanje ravnotežja telesa tako v mirovanju kot pri gibanju, zato tudi hitrejšega 
utrujanja pri vsakodnevnih aktivnostih in s tem zmanjševanja produktivnosti. 
V ambulantah opažamo ogromno število odraslih oseb s slabo držo, pred
vsem hrbtenice, ki tožijo nad bolečinami vzdolž hrbtenice.

Največ slabih drž v obdobju od 7. do 13. leta starosti odkrijemo pri siste
matskih pregledih. Zakaj ravno tedaj? Predšolski izredno telesno aktiven 
otrok je z vstopom v šolo prisiljen na večurno mimo sedenje, najprej v šoli, 
potem doma pri učenju. Le-to jemlje otroku mnogo energije. Odpira se mu 
nov, duševni svet, ki mu je zanimiv, kar potiska oziroma slabi naravno po
trebo po gibanju. V dobi hitre rasti v puberteti pride do tako imenovane 
rastne slabosti, ko hitra rast kosti v dolžino privede do raztegnjenih mišic, 
ki so zato slabe. Veča se tudi občutljivost za vplive okolja, infekcijske bolez
ni, čustvene konflikte. Ob nezadostni telesni aktivnosti, slabitvi mišic, obe
nem pa povečani telesni teži običajno pride do spremenjene statike telesa, 
kar zaradi preobremenjenosti neugodno vpliva na držo. Utrujene mišice ne 
morejo obdržati normalnega položaja telesa, zato otrok išče oporo drugje, 
npr. na šolski klopi. S tem sicer nastane občutek sprostitve nekaterih mišic, 
so pa zato druge nenormalno napete, sklepi in hrbtenica pa nefiziološko 
obremenjeni. To vodi v slabo držo. Najpogostejši primeri slabe drže nastanejo 
zaradi nepravilnega nagiba medenice in s tem povezanih posledičnih nenor
malnih krivin hrbtenice (prsne, ledvene). Govorimo na primer o okroglem 
hrbtu, nagnjenem hrbtu, ploskem hrbtu ali vzravnani drži. Pri obolenju kol
kov ali pri različni dolžini udov pride do posledičnega spremenjenega nagi
ba medenice vstran in kompenzatornega, nepravilnega položaja hrbtenice 
v vseh njenih delih. Ploska stopala s sploščenim vzdolžnim stopalnim lokom 
so nam tudi dobro znana.

V zadnjem desetletju se je delež slabih drž povečal za trikrat. Opazne so 
pri skoraj 3 % prvošolcev, 8 % petošolcev, 9 % sedmošolcev in 10 % dija
kov tretjih letnikov. Poudarjam pomen odkrivanja slabih drž pri sistematskih 
pregledih, s strani učiteljev telesne vzgoje in ostalih strokovnjakov, soljudi 
in nenazadnje staršev otrok in usmerjanje le-teh v ustrezne zdravstvene 
ustanove k ustreznim strokovnjakom.

MARTINA BREGAR, dr. med. 
specialist fizikalne in rehabilitacijske medicine 

Zdravilišče Dolenjske Toplice
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Trije naši na Evropskem prvenstvu
V nedeljo bodo na evrospkem prvenstvu v krosu v Velenju nastopili tudi Tomič in Gorenc 
(Portovald Novo mesto) in Borut Veber (Sevnica) - Največje atletsko tekmovanje pri nas
NOVO MESTO, SEVNICA - V nedeljo, 12. decembra, se bo v Velenju za 

naslove evropskih prvakov v krosu pomerilo več kot 400 tekačev iz 30 držav, 
med njimi pa bodo v dresu slovenske reprezentance nastopili tudi Aleš 
Tomič in Marko Gorenc iz novomeškega kluba Portovald in član atletskega 
kluba Sevnica Borut Veber.

NAJVEČ BLANCI
BLANCA - Na občinskem pr

venstvu Sevnice v šahu za osnov
nošolce so v Blanci največ medalj 
(11 od skupno 23) osvojili domači 
šolarji, po posameznih kategori
jah  pa  so zm agali: do 9. Je ta  - 
Maja Rem ar (Šentjanž) in Žibert 
Tomaž (Boštanj); do 11. leta Jel
ena  Topič (Sevnica) in M arko 
Kozinc (Blanca); do 13. leta - Su
zana Pavlič B lanca in D am jan 
H lebec  (B lanca); do  15. le ta  - 
Vesna Knez (Sevnica) in Damjan 
Lužar (Boštanj).

Novomeška tekača bosta na evrop
skem prvenstvu nastopila že drugič. 
Lani je  A leš Tomič svoj nastop 
končal na 73. mestu, Gorenc pa je 
bil 70. Letos si oba obetata precej 
višjo uvrstitev. Tomič je letos tek
moval dobro, osvojil je naslov držav
nega prvaka na 800 in 1.500 m med 
člani, v krosu med mlajšimi člani in 
skupaj s klubskimi tovariši v štafeti 
4 X 1.500 m. Zadnji testi po besedah 
njegovega trenerja Boruta Retlja 
kažejo, daje precej bolje pripravljen 
kot lani in bi se, če ne bo presenetil, 
uvrstil okoli 50. mesta. Tudi Marko 
Gorenc je letos veliko napredoval, 
osvojil je državne naslove na 3 in 5

km, postal srednješolski prvak v 
krosu in v Velenju zmagal na krosu 
Dela. Primerjave s tekmeci iz tujine 
kažejo na uvrstitev okoli 30. mesta. 
Tudi Sevničan Borut Veber, kije del 
priprav opravil skupaj z Novome- 
ščani, s katerimi sevniški klub dobro 
sodeluje, je letos zelo napredoval in 
od njega lahko pričakujemo uvrsti
tev okoli 50. mesta med skupno oko
li 100 nastopajočimi. Borut bo v Ve
lenju med vsemi udeleženci med 
najmlajšimi, saj je še mlajši mladi
nec in bo med mladinci lahko na
stopil tudi na prihodnjih dveh prven
stvih, velenjska preizkušnja pa bo 
zanj tudi dobra vzpodbuda zanaprej.

Le Trebanjci igrajo brez porazov
Razen Trebanjcev so v m inulem  tednu vsi le izgubljali - Dobovčani dom a na p ra 

gu uspeha pro ti P reventu - R ibničani izgubili z najslabšim i v prvi ligi

V minulem tednu so rokometaši igrali prve tekme osmine finala pokala 
Slovenije, kjer je od štirih moštev z našega konca v sredo zmagalo le Treb
nje, ki je doma za en zadetek ugnalo Gorenje, podobno pa je bilo tudi 12. 
kolu ligaškega tekmovanja, kjer so Trebanjci Gorenje premagali v gosteh, 
Dobovčani so po pričakovanju doma izgubili s Preventom, medtem ko so 
Ribničani očitno preveč podcenjevali Izoljane, ki so tako prišli do prvih 
letošnjih točk.

Velenjčani, ki jim med tednom na soboto upali na zmago, a so Treba-
pokalni tekmi v Trebnjem ni veliko njci igrali resneje in po izenečenem
manjkalo, da bi celo zmagali, so v prvem polčasu v nadaljevanju sreča-

l

4P*
RAINO VE TELOVADKE - Telovadke gimnastičnega društva Rain Krško 
so 4. decembra nastopile na tradicionalnem 29. Malejevem memorialu v 
Ljubljani. Tekmovanje je  štelo tudi kot druga kvalifikacijska tekma za 
nastop na državnem prvenstvu. Med mladinkami je v B-programu Petra 
Zaplatič (desno) v mnogoboju osvojila 4. mesto (35,40 točke), v preskoku 
pa je  bila z oceno 9.00 celo tretja, medtem ko je  bila Simona Gnidica 13. 
Med članicami je  bila Marjana Jurkovič (levo) v mnogoboju šesta in je  s 
36,00 točkami potrdila normo za državo prvenstvo.

nja zlomili odpor Velenjčanov, tri 
minute pred koncem povedli z 20:14 
in potem v miru čakali zadnji pisk 
sirene.

Dobovčani se favoriziranih go
stov iz Slovenj Gradca niso ustrašili 
in so tekmo odigrali precej bolje kot 
pred tednom v Trebnjem, ko so de
lovali popolnoma izgubljeno. Kljub 
začetnemu prepričljivemu vodstvu 
Preventa s 7:2 Dobovčani niso po
pustili in so prvi polčas celo dobili s 
14:13, pet minut pred koncem pol
časa pa so vodili že s tremi zadetki 
prednosti. Tudi v drugem polčasu so 
Dobovčani držali korak s Slovenj
gradčani vse do izida 23:23, v zad
njih minutah pa so gostje le uvelja
vili svojo moč in znanje.

Izoljani, ki so pred mesecem za
menjali trenerja in uredili medse
bojne odnose v moštvu so prvi točki 
v letošnjem prvenstvu osvojili žal 
prav na tekmi z Ribničani, ki so tek
mo v Izoli začeli živčno. Srečanje pa 
je bilo polno preobratov in doma
čini so imeli na koncu tudi nekaj 
sreče.

Medtem ko so vsi trije prvoligaši 
skupaj s kočevsko Grčo sinoči odi
grali povratna srečanja osmine fina
la pokala, jih v soboto čakajo novi 
prvenstveni izzivi. Trebanjci naj bi 
doma ne imeli težkega dela z Rade
čami, m edtem  ko bi bili zmagi 
Ribničanov doma s Preventom ali 
Dobovčanov v gosteh z Gorenjem 
lepi presenečenji. Če bi Dobova po
novila dobro igro s srečanja s Pre
ventom, uspeh v Velenju ni nemo
goč.

I. V.

Če delaš, kolikor hočeš, 
in dobiš, kolikor narediš,
to pomeni,
da zaslužiš, kolikor hočeš.
In prav tako je pri nas.
Kaj v a m  p o n u ja m o  ?
•  zanim ivo delo -  svetovanje in trženje zavarovanj;
•  redno zaposlitev;
•  strokovno usposabljanje;
•  m ožnost dobrega zaslužka;
•  ustvarjalno in prijazno delovno okolje.

In kaj od vas pr ičakujemo ?
•  vsaj 5. stopnjo strokovne izobrazbe;
•  delovne izkušnje v prodaji;.
•  vozniški izpit B-kategorije;
•  sposobnost dobrega komuniciranja.

Zavarovalne zastopnike iščemo na območjih:
Trebnjegai, Novega mesta ;  Krškega, Sevnice, 
Brežic in Črnomlja.

Adriatic
zavarovalna družba d.d.

Pisne prijave s kratkim 
življenjepisom in dokazili o 

izpolnjevanju pogojev pošljite 
v 8 dneh od objave na naslov; 

Adriatic zavarovalna družba d.d.

PE Novo mesto 
Novi trg 1 

8000  Novo mesto

Delovno razmerje bomo sklenili za 
določen čas 1 leta s 3-mesečnim 
poskusnim delom in možnostjo 

zaposlitve za nedoločen čas.

Kandidati boste o odločitvi 
obveščeni v 15 dneh po izbiri.

Slovenski tekači velenjsko progo 
dobro poznajo, saj so na njej tudi v 
preteklih letih večkrat tekmovali, na 
nekoliko spremenjeni in že priprav
ljeni na evropsko prvenstvo pa so 
letos tekli na tradicionalnem krosu 
Dela in pred kratkim na državnem 
prvenstvu. Prav na državnem prven
stvu je bila razmočena in blatna pro
ga, s katere so velenjski rudarji dan 
pred tekmo odmetali sneg, zelo po
dobno progi, kakršno pričakujejo na 
evropskem prvenstvu. Sneg, odjuga 
in dež so naredili svoje in tekačem 
bo pot do medalj in visokih uvrstitev 
precej otežena.

Evropsko prvenstvo v krosu bo 
največja atletska prireditev v Slove
niji do sedaj. Evropska atletska zve
za EAA najvišji status priznava le 
štirim tekmovanjem, to je posamič
nemu evropskemu prvenstvu v dvo
rani in na prostem, ekipni superligi 
za reprezentance in prvenstvu v kro
su. Zelo malo je verjetno, da bi Slo- 
veniji kdaj zaupali organizacijo 
posamičnega prvenstva na prostem, 
v dvorani pa sploh ne, saj ne kaže, 
da bi Slovenija v kratkem dobila at
letsko dvorano. Temu smo bili v Slo
veniji najbliže, ko so organizatorji 
mladinskega svetovnega prvenstva v 
kolesarstvu želeli v Novem mestu 
zgraditi večnamensko dvorano s 
kolesarsko in atletsko stezo, vendar 
za njihove zamisli tedaj ne atletska, 
ne kolesarska zveza in ne državna 
športna oblast niso pokazali dovolj 
razumevanja.

I. V.

KOMCU TOP 12
KOČEVJE - Kočevar Gregor Ko

mac je zmagal na namiznoteniškem 
turnirju najboljših slovenskih igral
cev TOP 12 v Mariboru. Gregor, ki 
letos igra za ŽNTK Maribor, je na 
turnirju devetkrat zmagal in dvakrat 
izgubil tako kot njegov moštveni to
variš Zvonko Plohl, a je Komac dobil 
medsebojni dvoboj. Tretji je bil član 
Olimpije Gregor Škafar.

TOM IČ DRUGI 
V DUBROVNIKU

NOVO MESTO - Tekač novome
škega tekaškega kluba Portovald 
Aleš Tomič je nastopil na 6 km dol
gem uličnam teku v Dubrovniku in 
osvojil drugo mesto. Zmagal je obe
tavni hrvaški mladinec Slavko Pe
trovič, ki ga na bližnjem evropskem 
prvenstvu v krosu v Velenju štejejo v 
najožji krog favoritov za zmago, tretji 
pa je bil Slovenec Roman Kejžar.

iim u iijUi) š n m n
KOŠARKA 

SKL Kolinska, 11. kolo - Union 
Olimpija : Krka Telekom 82:71 
(43:33); U NIO N  OLIM PIJA: 
Golemac 8 (2:4), Duščak 10 (1:3), 
Zadravec 2, Zdovc 9 (3:4), Kot
nik 21 (7:9), Milič 12 (2:2), Jasi- 
kevičius 10, Paravinja 10 (2:4); 
KRKA TELEKOM: Dražovič 17 
(6:8), Petrov 12 (5:7), Smodiš 15 
(5:6), Deschryver 4 (0:2), Grum 8 
(6:6), Ščekič 4 (2:3), Nakič 11 
(2:4). Prosti meti: Union Olimpi
ja 17:26, Krka Telekom 26:36. 
Met za tri točke: Union Olimpija 
3:15 (Jasikevičius 2, Duščak), 
Krka Telekom 5:17 (Smodiš 2, 
Dražovič, Petrov). Osebne napa
ke: U nion O lim pija 28, Krka 
Telekom 23.
LESTVICA: 1. Union Olimpija
22,2. Pivovarna Laško 20,3. Krka 
Telekom 20, 4. Slovan 18, 5. 
Zagoije 17,6. Triglav 17,7. Savin
jski Hopsi 16,8. ZM Maribor 15, 
9. Helios 15,10. Rogla Atras 12,
11. Kraški zidar 12,12. Loka kava 
11.
V 12. kolu bo Krka Telekom 11. 
decembra igrala v Domžalah s 
Heliosom.
1. B SKL, 10. kolo - TEN KRŠKO 
: B EŽIG R A D  72:75 (37:28); 
TEN  KRŠKO: Z a tu ro sk i 21, 
Avsenak 19, Mesič 17 itd. LEST
VICA: 1. Bežigrad 18, 2. Nova 
Gorica 17, 3. Ten Krško 17, 4. 
Kemoplast 16, 5. Radenska Cre- 
ativ 16 itd. V i l .  kolu bo Ten 
Krško igral v gosteh s Kemopla
stom.

ROKOMET
1. SRL, moški, 12. kolo - G O 
R EN JE  : T R E B N JE  23:26 
(13:13); TREBNJE: Torlo, Hri
bar, Burdian 1, Radelj, Begovič 3 
(1), Blagojevič 1, Šavrič 6, Stoja
kovič 3X Zupančič, Likavec 6 (1), 
Pekol, Žitnik. Gradišek 2, Žvižej
4. Sedemmetrovke: G orenje 2 
(6), Trebnje 2 (6). Izključitve: 
Gorenje 12 minut, Trebnje 12. 
DOBOVA : PREV ENT 24:26 
(14:13); DOBOVA: Kostevc, 
Djapo 3, M. Urbanč, Martinčič 1, 
Bogovič 1, Voglar 1, Deržič 4, D. 
Urbanč 1, Vertovšek 5 (5), Kuka
vica 7, Kranjčič 1, Škof. Sedem
metrovke: Dobova 5 (5), Prevent
2 (2). Izključitve: Dobova 14 
minut, Prevent 10.
IZOLA : INLES RIKO 24:23 
(14:12); INLES RIKO: Grm, Le
sar 1, Ilc 2 (1), N. Hojč 4, M. Hojč
3 (1), Ivanec 3, Zbačnik 3, Pajnič 
1, Bartol 3, Djokič 3, Ne. Hojč, 
Djukič, Košir. Ilc. Sedemmetro

vke: Izola 0, Inles Riko 2 (3). 
Izključitve: Izola 18 minut, Inles 
Riko 16.
V 13. kolu, ki bo v soboto, 11. de
cembra, bo Trebnje igralo doma 
z Radečami, Inles Riko prav tako 
doma s Preventom in Dobova v 
gosteh z Gorenjem.
LESTVICA: 1. Celje P. Laško 24,
2. Prule 67 22, 3. Prevent 20, 4. 
Trebnje 18, 5. G orenje 11, 6. 
Dobova 11, 7. Radeče 10, 8. In
les Riko 10, 9. Slovan 7, 10. Ter
mo 7,11. Izola 2,12. Jadran 2. 
1/8 finala pokala Slovenije, prve 
tekme - Dol TKI H rastnik: Inles 
Riko 35:27 (18:15), Dobova: Ter
mo 22:24 (10:11), Trebnje: Gore
nje 23:22 (12:12), Grča Kočevje: 
Slovan 16:24 (6:12). Druge tekme 
so igrali v sredo, 8. decembra.

ODBOJKA 
1. DOL, moški, 10. kolo - Ž u
žemberk : Olimpija 1:3 (-20, -18, 
21, -25); LESTVICA: 1. Zurbi 
Team K amnik 23, 2. Fužinar 
GOK Igem 22, 3. Bled 22,4. Sa
lonit Anhovo 21, 5. M aribor 
Stavbar IGM 21, 6. Olimpija 15, 
7. Pomurje 11, 8. G ranit 9, 9. 
Žužemberk 6,10. Astec Triglav 0.
1. DOL, ženske 8. kolo - Kemiplas 
K oper: TPV Novo mesto 3:0 (22, 
15, 19); LESTVICA: 1. Infond 
Branik 24, 2. HIT Nova Gorica
20,3. Kemiplas Koper 17,4. ZM 
Ljutomer 15,5. TPV Novo mesto 
11, 6. Formis Bell Rogoza 10, 7. 
Šentvid 10, 8. Marsel Ptuj 7, 9. 
Asics Tabor 3,10. Jeti Šport Bled
0. V 9. kolu bodo Novomeščanke 
v soboto, 11. decembra, ob 19. uri 
v dvorani Leona Štuklja v Šmihe
lu igrale z Marselom Ptujem.
2. DOL, moški, 9. kolo - Brezovi
ca : Krka Novo mesto 3:0; Kovi
nar Kočevje : Beltinci 0:3; LE
STVICA: 1. Brezovica 26... 10. 
Krka Novo mesto 5, 11. Kovinar 
Kočevje 4 itd. V 10. kolu bo Krka 
v soboto, 11. decembra, igrala 
doma s Kovinarjem Kočevjem.
3. DOL, zahod, moški, 9. kolo - 
Pneuma center Mokronog: Astra 
Telekom 3:0; LESTVICA: 1. Sa
lonit Anhovo II... 6. Pneuma cen
ter Mokronog 15 itd. V 10. kolu 
bodo Mokronožani igrali v go
steh z zadnjeuvrščenim Bohi
njem.
3. DOL, zahod, ženske, 9. kolo -
Semič : TPV Novo mesto II 3:1, 
Kočevje : A stra Telekom 3:0, 
Brestanica: Črnomelj 0:3; LEST
VICA: 1. Kočevje 26,3. Črnomelj 
21,8. Brestanica 7,9. TPV Novo 
mesto II 6, 10. Semič 6.

Žužemberk je zagrozil Olimpiji
O dbojkarji Žužemberka so proti koncu četrtega niza popustili ■ V soboto zlahka do 

nove zmage? - Novomeščanke v K opru tokrat v podrejeni vlogi

ŽUŽEMBERK, NOVO MESTO - Žužemberčani so v soboto parket 
domače dvorane še enkrat več zapuščali razočarani nad izgubljeno 
priložnostjo. Že v prvem delu prvenstva so se v Ljubljani z Olimpijo zelo 
enakovredno borili za zmago, a jim ni uspelo, zgodba pa seje skoraj v ce
loti ponovila na domačem igrišču. Prva dva niza so tokrat Ljubljančani 
dobili brez večjih težav, čeprav si vse do zaključka niso priigrali večje pred
nosti. Tako so Suhokranjci v prven nizu izenačili pri 14 točki, v drugem 
nizu pa je bil izid izenačen do 13:13. V zaključku tretjega niza pa se jim je 
dokončno odprlo. Po izenačenju 17:17 so so povedli s 23:18, kar je bilo 
dovo|j, da so vzbudili upanje tokrat številnih in bolj glasnih navijačev.

Tudi v četrtem nizu so Žužem- Novomeščanke so igrale v Kopru 
berčani igrali sijajno in večji del pri svojih nekdanjih velikih tek-
vodili s 3 do 5 točkami razlike. Po 
18:13 pa so popustili, zaigrali zme
deno in Ljubljančani so izenačili na 
19:19, v zaključku pa je suhokranj- 
ske prvoligaše zapustila tudi sreča, 
ki bi se ob izenačenju 25:25 lahko 
obrnila njim v prid, pa se ni.

Tako je moštvo, ki se je zelo ena
kovredno upiralo vsem favorizira
nim ekipam in premagalo vodilni 
Kamnik, ostaja v nevarnih vodah 
izpada iz družbe najboljših. V zad
njem kolu prvega dela bodo Žužem
berčani z zadnjeuvrščenim Astecom 
Triglavom, ki mu je do sedaj uspelo 
osvojiti le dva niza. Tekmo bi Su
hokranjci morali dobiti in se tako ob 
predvidenm porazu Granita z Ble
dom povzpeti na varnejše osmo 
mesto.

PLANINSKA ZABAVA 
NA BAZI 20

NOVO MESTO - Planinsko dru
štvo Intel servis bo v soboto, 18. de
cembra, v gostišču na Bazi 20 pri
pravilo novoletno zabavo, pred kate
ro pa se bodo morali planinci tudi 
malo sprehoditi. Predsilvestrski po
hod bodo vodniki društva speljali od 
Podgozda čez Sv. Peter do Baze 20. 
Odhod avtobusa s parkirišča nasproti 
novomeške avtobusne postaje bo ob 
7. uri. Rok prijav je sreda, 15. decem
bra, zbirata pa jih Marko Rems (26 
811 ali (041) 779 205) in Tbne Prog
ar (347 222 ali (041) 769 182).

micah odbojkaricah Kemiplasa. 
Medtem ko so koprsko-novomeške 
derbije odločale zadnje žoge pete
ga niza, tokrat Koprčanke niso imel

tako težkega dela. Novomeščanke 
so se jim  še najbolj upirale v prvem 
nizu ko so se dom ačinkam  po za- 
ostanku osmih točk (9:17) približale 
na 21:23. Potem ko so drugi niz izgu
bile precej zlahka, so v tretjem  celo 
vodile s 16:14, a so tedaj Koprčanke 
zaigrale na vso moč in zmagovalec 
je bil znan. V soboto se bodo doma 
pom erile z osmouvrščenim Ptujem, 
glede na to, da tokrat v športni dvo
rani M arof ne bo istočasno tekme 
košarkarjev, upajo, da bodo nekdaj 
zvesti navijači končno le bolj mno
žično našli pot do dvorane Leona 
Štuklja v Šmihelu.

I.V.

\

PREM ALOKRAT BLOKIRAN  - Aleš Smrke, Rok Pucelj in Samo Gotenc 
so na tekmi z  Olimpijo s trojnim blokom takole zaustavili najboljšeg0 
tolkača ljubljanskega moštva in državnega reprezentanta Mitjo Pleška, 4 
jim  je to uspelo zelo redko, vsekakor pa premalokrat, da bi Žuiemberčanott' 
uspelo priti do novih za obstanek v ligi prepotrebnih točk. (Foto: 1. V.)
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Benjamin Henigman

Inventura
v

v Športni zvezi 
Ribnica

P redsedn ik  zdaj 
B enjam in H enigm an

RIBNICA - Na skupščini 
športne zveze Ribnica so izvo
lili novo vodstvo. Novi pred
sednik poslanec državnega 
zbora je Benjamin Henigman, 
ki je'zamenjal Francija Petka. 
Dosedanji predsednik je pou
daril dosedanje zelo dobro so
delovanje z ribniško občino, ki 
je pokazala velik interes za raz
voj športa, med drugim tudi pri 
načrtovani obnovi športne dvo
rane. Ta je pretesna za vse po
trebe ribniškega športa pa tudi 
dotrajana je že. Benjamin He
nigman se bo zavzemal za te
sno sodelovanje med vsemi 
klubi in društvi.

Kot petnajstega elana šport
ne zveze so sprejeli septembra 
ustanovljeni plavalni klub Rib
nica.

Določili so tudi datum pri
reditev ob izboru športnika le
ta in podelitvi ribniškega pu- 
šeljca, ki ga bo prejelo pet na
jbolj priljubljenih Ribničanov. 
Prireditev bo v četrtek, 16. de
cembra, ob 19. uri v dvorani 
športnega centra.

M. G.

Olimpija še vedno pretrd oreh
Novomeški košarkarji tudi tokrat brez možnosti na tivolskem parketu - Za prvo mesto 
v pokalu Saporta - Krčani ob spominu na zmage nad Olimpijo ob prvo mesto v B-ligi
NOVO MESTO - Prva moža Krke Telekoma Matjaž Smodiš in Simon 

Petrov sta se svojim klubskim tovarišem po dvotedenskem premoru zara
di tekem državne reprezentance pridružila šele tik pred tekmo s Smeltom 
Olimpijo, kar se je  precej poznalo tudi na njihovi igri na tivolskem par
ketu. Enake težave so imeli tudi Ljubljančani, ki pa so vseeno brez večjih 
težav ugnali Novomeščane.

Ljubljančani so nastopili brez 
poškodovanega Primoža Brezca pa 
tudi Sani Bečirovič je v igro zaradi 
poškodbe vstopil šele sredi drugega 
polčasa, je pa zato brez napak de
loval veteran Slavko Kotnik, ki je 
poskrbel za premoč v skoku pod 
košem in povrhu dosegel 21 točk, 
kar je bilo za nerazpoloženo novo
meško vrsto vseeno preveč. Tako 
bodo morali Novomeščani na prvo 
zmago nad najboljšim slovenskim 
košarkarskim moštvom še čakati.

Pač pa se zmag nad Olimpijo še 
dobro spominjajo v Krškem, kjer pa 
zdaj drugo leto gledajo košarko 1. 
B-Iige. V soboto so imeli Krčani 
lepo priložnost, da se zavihtijo na 
prvo mesto prvenstvene lestvice, a

DOLENJSKA KADETSKA 
LIGA V STAREM TRGU
STARI TRG OB KOLPI - V so

boto, 20. novembra, so v Starem 
trgu ob Kolpi pripravili prvi turnir 
dolenjske kadetske šahovske lige za 
igralce do 12. in do 16. leta. Na 
turnirju je kljub zasneženim cestam 
nastopilo 37 šahistov. Med mlajšimi 
je bil najboljši Miha Hočevar (Cen
ter Novo mesto), drugi je bil Igor 
Mihelič in tretji Matjaž Hrovatin 
(oba Stari trg ob Kolpi). Med starej- 
šimi je  zmagal M ilan R adom ir 
(Center) nad Mariom Kapšem (Sta
ri trg) in Mihom Primcem. V poseb
ni razvrstitvi do 10. leta je bil naj
boljši Igor Radež (Center), do 14. 
leta pa Miha Primc. Med dekleti je 
v skupini do 10. leta zmagala Mate
ja Mukavec (Stari trg), do 12. leta je 
bila najboljša Natalija Kure (Stari 
trg), do 14. leta Špela Farič (Stari 
trg) in do 16. leta Jasmina Bajec 
(gimnazija Novo mesto). (R. R.)

ŠKRAT ZAG O D EL MOJSTRU IN  VAJENCU - V  prejšnji številki nam  
le grdo zagodel tiskarski škrat: namesto slike mož, ki vodita smučišče na 
Gačah, je bila namreč objavljena fotografija njunega smučišča. Obema 
se opravičujemo in tokrat objavljamo sliko, ki ustreza besedilu. Alojz Der
ganc (desno) je  prišel na Gače, ko so leta 1982 na območju smučišča goz
darji podirali drevje in čistili grmovje, ki je  po vojni zaraslo kočevarske njive 
'n košenice. Vodja smučišča je  vseh 17 let, z  novim letom pa se bo vrnil v 
dolino, kjer bo zdaj tudi pozim i po tehnični plati še naprej skrbel za 
Zdravilišče Dolenjske Toplice. Zdaj mu pri delu na Gačah pomaga Niko 
Kupec (levo), novega vodjo smučišča in kasneje tudi direktorja centra pa 
So določila skupščina nove družbe. (Foto: I. V)

Tl M ENI DENAR, JA Z  TEBI SMUČI - Novomeški smučarski klub Krka 
Kog je  v soboto in nedeljo pripravil tradicionalni smučarski sejem, na ka
terem je  kot po na vadi več pozornosti kot stojnicam trgovcev z  novo opre
j o  veljalo komisijski prodaji rabljene opreme. Lastnike je  zamenjalo okoli 
^500 kosov opreme, od tega več kot 500 parov smuči. Po besedah vodje 
komisijske prodaje se je  primerjavi z lanskim letom slabše prodajala opre
ma za odrasle, otroška oprema pa je tudi tokrat šla za med. Sejem je  po  
°cenah organizatorjev obiskalo okoli 6.000 ljudi. (Foto: I. V.)
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H O T E L I  O T O Č E C

TENIŠKI CENTER OTOČEC

jim usoda v zadnjih minutah sreča
nja z vodilnim Bežigradom ni bila 
naklonjena. Še dve minuti pred kon
cem so vodili s tremi točkami, a brez 
Avsenaka, ki je takrat s petimi oseb
nimi napakami že sedel na klopi, ni 
šlo. Kljub temu zanje eno od prvih 
dveh mest med B-ligaši še zdaleč ni 
izgubljeno, vprašanje je le, če je 
Krško že pripravljeno za novo prvo
ligaško avanturo.

Poraza z Mlekarno Kunin v Jičinu 
in TV Tatami iz Frankfurta v Novem 
mestu sta bila v letošnji sezoni edi
na spodrsljaja košakaijev Krke Tele-

ARNE HODALIČ 
GOST JADRALCEV

NOVO MESTO - Jadralni 
klub Novo mesto bo v četrtek, 
16. decembra, ob 19. uri v sejni 
sobi Zavarovalnice Triglav na 
Novem trgu v Novem mestu pri
pravil prvi tematski večer. Pre
daval bo svetovno znani fotograf 
Arne Hodalič, ki bo tokrat go
voril o jadranju in potapljanju 
v moijih indonezijskega otočja, 
predavanje pa bo seveda pope
stril z izjemnimi posnetki, kijih 
med drugim objavlja tudi v re
viji National Geografic.

MLADINSKI ODSEK 
NA M ENINO PLANINO

NOVO MESTO - Mladinski od
sek planinskega društva Novo me
sto bo v soboto, 11. decembra, pri
pravil izlet na Menino planino. Izlet 
bo vodil Igor Sladič. Prijavite se lah
ko še danes po telefonu 324 530 ali 
(041) 734 239 ali pri mentorjih na 
šoli. Odhod avtobusa z novomeške 
avtobusne postaje bo ob 6. uri.

ALPINISTIČNA ŠOLA
SENOVO - Posavski alpinistični 

klub bo pripravil alpinistično šolo. 
Začela se bo danes, 9. decembra, ob 
19.30 v prostorih kluba na Cesti 4. 
julija 38 a. Teoretična predavanja in 
praktične vaje bodo vodili izkušeni 
alpinistični inštruktorji in alpinisti.

STRMOLE ZMAGAL 
NA B-TURNIRJU

MIRNA - Na drugem B-turnirju 
sezone 1999/2000 v Ljubljani je zma
gal mirnski badmontonist Žiga Str
mole, ki seje tako uvrstil na drugi A- 
turnir, ki ga bodo 18. in 19. decem
bra pripravili v Trebnjem, tam pa 
bodo od Mirnčanov nastopili tudi 
stalni člani A-skupine Aleš Murn, 
Dušan Skerbiš in Kristijan Hajnšek. 
Med dekleti si je nastop na A-turnir- 
ju z drugim mestom prislužila Maja 
Klemenčič, na A turnirju v Trebnjem 
pa bodo od Mirnčank nastopile tudi 
sestri Silvester in Katja Kolenc.

KLEMEN GUTMAN 
NASLEDIL VUČKOVIČA

NOVO MESTO - Na drugem tur
nirju za slovensko jakostno lestvico v 
squashuje zmagal Novomeščan Kle
men Gutman, ki zdaj nastopa za 
ljubljanski Squashland. Novomeščan 
je v finalu s 3:2 ugnal nekdanjega 
državnega prvaka Janežiča. S tem je 
Gutman uspešno nasledil do sedaj 
najboljšega novomeškega igralca 
squasha, večkratnega prvaka in re
prezentanta Gorana Vučkoviča.

ZAČETEK ZA TENIŠKE 
TEKMOVALCE

OTOČEC - Novo tekmovalno 
sezono sta med tenisarji Krke Teni
škega centra Otočec odprla Maj 
Jožef in Igor Ban. Maj je na turnir
ju za igralce do 18. leta izpadel v 
prvem kolu, Igor pa je po gladkih 
zmagah v prvem in drugem kolu v 
četrfinalu premagal tretjega nosilca 
turnirja Ljubljančana Jagarinca, v 
polfinalu pa ga je z 2:1 premagal 
Mariborčana Bende. Blaž Turk in 
Tomaž Kastelec bosta sezono začela 
konec tega tedna na turnirju za 
odprto prvenstvo Slovenije za člane.

VTIČ DRUGI V NORDIJSKI 
KOMBINACIJI

ZABRDJE - Na uvodni tekmi 
slovenskega pokala v nordijski kom
binaciji je v kategoriji do 16. leta 
Damjan Vtič iz Zabrdja osvojil 
odlično 2. mesto. Po skokih na 60- 
metrski skakalnici v Kranju je bil šele 
14., z odličnim tekom na5-kilomtrs- 
ki progi pa se je prebil na 2. mesto.

koma, ki se v prvi polovici rednega 
dela domačega ligaškega tekmova
nja niso pustili presenetiti, prema
gali pa sta jih le moštvi obeh sloven
skih evroligašev. U panje, da bi 
končno le prišli do najdragocenej
šega skalpa, zmage nad Olimpijo, 
jim ostaja za pomladni del tekmo
vanja, ko se bodo z Ljubljančani

• Na tretji tekmi kvalifikacij za 
nastop na evropskem prvenstvu 
leta 2001 z Islandijo sta v dresu 
slovenske reprezentance nastopila 
dva Novomeščana. Matjaž Smodiš 
je igral 20 minut, dosegel 13 točk in 
osem skokov. Simon Petrov je za 
slovensko člansko reprezentanco 
nastopil prvič in v 12 minutah do
segel 9 točk (1/1 za dve točki, 1/2 
trojke, 4/4 prosti meti), s čimer je 
bil med deb itan ti v slovenskem 
moštvu najbolj uspešen.

pomerili doma. Kar se tiče pokala 
Saporta so si napredovanje v šest
najstino pokala že zagotovili; če jim 
je v torek uspelo doma ugnati Saka- 
lai, se jim obeta celo prvo mesto v 
skupini H, ostane pa jim še tekma z 
Mlekarno Kunin v torek, 14. decem
bra, ki bi morala biti zanje zgolj for
malnost, čeprav so prvo tekmo z 
moštvom iz Jičina izgubili.

I. V.

v

Šport iz Kočevja in Ribnice
• RIBNICA - Na derbiju 11. 
kola druge državne rokometne 
lige je kranjska Sava presenetila 
in v Kočevju zasluženo s 24:21 
premagala tokrat ne preveč boje
vite rokometaše Grče. Kočevci so 
bili v prvem polčasu boljši, a so 
potem popustili. V nadaljevanju 
tekme je bil izid do 39. minute 
izenačen, v zadnjih desetih minu
tah pa so pobudo prevzeli gostje.
• KOČEVJE - Tekma devetega 
kola v prvi državni ženski keglja
ški ligi med Kočevjem in Miri- 
otekstom je bila zaradi okvare 
vozila mariborskih igralk prestav
ljena. V tem krogu so bili uspešni 
kegljači Ribnice, ki so prvi B ligi 
premagali celjsko Kovinotehno s 
6:2, Kočevje pa je v Novi Gorici 
kar z 0:8 izgubilo s Tekstino.

KOČEVJE - Košarkaiji Ježice 
so že drugič letos prem agali 
kočevski Snežnik, tokrat z 80:73. 
Kočevci niso igrali slabo, a jim je 
v odločilnih trenutkih zmanjkalo 
moči.
• RIBNICA - V osmem kolu v 
drugi državni ligi v malem nogo
metu je Ribnica izgubila tekmo 
doma. Tokrat so točke v dvorani 
športnega centra osvojili nogo

m etaši C ronosa, ki so ugnali 
Ribničane s 5:3, ob polčasu pa je 
bil izid 1:1. Tudi ta tekma je poka
zala, da Ribničani nimajo dovolj 
moči za hitro igro. Na lestvici so 
s tremi točkami zadnji. „
• RIBN ICA -V  20. kolu občin
ske lige Ribnice v malem nogo
metu so bili doseženi naslednji 
izidi: Grafit : Divji jezdeci Foto 
Toni 2:4, Turjak : Biba Market T 
7:5, Elin Kot : Sodražica 1:5. V 
tem kolu je bil prost Tornado 
Agaton, ki z 41 točkami še naprej 
vodijo, drugi so Divji jezdeci foto 
Toni, ki imajo šest točk manj, tret
ja pa je Sodražica. Za najboljšega 
strelca se potegujejo kar trije: 
Grgurič iz Tornada Agatona, ki je 
doslej zabil 25 golov, enega manj 
je dosegel Slavec in dva manj 
Arko (oba Sodražica).
• VIDEM - V počastitev občin
skega praznika Dobrepolje je v 
prostorih Jakličevega doma na 
Vidmu šahovski mojster Leon 
Gostiša odigral simultanko na 25 
deskah. Po štirih urah igre z do
mačimi šahisti je Gostiša zmagal s 
23,5 proti 1,5. Premagal ga je 
Nose, remiziral pa Franc Mehle.

M. G.

DOLENJSKI LIST
Prišel je čas za letni obračun
Novomeščani spet zbirajo športnika leta - Glasujete tudi bralci Dolenjskega lista

NOVO MESTO - Konec leta je  običajno čas 
obračuna z uspehi in neuspehi doseženimi v pretek
lih 12 mesecih. V Novem mestu je tradicija izbora 
športnika leta dolga, ves čas pa je pri izboru sode
loval tudi Dolenjski list. Zadnja leta izbira športni
ka leta v Novem mestu posebna strokovna komisija 
ob sodelovanju bralcev Dolenjskega lista, gledalcev 
Televizije Novo mesto in poslušalcev novomeških 
radijskih postaj.

Proglasitev najboljšega športnika, športnice in 
športnega kolektiva novomeške občine za leto 1999 
bo letos 16. decembra, v novomeški športni dvorani 
Marof. Število uradnih kandidatov za prestižni naziv 
je organizator glasovanja omejil na 6 med moškimi 
in športnimi kolektivi in na 4 med ženskami. Kot je 
že v navadi, lahko glasujejo tudi bralci Dolenjskega 
lista, a je njihov izbor športnikov in športnih kolek

tivov nekoliko razširjen; dodatni kandidati so med 
predlogi označeni z zvezdicami, glasovalci pa lahko 
svoj glas podelijo tudi športnikom, ki jih ni na listi. 
Glasove, ki jih boste dodelili dodatnim kandidatom, 
bomo upoštevali le pri internem glasovanju Dolenj
skega lista.

Organizator prireditve Športnik leta bo na progla
sitev najboljših novomeških športnikov povabil tudi 
nekaj zanimivih gostov, med njimi velja posebej omeni
ti trenerja slovenske nogometne reprezentance Srečka 
Katanca, pevca Heleno Blagne in Naceta Junkarja in 
humorista Toneta Fornezija - Tofa. Ob tej priložnosti 
se bodo Novomeščanom predstavili vsi novomeški 
športniki, ki so letos osvojili naslove državnih prvakov 
ali nastopili za državno reprezentanco, zaslužnim 
športnim delavcem in športnikom pa bodo za dolgo
letno delo v športu podelili Bloudkova priznanja.

Kandidati za športnika Novega mesta za leto 1999
Naveza ANDREJ MARKOVIČ in JURE JUHASZ 

(alpinizem)* - v alpskem slogu preplezala prven
stveno smer v vzhodni steni Chachraraju v Andih

ŠPORTNI KOLEKTIV
- Atletski klub Krka Telekom
- Košarkarski klub Krka Telekom
- Kolesarski klub Krka Telekom •
- Ženski odbojkarski klub TPV
- Nogometni klub Elan
- Lokostrelski klub Novo mesto
-1 . dolenjska alpinistična odprava Andi 99*
- Namiznoteniški klub Krka Novo mesto*
- Raftig klub Gimpex Straža*
- Odbojkarski klub Krka Novo mesto*
- Ženski rokometni klub Novo mesto*
- Smučarsko društvo Krka Rog*

* Športniki in športni kolektivi, ki so označeni z 
zvezdico (*) niso vključeni med kandidate za izbor 
športnika leta v organizaciji Agencije za šport Novo 
mesto. Glasovi, ki jih boste namenili njim, veljajo le 
za izbor športnika Novega mesta med bralci Dolenj
skega lista.

ZENSKE
JANA VERNIG (odbojka) - stalna članica državne 

reprezentance, za katero je nastopala v evropski B- 
ligi, na spomladanskem pokalu na Poljskem in Savaria 
pokalu na Madžarskem (3. m esto), kjer je  bila 
proglašena za najboljšo igralko slovenske reprezen
tance.

KATKA JANKOVIČ (atletika) - članica državne 
reprezentance, 19. mesto na univerziadi na Palma de 
Malorci v teku na 100 m z ovirami, 2. mesto na 
državnem prvenstvu in 2. mesto na atletskem pokalu 
Slovenije v teku na 100 m z ovirami, 3. na državnem 
prvenstvu na 100 m, 3. m esto na dvoranskem  
državnem prvenstvu na 60 m z ovirami.

TANJA KLEMENČIČ (atletika) - članica državne 
reprezentance, na evropskem pokalu Spar v Atenah 
7. na 400 m in 6. v štafeti 4 X 400 m, 4. mesto na 400 
m na reprezentančnem mnogobuju v Ljubljani, 3. 
mesto na 400 m in 4. mesto na 200 na atletskem 
pokalu Slovenije. ,

NINA JANŽEKOVIČ (tenis) - 585. mesto na 
svetovni računalniški lestvici med posameznicami in 
510. mesto v igri parov, šest nastopov v igri parov v 
polfinalu in pet nastopov med posameznicami v os
mini finala turnirjev z nagradnim skladom 10.000 ____
dolarjev. v

ŠPORTNIK LETA NOVEGA MESTA 1999
MOŠKI

IGOR PRIMC (atletika) -15. mesto na svetovnem ŽENSKE 
prvenstvu v atletiki v Sevilli v metu diska, 24. najboljši
rezultat na svetu v sezoni 1999,2. mestu na svetovnih ' .............................................................. .........................
vojaških igrah v Zagrebu, 2. mesto na evropskem 2
pokalu Spar v Atenah, dvakrat popravil državni re
kord v metu diska, državni prvak in zmagovalec at- 3.......................................................................................
letskega pokala Slovenije. -KI

UROŠ MURN (kolesarstvo) - državni reprezen-
tant, 6. mesto na dirki svetovnega pokala First Union 1.........................................................................
Classic v ZDA, 9. mesto na dirki Čristiana Care Cup
v ZDA, zmagovalec pokala Slovenije, zmagovalec 2........................................................................................
mednarodne dirke za veliko nagrado Krke, zmagov- ^
alec etape velike nagrade Kranja, 2. mesto v eni od
etap dirke Tour du Point v Franciji. ŠPORTNI KOLEKTIV

MATJAŽ SMODIŠ (košarka) - stalni član državne
reprezentance in nastop na evropskem prvenstvu v 1........................................................................................
Franciji, z moštvom Krka Telekom kot kapetan in 2
najboljši igralec osvojil 3. mesto v ligi Kolinska.

TONI TURK (karate) - državni reprezentant v dis- 3............ :........................................................... .............
ciplini light contact, 3. mesto na svetovnem prvenst- v . * »,ASI f tv
vu v light contactu v Caorlah v Italiji, državni prvak. ...............................................................

GAŠPER CAJNAR (tajski boks) - 7. mesto na ....   » 
svetovnem prvenstvu v tajskem boksu jn 1. mesto na
tekmovanju v Trstu. 2. v svoji kategoriji na svetovni ............................   ,•.........................................
in 3. na evropski lestvici v tajskem boksu. Glasovnice nalepite na dopisnice in jih najkasneje do

ALEŠ TOMIČ (atletika) - 11 . mesto na evropskem ponedeljka, 13. decembra, pošljite na naslov: Dolen-
prvenstvu do 23. leta v Goeteborgu v teku na 1.500 jski list, Glavni trg 24, 8000 Novo mesto, s pripisom
m, 4. mesto na evropskem pokalu Spar v Atenah na “Za Športnika leta”. Izžrebali bomo 20 glasovalcev,
1.500 m, državni prvak na 800 in 1.500 m, v krosu in ki bodo prejeli po dve vstopnici za prireditev Šport-
štafeti 4 X 1.500 m, zmagovalec pokala Slovenije na nik leta, ki bo v dvorani Marof v Novem mestu 16.
800 in 1.500 m. decembra ob 18. uri.
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[Odgovori, popravki in mnenja Anarhija v Drgančevju brez konca?
V nekdanjih skladiščih JLA nastala psevdoproizvodna cona

Sporočilo bralcem
V zakonu o jav nih glasilih, ki 

velja od 23. aprila 1994, so v 
členih od 9 do 23 natančno do
ločena pravila za (ne)objavo 
odgovora in popravka že objav
ljene informacije, s katero sta 
prizadeta posameznikova pra
vica ali interes. Tovrstne pri
spevke objavljamo pod skup
nim naslovom “O d g o v o r i, 
p o p ra vk i in  m nen ja  ”, vsi pa 
so opremljeni z naslovom pri
spevka, na katerega se nana
šajo. Ker po zakonu odgovor in 
popravek ne sme biti spremen
jen ali dopolnjen, ne objavlja
mo prispevkov, ki so napisani 
žaljivo ali z namenom zaniče
vanja, ali če so nesorazmerno 
daljši od informacije, na kate
ro se nanašajo (13. člen).

Snežni topovi in 
sedežnice zdaj 
zares
DL 48, 2. decembra

V začetku bi podal nekaj po
pravkov: Šola smučanja na Gačah je 
pričela leta 1937, zadnji tečaj je 
potekal leta 1939. Meni znani še 
živeči tečajnik je g. Bojan Kolenc z 
Mirne, ki bi o tem lahko povedal kaj 
več. Na “nori” progi za veleslalom, 
široki 15 m, ki so jo  trasirali naši 
gozdarji leta 1964, so bile 1964. in 
1968. leta slovenske tekme v velesla
lomu za gozdarje, lesarje in lovce, v 
naslednjih letih pa sindikalne tek
me. Do leta 1982 se je smučalo na 
spodnjem smučišču med Črmošnji- 
cami in Srednjo vasjo. Prvo vlečnico 
je v svoji delavnici izdelal in monti
ral novomeški obrtnik g. Peric že v 
60-ih letih in je na spodnjem smu
čišču bolj ali manj uspešno oprav
ljala svojo funkcijo nekaj let. Gonil
na sila je bil Marjan Šonc.

Leta 1981 sva se s pokojnim Mar
janom Šoncem zaklela, da uredimo 
smučišča na Gačah, ter o tem pre
pričala takratnega direktorja mag. 
Andrijaniča, ki je dal zeleno luč. 
Formiran je bil iniciativni odbor, ki 
gaje  vodil g. Gladek. Marjan Šonc 
(Šoni) je  skrbel za organizacijo 
finančnega pokrivanja investicije, 
jaz pa sem bil zadolžen za projekti
ranje in gradnjo. Za trasiranje smo 
angažirali g. Blaža Jakopiča (naš 
reprezentant pred Bojanom Križa
jem ). L eta 1982 smo z Blažem 
Jakopičem lazili po terenu jaz in 
pokojni inž. geodezije Alojz Pucelj 
ter nekje ob koncu oktobra zabili 
zadnji količek na vrhu Gač. V letu 
1983 smo izsekali gozd, g. Alojza 
Derganca pa je tovarna Krke dolo
čila za terensko operativo. Podjetje 
g. Globevnika je strojno obdelalo 
teren, GP Pionirje izvedlo betonska 
dela, Grafferjevo vlečnico je novem
bra 1983 do višine 945 m montiralo 
podjetje Unior iz Žreč, ki je bilo 
Grafferjev kooperant. Vodja mon
taže nam je takrat dejal: “Zdaj ima
te vlečnico, praviloma pa potem ne 
bo snega”. In je smučišče začaral. 
Za vodjo smučišča je bil izbran g. 
Alojz Derganc.

V naslednjih letih so bile postav
ljene še ostale vlečnice (paralelna 
do 945 m in dvojček do 968 m), izse
kane druga in tretja proga ter ure
jene proge ob vlečnici dvojčku, zgra
jeno vikend naselje (kapaciteta cca 
600 postelj) in urejena nova 6-metr- 
ska cesta do Komarne vasi.

Leta 1987 in 1988 sva s takratnim 
predsednikom izvršnega sveta obči
ne Novo mesto mag. Boštjanom 
Kovačičem pričela akcijo za mo

dernizacijo Gač (sedežnice, umetno 
zasneževanje) skupaj z italijansko 
Avtonomno pokrajino Trento. Na
pisano je bilo pismo o nameri, za
stavili smo mešano družbo z Graf- 
ferjem, zaprosili po 19. členu itali
janskega zakona o pomoči vzhod
nim državam za sredstva Phare pre
ko Joop-a, imeli projekte že na To
rinski banki, preko katere bi evrop
ska skupnost projekt financirala, 
nakar se je takratna oblast v Italiji 
sesula, prišel je Berlusconi, v Tren
tu so na oblast prišli avtonomisti in 
vse je šlo po zlu.

Naj mi tisti, ki se bodo čutili pri
zadete, ne zamerijo, ker ne verja
mem v uspešno in hitro sanacijo 
Gač s formiranim konzorcijem. Pre
več je lokalnih in drugih interesov. 
Časi so se spremenili, saj se drug 
drugemu gleda v skledo in poka od 
zavisti, če se smatra, da bo kdo pro- 
fitiral. Tudi partijske prisile ni več. 
Gače lahko reši samo tuj ali domač 
zasebni kapital, ki bi imel profitni 
interes ter temu primerno področje 
tudi uredil, prav gotovo ne samo s 
sedežnicami in umetnim snegom. 
Nikakor ne verjamem v finančno 
konstrukcijo, saj samo štirisedežni
ca (vprašajte Cerkno) stane toliko, 
kot je predvideno za celotno inve
sticijo. In še nekaj. Samo topovi 
“žirafe” so dvorezen meč, ko brije 
veter. Nujna je kombinacija topov 
tudi z vidika temperatur (pri tleh je 
nižja) in vlažnosti zraka. Površina 
vseh sedanjih prog je cca 168.000 
m2, za enkratno izdelavo 30 cm de
bele snežne odeje potrebujem o 
50.400 m3 snega, za to pa 25.200 m3 
vode (ne 10.000 m3), ohlajene na 2°
C. Tudi ena 4-sedežnica do vrha je 
nesmisel. Tem peraturna meja je 
med 680 in 700 m abs. nadm. višine. 
Pri inverziji lahko smučamo pod to 
mejo, kjer so temperature tudi do 6° 
C nižje, nad njo je namreč trava. 
Torej potrebujemo eno vlečnico do 
700 m s prestopom na drugo do 950 
m. S 700 m pa lahko tudi po cesti 
prismučamo do sedanjih vlečnic 
(cca 300 m in cca 20 m padca). Pro
jektno nalogo je potrebno zastaviti 
doma, s pametjo in ne z evforijo, in 
ne prepuščati strateških Odločitev 
drugim, ki ne živijo z našo proble
matiko.

ZDENKO HLAVATV, u.d.i.a.

Začasno lahko 
tudi lesene 
stopnice
DL, 48, 2. decembra

Od leta 1959 sem kar dobro in 
pogostokrat sodeloval pri raznih 
delovnih akcijah v Leskovcu. Vem, 
kaj se je obnavljalo, kako in kdo je 
delal in tudi, kaj so še (in že dolgo) 
črne pike v sramoto vsem predsed
nikom v KS Leskovec, članom sve
tov KS in tistim, ki so službovali 
mnogo let na občini Krško na viso
kih položajih. Za stanje so krivi tudi 
gospodarstveniki iz Leskovca, opaz
ni in znani po celem Krškem polju. 
Njihova beseda se sliši na sestankih, 
po moje zato, da jih vidimo, da so 
prisotni, a na terenu se zaradi tega 
nič ne premakne in ne izboljša.

Če je  “ožina” med sosedom a 
Jožetom  Žabkarjem  in Mirkom 
Bevcem zelo problematična za varo
vance VDC Leskovec - krajani se ne 
pritožujejo  - sprašujem  D aneta 
Mižigoja iz Krškega, kako varna se 
mu zdi Ulica 11. novembra v Le
skovcu. Ali vidi, da ni pločnikov? 
Zakaj ni za tiste, ki čakajo na avto
bus, streh? Kje so bili oškodovanci 
zaradi napak takrat, ko J. Žabkarju 
niso dovolili zgraditi hiše nekaj 
metrov od ceste, ko niso dovolili 
hiše “obrniti” pravokotno na glavno 
cesto, skratka ne vsepovsod? Važno 
je bilo staro mestno (vaško) jedro. 
On in soproga sta bila prva, ki sta

pripeljala nekaj novega v Leskovec. 
In zaradi upoštevanja situacije, kot 
je bila že v kraljevini Jugoslaviji, je 
situacija zdaj v škodo kraju, ljudem, 
domačim in gostom. Kje parkirati 
dostavni avto? Drugi problem je 
pošta, kjer so le novi prostori, a tam 
ni kje parkirati. D. M. naj razloži, 
kakšna pot naj se omogoči gojen
cem VDC, kako široko, v ravni lini
ji ali cik-cak, kje naj bo parkirni 
prostor za Lilijo in pošto. Kakšen 
prometni znak in kje naj se postavi?

Poti bližnjic je bilo v Leskovcu še 
nekaj. Vakselj je zaprl pot med nje
govo in Kerinovo parcelo, čeprav je 
bila za mnoge vsak dan velika bliž
njica ali do sv. Ane, pokopališča ali 
do gostilne Voglar. Pa ni bilo nič 
hude krvi. Pot je bila tudi od stare 
pošte proti Viliju Zorku, odkar je 
nova šola, poti ni več. In če je (po 
pisanju Mateja Koširja) pot že pet
deset let služnostna, ni potreben od
kup od sosedov!

Kar pa moti in bode najbolj, je to, 
da glede poti ni jzjave vodje VDC 
Leskovec Lidije Žnideršič niti pred
sednika sveta KS Leskovec Vojka 
Sotoška. Morda je pa molk razum
ljiv.

ALOJZ S RIBAR 
Kobile 3/a 
Leskovec

Ugledni slovenski znanstveniki, 
javni in pravni strokovnjaki, že od
kar je v javnosti kritično, resno in v 
smislu evropske sodobnosti opozar
jajo na dalekosežne negativne pos
ledice predlaganega meddržavnega 
sporazuma med državo Vatikan in 
R Slovenijo glede šolstva. Tak, kot 
je predlagan sedaj in ga žal zago
varja tudi zame ugledni svetovljan
ski predsednik vlade dr. Drnovšek, 
bo dovolil zadnjo besedo Vatikanu 
prek ljubljanske nadškofije odločati 
o “državni” šoli, ki je oz. naj bi bila 
ločena od države. Zavzemam se, kot 
je bilo pedlagano, da o tem odloči
mo državljani Slovenije na referen
dumu.

Spomnimo se zgodovine. V času 
od leta 1919, se pravi kmalu po zedi
njenju Srbov, Hrvatov in Slovencev 
(SHS), so delovale številne stranke. 
V katoliškem taboru je delovalo 
devet strank. Najstarejša, ki se je 
razvila po ustanovitvi 1890 leta 1905 
v Slovensko ljudsko (klerikalno) 
stranko, 17.10.1909 pa v vsesloven
sko ljudsko stranko. Ta je v svojem 
programu ob volitvah v narodno 
skupščino SHS glede vzgoje in izo
brazbe otrok leta 1923 zapisala: 
“Vzgoja otrok je mogoča le na ver
ski podlagi. Kako naj se katoliški 
otroci v šoli vzgajajo, o tem naj 
odločajo cerkev in starši. Na vseh 
javnih, ljudskih in zasebnih šolah se 
mora poučevati krščanski nauk. V te 
stvari se država nima pravice vtika
ti.” In dalje: “Mi za katoliško cerkev 
ne zahtevamo nobenih predpravic, 
toda vzgoja katoliških otrok je v prvi 
vrsti stvar katoliških staršev in 
katoliške cerkve. Država se v to 
nima vtikati.” Vidovdanska ustava, 
sprejeta 26.6.1921, pa v 7. odstavku

SILVESTROVANJE 
NA PROSTEM  BO

LOŠKI POTOK - Poročali smo 
že, d a je  Planinsko društvo odpo
vedalo organizaciji tradicionalne
ga silv estro v an ja  na p ro s tem . 
Pravkar pa smo izvedeli, da bo sil
vestrovan je  o rgan iz ira lo  PG D  
Retje. Predsednik društva Marjan 
Košir pravi, da im ajo v p rihod
njem letu v načrtu nakup novega 
avtom obila in jim  bo tako prav 
prišel vsak tolar. Prireditev bo na 
starem mestu, na igrišču pred os
novno šolo na Hribu, le ognjem e
ta tokrat najbrž ne bo.

NASTOP NAJMLAJŠIH
K RŠK O  - G lasb en a  šola bo 

prip rav ila  v sredo , 15. d ecem 
b ra , o b  š e s tih  z v e č e r  v K u l
tu rnem  dom u glasbeno p rired 
itev K olo časa, na ka te ri bodo  
n as to p ili na jm lajši go jenc i te  
šole.

ZAČETEK S KOMEDIJO
KRŠKO - M estno gledališče 

ljub ljansko  bo  nasto p ilo  v so 
bo to , 11. novem bra, ob 19.30 v 
K u ltu rnem  dom u z g ledališko  
p redstavo Sluga dveh gospodar
jev. Predstavo bodo izvedli v iz
virni obliki com m edie deli’ a rte  
in z njo odprli gledališko sezono 
m odrega abonm aja.

Prostor gozdiča Drgančevje na 
vzhodnem delu Novega mesta je 
gotovo eden prijetnejših v mestUj od 
tod do Krke naprej ob potoku Saj- 
ser pa je sploh ena sama idila. Osnu
tek urbanistične zasnove Novega 
mesta iz leta 1996 tukajšnje površi
ne modro namenja šolstvu (del bo
dočega univerzitetnega središča), 
nedvomno pa so primerne tudi za 
športno-rekreacijsko območje, obo
gateno s gostinsko-zabaviščnimi 
programi. Da bi bila tu proizvodna 
cona, na srečo še nobenemu pamet
nemu ni prišlo na misel, ni pa tako 
tudi z vplivnimi.

Na začetku devetdesetih let, ko je 
iz Slovenije odšla JLA in v Drgan
čevju zapustila  skladišča, so ta 
prešla v last novomeške občine. Ob
čina jih je leta 1994 na prigovarja
nje obrtnikov s podpisom desetlet
nih pogodb dala njim v najem ter iz 
njih ustvarila nekakšno psevdopro- 
izvodno cono, in to, glej jo neum
nost, le streljaj stran od urejene, in
frastrukturno opremljene obrtne 
cone Cikava, kjer je zemljišč dovolj, 
cene pa sprejemljive. Če mesto ni 
sposobno privabiti kapital za vla
ganja in pripraviti primerne urbani
stične dokumente, je  ne nazadnje 
tudi rešitev, ki na nek način odlaga 
reševanje problema tega mestnega

20. člena pravi: “...da verski pred
stavniki svoje duhovne oblasti pri 
bogoslužju ali v sestavkih verskega 
značaja ali drugače pri izvrševanju 
svoje službene dolžnosti ne smejo 
uporabljati v strankarske namene”. 
In tako naprej v tem smislu.

V liberalnem sklopu je takrat 
delovalo 13. političnih strank. No
voustanovljena Liberalna JDS je na 
ustanovnem zboru 29. in 30.6.1918 
v Ljubljani glede izobrazbe in Vzgoje 
v šoli sprejela v program: “Šola izo
bražuje državljana, da bo duševno in 
telesno pripravljen za praktično živ
ljenje in svoboden po duhu in že
ljam napredka. Vzgaja naj ga v 
demokratičnem duhu zdrave člo
večnosti, socialne odgovornosti in 
narodne zavednosti, ki rodi v člove
ku čut socialne pravičnosti, ljubezen 
do dela in plemenito zavest.” In še 
o brezplačni šoli: “J.D.S. zahteva 
podržavljenje in brezplačnost vsega 
šolstva. Nadarjene ljudi, ki so brez 
sredstev, je treba iz javnih sredstev 
podpirati, tako, da se bodo mogli 
brez skrbi posvetiti poljubnim študi
jem.” Žal, tega nimamo še danes!

V smernicah za delovanje Jugo
slovanske socialdemokratske stran
ke, sprejetih na konferenci stran
kinih zaupnikov 7. in 8. septembra 
1919 v Ljubljani, so zapisali: “Loči
tev cerkve od države. Enotno in 
brezplačno javno šolstvo na račun 
države,” in v političnem programu: 
“Ker vidi strankin zbor v današnjem 
šolstvu, ki je v rokah kapitalistične 
razredne države in pri nas še poleg 
tega v rokah reakcionarjenega kle
rikalizma, mogočno trdnjavo kapi
talizma, proglaša, da mora tudi tu 
seči proletariat po samopomoči. Iz-

Približuje se konec leta 1999, 
zato je prav, da malo pogledamo 
v preteklost. Kot opažam, se svet 
KS M okronog spet izgovarja in 
prevladuje miselnost, češ, saj dru
gače ne gre. Mislim, d a je  mogoče 
storiti marsikaj, seveda, če se to 
hoče. Najprej pa je treba prepri
čati naše ljudi, krajanke in k ra
jane, da se prihodnost še ni zgodi
la sama po sebi, ampak je bil ved
no posrednik nekdo, k ije  bil izvo
ljen po prejšnjem  ali sedanjem  
demokratičnem sistemu. Zato še 
nimajo izvoljeni (vodstvo krajev
ne skupnosti!) nobene pravice, da 
lahko vzamejo zadevo izključno v 
svoje roke in razpolagajo s sred
stvi, kot jih je volja, ampak se mo
rajo držati pravičnega, dem okra
tičnega načela krajevne sam ou
prave in naposled  odgovarja ti 
svojim volivcem za svoje delo.

Javnost mora biti obveščena o 
vseh pomembnih zadevah (deja
njih), tako, da vodstvo KS ne bo 
odločalo po svoje, posebno ne v 
primerih, ki se tičejo vseh kraja
nov. C ivilna družba M okronog 
zato upravičeno z zaskrbljenostjo 
gleda, kako KS udejanja program 
krajevnega sam oprispevka. Naj

predela, sprejemljiva. Toda že kma
lu seje izkazalo, da so apetiti tukajš
njih obrtnikov večji tako glede dobe, 
za katero želijo tu ostati, kot glede 
prostorskih potreb za svojo dejav
nost. In se je začelo. Padala so in še 
padajo drevesa, eno za drugim, iz
vajajo se zemeljska dela in, kako
pak, začelo se je graditi na črno.

Najkoreniteje in povsem nelegal
no sta v prostor Drgančevja posegli 
gradbeno podjetje Vias in podjetje 
Novak - izpušni sistemi. Ostali niti 
niso tako ali celo sploh niso proble
matični glede poseganj v prostor. 
Inšpektorji so zatem izdali nekaj 
odločb za rušitev, toda efekta kot 
ponavadi ni bilo.

Že župan Koncilija je opozarjal 
tukajšnje obrtnike na neupošteva
nje določil pogodbe, kjer je jasno 
opredeljeno, kaj se sme in česa se tu 
ne sme početi, posegi obrtnikov pa 
so seveda tudi v neskladju z občin
skimi prostorskimi dokumenti. Da 
bi temu napravil konec, jim je župan 
pod zelo privlačnimi pogoji ponudil 
parcele na Cikavi. Brez uspeha!

Pred leti so obrtniki iz Drgančev
ja na nekem posvetu dejali, da se jim 
zdi širitev obrtne cone na tej lokaciji 
logična ter da imajo podporo obrt
ne zbornice in nekaterih urbanistov. 
Da imajo podporo obrtne zbornice,

trgati mora šolstvo iz rok kapitali
stičnega razreda in iz rok klerika
lizma na ta način, da se predvsem 
bori za svobodno od vsake cerkvene 
organizacije ločeno šolo.”

Na prvem kongresu delavske 
socialistične stranke za Slovenijo 11. 
aprila 1920 pa so v resoluciji zapisa
li: “Kulturna politika - ločitev cerk
ve in države. Prekinjenje vseh javnih 
funkcij cerkve. Svetovnost šole. Ob
vezen pouk za oba spola na račun 
države do izpolnjenega 14. leta. 
Celokupno izdržavanje siromašnih 
otrok mora prevzeti država. Brez
plačen pouk in zdrževanje revnih 
učencev v višjih šolah sposobnih za 
nadaljnje šolanje.” Naj še navedem, 
da je v socialističnem taboru delo
valo 11 strank. V skupini tradicio
nalnih političnih taborov, izdvoje-. 
nih in drugih političnih strank in 
združenje v letih 1918-1929, je de
lovalo 15 strank. Skupaj je delovalo 
in životarilo v obdobju do 6. januar
ja 1929 48 političnih slovenskih in 
pokrajinskih strank. Od teh jih je 
sedem delovalo v Prekmurju. Veči
no so to bile kmečke zveze raznih 
barv. Za bralce naj še zapišem, da so 
zaupniki slovenskega dela JDS 6. 
julija 1919 srejeli negativno resolu
cijo o Židih.

V taki razdrobljenosti politično 
različnih in med seboj celo sovraž
nih strank je razumljivo, logično in 
zakonito, da je državna birokracija 
z njimi počela, kar se ji je zahotelo. 
Meni je za današnji čas zelo žal, da 
so se tako razbili in politično razde
lili slovenski delavci, in velika škoda 
je, da ne zmorejo nastopiti enotno.

ZRAVKO TROHA 
Ljubljana

omenim samo nekaj programov, 
ki bi morali biti že realizirani: iz
gradnja pločnikov, javna razsvet
ljava v Mokronogu, odprtje javne 
ceste “Za zidom”, plan trga Mo
kronog - spalno naselje, obrtno- 
industrijska cona, obnova kultur
nih spomenikov... Že v stari kra- 
ljevni Jugoslaviji je  lastnik tovar
ne usnja gospod Kalin načrtoval 
kopališki bazen nad M arijinim  
studencem, kjer je  term alna voda. 
Naredili naj bi vrtino od naselja 
Šavergase (sedanja Ulica talcev) 
do Cugljeve doline. Zakaj Dolenj
ska banka še ni postavila načrto
vanega bankomata? Kako poteka
jo programi za ustanovitev občine 
Mokronog?

Poraba krajevnega sam opri
spevka se je krepko prevesila čez 
polovico. Prosim za javno obra
zložitev, zakaj ti programi še niso 
realizirani oz. do katere mere so. 
Namreč precej je  govoric, da so 
bila sredstva iz krajevnega sam o
prispevka porabljena tudi nena
mensko, kar bi bilo vredno obrav
nave inšpekcijskih služb.

PETER KOLENC, Florjanska 1, 
Mokronog

ni nič presenetljivega, urbanisti, ki 
bi naj te obrtnike pri njihovih ide
jah podpirali, pa so sila čudni urba
nisti, če to sploh so. Tudi mestna 
svetnica gospa Darinka Smrke, kije 
bila tedaj naklonjena osnovanju 
prozvodne cone v Drgančevju, bi 
morala zagovarjati predsem interes 
vseh občanov, ne pa zgolj podjetni
kov in obrtnikov.

Kakor koli že, povsem nevzdržno 
je, da v mestu s tremi industrijskimi 
conami (Gotna vas, Ločna, Bršljin), 
z dvema dobro urejenima obrtnima 
conama (Livada, Cikava) sploh še 
kdo razmišlja o tem, da bi osnovali 
še eno. Seveda je tudi nedopustno, 
da obrtniki iz Drgančevja na tuji 
lastnini delajo, kar se jim zahoče, 
medtem ko sta tako občina, ki je 
lastnica območja in stavb, kot drža
va s svojimi inšpektorji nemočni.

Kakšna je to država, ki proti nele
galnostim nič ne more, in kakšna je 
to občinska politika, ki sploh pripe
lje do takšnega stanja?

TOMAŽ LEVIČAR

O NASILJU NAJVEČ 
VEDO NA STROJNI

NOVO MESTO - Območno 
združenje Rdečega križa je pretek
li četrtek v Kulturnem centru Jane
za Trdine pripravilo kviz Življenje 
brez nasilja. Kako poznajo in pre
poznavajo nasilje, so dokazovali di
jaki gimnazije ter strojne, gradbene 
in gostinske šole v Novem mestu. 
Vsaka šola je imela svojo ekipo inv 
dvorani tudi navijače, na vprašanja, 
ki jih  je zastavljal voditelj Sašo 
Dukič, pa so najbolje odgovarjali 
dijaki strojne šole. Združenje RK je 
ob tej priložnosti osnovnošolcem 
podelilo priznanja za likovne in lite
rarne prispevke na temo nasilja.

OB DNEVU BOJA 
PROTI AIDSU

NOVO METO - Tudi v Revozu 
se zavedajo grožnje, ki jo predstav
lja AIDS, zato so ob dnevu boja pro
ti AIDS-u zaposlene opozorili na 
nevarnost te bolezni in možnost 
zaščite pred njo. 1. decembra so v 
jedilnici in ambulanti medicine dela 
postavili “stojnice”. Na njih pa so 
razdeljevali kondome in informa
tivne zloženke o AIDS-u.

V N E O B V E ZE N  
PREMISLEK

Kateri je  pravi?
Če bi zdaj decembra vpraša

li otroke, ali si želijo, da jih  
obdari Miklavž, Božiček ali 
dedek Mraz, bi verjetno eno
glasno odgovorili: “Vsi trije!” 
Seveda: otroci ne vedo in jih 
tudi ne zanima, da je  za dari
la potreben denar, da so našteti 
dobrotniki različnih političnih 
barv in ne nazadnje, da je za 
vej cirkus obdaritve potrebno 
veliko dela. In v tem grmu tiči 
zajec.

Tisti, ki samo govorijo in nič 
ne naredijo, se zavzemajo za 
Miklavža in Božička. Ker se 
pravljično ne prikažeta, čeprav 
sta skrivnostni bitji, se spravi
jo  nad dedka Mraza, češ da je 
uvožen iz Sovjetske zveze in da 
je  ostanek rdečih. To je  tudi 
res, a da še živi, se lahko za
hvali številnim aktivistom, ki 
domala celo leto zbirajo denar, 
pripravljajo program Veselega 
decembra, zavijajo darila ter 
ure in ure svojega prostega 
časa posvetijo  “iskricam  v 
otroških očeh". Zagovorniki 
Miklavža in Božička pa med
tem razmišljajo o ideoloških 
nasprotjih, mečejo polena pod 
noge dedku Mrazu ter njegove
mu številnemu spremstvu in si 
grizejo nohte z očitkom, da se 
z  osamosvojitvijo Slovenije m 
nič spremenilo, da so na obla
sti še vedno stare strukture, ki 
vsiljujejo mladeži namesto na 
celem svetu priznanega M i
klavža oziroma Božička ko
munistično izmišljenega ded
ka Mraza. In to, pomislite, 
deset let po padcu berlinskega 
zidu!

Otrokom pa je  vseeno. Se 
srečo imajo, da im a dedek 
Mraz toliko oboževalcev med 
njihovimi starši, sicer bi ostali 
še brez njega, čakajoč na Mi
klavža ali Božička. Sama od 
sebe se ne bosta prikazala, Pa 
če se spravi k  molitvi vsa obči
na s spreobrnjenimi komunisti 
na čelu. .

TONI GAŠPER1C

t e n  9AZ
a/ a  f c e r 7 7 .

O odnosu med cerkvijo in državo
V luči predlaganega meddržavnega sporazuma med Vatikanom in R Slovenijo - Primeri 

delovanja strank iz naše zgodovine ■ Slovenski delavci danes povsem razdeljeni

Mokronožani niso dovolj obveščeni
Govorice, da naj bi bil denar krajevnega samoprispevka 

porabljen tudi nenamensko
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Kulturniška povezava z Barom
Konec novembra je  bilo v B aru v Č rni gori XIII. srečanje “Pod starom  m aslinom ” 

in istočasno tudi m ednarodni festival TV hiš - Novomeška televizija nagrajena

Mislim, da sva oba, Marjan Mo- 
škon, predstavnik naše lokalne tele
vizije, in jaz, ki so me poslali kot 
mladinsko pisateljico, doživela te 
dni dogodke, ki jih ne bova kmalu 
pozabila. Bila sva tudi “kulturna 
ambasadorja” Slovenije, ne samo 
Novega mesta, ki se je začelo pove
zovati s črnogorskim pristaniškim 
mestom Bar. Tam je od 25. do 27. 
novembra potekalo XIII. srečanje 
“Pod starom maslinom”, vzporedno 
z njim pa IV. mednarodni festival 
TV hiš, ki se je končal dan kasneje.

Tega je odprl sam predsednik 
vlade Črne gore. Med 25 tujimi in 24 
domačimi producenti, ki so poslali 
v festivalski izbor nekaj manj kot 
300 programov (od celovečernih in

dokumentarnih do otroških in glas
benih oddaj), je na pobudo Mestne 
občine naša TV poslala štiri prispev
ke. Mednarodna žirija je v kategoriji 
ekoloških dokumentarcev prisodila 
odlično drugo mesto našemu filmu 
Kotarjeva prepadna in mu podelila 
srebrno olivo, plaketo mesta Bar, 
katerega zaščitni znak je slovita več 
kot 2000 let stara oljka. Avtor filma 
je strokovni sodelavec novome
škega Zavoda za varstvo naravne in 
kulturne dediščine Andrej Hudo
klin, snemalca pa sta bila Dušan Pe- 
zelj in Jože Hartman. Vsem iskrene 
čestitke! Povejmo še, daje bil ta film 
edini kakšne lokalne televizije, kije 
dobil nagrado v tako hudi konku
renci, saj so vse druge nagrade po-

P O Z D R A V Z BARA 
otrokom.

Otroci OS Peiurice pošiljajo pozdrav slovenskim

ZA VESELI DECEMBER
Od 26. novembra do 3. decembra 

so na žiro račun D PM ,Mojca’ Novo 
mesto št. 52100-678-80209 za Vese
li december prispevali: Franc Sobar, 
s.p.. Novo mesto, 10 tisoč tolarjev; 
Janez Kovačič, s.p., Šentjernej, 10 
tisoč; Alojz Rajšelj, s.p., Mirna Peč,
5 tisoč; Ivan Škedelj, Močivnik, s.p., 
Novo mesto, 20 tisoč; Slavko Kuš- 
Ijan, s.p., Šentjernej, 5 tisoč; Stane 
Novinc, s.p., Žužemberk, 10 tisoč; 
Jože Zupančič, s.p., Žužemberk, 10 
tisoč; Osnovna šola Prevole, 10 
tisoč; Barbo, d.o.o., Mirna Peč, 10 
tisoč; Osnovna šola Frana Metelka 
Škocjan, 10 tisoč; Osnovna šola 
Šentjernej, 104 tisoč; Kovinar Novo 
mesto, d.o.o., 5 tisoč; Apros Novo 
ntesto, d.o.o., 10 tisoč; Podgorje 
Šentjernej, d.o.o.. 100 tisoč; Castle 
storitve Novo mesto, d.o.o., 3 tisoč 
Petsto; Alfa Novo mesto, d.o.o., 10 
tisoč; Andrej Krnc, s.p., Novo me
sto, 15 tisoč; Društvo upokojencev 
Novo mesto, 10 tisoč; Občina Žu
žemberk 544 tisoč petsto; Vulkani- 
zerstvo Kocjan, Novo mesto, 5 tisoč; 
Tine Florjančič, s.p., Novo mesto, 5 
tisoč; Stanko Kušljan, s.p., Šent
jernej, 10 tisoč; Slaščičarna Košak 
Šentjernej, 5 tisoč; Nikič dr. Alen
ka, Šentjernej, 25 tisoč; Osnovna 
šola Brusnice 25 tisoč; PGD Hinje 
10 tisoč; Kartuzija Pleterje 15 tisoč; 
Feniks Novo mesto, d.o.o., 10 tisoč; 
Jure Novo mesto, d.o.o., 30 tisoč; 
Keragrad Novo mesto, d.o.o., 20 
tisoč; Dotik, s.p., Novo mesto, 5 
tisoč; Stane Košiček, Novo mesto, 
10 tisoč; Sandi Klemenčič, Novo 
mesto, 10 tisoč; Martin Zupančič, 
Birčna vas, 3 tisoč; Les Šentjernej, 
d.o.o., 5 tisoč; Karmen Kruljac, s.p., 
Šetnjernej, 2 tisoč; Albina Bogdan, 
s p., Škcojan, tisoč petsto; Jože 
Pungerčar, s.p., Šentjernej, 5 tisoč; 
Bojan Kovačič, s.p., Šentjernej, 3 
tisoč; Jože Košak, s.p., Novo mesto, 
4 tisoč; Občina Škocjan 318 tisoč; 
Ksenija Luzar, s.p., Škocjan, 30 
tisoč; GG Novo mesto, d.d., 50 
tisoč; Eventus Novo mesto, d.o.o., 
20 tisoč; D ekorplast Šentjernej, 
d.o.o., 10 tisoč; Jože Bevc, s.p., Šent
jernej, 5 tisoč; Tabakum export-im- 
Port, d.o.o., 20 tisoč; Termotehnika, 
d.o.o., Novo mesto, 15 tisoč; Sre
botnik. d .o .o .. Straža, 50 tisoč; 
Zavod za zdravstveno varstvo Novo 
mesto 100 tisoč; STP, d.o.o., Novo 
mesto, 20 tisoč; Društvo novome
ških študentov 4 tisoč; Jože Fink, 
s p., Šentjernej, 10 tisoč; Franc 
Janževič, s.p., Šentjernej, 5 tisoč; 
Osnovna šola Šmarjeta 10 tisoč; 
Danijela Magnik, Novo mesto, 1 
tisoč; Jelka Redek, Novo mesto, 2 
tisoč; Marjan Turk, Novo mesto, 12 
tisoč; Marjana Fink, s.p., Šentjernej, 
š tisoč; Anton Konte, s.p., Žužem
berk, 2 tisoč; Marjan Jerelc, s.p., 
Šentjernej, 15 tisoč; Polde Oklešen, 
s p., Novo mesto, 3 tisoč; Anton 
Zupet, s.p., Škocjan, 2 tisoč; Sindi
kat KNG Krka Novo mesto 100 
tisoč; Krajevna skupnost Birčna vas 
30 tisoč; Yurena Novo mesto, d.o.o.,
6 tisoč; Krajevna skupnost Podgrad 
20 tisoč; Kompas Novo mesto, 
d.o.o., 20 tisoč; Zupančič, Otočec, 
)0 tisoč; Krajevna skupnost Kandi- 
Ja-Grm 10 tisoč; Dolenjska banka, 
d.d., 100 tisoč; PCP Pureber Novo 
mesto, d.o.o., 30 tisoč in Jekloteh- 
na Špoljar, d.o.o., Novo mesto, 10 
tisoč tolarjev. V imenu na darila 
čakajočih otrok vsem darovalcem 
■skrena hvala!

IZTIRJEN JE VAGONA
D O B O V A  - 2. d ecem b ra  je 

p rišlo  ob 16.50 v proizvodnem  
centru Dobova pri premiku nago
nov do iztirjenja. Nastala je večja 
m aterialna škoda.

UKRADEN AVTO
O B R E Ž JE  - 39-letnem u n i

zozemskemu državljanu W. S. so
3. decem bra nekaj po polnoči na 
mednarodnem  mejnem prehodu 
Obrežje zasegli avto znamke Opel 
Omega (NL), ker je bil ukraden.

PONAREJENA 
TURISTIČNA VIZA

DOBOVA - Pri mejni kontroli 
na Mejnem prehodu Dobova so 
policisti pri 23-letnem bosanskem 
državljanu P. R. ugotovili ponar
ejeno turistično Schengen vizo. 
Z oper osumljenca je podana ka
zenska ovadba.

PONAREJENIH 
TISOČ DEM

KRŠKO - R. L. iz okolice Kr
škega je 1. decem bra prišel v me
njalnico v Krškem zamenjati ban
kovec za tisoč mark. Uslužbenka 
je ugotovila, da je  bankovec pona
rejen, zato so ga policisti zasegli, 
zoper osum ljenca pa je podana 
kazenska ovadba.

PRORAČUN OBČINE 
PREGLEDUJE 

RAČUNSKO SODIŠČE
SEVNICA - Proračun sevniške 

občine se je znašel na rešetu račun
skega sodišča. Redni pregled poslo
vanja proračuna za obdobje 1995- 
1999 seje pričel 22. novembra in bo 
končan 7. januarja 2000. Župan 
Kristijan Janc in direktor občinske 
uprave Zvone Košmerl sta seznanila 
občinski svet s prerazporeditvami 
občinskih sredstev v letu 1999. Naj
bolj v neskladju s planirano prora
čunsko porabo so drugi odhodki, 
kjer je znesek od 951.000 tolarjev 
poskočil kar na 6.099.000 tolarjev, 
ker je sevniški optik Bautin dobil 
tožbo proti občini in Komunali 
Sevnica zaradi vdora vode v njegove 
poslovne prostore.

ŠPORTNIK LETA 
RADIA SEVNICA

SEVNICA - Vsako soboto od 
16.15 do 16.30 in vsak ponedeljek 
med 17.15 in 17.45 v času oddaje 
Time out lahko poslušalci sevni- 
škega radia v živo glasujejo za 
najboljšega športnika, športnico in 
ekipo iz sevniške občine. Glasujete 
lahko tudi na dopisnicah na naslov 
Radio Sevnica, NHM 14. Med pri
spelimi pisnimi predlogi bodo izbra
li 6 srečnežev, ki bodo dobili brez
plačne vstopnice za sevniške šport
ne prireditve. Razglasitev rezultatov 
bo v soboto, 8. januarja 2000, ob 18. 
uri v sevniški športni dvorani.

brale nacionalne TV hiše in produk
cije iz Avstrije, Romunije, Velike 
Britanije in Rusije.

Naše pesniško srečanje je bilo 
precej drugačno. Že 13. leto so se 
udeleženci najprej zbrali pri “stari 
maslini” na Mirovici, kjer je svečana 
otvoritev festivala, ki ga je letos 
odprl župan mesta Bar. Vsako leto 
proglasijo in nagradijo najboljše lit
erarne prispevke otrok, v umetniški 
galeriji odpro razstavo otroških li
kovnih del in proglasijo najboljše, 
zvečer pa je predstavitev kake nove 
pesniške zbirke, letos domačega 
pesnika Rajka Jaličina SOS za pla
net. Drugi dan je bil namenjen na
šemu obisku otrokom štirih osnov
nih šol, kjer smo brali in recitirali 
svoja dela, v muzeju pa je takrat tek
lo glasbeno tekmovanje otrok. Bo
gat in izredno poln dan smo zaklju
čili na predstavitvi monorafije “Taj
na masline Črne gore”, ki je zares 
simbol te občine. Zadnji dan je bila 
pred platojem pred knjižnico skup
na pesniška ura otrok in nas, ki 
pišemo za otroke (10 udeležencev). 
Takrat so tudi proglasili najboljšega 
pesnika leta za otroke (letos Duško 
Trifunovič, ki nam je zaradi bolezni 
spregovoril na zaključni prireditvi 
samo preko ekrana). Namesto nje
ga je 13. oljko posadil lanskoletni 
nagrajenec Ivan Cekovič in vrgel v 
morje lovorov venec. Zvečer je bil še 
književni večer vseh udeležencev 
XIII. srečanja z izrendo lepim in 
bogatim kulturnim programom, ki 
so ga pripravili z otroki Bara in 
Podgorice.

Zame so bila spet najlepša vsa 
srečanja z otroki, ki so me povsod 
izredno lepo sprejeli, mislim, da 
predvsem kot Slovenko. Nastopila 
sem štirikrat, se ničkolikokrat pod
pisala v njihove zvezke ali kar na 
liste, prihajali so k meni in se zani
mali za Slovenijo, ki je vsem Črno
gorcem velik ideal in vzpodbuda na 
poti k večji samostojnosti. Ker smo 
bili zbrani sami kulturniki, se v poli
tiko nismo spuščali. Vrnila sem se s 
polno lepih doživetij pa tudi njiho
vo trdno obljubo, da bodo tiskali 
moj Izlet na Modri planet.

Tako bi se tudi mala Živa spet 
vrnila na črnogorsko primorje in v 
Igalo, kjer se je pred brutalno vojno 
zdravila. Skupaj bomo tkali vezi, ki 
sojih pretrgali politiki, in upam, da 
bodo M ostovi, s katerim i se je 
poslovil od mene glavni organizator, 
Dragan Radulovič, vsak dan bolj 
trdni. V svobodnem prevodu se pe
sem glasi: “Odločil seje človek pa z 
upanjem sam začne graditi most. Da 
bi se lahko s prijateljem srečala, je 
moral tudi ta graditi drugo polovi
co. Zdaj bosta lahko drug k druge
mu prišla kot po mavrici. Kajti brez 
prijatelja si le pol kroga. Ti in pri
jatelj sta šele cel krog.”

IVANKA MESTNIK

NAPADEL IN GROZIL 
ZAKONCEMA

Z A G O R IC A  PR I V E 
LIK EM  G A B R U  - V injen 
56-letni M. P iz Zagorice pri 
Velikem Gabru je 29. novem
bra ob 18. prišel k zakonce
ma F. I. in T. I. Žalil ju  je, 
moškega udaril po obrazu in 
hrbtu ter mu grozil, da ga bo 
ubil. Z akonca sta kršitelja 
obvladala in držala do priho
da policistov. Ti so ga pridr
žali do iztreznitve in ga pred
lagali v postopek sodniku za 
prekrške.

15-LETNIK ODŠEL 
OD DOMA

KRŠKO - 6. decembra ok
rog 4. ure je od doma odšel 
15-letni M. B. iz Krškega, 
oblečen le v spodnje hlače. 
Pogrešani je visok okrog 170 
cm, suhe postave, ima temne 
kostanjeve lase in sivomodre 
oči. Vzrok odhoda ni znan. 
Med iskanjem in zbiranjem 
obvestil policistom še ni us
pelo ugotoviti, kam se je M.
B. zatekel, zato akcijo nada
ljujejo.

DVA MRTVA
TRNOVEC - 4. decembra 

ob 15.20 se je  53-letni M. K. 
iz Želebeja peljal z osebnim 
avtom z Vahte proti Metliki. 
Zaradi neprilagojene hitrosti 
ga je pri Trnovcu zaneslo na 
levo stran vozišča. Takrat je iz 
nasprotne smeri pripeljal 33- 
letni voznik osebnega avta N. 
M. iz Ozlja, kije močno zavi
ral in se umikal, vendar je 
kljub temu prišlo do trčenja. 
Voznik M. K. seje tako hudo 
poškodoval, daje med prevo
zom v novomeško bolnišnico 
umrl. Tudi voznik N. M. seje  
hudo poškodoval, njegov so
potnik 55-letni J. O. iz Nove
ga mesta pa je na kraju ne
sreče umrl.

PRIZNANJA GASILCEM
DOBREPOLJE - Na letošnjih 

medobčinskih tekmovanjih so do
segli najboljše rezultati člani, člani
ce in mladinci naslednjih gasilskih 
ekip iz prostovoljnih gasilskih dru
štev v občine Dobrepolje: člani A 
Ponikve, Zdenska vas in Struge; 
članice A Zdenska vas; člani B Po
nikve in Videm; mladinci Zdenska 
vas, pionirji Ponikve. Posebna pri
znanja Gasilske zveze Slovenije za 
reševanje v lanskih poplavah so pre
jeli Janez Božič, Brane Meglen (oba 
PGD Struge), Jože Lenarčič in Jan
ko Tomšič (oba PGD Ponikve). 
Podelili pa so tudi uradne diplome 
častnikom, ki so jih dobili Marko 
Prhaj, Albin Vidrih, Aleš Strnad, 
Jože Gorjup in Jože Zrnec mlajši.

E m  P o ž a r

V GRADU GOSTOVALE 
ŽIVALI

ŽU ŽEM BERK  -V  vinski kle
ti žužemberškega gradu so ta vi
kend prizadevni člani D ruštva 
gojiteljev malih pasemskih živali 
iz Grosuplja pripravili lepo razsta
vo, na kateri je  bilo dvajset vrst 
kuncev, devetnajst vrst golobov in 
28 vrst perutnine. Med njimi je 
našel prostor tudi polh, ki ga je 
p rinesel dom ačin M iha Štravs. 
Društvo, ki deluje tretje  leto in 
šteje 26 članov, je  v Žužemberku 
p rip rav ilo  že tre tje  d ru š tveno  
razstavo, v tem času pa je pripravi
lo še dve promocijski razstavi. Vse 
živali na razstavi so pregledali us
posobljeni sodniki iz državne zve
ze ljubiteljev malih živali in oce
nili s točkami ter izbrali prvaka 
pasme.

PRETRGAL 
ELEKTRIČNE KABLE
BREG  - Med kopanjem jarka 

je 3. decem bra okrog 9.20 prišlo 
do poškodovanja električnih kab
lov oz. signalnih naprav v bližini 
železniških tirov na Breg, zato je 
bil moten železniški promet.

ZLATOPOROČENCA V  DOMU UPOKOJENCEV - V  petek, 19. novem
bra, sta v sevniškem domu upokojencev 50 let skupnega življenja proslavi
la Marija in Mihael Krajnc. To je bila prva zlata poroka v 20 letih delova
nja doma.

SOŽITJE MED GENERACIJAM I - Ob mednarodnem letu starejših, ki 
poteka pod geslom ‘‘K  družbi za vse starosti ”, sta novomeško medgeneracij
sko društvo Žarek in Društvo za razvijanje prostovoljnega dela v dvorani 
Kulturnega centra Janeza Trdine v Novem mestu prejšnjo sredo organizi
rala prireditev, kjer so nastopili izvajalci vseh generacij. Med nastopajočimi 
so bili: Mačkoni (na fotografiji) pa orgličar Miro Božič, Dolenjski oktet, 
harmonikaši Tonija Sotoška, Ivanka Kraševec, otroška folklorna skupina 
Kres in Družinsko gledališče z  Vač. Pokrovitelji prireditve, k is i jo  je ogledalo 
zelo veliko ljudi, so bile občine Novo mesto, Šentjernej, Škocjan, Dolenj
ske Toplice, Mirna Peč in Žužemberk. (Foto: J. D.)

OB 63. O BLETNICI - Po 63 letih, odkar so se po končani osnovni šoli v 
Kočevju razšli, so se nekdanji sošolci razreda učiteljice Tončke Čok, ki jih 
je  poučevala v letih 1932-1934, letos ponovno srečali. Od nekdanjih 34 
sošolcev jih je  danes, ko so stari okoli 78 let, živih le še šest, vsi pa še vedno 
živijo v Kočevju. Ob obujanju spominov na šolska leta so se še s posebno 
toplino spomnili svoje učiteljice, ki je preminila leta 1964. Zanje ni bila le 
učiteljica, ki jim  je  vzgojila ljubezen do domovine in vzbudila narodno 
zavest. Zato tudi ne preseneča, da so se skoraj vsi nekdanji sošolci med  
drugo svetovno vojno pridružili NOB. Nekdanji sošolci na ponovnem  
snidenju (od leve proti desni): Ignac Kamičnik, Mirko Ruparčič, Ana Ahac, 
Tone Šercer, Ana Lenassi in Rajko Jenko (M. L.-S.)

MIKLA VŽ Z  ZAPRAUIVČKOM  - S številnim spremstvom konjenikov se 
je Miklavž v nedeljo dopoldne pripeljal v cerkev sv. Mohorja in Fortunata. 
Spremljali so ga tudi mali vražički - parkeljni in angelčki v belih oblekcah z 
rumenimi krili. S sabo je pripeljal kup daril za pridne otroke, ki so ga nestrp
no čakali. Na koncu se je  Miklavž skupaj s spremstvom zapeljal po ulicah 
Žužemberka. Zagotovo se vrne spet prihodnje leto. (Foto: Š. Mirtič)

Daljnega leta 1900 se je Janez 
Štravs, železarski mojster v žele
zarni na Dvoru, ki je zaprla svoja 
vrata, odpravil skupaj z družino s 
trebuhom za kruhom v Ameriko. 
Njegova sinova Franc in Janez 
Štravs sta v Ameriki ustvarila druži
ni. Franc se je po dolgih letih dela v 
tujini kmalu za očetom vrnil v svoj 
rodni kraj. Z njim sta prišla tudi hči 
Eni in Frenk. Žal kruha in bodoč
nosti v tedanji Jugoslaviji za mlade 
ni bilo, in oba sta se vrnila v Ameri
ko. Eni, potomka nekdanjih žele- 
zarjev, je po odhodu vsa leta ohra
nila stike z družino, kmalu po drugi 
svetovni vojni pa je za njo prišla tudi 
najmlajša sestra Mimica.

Eni je bila dobra žena Tonetu 
Starihi, po rodu iz Bele krajine, ki 
seje kmalu po poroki ponesrečil, in 
tudi drugemu možu Frenku Požar
ju, po rodu iz Notranjske. Bila je 
izjemno prep rosta , skrom na in 
hkrati odločna ženska. Pri svojih de
vetdesetih letih je še brez težav vozi
la avto po širnih ameriških cestah. 
90-letnico svojega življenja je pred 
štirimi leti praznovala v krogu svojih 
domačih na Dvoru. Joži Kališnik in 
Miha Dovžan staji pripravila s svoji
mi melodijami najlepši dan v življe
nju.

11. novembra pa je za vedno 
zaspala. V ponedeljek, 15. novem
bra, so Eni Požar pospremili k zad
njemu počitku na pokopališču v 
Clevelandu številni prijatelji, znan
ci in sorodniki, pogrebna maša pa je 
bila v nedeljo, 5. decembra, v cerkvi 
sv. Janeza Krstnika v Mačkovcu pri 
Dvoru.

Eni Požarje bila ena izmed tistih 
Slovencev in Slovenk v Ameriki, ki 
so pritiskali na Belo hišo v Zdru
ženih državah Amerike, da so Slove
nijo priznali kot državo. Imela je 
veliko prijateljev v Sloveniji in pod
pirala napredek v kraju. S. MRTIC

CESTA N A M E ST O  N O V O L E T N IH  D AR IL - Na prednovoletnem  
srečanju, ki ga je novomeško Cestno podjetje prejšnjo sredo pripravilo za 
svoje partnerje in poslovne prijatelje v gostišču Prepih ob gorjanski cesti, je 
direktor podjetja Franc Gole povedal, da bodo nam esto novoletnih  
poslovnih daril novomeškemu zdravstvenemu domu uredili interventno pot 
za reševalna vozila v vrednosti 2 milijona tolarjev. Na fotografiji: direktor 
Cestnega podjetja je direktorici zdravstvenega doma mag. Tatjani Gazvo
da izročil pismo o nameri. (Foto: A. B.)
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750  L E T  R A Z G L A S I T V E  M E S T A

Zaton mestne avtonomije v Kostanjevici

MED VOJNAMA - Občinski odbor v Kostanjevici na Krki. I. 1932po iz
volitvi na občinskih volitvah. (Foto: E Rabuse)

Kostanjevica je  po  pridobitvi 
m estnih pravic 1. 1252 (DL, 39, 
1998) živela polno mestno življen

je okrog 150 let. Po koncu 14. sto
letja pa je ne le stagnirala, ampak 
celo nazadovala. Resda se tudi 
druga kranjska mesta niso kdove 
kako razvijata, vendar je  Kostanje
vica bila v slabšem položaju iz ra
zlogov, nanizanih v posebnem pri
spevku (DL, 48, 1998). Kljub vse
mu je  živela po mestnem pravu ok
rog 500 let, vendar je  do začetka 
terezijanske dobe l. 1740 bržkone 
izbubila m estni značaj in dobila 
kmetijsko obeležje. Med reformnim 
vladanjem Marije Terezije in Jožefa 
II. (1740-1790) sta v mestu sočasno 
potekala dva procesa, postopni za
ton mestne avtonomije in snovanje 
sedeža upravnega središča širšega 
področja, ki se je po  I. 1848 končalo 
z  osnovanjem avtonomne občine. 
Okrog zadnje četrtine 18. stoletja se 
začne tudi poldrugo stoletje trajajo
če razdobje sorazmernega napred
ka mesta, ki se je  navzven kazalo 
zlasti v zamenjavi lesenih stavb z 
zidanimi. V  tem prispevku želimo 
kot nadaljevanje članka “750 let 
mesta Kostanjevica na Krki” (DL, 
39, 1998) prikazati omenjena pro
cesa, ki v mnogočem nista značilna 
le za Kostanjevico, marveč tudi za 
nekatera druga srednjeveška mesta 
na Dolenjskem in v Beli krajini.

Zaton in ukinitev m estne 
avtonomije

Na začetku terezijanske dobe, 
ki pom eni tudi začetek prosvet
ljenega absolutizma, je  bil usta
novljen v Novem mestu nov obla
stni organ, okrožje (k resija) za 
ozemlje med Savo in Krko, Belo 
krajino in Kočevsko z deželno
k než jim i m esti K o stan jev ica , 
Črnomelj, Kočevje, Krško, Metli
ka, Novo m esto in Višnja G ora. 
Okrožje je  začelo postopno izva
ja ti refo rm ne p redp ise  avstrij
skega dvora in si prisvajati pristoj
nosti stoletja pridržane mestom 
ter je tako izničevalo tradicional
ne privilegije meščanov in zmanj
ševalo mestno avtonomijo. M est
ni organi Kostanjevice (svet, sod
nik ali sodišče, občina meščanov 
idr.) sicer še niso bili ukinjeni, 
v endar so  postajali le izvajalci 
odredb višjih upravnih in sodnih 
uradov. Tako je okrožje določalo 
tržni (sejemski) red, izdajalo obrt
na dovoljenja ipd. tudi za mesto 
Kostanjevica, in m estnem u svetu 
je  preostaja lo  le še upravljanje 
prem oženja meščanskega korpo
racijskega značaja. A gonija av
tonom ije se je  okrog 40 let po 
glabljala do milostnega udarca, ki 
ga je mestnim  avtonom ijam  na
menil Jožef II. I. 1785, ko je uki
nil njihove organe te r  odpravil 
privilegije. Tako je  degradiral me
stno samoupravo na raven davčne 
občine in župana (rih tarja) brez 
pristojnosti. Le za večja in boga
tejša mesta je bila predpisana t.i. 
m ag istra tna  uprava z ustrezno  
plačanimi, pravno in finančno izo
b ražen im i u rad n ik i in m očno 
zmanjšano samoupravo. Ker mno
ga obubožana m esta niso bila v 
stanju vzdrževati magistrat, naj bi 
tudi mesto Kostanjevica upravno, 
davčno in sodno podredili neki 
bližnji uglednejši zemljiški gospo
ščini oziroma ga municipalizirali. 
(Med vlado Jožefa I I  so začeli me-

sta, ki niso bile deželnoknežja, ime
novati municipalna. V  Kranjski je  
bilo dotlej “municipalno ” ali “pri- 
varno ” mesto le Škofja Loka, saj je  
bilo v posesti freisinških škofov. 
Nekatera deželnoknežja mesta, ki 
so jim  ukinili avtonomijo in niso 
bila sposobna organizirati magi
stratov, m ed njimi tudi Kostanjevi
co, naj bi priključili najbližjim  
zemljiškim gospoščinam. S tem so 
ta mesta postala “m unicipalna”, 
kar pomeni, da sta prenesena na 
gospoščino uprava nad mestom in 
tokrat običajno sodstvo nad mešča
ni. Ponekod je ta postopek stekel 
hitro, drugod pa so pogajanja med 
okrožji in gospoščinami za prevzem 
m est trajala desetletja.) Pri teh 
gospoščinah se je  organizirala t.i. 
okrajna gosposka, to je  skupina 
pravno in finančno izobraženih 
uradnikov, ki na določenem po
dročju (okraju) ni smela upravljati 
in soditi po zasebnem pravu gos
poščin, ampak v imenu cesarja po 
zakonih avstrijske države in od
redbah ter pod nadzorstvom dežel 
ter okrožij. Zemljiške gospoščine 
razen tega, da so gosposke sofi
nancirale in jim dajale prostor za 
urade, načeloma niso vplivale na 
delovanje gosposk.

Iz splošnih virov in iz skromnih 
krajevnih podatkov v literaturi je 
mogoče le domnevati, kaj se je v 
procesu municipalizacije dogaja
lo v kostanjeviškem mestu v po 
drobnostih. Ko so 1.1785 bili uki
njeni samoupravni organi mesta, 
je  okrožje verjetno imenovalo žu
pana (rihtarja) brez pristojnosti. 
Del upravnih poslov pa je bržkone 
začasno prevzel 1. 1780 v mestu 
zasnovani okrajni naborni komi
sariat. Pod to začasno oblastjo je 
bilo mesto približno leto in pol, do 
pripojitve gospoščini. Možno pa 
je tudi, da je bil m andat mestnih 
organov podaljšan do časa, ko naj 
bi mesto bilo municipalizirano.

Ukinitev sam ostana in 
priključitev m esta novi 
kam eralni gospoščini
Skoraj sočasno z ukinitvijo me

stne avtonomije pa se je zgodila za 
Kostanjevico še ena pom em bna 
stvar. O ktobra I. 1785 je namreč 
cesar Jožef II. podpisal dekret o 
razpustu sam ostana Marijin stu
denec v neposredni bližini mesta, 
ki je bil ob ukinitvi v duhovnem in 
gospodarskem razcvetu in imel v 
posesti štiri zemljiške gospoščine:

- nekajstoletno urbarialno po
sest s sedežem v samostanu, ki se 
je  razprostirala zlasti na desnem 
bregu Krke, približno od Šentjer
neja do Čateža in po Gorjancih 
(gozdovi);

- urbarialno gospoščino Kosta
njevica s sedežem v dvorcu v me
stu; njena posest pretežno na le
vem bregu Krke je zajemala vasi 
okrog Rake, v Zakrakovju na Kr
škem polju in gozd Krakovo (gos
poščino je cisterca kupila 1.1667);

- u rbaria lno  gospoščino Kle- 
vevž v okolici Šmarjete, ki je  bila 
dokupljena 1. 1719;

- urbarialno gospoščino Meho- 
vo-R uperčvrh  v bližini Novega 
mesta, dokupljeno 1. 1726,

- in še drugo imovino, npr. po
sestvo Grundelj pri Stični in veli
ko hišo v Ljubljani.

Po razpustu je  samostanska po
sest razpadla na urbarialne gos

poščine, ki so postale last cerk
venega sklada v upravljanju drža
ve in dobile svoja svetna upravite- 
ljstva. Tako sta zemljiški gospošči
ni Klevevž in Mehovo-Ruperčvrh 
postali sam ostojni gospoščini v 
lasti cerkvenega sklada pod držav
no upravo.

U rbarialni gospoščini Marijin 
studenec in K ostanjevica pa je 
čakala drugačna usoda. Graški 
gubernij se je, kot kaže, odločil 
obe gospoščini združiti, kajti v 
poznejši lite ra tu ri se om enja le 
ko t ena, z im enom  gospoščina 
Kostanjevica (H errschaft Land- 
strass). Takratni razlogi za združi
tev niso znani, z današnjega stali
šča pa bi jih bilo mogoče strniti 
kot verjetne v naslednjem:

- gospoščini sta, ena na severni 
in druga na južni strani, mejili ena 
na drugo;

- sedeža (administraciji) gospo
ščin sta bila oddaljena eden od 
drugega le dober kilometer;

- združeno  in p o eno teno  te r 
zato cenejše naj bi bilo gospodar
jenje in upravljanje;

- nova d o m en a  je  o b d rža la  
deželskosodni okraj;

- upraviteljstvo se je lahko pre
selilo v obsežne prostore izpraz
njenega samostana.

Z združitvijo om enjenih dveh 
gospoščin je nastala možnost, da 
se mesto Kostanjevica priključi k 
novi gosp o d arsk o  razm erom a 
močni zemljiški gospoščini. Le-ta 
je  bila sposobna prevzeti del stro
škov za osebje, ki je  bilo z Jožefo
vimi reform am i predvideno, da 
deluje kot okrajna gosposka, to je 
upravni in sodni organ na nekem 
p o d ro č ju . K akor p iše  Ž o n ta r  
(1998), so pogajanja med okrož
jem  in upraviteljstvom gospoščine 
potekala hitro in je bila pogodba 
o priključitvi (m unicipalizaciji) 
mesta Kostanjevica sklenjena 28. 
junija 1787, le okrog leto in pol po 
razpustu samostana. Tako je bila 
dokončno ukinjena okrog petin- 
polstoletna avtonomija mesta Ko
stanjevica. Naselje, ki je ohranilo 
naziv m esto in nekatere korpo
racijske pravice meščanov (m e
ščanska garda , skupni pašniki 
ipd.), pa se je  vključilo v novona- 
stajajočo upravno in sodno uredi
tev avstrijskega dela monarhije, ki 
je  preurejala dotlej obstoječa dva 
upravna in sodna sistema, sistem 
pretežno zasebnih zemljiških gos
pošč in  in s istem  av to n o m n ih  
mest. Kot davčna ali katastrska 
občina se je mesto vključilo v eno
ten upravno-sodni sistem okrajnih 
gosposk.

Nič ni znanega o tem, kje so bili 
uradi okrajne gosposke pri gospo
ščini K ostanjevica. L ogično bi 
bilo, da so se naselili ob uradih 
upraviteljstva gospoščine v p ro 
storih izpraznjenega sam ostana. 
Po drugi plati pa je  bila konec 18. 
stoletja v mestu zgrajena hiša (da
nes Kambičev trg 3). v kateri je 
okrog pre lom a 19. s to le tja  bil 
davčni urad, in mogoče je, da je 
bila ta  stavba zgrajena prav za 
potrebe nekaterih uradov okrajne 
gosposke. Bržkone pa je v njej bilo 
prem alo prostora še za sodišče in 
zapore, ki so sicer takrat verjetno 
bili, kakor mnogo pozneje, v ne
kdanjem samostanu. Na možnost, 
da so uradi okrajne gosposke bili 
na raznih lokacijah, navaja tudi 
pisanje Zontarja (1999), da je  bilo
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mesto Kranj priključeno gospošči
ni sam ostana Velesovo, gosposka 
pa je svoje urade imela v mestu 
Kranju. Tudi ni znanega nič o si
stemizaciji ključnih uradnikov ko- 
stanjeviške okrajne gosposke. Če 
sklepamo po sistemizaciji 1.1848, 
so bila predvidena tri ključna me
s ta , in s ice r o k ra jn i kom isar, 
okrajni sodnik in davkar ter nekaj 
zapriseženih uradnikov.

O krajna gosposka pri zasebni 
gospoščini ali gospoščini v državni 
upravi, kakršna je bila v Kosta
njevici, je  delovala na naslednjih 
področjih. Že leta 1780 je  bil v 
Kostanjevici ustanovljen okrajni 
naborni komisariat. Glavna nalo
ga komisariatov je bila regrutaci- 
ja, vendar jim je država postopno 
nalagala še dodatne upravne na
loge. Tako so jim poverili skrb za 
policijo na podeželju. Pod polici
jo  so takrat razumeli službe: var
nostno (lov za vagabundi), nravst
veno, zdravstveno, protipožarno, 
ubožnostno, obrtno in poselsko 
službo, šolski n adzo r, skrb za 
gradnjo cest in zgradb raznih vrst, 
sestavljanje statističnih poročil in 
v primeru mirnodobnih in vojnih 
prem ikov vojske naloge kot na- 
stanjevanje in oskrba vojske na 
pohodu, vojaška priprega ipd. Ta
ko so se naborni okraji po 1.1785 
vključili v sistem  okrajn ih  gos
posk.

v literaturi nismo našli zapisa, 
ali je v mestu Kostanjevica v terez
ijanski in jožefinski dobi delovala 
kakšna sam ostojna davčna usta
nova. Mogoče pa je domnevati, da 
je bila Kostanjevica z neposredno 
okolico katastrka občina (verjet
no tudi k.o. O rehovec, O štrc in 
Črneča vas, če upoštevamo fran- 
ciscejski kataster). Z ato  je  bil v 
Kostanjevici poleg okrajnega na
bornega komisariata verjetno ne
kakšen “davčni urad” za območje 
več katastrskih občin. To možnost 
potrju je mišljenje um etnostn ih  
zgodovinarjev, da sodi gradnja 
hiše na današnjem Kambičevem 
trgu 3 v konec 18. stoletja. Ta hiša 
je nam reč bila približno 100 let 
pozneje zanesljivo t.i. “Steueramt 
Landstrass” ali “Davčni urad Ko
stanjevica”, kakor piše na ovalni 
tabli, razpoznavni na fotografiji iz 
časa okrog preloma stoletja. Po
vsem možno je torej, d a je  bil v hiši 
sedež domnevnega davčnega ura
da in m orda tudi okrajnega na
bornega komisariata.

G lede na to , da je  nekdanja  
gospoščina K ostanjevica im ela 
pravico do deželskosodnega okra
ja, je bil tudi ta pripojen novona
stali okrajni gosposki pri gospošči
ni Kostanjevica v državni upravi in 
je na posesti gospoščine izvajal 
nižjo sodno  oblast nad svojimi 
podložniki in nad meščani. Te tri 
opisane upravne in sodne organe 
so združili v okrajno gosposko pri 
gospoščini Kostanjevica. Takšna 
je delovala  do francoske o k u 
pacije 1. 1809.

Upravna organizacija po 
francoski okupaciji

Nobenih podatkov ni o uprav
ni organiziranosti Kostanjevice in 
okolice med francosko okupacijo 
od I. 1809 do 1814. Zanesljivo so 
ukinili okrajno gosposko pri gos
poščini K ostanjevica in seveda 
okrožje Novo mesto ter ustanovili 
t.i. razmeroma velike merije (ko
m une, občine) in višje upravne 
enote, kantone. Če upoštevamo, 
d a je  Avstrija po padcu Napoleo
na privzela kot tem eljno upravno 
enoto francosko merijo in jo po
imenovala glavna ali velika obči
na, je  mogoče dom nevati, da je 
bila med francosko okupacijo v 
Kostanjevici vzpostavljena merija, 
ki je  obsegala področje kasnejše 
občine Kostanjevica in Sv. Križ. 
Kanton pa je bil v Novem mestu.

Po ponovni priključitvi Kranj
ske je Avstrija, kot že povedano, 
1. 1814 prevzela francoski sistem 
merij in jih poim enovala glavne 
(velike) občine in ponovno vzpo
stavila okrožja. Med glavnimi ob
činami in okrožji pa je bil zasno
van sistem okrajev (kantonov) na 
čelu z okrajno gosposko. Tako je 
bil v Kostanjevici osnovan sedež 
okraja (kantona) in pri gospoščini 
K ostan jev ica v d ržavni upravi 
ponovno vzpostavljena okrajna 
gosposka. V okraj so sodile tri 
glavne občine, Šentjernej, Kosta

njevica in Čatež. V tem okraju je 
bilo 1. 1848 skupaj 10.488 prebi
valcev. Mogoče je sklepati, da je 
glavna občina Šentjernej obsega
la kasnejši občini Šentjernej in 
Škocjan ter morda Bučko, velika 
občina Kostanjevica kasnejši ob
čini Kostanjevica in Sv. Križ (da
nes Podbočje) in velika občina 
Čatež kasnejše občine Velika D o
lina, Čatež ob Savi in Cerklje ob 
Krki. G lavne občine nasploh in 
posebej v okviru okraja K osta
njevica niso im ele avtonom nih 
pristojnosti. Sistem teh okrajev 
(kantonov) in okrožij (kresij) je 
deloval po 1. 1814 do razdobja po 
dunajski marčni revoluciji 1.1848.

L. 1848 so bila pri okrajni gos
poski Kostanjevica sistem atizira
na uradniška m esta okrajni ko
misar, okrajni sodnik in davkar ter 
ustrezno število drugega osebja. 
Od treh  ključnih mest sta bili I.
1848 zasedeni dve, in sicer mesto 
okrajnega komisarja (Johan Deu) 
in davkarja (Jožef Pichler), neza
sedeno pa je bilo, verjetno začas
no, mesto sodnika.

Nastanek avtonomne občine
Pojem avtonomne ali svobodne 

občine je nastal šele po dunajski 
marčni revoluciji 1. 1848. Njihovo 
uvedbo je pripravil notranji mini
ster Franc Stadion. Tako je  bil 1.
1849 sprejet “Provizorični zakon 
o občinah”, ki mu je bilo vodilo, 
da je  “svobodna občina tem elj 
svobodne države”. Kaže, d a je  ob 
njegovi uveljavitvi prišlo do drob
ljenja velikih občin. Tri velike ob
čine v okraju Kostanjevica so se 
razdelile:

- velika občina Kostanjevica: na 
občino Kostanjevica in občino Sv. 
Križ (danes Podbočje);

- velika občina Šentjernej: na 
občine Š en tje rn e j, Škocjan  in 
morda tudi Bučka;

- velika občina Čatež: na občine 
yelika Dolina, Cerklje ob Krki in 
Čatež.

(Te občine so obstajale okrog 
sto let, kajti po prvi svetovni voj
ni jih je  z manjšimi spremembami 
prevzela Kraljevina Jugoslavija in 
za dobro desetletje po drugi voj
ni tudi SR Slovenija.) L. 1850 so 
v novih občinah prvič volili v t.i. 
občinske zastope (o d b o re ). L. 
1862 je bil sprejet t.i. Okvirni za
kon o občinah, s katerim  so bila 
izpopolnjena določila o ureditvi 
občin. Na tej podlagi so za posa
mezne dežele s posebnimi zakoni 
postavljali občinske rede in občin
ske volilne rede. L. 1866 so bili 
sprejeti tudi za Kranjsko in torej 
tud i za K ostan jev ico . R edi so 
ostali v glavnem v veljavi do raz
pada Avstro-Ogrske 1.1918. Kaže,

d a je  bila s temi predpisi dokonč
no ustanovljena avtonomna obči
na K ostanjevica. L. 1869 je  bil 
župan zdravnik dr. Nikolaj Šever. 
Približno 13 let pozneje je občina 
Kostanjevica poleg mesta obsega
la še 31 naselij (vasi in zaselkov) s 
skupaj 2348 prebivalci (Lapajne, 
1883).

Pod avtonomijo občine je raz
umeti naslednje: Občino je takrat 
upravljal za 3 leta voljeni občinski 
zastop  (o d b o r), ki je  šte l 8-30 
članov, na čelu s predstojništvom 
in županom. Občine so opravljale 
zadeve, z zakonom prepuščene v 
njihovo pristojnost (naravni, last
ni delokrog), kar je pomenilo av
tonomnost, s posebnimi zakoni pa 
so jim prepuščene tudi nekatere 
državne izvršilne funkcije (prene
seni delokrog).

Po 1. 1849 je  A vstro-O grska 
opustila okrožja in osnovala uprav
ne (politične, velike) okraje, ne
posredno podrejene deželnim up
ravam. Sočasno so ukinjali dote
danje majhne okraje (kantone) z 
okrajno gosposko pri zemljiških 
gospoščinah, ki so bile s kmečko 
odvezo 1.1853 odpravljenje. Tako 
sta bila uk in jena tud i okraj in 
okrajna gosposka Kostanjevica. 
Občine so priključevali neposred
no novim velikim okrajem. Kosta- 
njeviška je  bila najprej v novem 
velikem okraju Novo mesto, po 
reorganizaciji konec petdesetih 
let pa v novo ustanovljenem ve
likem okraju Krško. Novi krški 
okraj je  obsegal ozemlje na des
nem bregu Save od Šentjurija pod 
Kum om  (d an es  P odkum ), čez 
Krško do Velike Doline, prek Ko
stanjevice in Šentjerneja do Mo
kronoga in odtod nazaj do Podku- 
ma. Okraj (pozneje srez) Krško je 
prevzela tudi K raljevina Jugo
slavija.

V tem razdobju so bila reorga
nizirana tudi sodišča. Po nekate
rih nihanjih so bila v šestdesetih 
letih dokončno ločena od državne 
uprave. V okraju Krško so bili os
novani štirje sodni okraji s sodišči 
v Krškem, Radečah, Mokronogu 
in K ostanjevici. Slednji je  imel 
nižje sodne pristojnosti na območ
ju nekdanjih velikih občin Šent
jernej, Kostanjevica in Čatež. Če
prav so bila okrožja ukinjena, so 
na njihovih nekdan jih  sedežih 
ostala okrožna sodišča z višjimi 
sodnim i p risto jnostm i. Takšno 
sodno organizacijo  je prevzela 
tudi Kraljevina Jugoslavija, reor
gan iz irana  pa je  bila po drugi 
svetovni vojni, ko so bili navede
ni dislocirani sodni okraji ukinje
ni, med njimi tudi kostanjeviški.

FRANC BUČAR
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PODOBA KOSTANJEVICE l. 1874 - Podoba zato, ker je  ročno narisana in nato fotografsko razmnožena.

Zamenjali so tudi župana
Najprej je  pričela teorijo o mož

nosti zamenjave širitigobcava so
seda. “To ni isti človek, ne, je  pa 
enak, "je kvsila pri jutranji kavici.

Potem so babnice brskale. 
Ugotovile so, da je  pred volitvami 
hodil na vse kulturne prireditve. 
Videti ga je  bilo v šoli na govo
rilnih urah in pri maši je  sedel v 
prvi vrsti. Kmetom, živečim  v 
višinskih predelih občine, je  ob
ljubljal pitno vodo, delavcem v 
Ulici 1. maja pa pločnik. Bil bi 
potreben, saj so ljudje trepetali za 
svoje na cesti igrajoče se otroke. 
Saj res: obljubil je  zgraditi tudi 
otroško igrišče, gasilcem pa kupi
ti nov gasilni kombi. V zdravstve
nem domu so se veselili novega 
rešilnega avtomobila, ki naj bi 
prve bolnike peljal čez Zeleno  
goro že letošnjega oktobru. V 
času njegovega županovanja naj 
bi šolniki dobili nove prostore in 
se tako znebili dvoizmenskega

pouka, na novo pa naj bi se za
poslilo sto petdeset ljudi, saj je. 
župan obljubil izgradnjo proiz
vodne hale za izdelovanje kram
pov in drugega poljskega orodja. 
Pika na i pa naj bi bila teniška 
igrišča ob Modri reki, kajti brez 
njih razvoj turizma ni mogoč, a 
tud i državna sm etana  ne bo 
prišla na sončno stran gore, čep  
ne bodo ponudili nič mikavnega 
in trenutno modnega.

A od vsega tega ni bilo nič. Po 
volitvah se je župan ukvarjat le J' 
posli, ki so prinašali dobiček nje
govemu podjetju. Na vasi je nam
reč imel farmo lisic, ki so jih po
bijali, da so se imele dame pozimi 
r kaj odevati. To je privedlo žen
ske do sklepa: “iz bolnišnice m 
prišel isti človek. Stoodstotno so 
ga tam zamenjali, potem ko so mu 
izrezali slepo črevo. ” Dodale so še, 
da je to čisto nam podobno. .

TONI (JAŠPERIC
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TELEVIZIJSKI SPORED
Televizija s i pridržuje pravico do 
m orebitn ih sprem em b sporedov!

ČETRTEK, 9.XII.
SLOVENIJA 1
7 .40 - 1.20 Teletekst
8.00 V rem ensk a  p an o ram a
9.30 Tedenski izbor 

R isanka
9.45 Pod k lobukom
10.35 Z g od be  iz školjke
11.05 N atio n al g eo graph ic, serija , 4/11
11.55 D ok , o dd aja
12.25 O b rti n a  S lovenskem

13.00 Poročila
13.15 Tedenski izbor 

V ečerni gost 
15.00 Z oom  
16.30 O sm i dan

17.00 Tedi
17.35 M lad i g eniji
18.00 O bzorn ik
18.10 O d d aja  T V  K op er
18.30 H um anistik a
19.15 R isanka
19.30 D nevn ik , v rem e, špo rt
20.05 Tednik
21.00 T V  P o per
21.35 T uristična  o dd aja
22.05 O dm evi, k u ltu ra , špo rt 
22.55 N e/zn an i o d e r
23.25 T em na s tran  m eseca

SLOVENIJA 2
9.00 Vrem enska panoram a - 9.20 Val D Tsere: Ve
leslalom  (ž), 1. v ožnja  -1 0 .0 5  Tedenski izbor: 
V ideoring; 10.30 Ž ensk a  v b elem , nad ., 12/12;
11.10 Na robu, serija; 11.35 Filmski trik i; 12.00 
Gospa s pustega brega, nad. -12 .20  Val D Tsere:

, Veleslalom (ž), 2. vožnja -12.50 Svet poroča -13.20 
Pokljuka: B iatlon sprint (ž) -14 .35  Tabaluga, ris. 
nan. -15.00 Tramvaj poželenje, film -17.30 Po Slo
veniji -18 .05  Dr. O uinnova, nan. -19 .00  Nikoli v 
dvoje b rez tebe, nad., 36/60 - 19.30 V ideoring -
19.25 K ošarka: Tofas - U nion Olimpija - 21.00 Pla
vanje 21.35 N a robu, serija, 11/22 - 22.00 Poseben 
pogled, film - 23.35 Belle E poque, fr. nad.

k a n a l  a
8.30 Srečni časi, nan . - 9.00 M aria  Isabel, pon . -
9.30 Vse za ljubezen , pon . -10 .30  U boga M aria, 
pon. -1 1 .0 0  O p rah  show -1 2 .0 0  A d ren a lin a  -
13.30 M acG yver, p on . -1 4 .3 0  Č u dn a  znanost, 
nan. -15 .00  Ne mi težit, nan . -15 .30  Sodnica Jud , 
nan. -15 .5 5  O prah  show -16 .4 5  U boga M aria, 
nad. -1 7 .1 0  M aria  Isabel, nad . -1 7 .4 0  V se za 
ljubezen, nad . -18 .30  N ora  hiša, nan. -19 .0 0  Pa 
me ustreli!, nan. -19 .3 0  Princ z Bel A ira , nan. -
20.00 Beli zm aj, film  - 21.40 G reh i pre tek losti, 
nad. - 22.30 Sam o bedak i in konji, nan. - 23.10 
Dnevnik A ne Frank, film - 2.11) Dannvjeve zvezde

VAŠ KANAL
13.40 V id eo stran i - 1 7 .3 0  R isa n k a  -1 7 .4 5  Iz 
z d ru žen ja  LTV  -1 8 .1 5  V ro č a  k o le sa  -1 9 .0 0  
Novice -19 .15  T edenski ku ltu rn i p reg led  -19 .30  
24 u r - 20.00  K o n ta k tn a  o d d a ja  - 20.40  N as 
poznate?  - 21.00 N ovice - 21.15 T edenski kul
tu rn i p re g led  - 21.25 O d e r  obču tk ov : T om až 
H um ar in D ušan  Puh

HTV 1
7.15 Tv sp o red  - 8.00 D o b ro  ju tro , H rvaška  -
10.00 Poročila  -1 0 .0 5  Izobraževalni p ro gram  -
12.00 Poročila  -12 .2 0  H rvaška spom inska knji
ga ■ 12.35 Prevare  (serija) -13 .2 0  T renu tek  za... 
'  13.55 G uldenburgovi (serija) -14 .50  D ružinska 
afera (avstral. film ) -16 .30  A lpe-D onava-Jad ran  
• 17.00 H rvaška d anes -17 .45  D ok. o ddaja  -18.20 
Kolo s reč e  - 18.55 R isank a  - 19.30 D nevn ik , 
vrem e, špo rt - 20.10 O d k rito  - 21.20 Kviz - 22.05 
Slačilnica - 22.55 Pol u re  k u ltu re  - 23.50 Težave 
2 agcnton  (film ) -1 .25  Spisek za u m o r (am . film)

HTV 2
9-15 K raljestvo  divjine - 9 .40 H rvaška k u ltu rna  
in n a ra v n a  d e d iš č in a  - 10.10  Z a d n j i  z la t i  
m edved II . (a m . film ) -1 2 .1 5  S k rin ja  -1 2 .5 0  
Poslovni k lub  -1 4 .2 0  N aro do v  spom in  -1 5 .0 0  
K raljestvo d ivjine -1 5 .5 5  P oročila  za  g luhe  in 
n ag lušn e  - 16.00 Z n a n s tv e n i a lb u m  - 17.30 
Hugo, tv ig r ic a -18.00 Ž epn i nožič (nan .) -18 .30  
D jezikovne zak ladnice  -19 .00  Ž u pan ijsk a  p a n 
o ram a -1 9 .3 0  D nevn ik , v rem e, šp o rt - 20.10 
Kviz - 20.30 S e in feld  (serija ) - 21.00 U rgenca  
(serija) - 21.55 O pazov aln ica  - 22.30 To se ti je 
m oralo zgo diti (film ) - 23.55 N očni te leg ram  - 
9-55 G uldenb urg ov i (serija ) -1 .4 0  P revare  (se 
rija) - 2.35 P o rtre ti - 3.25 M esto  žalosti (film )

PETEK, 10.XII.
SLOVENIJA 1
7'4 0 - 1.50 Teletekst
8.00 V rem ensk a  p an o ram a
9.30 Tedenski izbor 

O d d aja  za o tro k e
10.25 M ladi geniji 
10.40 Tedi
11.15 C a s tro ’s T ears, niz. d ram a 
12.05 O d d aja  T V  K op er
12.25 H um anistik a

13.00 Poročila  
13.35 Tedenski izbor

Tem na s tra n  m eseca  
14.35 Po dom ače  

15.25 19. EB U  festival
16.00 N e/znan i o der
16.30 M ostovi
17.00 L ahk ih  nog  nao kro g
18.00 O bzorn ik
18.10 T ravn ata  revolucija  
19.15 R isanka
19.30 D nevn ik , v rem e, špo rt

20.00  Z rc a lo  ted n a
20.15 Petka
21.40  V rtičkarji: O k to b erfe s t, tv n ad ., 8/13
22.15 O dm evi, k u ltu ra , špo rt 
23.05 Po ln očni klub
0.15 K on cert

SLOVENIJA 2
9.00 V rem enska p an o ram a  -10 .0 5  V ideoring  -
10.30 D r. O uinnova, nan. - 1050 Pokljuka: B ia t
lon  (m  +  ž) -11 .20  V esele W indsorčanke, posn. 
SN G  D ram a  M b -13 .15  E uronew s -15 .15  Cap- 
ta in  Jack , ang. film  -1 6 .4 5  N a poti po  Sibiriji, 
serija, 1/3 -1 7 .3 0  Po Sloveniji -1 8 .0 5  Popolna 
tujca, nan . -1 8 .3 0  Simpsonovi, nan. -19 .0 0  N i
koli v dvoje b rez tebe , fr. nad. -19 .30  V ideoring
- 20.00 D ivja m o ija , dok. oddaja , 4/4 - 21.00 Č ar
o bne v velem estu , am . nan. - 21.25 Film  tedn a: 
Senca, italij. film  - 23.00 U m ori, am . nan ., 5/22 -
23.45 U m or 1. stopn je, 6/18 - 0.35 N očz  D ickom , 
am . nan. - 0.55 Plavanje

KANAL A
8.30 S rečni časi - 9.00 M aria  Isabel, p on . - 9.30 
V se za  ljubezen , pon . -10 .30  U bo ga  M aria , pon . 
- 1 1 .0 0  O p ra h  show  -1 2 .0 0  A tla n tis  - 1 3 .3 0  
M acG yver, p on . - 1 4 3 0  Č u dn a  znano st, n an . -
15.00 N e m i težit, n an . -15 .30  Sodn ica Jud , nan. 
-1 5 .5 5  O p ra h  show  -1 6 .4 5  U b o g a  M aria , nad . 
-1 7 .1 0  M a ria  Isab e l, n ad . -1 7 .4 0  V se  za  lju 
b ezen , n ad . -1 8 .3 0  N o ra  h iša, n an . -1 9 .0 0  Pa 
m e u stre lil , nan . -1 9 .3 0  P rinc  z B el A ira , nan . -
20.00 M la d o p o ro č e n c i - 20.30  Z m e n k a r ije  -
21.00 Č arovnice, n an . - 22.00 O pičja  varuška , 
film  - 23.45 Z v ezda  je  ro jen a , film

VAŠ KANAL
13/40 V ideostran i -17 .00  N ajspot -1 7 3 0  K ultur
n i p re g le d  -1 8 .2 0  K m etijsk i ra zg led i -1 9 .0 0  
Novice -19 .30  24 u r - 20.00 V ideoboom  40 - 21.00 
N ovice - 21.15 M o to sp o rt - 21.45 R esnice o vinu

HTV 1
7.15 Tv spored  - 7.30 P oročila  - 8.00 D o b ro  ju tro  
-10 .05  Izobraževalni p rogram  -12 .00  P oročila  - 
12.35 Prevare (nad .) -13.55 G uldenbergovi (seri
ja )  - 14.50 Igran i film  -16 .30  Dok. oddaja  -17 .00  
H rvaška d an es -17 .45  M oj dom  (dok. o dd aja ) - 
18.20 K olo sreče -18 .55  V ečer z  M uppetki -19.30 
D nevnik , vrem e, špo rt - 20.10 D ok. film - 21.05 
Kviz - 21.20 Pravi kavboji (film ) - 22.55 K njiga 
snem an ja  - 0.00 P oročila  - 0.20 Iz tem eljev  HTV
- 2.15 Se v idim o (d ra m a) - 3 .50 O pazovaln ica

HTV 2
14.45 TV  koledar -14 .55  Lassie (serija) -15 .55  
Poročila za gluhe in naglušne -16 .00  Znanstveni 
album  -17 .00  Televizija o  televiziji -17 .30  H ugo -
18.00 Zdravnik v hiši -19 .00  Županijska pan ora 
ma -19 .3 0  D nevnik, vrem e, šport - 20.10 Kviz -
20.25 Lepa naša - 21.50 M aggie (serija) - 22.20 
Opazovalnica - 22.55 O ddelek  za um ore (serija) -
23.25 Pravi čas - 0.55 Vodič dobrega seksa (serija) 
-1 .20  G uldenbergovi (serija); 2.05 Prevare (seri
ja ) - 2.50 Svet zabave - 3.20 G lasbena oddaja

SOBOTA, 11. XII.
SLOVENIJA 1
7.05 - 1.45 T eletekst
8 .00 T edenski izbor 

R isanka
8.15 Z g od be  iz školjke
8.45 R adovedn i Taček 
9.00 Pod k lobukom

9.50 D en ver - posledn ji d inozaver
10.15 P ika N ogavička, Šved,- nem . film
11.40 Lassie, am . nan .
12.05 Tednik
13.00 P oročila  
13.25 Tedenski izbor

T uristična o dd aja
13.45 D uh ov n i u tr ip  
14.05 Petka
15.30 O to k  m rtvega  človeka, am . film

17.00 Pom p
18.00 O bzorn ik  
18.10 N a v rtu
18.35 O zare
18.40 Č ari začim b, serija , 7/10
19.15 R isanka
19.30 D nevn ik , v rem e, špo rt
19.55 U trip
20.15 T V  genij
21.15 R o lada
21.55 V ino m oje dežele
22.35 Poroč ila , špo rt
23.00 S o rod ne  duše, am . n an ., 11/13
23.30 Velika svoboda , nem . nad ., 8/9 
0,20  P o to vanje , am . film

SLOVENIJA 2
8.00 V remenska panoram a - 9.00 Videoring - 9.30 
N oro zaljubljena, 18/25 - 9.55 Ivanhoe, serija 6/6 - 
10.20 Val DTsere: Smuk (m ) - 10.45 Jasno in glas
no -11.20 Pokljuka: Biatlon, štafeta (m) -11.40 Ne
varni izziv, kan. nan, -13.00 Šport -18.0(1 Košarka 
- 18.30 Plavanje -19.30 V ideoring - 20.00 Raymon- 
da imajo vsi radi, am. nani. 2/22 - 20.25 Madonna, 
izgubljena nedolžnost, am. film -2 1.55Trend -22.25 
Sobotna noč - 0.25 Sla, am. nan., 21/22

KANAL A
8.00 Risanka - 9.30 Družinske zadeve, nan. - 10.00 
Dvojčka Edison, nan. -10.30 Korakza korakom, nan. 
-11.00 Charles je glavni, nan. -11.30 Webster, nan. 
- 12.00 Zmenkarije -12.30 Mladoporočenci, pon. -
13.00 Kung Fu, nan. • 14.00 Tetka, film -16.10 Adren
alina - 17.00 Pes iz Flandrije, film -19.00 Veličastnih 
sedem, nan. - 20.00 Tožilci, film - 21.45 Izgubljeni 
angel, film - 23.20 Striptizete - 0.00 Atlantis

VAŠ KANAL
13.40 V ideostrani - 17.00 V ideoboom  40 - 18.00 
Kako biti zdrav in zmagovati - 18.30 Za uho in oko 
- 19.00 Novice • 19.30 24 ur - 20.00 Iz združenja LTV 
- 20.30 Za uho in oko - 20.45 Nas poznate? - 21.00 
Novice - 21.15 Od sobote do sobote • 21.30 Videotop

HTV J
7.15 Tv spored  - 7.30 Poročila - 8.05 Stroj za sanje 
(film ) - 9.30 Tovarna sanj -11 .25  R isana  serija -
12.00 Poročila  -1 2 .2 0  H rvaška spom inska knji
ga -1 2 .3 5  H ruške  in jabo lke  -1 3 .1 0  K m etijski 
nasveti -15 .15  Beverly H ills (serija) -16 .35  M el- 
rose  P lače (serija) -17 .2 5  Turbo lim ach show  - 
18.55 P rinc  V alian t (s e ri ja )  -1 9 .3 0  D nevn ik , 
v rem e, špo rt - 20.10 Film  p o  izbiri g ledalcev  - 
22.45 Z abavna  o dd aja  - 23.40 P oroč ila  - 23.55 
G lasb ena  o d d aja  -1 .0 5  D ok. o d d aja  - 2.20 Iz 
tem eljev  H T V  - 3.55 O pazovaln ica

HTV 2
15.00 Info rm ativn i m ozaik  -1 6 .3 0  Č rn o -b e lo  v 
barvi -1 9 .3 0  D nevn ik , v rem e, šp o rt - 20.05 Ve
lik an i 20. s to le tja  - 21.05 O p e ra  B ox - 21.55 
Sposobnež  (serija ) - 22.25 O pazovaln ica - 23.00 
Pravica za  vse (serija) - 0.15 B everly H ills -1 .00  
M elro se  P lače  (serija ) -1 .4 5  L o ga tjeva  h iša  - 
3.30 V elikani 20. s to letja

NEDELJA, 12.XII.
SLOVENIJA 1
7 .0 5 -1 ,4 5  T eletekst
8 .00  Živžav  

R isanke 
9 .20T elerim e
9.25 S u per s ta ra  m am a, n an ., 19/26 
9.50  O zare

9.55 C arm in a  S lovenica, dnevn ik  s tu rne je
10.30 S rečan je  tam b urašk ih  o rk estrov
11.00 A ud ub on ov  živalski svet, serija
11.30 O bzorje  d uh a
12.00 L judje  in zem lja
13.00 P oročila
13.10 P om agajm o  si
13.40 Tedenski izbor 

T V  genij 
14.40 R o lad a  
15.10 T V  P oper 
15.45 P a ra d a  p lesa

16.15 Prvi in drugi
16.30 Č a ri začim b, 8/10
17.00 Po d om ače
18.00 O bzorn ik
18.10 Slovenski m agazin
18.40 O b rti n a  S lovenskem
19.10 Ž re b a n je  lo ta
19.15 R isanka
19.30 D nevn ik , v rem e, šport
20.00 Z o om
21.30 In terv ju  
22.20  Poročila , špo rt
22.50  P re k le ti k ralji, fr. nad ., 6/6

SLOVENIJA 2
9.00 V ideoring  - 9.20 S estrie re : Slalom  (ž), 1. 
vožja -1 0 .0 5  Val D T sere : V eleslalom  (m ). 1. 
vožnja -10 .20  D avov svet, nan . -10 .45  A ta, n an ., 
2/6 -1 0 .5 0  V elenje: E P  v k rosu  -1 1 .1 5  Zvezde 
H o lly w o o d a-11.45 T re n d -12.15 Policija n a  naši 
s tra n i -1 3 .0 0  Š p o rt -1 3 .2 0  Pokljuka: B iatlon  - 
š ta fe ta  (ž) 15.00 B ruselj: Ž re b a n je  za  E P  le ta  
2000 v n og om etu  -1 6 .1 5  Val D T sere : V elesla
lom  (m ), 2. v ožnja  -1 7 .0 0  Evrogol -1 9 .0 0  P la
van je  -1 9 .3 0  V id eo ring  - 20.00 G osp a  s p u s te 
ga b reg a, angl. nad ., 2/3 - 20.55 U m etn o st za
h od nega  sveta , serija  3 /9 -2 1 .5 5  Š p ort v  n ed el
jo  - 22.40 Senca, ita lij. film

KANAL A
8.00 R isank a  - 9.30 D ruž in sk e  zad ev e, p on . -
10.00 D vojčka E d iso n , n an . -1 0 .3 0  K orak  za 
k orako m , n an . -1 1 .0 0  C h arles je  glavni, nan . -
11.30 W e b ste r , n a n . -1 2 .0 0  S k rita  k a m e ra  -
12.30 Fashion  TV, n an . -1 3 .0 0  K ung Fu, n an . -
14.00 Ponovno  srečan je , film  -1 5 .5 0  Klik: A t
lan tis; B o jevnik i d av n in e: H ug hlejev i - 19.00 
N em ogoče, nan . - 20.00 Vonj po  ženski, film  -
22.40 S tilski izziv - 23.20 N ev arna  p riča , film

VAŠ KANAL
13.40 V id eo stran i -1 7 .0 0  Po snetek  dog od ka  -
19.00 N ov ice  - 19.30 24 u r  - 20.00  K ak o  b iti 
zdrav  in zm agovati - 20.30 Sm o d ob ri gospo dar
ji?  - 20.45 N as p o z n a te?  - 21.00 N ovice - 21.15 
O d  sob o te  d o  sob o te  - 21.30 K m etijsk i razgledi

PONEDELJEK, 1J.XII.
SLOVENIJA 1
7.40 - 0.50 T eletekst 
8.00 V rem ensk a  p an o ram a  
9 .30  Tedenski izbor 

O tro šk a  o dd aja

9.45 L ahk ih  nog n ao kro g
10.35 T ravnata  revolucija
11.20 N a  v rtu
11.50 Slovenski m agazin
12.20 U trip
12.35 Z rca lo  ted n a
12.45 Prvi in d rugi

13.00 P oročila
13.15 P ika  sto p i n a  p alu bo , šved.-nem . film
14.50 T edenski izbor 

P om agajm o  si
15.20 Po ln očni klub

16.30 D o b er d an , K oroška
17.00 R adovedn i Taček
17.15 S u per s ta ra  m am a, 19/26
18.00 O bzorn ik
18.10 R e ce p t za  zd ravo  življenje
19.00 R isanka
19.10 Ž re b a n je  3  x 3 p lus 6
19.30 D nevnik , v rem e, šport
20.05 K lin ika p o d  palm am i, nem . n an ., 2/24
21.00 D osje
22.00 O dm evi, k u ltu ra , špo rt
22.50 D osje , pogovor

SLOVENIJA 2
9.00 V rem enska p an oram a  -10 .0 0  Tedenski iz
b o r: S o b o tn a  n oč; 12.00 P o p o ln a  tu jca , nan .;
12.25 Sim psonovi, nan.; 12.50 Divja m oija, dok. 
serija; 13.45 U m etn o st zahodnega  sveta, serija -
14.50 K inoteka: Počitnice, am . film -17.00 Polici
ja  na naši s tran i -1 7 .5 0  M adona di Cam piglio: 
Slalom , 1. vožnja (m ) -17 .30  Po Sloveniji -18 .05  
Snežna reka, nan . -19 .00  Š tafe ta  m ladosti - 20.00 
G o s p o d a rsk a  p a n o ra m a  - 20.35  M a d o n a  di 
Cam piglio: Slalom , 2. vožnja (m ) - 21.00 Studio 
City - 22.30 Leteči cirkus M ontyja Pythona - 23.00 
B rane R ončel izza o d ra  - 0.25 Počitnice, am. film

KANAL A
8.30 S rečn i časi, n an . - 9.00 M aria  Isab e l, n ad . -
9.30 V se za  ljubezen , p on . -1 0 .3 0  U bo ga  M ar
ia, pon . -1 1 .0 0  O p ra h  show  -1 2 .0 0  D annyjeve 
zvezde -1 3 .3 0  M acG yver, n an . -1 4 .3 0  Č u dn a 
znano st, n an . -1 5 .0 0  N e m i težit -1 5 .3 0  S o dn i
ca  Ju d , n an . -15 .5 5  O p ra h  show  -16 .4 5  U boga  
M aria , n ad . -1 7 .1 0  M aria  Isabel, nad . -1 7 .4 0  
V se za  ljubezen , nad . -18 .30  S tilski izziv -19 .00  
P a  m e ustre lil , nan . -1 9 .3 0  P rinc  z Bel A ira  -
20.00 Pogrešan i v  akciji, film  - 21.45 Z vezdna  
v ra ta , n ad . - 22.40 Sam o b ed ak i in konji, n an . - 
23.20 M ož iz R ia , film  -1 .2 0  D annyjeve zvezde

VAŠ KANAL
13.40 V id eo stran i -1 7 .0 0  P o sne tek  dog od ka  -
18.25 Š p ortn i p reg led  -1 9 .0 0  Novice - 19.30 24 
u r - 20.00 Pokličite  žup an a  - 20.45 N as pozna te?  
- 21.00 N ovice - 21.20 B rez  šm inke

TOREK, 14.XII.
SLOVENIJA 1
7 .4 0 -2 .1 0  Teletekst
8 .00  V rem ensk a  p an o ram a
9.30 Tedenski izbor 

O tro šk a  o daja
10.10 R ado vedn i Taček
10.25 F en iks in p rep ro g a , nad ., 2/6 
10.50 R e ce p t za zdravo  življenje 
11.40 P a ra d a  p lesa
12.10 K lin ika pod  palm am i, nan ., 2/24

13.00 Poročila
14.30 D osje
16.30 P risluh n im o  tišini
17.00 Z la tk o  Z ak lad ko  
17.25 Ž lam pirji, nan ., 10/13
18.00 O bzorn ik
18.10 V esolje S tep h e n a  Havvkinga, serija , 5/6 
19.15 R isanka
19.30 D nevnik , v rem e, šport 
20.05 K lan, tv n ad . 11/11
21.00 Pogovor s p red sed n ik om  države
22.00 O dm evi, špo rt

22.50 H eav en  o n  E a rth , d ra m a, 1/2 
0 .20  C itro en  n a  p red n ji p og on , dok . oddaja

SLOVENIJA 2
9.00 V rem ensk a  p an o ra m a  -10 .05  T edenski iz
b or: V ideoring ; 10.30 S nežna  re k a . nan .; 11.20 
G o s p o d a rs k a  p a n o ra m a ; 12.15 S tu d io  Citv; 
13.45 Š ta fe ta  m lad o s ti -1 5 .3 5  L e te č i c irk u s  
M o ntvja  P v th on a, serija ; 16.05 O to k  m rtvega 
človeka, am . film  -1 7 .3 0  Po  Sloveniji -1 8 .0 5  
V eter v h rb e t, kan . nad ., 10/26 - 19.00 L ingo -
19.30 V id eo ring  - 20.00 K on cert - 21.00 Človek 
v v esolju , dok . o dd aja  - 22.00 B ogato  življenje, 
am . film  - 23.40 Svet p o roča

KANAL A
8.30 Srečni časi - 9.00 M aria  Isabel, pon . - 9.30 
V se za  ljubezen , pon . -10 .30  U boga M aria , pon . 
- 1 1 .0 0  O p ra h  shovv -1 2 .0 0  A tla n tis  - 1 3 .3 0  
M acGyver, pon . -1 4 .3 0  Č u dn a znano st, nan . -
15.00 N e m i težit, n an . -15 .30  Sodnica Jud , nan. 
-15 .55  O p ra h  shovv -16 .45  U boga M aria , n ad . - 
17.10 M aria  Isabel, nad. -17 .40  Vse za ljubezen , 
n ad . -18 .30  N ora  h iša, nan . -19 .00  Pa  m e u stre 
lil, nan . -1 9 .3 0  P rinc  z Bel A ira , n an . - 20.00 
A drenalina  - 21.00 G oldeneye, film  - 23.15 Sam o 
b edak i in konji, n an . - 0.00 Brazil, film

VAŠ KANAL
13.40 V id eo stran i -1 7 .0 0  R isank a  -17 .4 5  B rez 
šm inke  -1 8 .1 5  Š p o rt -1 8 .3 0  Z a  u h o  in o ko  -
19.00 N ovice - 19.30 24 u r  - 20.00 Film  - 21.30 
N ovice - 21.45 Pokličite  žu p an a , pon .

SREDA, 1$. XII.
SLOVENIJA 1
7 .4 0 -1 .1 5  Teletekst 
8.00 V rem en sk a  p an o ram a  
9.30 T e d ensk iizbo r 

O tro šk a  o dd aja  
9.35 Z la tk o  Z ak lad ko  
9.55 Ž lam pirji, 10/13 
10.20 V esolje S tep h e n a  Havvkinga, seri
ja , 5/6

11.10 Pogovor s p red sed n ik om  države 
12.00 K lan , tv nad ., 11/11

13.00 Poročila
13.15 T e densk iizbo r 

O bzorje  d uh a
14.45 L judje  in zem lja
14.35 Citroen na prednji pogon, dok. oddaja
15.35 Pom p

16.30 M ostovi
17.00 M ale sive celice
18.00 O bzorn ik
18.10 N ation al G eo grap h ic . serija , 5/11
19.15 R isanka
19.30 D nevnik , v rem e, špo rt 
20.05 Sedm i p eča t, am . film
22.10 O dm evi, k u ltu ra , špo rt
23.10 O sm i dan
23.45 Ples, čas nek eg a  šansona

SLOVENIJA 2
9.00 V rem ensk a  p an o ram a  -10 .0 5  V ideoring  -
10.30 V eter v h rb e t, kan . nad .; 11.15 Iz  zvezdne
ga p rah u , dok . o dd aja  -12 .0 0  Euronevvs - 15.30 
O th ello , film  -17 .30  Po  Sloveniji -18 .05  Ž enska  
v belem , nad . -1 9 .0 0  N ikoli v dvoje b rez tebe , 
nad . -19 .30  V ideoring  - 20.00 Proglasitev  špo rt
nikov s to letja , p on . - 22.00 O th ello , pon . film a

KANAL A
8.30 Srečni časi - 9.00 M aria  Isabel, pon . - 9.30 
V se za ljubezen, pon . -10 .30  U boga M aria, pon. 
-11 .0 0  O prah  shovv -1 2 .0 0  D annyjeve zvezde -
13.30 M acG yver, pon . -1 4 .3 0  Č u dn a  znanost, 
nan. -15 .00  N e m i težit, nan . -15 .30  Sodnica Jud, 
nan. -15 .5 5  O prah  show -16 .45  U boga M aria, 
nad . -1 7 .1 0  M aria  Isab e l, n ad . -1 7 .4 0  V se za 
ljubezen , nad . -1 8 .3 0  N ora  h iša  -1 9 .0 0  Pa m e 
u streli!, nan . -19 .30  P rincz  Bel A ira, nan . - 20.00 
Film  p o  izbiri gledalcev - 22.00 M esečniki, nan . - 
22.50  Sam o b ed ak i in kon j, n an . - 23.30 M ali 
Eauss in veliki Halsy, film -1.20  Dannyjeve zvezde

VAŠ KANAL
13.40 V ideostran i -17 .00  Film  -18.25 Smo dobri 
g ospodarji?  -1 9 .0 0  Novice - 19.30 24 u r - 20.00 
R esnice  o  vinu - 20.30 T V  dražba  - 20.45 N as 
p oznate?  - 21.00 Novice - 21.15 R ezerviran čas

DOMAČIH
Ž r e b  j e  z a  s o d e lo v a n je  p r i  o b lik o v a n ju  le s tv ic e  S tu d ia  D  in  D o le n js k e g a  l i s ta  d o d e li l  
n a g r a d o  K a t a r i n i  K o b e  iz  S t a r e g a  t r g a  3 5  o b  K o lp i .  N a g ra je n k i  č e s t i t a m o !  
L e s tv ic a , k i j e  n a  s p o r e d u  v s a k o  n e d e l jo  o b  17. u r i  ( p o n o v i te v  p a  j e  o b  to r k ih  o  
p o ln o č i) ,  j e  t a  t e d e n  ta k š n a :

1 . (2) T o  m l a d o  v i n o  -  Kvintet Dori
2 . (1 ) K m e č k a  p e č  -  ansam bel Tonija Verderberja
3 . ( 4 )  L e  m u z i k a  -  ansam bel M ikola
4 . (6 ) O t o ž n o  d e k l e t c e  -  ansam bel M avrica
5 . ( 8 )  B e l i  c v e t  -  ansam bel Pogum
6 . ( 3 )  O s a m l j e n i  g o d e c  -  ansam bel Vasovalci
7 . ( 5 )  O d p r i  m i ,  l j u b i c a  -  ansam bel Grm
8 . ( - )  L e t u  2000 -  ansam bel Lojzeta Slaka
9 . ( 7 )  S r e č n a  m l a d o s t  -  TVio Najstniki

10. ( 9 )  K o s t a n j e v a  n e d e l j a  n a  J a n č a h  -  L itijski odmev 
P r e d l o g :  O t r o k o m  n o v e g a  t i s o č l e t j a  -  ansam bel M ačkoni

KUPON ST. 49 
Glasujem za: 
Moj naslov:

^  Kupone pošljite na naslov: Studio D. p.p. 103. 8000 Novo mesto ^

N A G R A D N A  K R I Ž A N K A  49
DOLENJSKI

UST
DOLENJSKI

UST

ŽLEZNA

BULA

SLO G O V N I

OKRAS,

ZA NIK A NO

NASPROTJE

VRSTA
DIVJEGA
G O LO B A

JUPITROV
SATELIT

SO L

ALGINSKE

KISLINE

POSEBEJ 

UREJEN 

PROSTOR 

ZA DIRKE

E N O -

VALENTNI

ALKILNI

RADIKAL

NDUSTRIJSKC 

MESTO 

V SEVERNI 

ITALIJI

TRAVA

DRUGE

KOŠNJE

RAZLIKA MED 
NABAVNO IN 
PR O D A JN O  

C E N O  V 
TRGOVINAH

NAGRADE NA ZDOLE,
V METLIKO IN NOVO MESTO

Ž r e b  je  iz m e d  r e še v a lc e v  4 7 . n a g ra d n e  
k r iž a n k e  iz b ra l  Janeza Černoga z Zdol, 
Matjaža Zamana iz Novega mesta in  
Jožefa Omerzla iz Metlike. Č e r n o g u  je  
p r i p a d l a  d e n a r n a  n a g r a d a ,  Z a m a n  in  
O m e r z l a  p a  b o s t a  z a  n a g r a d o  p r e j e l a  
k n jig o . N a g ra je n c e m  č e s t i t a m o .

R e š ite  d a n a š n jo  k r iž a n k o  in  j o  p o š lj i te  
n a jk a s n e j e  d o  2 0 . d e c e m b r a  n a  n a s lo v :  
Dolenjski list, Glavni trg 24, p.p. 212, 
8001 Novo mesto, s pripisom “križanka 
49”. O v o jn ic o  b r e z  p o š tn e  z n a m k e  la h k o  
o d d a t e  v n a b i r a l n ik  p r i  v h o d u  v  s ta v b o  
u re d n iš tv a  v N o v e m  m e s tu .

REŠITEV 47. KRIŽANKE
P ra v i ln a  r e š i te v  4 7 . n a g r a d n e  k r iž a n k e  

s e  b r a n o ,  v  v o d o r a v n ih  v r s t i c a h ,  g la s i :  
IS K A L O , S T A T O R , T E L O V O , L E W 1 S , 
O M A N , S Z , O B IS K , R A N T A , RO K O VA T, 
A R P, A N A N A S , O P E L , T O R A , M A R E L A , 
O M O T , A R A R A T , R O S A , T A N  A K A,

AVTOR:
JOŽE
UDIR

OSEBNI

ZAIMEK

GLICERID 

PALMI- 

TINOVE 

KISLINE

Z D RUGIM  

IM ENO M , 

P O  

D O M AČE

SLOVENSKI 

SKLADATE U , 

GLASBENIK 

(ATI)

E N O  

O D  GESEL 

FRANCOSKE 

REVOLUCIJE

K O RO ŠEC

A N TO N

JERMEN,

PAS

KAR M ORA 

K D O  

OPRAVLJATI, 

STORITI

LADIJSKI

VIJAK

ŽfNSK A, KI Z 
ŽIVLJENJEM 

JAMČI ZA KAJ

O R G A N

VIDA

GLAVNI

ŠTEVNIK

EGIPČANSKI
B O G  SO N C A

O BČA SN A  
PRESTOLNICA 
HRV. KRALJEV

MLEČNI
IZDELEK

PO D POR NIK ,

DOBROTNIK

AVT. O ZNA K A  
MURSKE 
SOBOTE

VISOK, OSTER 
GLAS

TRNAT GRM 
(ČAJ)

IME PEVCA 
PESTNERJA

GORSKA
RASTLINA
(PLANIKA)

IVANA
KOBILCA

KDOR

PRINAŠA

KAKO

SP O RO ČIL O

DOLENJSKI 
UST 

DOLENJSKI
UST

ORIENT. 

PRAŠEK 

ZA LASE
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Težko pridejo, komaj se pripeljejo
V Jablanici pri Boštanju vsevni- 

ški občini je  neka pot. Slaba. Po njej 
se praviloma pripeljejo od doma in 
domov nekateri prebivalci Vetrnika. 
Med temi domačini sta doli v grapi 
Marija in Djuro Bjeljac. Nekoliko 
višje v strmini domuje Jožefa Jev
šek. Še malo više zida hišo Zvone 
Mirt. Poleg teh v tukajšnjem na vi
dez neposeljenem koščku sveta živi 
še nekaj prebivalcev. Vseh domačij 
je  m an j ko t petnajst, dom ačini 
pravijo, da je  7 hiš stalno naseljenih 
in 6 počitniških hišic. N i veliko, ne 
hiš in niti ne ljudi. Am pak nekateri, 
kot rečeno, še vztrajajo. In želijo 
imeti do domačij prevozno cesto.

Pes je  na boljšem
Jožefa Jevšek lahko do doma 

p ride  sam o po ozkem  strm em  
travna tem  pasu, v ka te rega  so 
nevihte dozdaj vrezale s stran i 
globok jarek . Do hiše, kjer živi 
Jožefa, ni nikakršne ceste, res ne. 
Med pešci, ki v rahlem dežju in po 
rosni travi krenejo navkreber za 
Jožefo, ki hodi prav počasi z ber
glami, se še najbolje znajde Bje- 
Ijačev pes, ki ima pač to srečo, da 
ga narava še ni potisnila v čevlje, 
in si torej lahko pomaga z odre
šilnimi kremplji.

Marija in D juro Bjeljac im ata 
glede dostopa do doma nekaj več 
sreče ali pa tudi ne. Do njune hiše 
privede človeka sicer gozdna pot. 
Kakšna pot! Valovita, s strm ino 
ob robu, z vogali zidanic nad se
boj in ob straneh s škarpami, ki so 
nabuhle, kot da se bodo zdaj zdaj 
zvalile v dolino. Nekaj poti v goz
du je odtrgalo drevo, ko se je  v eni 
zadnjih neviht podrlo v dolino.

Na tej poti Bjeljčevih se od vseh 
yozil najbolje obnese njihov jugo. 
V njem vozijo v manjših posodah 
kurilno olje, ker dostavni tovor
njak ne pride do njihove hiše. Na 
primer: kako do hiše pripeljejo po 
om enjen i p rom etn ic i večje to 

vore, vesta najbolje Djuro in M a
rija, pri čem er oba, zlasti Marija, 
vesta tudi, da do pasu gazita sneg, 
ko pozimi avto ne pririne n ika
mor.

Na koncu grde poti 
prijetna hiša

Seveda je zmotno misliti, da se 
po taki poti pride do Bjeljčeve hi
še, kjer se na pragu zaletiš v sese
dajoči podboj in v kateri ti v veži 
noga pade skozi razsušeni pod. 
Ne, daleč od tega. Hiša Bjeljčevih 
je dostojno bivališče. R esje, da se 
v hiši verje tno  pogosteje  kot v 
drugih, pokvari vodovodna pipa: 
vendar je  to  zaradi prevelikega 
pritiska, ki bi ga morali uravnavati 
ne v Bjeljčevem stanovanju, am
pak na nekem drugem mestu za to 
poklicani vzdrževalci sevniških 
vodovodov. Res je tudi, da bi bili 
Bjeljčevi v hiši malce na trnih, če 
bi videli peljati po cesti proti njim, 
denimo, buldožer. Z ato  bi bili v 
skrbeh, ker so v preteklosti lokalni 
graditelji položili električni kabel 
in tudi vodovodno cev kar v cesto, 
kjer težak stroj cev in kabel doka
zano pretrga in zlomi.

V endar M arija in D juro rada 
žuvita v omenjeni hiši, kjer ju rad 
obišče tudi vnuk Tomaž iz Celja. 
Tomaž bi bil doma kar v Vetrniku. 
Z aradi košatega repa, s katerim  
B jeljčev pes kaže je sen i stezo  
skozi šelestečo praprot in ki pozi
mi pokaže, kje je  snežni zam et 
preglobok, in zaradi poletne ze
lene gozdne pravljice, ki domači
ne zaziblje in zbudi. In seveda 
zaradi njiju, Marije in Djura. Živ
ljenje v Vetrniku utriplje tako, kot 
najpogosteje valovi življenje.

Cesta, ta pa je, kot rečeno, red
kost med tovrstnimi prometnimi 
iznajdbami. “Mi, ki živimo v teh 
krajih, ne zahtevamo asfaltne ce
ste. Radi bi samo, da bi nam izko
pali, kjer je  traba izkopati, da bi

bila cesta, kot je treba. Če bi dali 
gramoz na začetku, bi cesto po
zneje sami vzdrževali,” pravi Dju
ro Bjeljac.

Po njegovem je nemogoče zgra
diti cesto po že omenjeni obsto
ječi gozdni poti. “Z ato  smo hote
li, da bi zgradili cesto po neki dru
gi gozdni poti, iz druge smeri, ven
dar lastnik zemljišča ne soglaša s 
tako gradnjo,” pojasnjuje.

Tudi po mnenju Zvoneta Mirta 
bi bila res najboljša rešitev cesta 
po zemljišču, katerega lastnik ne 
dovoli gradnje. “Naprej po hribu 
do Bljeljca lahko izkopajo cesto 
po moji parceli, kolikor hočejo,” 
pravi Mirt.

Tkidi krajevna skupnost 
in občina

Pogovori o cesti, obstoječi in 
neki novi, k ije  še eni, so segli tudi 
v vrh krajevne skupnosti Boštanj. 
Ali ta  pozna čudežno  rešitev? 
Jože Udovč, predsednik sveta KS 
Boštanj: “D a bi gradili cesto od 
Bljeljčevih v dolino, je predrago. 
Z a to  bi bila najcenejša in na j
boljša rešitev res tista cesta z vrha, 
kjer lastnik gozda ne pusti prevo
za po svojem ozemlju. V krajevni 
skupnosti še vedno razmišljamo, 
da bi bilo dobro še poskusiti dobiti 
soglasje omenjenega lastnika. Za
to, ker želimo domačinom pom a
gati s cesto. S tem  da bodo morali 
sodelovati pri gradnji.”

Bjeljac je  že sam od sebe rekel, 
da bodo pomagali, kar verjetno 
tudi bodo zmogli in znali. O grad
nji in nem ajhnih stroških so se 
poučili že doslej, nazadnje pred 
dvema letoma, ko so na obstoječo 
gozdno polpot napeljali kakih 80 
traktorskih prikolic gramoza, sic
er ob sodelovanju krajevne skup
nosti, vendar z veliko lastno za
vzetostjo.

Ob tem, da so nasipavali priko
lico za prikolico, in ob tem , da

Bogat Miklavžev večer
Koncert, fotografska razstava in podelitev priznanj 

krvodajalcem v kulturnem domu v Mirni Peči
M IRNA PEC - Miklavž je bil v 

nedeljo, 5. decem bra, za Mirno- 
pečane kar radodaren. Vsem ti
stim, ki so zvečer prišli v tukajšnji 
kulturni dom, je podaril lep glas
beni večer in ogled fotografske 
razstave, krvodajalcem iz te obči
ne pa prinesel priznanja območ
nega združenja Rdečega križa za 
njihovo srčno dobroto, ki jo  izka
zujejo z darovanjem  krvi in so 
pravzaprav tisti dobri, vsakdanji 
miklavži, brez katerih bi prezgodaj 
ugasnilo prenekatero življenje.

Tega večera je podjetje Edition 
Bizjak v sodelovanju z mirnope- 
ško občino in občinskim Rdečim 
križem  prip rav ilo  že drugi M i
klavžev koncert, ki bo najbrž po
stal trad ic ionalna  k u ltu rna  d e 
cembrska prireditev v Mirni Peči. 
Pred skoraj povsem polno dvora
no so nastop ili k itarist A ndrej 
G ra fen au e r, sop ran istka  K atja 
Perger in flavtistka M ateja Bajt 
(obe je na špinetu spremljal Mil
ko Bizjak) te r glasbeniki družine 
Bogataj. Na prireditvi, ki jo  je  vo
dila Lidija M urn, sta predsednica 
O bm očnega združenja Rdečega 
križa Novo mesto Anica Bukovec 
in mirnopeški župan Zvone Lah 
podelila  52 priznanj k rvodajal
cem, ki so že večkrat darovali kri. 
Pravi re k o rd e rji m ed njim i so 
Nada Ravnikar, Štefka Žagar in 
Štefka Rozman, ki so več kot pet
desetkrat darovali kri, ter Franc 
Somrak, Jože Čanželj in Leopold

Kočjaž, ki so kri darovali več kot 
sedem desetkrat. M ed odm orom  
so v kulturnem  domu odprli tudi 
fotografsko razstavo dom ačina 
R oberta  K okola, ki se je  p red 
stavil s svojim, zdaj že dobro po
znanim ciklom barvnih fotografij 
K amnita pripoved.

Da sta dobrota in sreča daro
vanja vsaj malo nalezljiva, se je 
pokazalo v peharju za dobrodel
ne prispevke, kjer se je tega večera 
nabralo blizu 70.000 tolarjev, ki 
jih bo občinski Rdeči križ porabil 
za obdaritev  pom oči po trebnih  
občanov.

MiM

MIKLAVŽ V KULTURNEM 
DOMU NA OTOČCU

Miklavž je najbolj priljubljen 
zimski svetnik. S posebnim priča
kovanjem ga sprejmejo otroci, ker 
jih obdaruje. V nedeljo, 5. decem
bra, popo ldne je M iklavž tudi 
letos obiskal otoške otroke v Kul
turnem  domu. Obiskal je malčke 
in predšolske otroke. Pred obi
skom Miklavža je cerkveni otroški 
zbor zapel nekaj pesmi, otroci pa 
so zaigrali tudi kratko poučno ig
rico Franca Juvana z naslovom 
Kako postati junak. Kulturni pro
gram so pripravili pod vodstvom 
B e rn a rd e  V rtač ič  in žu p n ik a  
Blaža Gregorca. Miklavž je v kul
turnem domu s svojim obiskom in 
darili razveselil številne otroke.

H. M.

A
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G LASBENA DRUŽINA - Na koncertu so dvakrat nastopili glasbeniki 
družine Bogataj iz Kranja, najprej v triu Peter, Maruša in Matjaž, nato pa 
še Matjaž in Nataša (na sliki) v duu.

Živka Komac

“Ko čustva še živijo”
P redstavitev  nove knjige 

kočevske pesnice Živke Komac
KOČEVJE - Kočevska pesnica 

Živka Komac je prejšnji torek v 
hotelu Valentin predstavila svojo 
novo pesniško zbirko “Ko čustva 
še živijo”. Zanimiv literarni večer 
s predstavitvijo knjige, ki bralcu 
odstira pogled na avtoričino izra
zito čustveno dojemanje življenja 
in sveta, je  pripravila kočevska 
območna izpostava Sklada RS za 
ljubiteljske kulturne dejavnosti.

Izid knjige pomeni v pesniškem 
ustvarjanju  50-letne pesnice iz 
Kočevja obelodanitev  izbranih 
pesmi, ki so nastale po letu 1988, 
ko je izšla njena prva pesniška 
zbirka, vendar pa tudi nekaterih, 
ki jih zaradi drugačne tem atske 
naravnanosti ni vključila v materi 
posvečeno zbirko "Njej”. Zbirka 
obsega 28 pesmi, ki so razvrščene 
v štiri tematske cikle, iz katerih je 
čutiti, kako se čustvena pripoved 
stopnjuje, doseže vrh in se razple
te. Ker gre pri vseh pesmih razen 
pri zadnjih dveh, ki sta bolj pri
povedni, za izrazito izpovednost 
lastnega čustvenega doživljanja, je 
prof. Tanja Debeljak iz Ribnice, ki 
je  zbirko  u red ila , v prvi sklop 
uvrstila pesmi, ki govore o sami 
avtorici, n jenih razm išljanjih o 
sebi in lastni življenjski poti, v dru
gega ljubezenske pesmi, ki izpo
vedujejo različno stopnjo čustve
nega odnosa med žensko in mo
škim, in v tretjega pesmi, ki izra
žajo avtoričino prizadetost in skrb 
zaradi žalostnih posledic tehnolo
škega napredka, avtomatizacije in 
robotizacije. Naslovnico za knji
go, ki je  izšla v nakladi 1000 iz
vodov, je prispeval akademski ki
par Stane Jarm , natisnili so jo  v 
tiskarni Kočevski tisk, njen izid pa 
so omogočila predvsem domača 
podjetja in zasebniki. M. L.-S.

jugo, naložen od poda do stropa, 
v Djurovih rokah varno vozi po 
vetrniških serpetninah, v domači
nih ostaja optimizem. Tudi v Dju- 
ru Bljeljcu, ki pravi: “Če bi sklicali 
širši razgovor o cesti, bi jo lahko 
zgradili. Mislim pa, da brez pose
ga občine se tu ne da rešiti ničesar. 
V prašan je , ali bom o mi lahko 
imeli cesto, bi moral reševati širši 
krog ljudi.”

M. LUZAR

O mednarodnem 
dnevu invalidov

Proti vsem oblikam nasilja 
- Tkidi invalidi predmet 
političnih manipulacij
V Združenju invalidov - Forum 

Slovenije se pridružujemo naporom 
slovenskih invalidov proti nasilju, 
kot je bil naslov gibala letošnjega 3. 
decem bra. Čeravno se nam zdi 
naslov sporočila “Bojujmo se proti 
nasilju nad invalidi”, ki spremlja 
letošnji praznik, nekoliko preveč 
bojevniški. Invalidi so namreč proti 
vsem oblikam nasilja in tudi proti 
uporabi nasilja zoper nasilje. O tem 
smo 26. marca letos obvestili tako 
slovensko in mednarodno javnost, 
ko smo med redkimi v Sloveniji ob
sodili napade NATO pakta. Naše 
opozorilo je bilo povsem utemeljeno 
in se je izkazalo kot točno, saj je zdaj 
na Balkanu na desettisoče novih in
validov. Politikom, ki so zanetili te 
spopade, pa se ni zgodilo nič.

Mali ljudje, ki so že prej živeli 
skromno, so zdaj še bolj revni in 
razčlovečeni. Seveda pa tudi pri nas 
poznamo subtilne in prikrite oblike 
nasilja nad invalidi, ki se izvajajo 
hote in nehote. Invalidi so celo 
predmet političnih manipulacij ter 
delitev na leve in desne, spodnje in 
zgornje, pomembne in nepomemb
ne, kakor in kolikor ustreza politič
nim interesom na različnih ravneh.

Včasih so pogromi tako siloviti, 
da celo invalidi stresajo svojo jezo in' 
bes nad sotrpini. Iz ozadja pa vleče
jo niti pomembni posamezniki iz 
sveta ideologij, ki se ni nikoli zapra
šil, ampak išče svoje privržence in 
žrtve v mirnih in manj mirnih ob
dobjih.

Pričakujemo, da bodo politični 
interesi za invalide močno porasli v 
prihodnjem letu, kajti v času volilnih 
obdobij je tak “interes” vedno pri
soten. Ko pa so volitve mimo, se 
misli o invalidih porazgubijo. In 
prav takšne manipulacije so tudi 
način nasilja.

Bojimo se, da bomo v vsej svoji 
vnemi za Evropo pozabili na velike 
in majhne težave, kijih ne rešujemo 
sproti, pa bi jih morali. Tako je 3. 
december dan, ko se spomnimo in
validov, vendar pa bi moral spomin 
prerasti v dejavno skrb, ki obseže 
vseh 365 dni.

BORUT POGAČNIK 
Združenje invalidov - 

Forum Slovenije

R O P SKORAJ 23 
M ILIJO N O V  TOLARJEV

J. Š. je 10. novembra s to
vornjakom  s priklopnikom  
podjetja Globus iz Drašičev 
peljal tovor z belo tehniko in 
manjšimi gospodinjski apara
ti podjetja Gorenje, d.d., Ve
lenje, v vrednosti skoraj 16 
milijonov tolarjev - v Mosk
vo. 19. novembra je na cesti 
Moskva - Leningrad zaradi 
zmrzovanja ustavil ob cesti in 
skušal okvaro popraviti. Iz 
osebnega avta je k njemu pri
stopil neznanec, mu na čelo 
prislonil pištolo in zahteval, 
da se usede v njegovo vozilo. 
V avtu so mu čez glavo na
taknili vrečko in ga odpeljali 
v neznan  k raj. Tam je  bil 
teden dni, nato so ga odpe
ljali v Ukrajino, kjer je lahko 
navezal stik z vozniki iz svoje
ga podjetja. Neznanci so to
vorno vozilo, vredno 7 mili
jonov  to larjev , z vsem  to 
vorom odpeljali.

O B V E S T I L O
Občane, podjetja, druge organizacije in skupnosti, organe in 
društva obveščamo, da bo na osnovi sklepa župana Mestne 
občine Novo mesto z dne 1.12.1999 izvedena

J A V N A  R A Z G R N I T E V
OSNUTKA SPREMEMBE ZAZIDALNEGA NAČRTA ZA 

ROMSKO NASELJE ŽABJAK 

v  č a s u  o d  1 3 .1 2 .1 9 9 9  d o  1 3 .1 .2 0 0 0
• v prostorih Mestne občine Novo mesto, Novi trg 6, III. nadstropje
* za krajevno skupnost Bučna vas: v gasilskem domu v Dol. 

Kamencah
Pisne pripombe k osnutkom lahko vpišete v knjigo pripomb na 
krajih razgrnitve ali pošljete na naslov: Mestna občina Novo mesto, 
Sekretariat za okolje, prostor in komunalne zadeve, Oddelek za 
prostorsko planiranje, Novi trg 6, Novo mesto.
Rok za pripom be k razgrnjenemu gradivu poteče zadnji dan 
razgrnitve.
Javna obravnava osnutkov dokumentov bo potekala v krajevni 
skupnosti Bučna vas (v gasilskem domu v Dol. Kamencah) v torek 
11.1.2000 ob 18. uri.
Na javni obravnavi bo izde lova lec dokum enta podrobne je  
obrazložil osnutek dokumenta in prisotnim dajal pojasnila.
Vljudno vabljeni!

Mestna občina Novo mesto 
Sekretariat za okolje, prostor 

in komunalne zadeve 
Oddelek za prostorsko planiranje 

Novi trg 6

M estn a  o b č in a  N ovo m e s to  v sod e lovan ju  s p o d je tjem  
TAK, d .o .o ., Novo m e sto  in KAB, d .o .o ., Novo m e sto  vabi 
na  p re d s ta v ite v  p ro je k ta  U re d itv e n i n a č r t  š p o r t n o 
rek rea c ijsk eg a  p ark a  pri Sv. Roku, ki bo  v dvoran i hotela 
K rka  d n e  13 .12 .1999 , in s ic e r s p r ič e tk o m  o b  18. uri z 
og ledom  predstav ljenega  m ateriala, referatom  in razpravo 
po predstavitv i. Vsi, ki že lijo  sode lovati, v ljudno  vab ljen i!

n
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M
ŠE JE ČAS, DA NAREDIM O  NEKAJ ZA SE  - Mineva šest let, kar seje 
Vida Bon zapisala kozmetiki. Z  ljubeznijo, kot pravi, saj se z dajanjem itt 
sprejemanjem energije pri strankah gradi tudi sama. Poleg kompletne nege 
obraza, za katero uporablja priznane francoske preparate Decleor, si ob 
obisku njenega salona Pod Trško goro lahko privoščite še masažo vratu in 
lasišča, ročno in limfno drenažo, depilacijo, solarij in ličenje. “Vsaka žen
ska je lepa - na meni je pa, da to lepoto poudarim in osvežim, pravi Bono- 
va. (Foto: Majda Luzar, EPS)

OBISK PISATELJICE IN  PESNICE - Tradicionalni večdnevni Miklavžev 
knjižni sejem, ki sta ga že devetnajsto let zaporedpripravlili Knjigama Mla
dinska knjiga iz Novega mesta in osnovna šola Šentjernej, je  bil letos še 
nekoliko bolj živahen kot prejšnja leta. K  zanimivosti je  nedvomno pripo
mogla pisateljica in pesnica Berta Golob, ki je  obiskala sejem in se v spod
njih prostorih osnovne šole, kjer sejem gostuje, kar dvakrat predstavila 
mlademu občinstvu in z njimi hitro našla pristen stik. Na sejmu so pripravili 
tudi manjšo priložnostno razstavo njenih novejših knjig. Na sliki: Berta 
Golob v pogovoru z učenci višjih razredov. (Foto: M. Markelj)

NEPRILAGOJENA 
HITROST

SLOVENSKA VAS - Z arad i 
neprilagojene hitrosti je 5. decem
bra ob 2.50 izven naselja Sloven
ska vas začelo zanašati voznika 
osebnega avta 18-letnega M. H. iz 
Novega mesta. Ko je  bil na levi 
polovici vozišča, je pripeljala 26- 
letna voznica T. P. iz okolice Treb
njega. V trčenju seje hudo poško
dovala in so ji pom oč nudili v 
novomeški bolnišnici.

PRED STAVNIK! BEG  RADA V REVO ZU  - Prejšnji torek je Revoz v 
spremstvu svojih najožjih sodelavcev obiskal direktor gradbenega podjetja 
Begrad Franc Panjan. Predstavnikom Begrada je  tovarno ter nekatere 
pomembne pokazatelje, ki potrjujejo uspešno delovanje podjetja, predstava 
direktor službe za stike z javnostjo v Revozu Anton Repovž. Obiskovalcem 
so se pridružili tudi predstavniki službe nabave in investicij iz Revoza, zato 
je  g. Panjan izkoristil to priložnost in predstavil tudi podjetje Begrad. P° 
predstavitvi obeh podjetij so si gostje z zanimanjem ogledali še proizvodne 
prostore.
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P O G R E B N E  
IN  P O K O P A L I Š K E  

S T O R I T V E
Jože Jazbec

Zahrbtna bolezen je v 58. letu 
iztrgala iz družine in širšega oko
lja dobrega in skrbnega moža, 
očeta in prijatelja Jožeta Jazbeca 
iz Sevnice. Jože se je rodil v Pod- 
vrhu v številni kmečki družini kot 
najmlajši izmed osmerice otrok. 
Po končani osnovni šoli se je izučil 
za k ljučavničarja . 32 let je  bil 
zaposlen kot skupinovodja v kr- 
meljski M etalni, vse do stečaja 
podjetja . M ed sodelavci je  bil 
m ojster Jože priljubljen , saj je 
vedno rad svetoval in pomagal s 
svojimi bogatim i izkušnjam i in 
znanjem. Radi so ga imeli tudi na

k
terenu, ko je hodil delat kot vod
ni inštalater. Z  ženo sta si v Sevni-

ZAHVALA

V 88. letu starosti nas je za vedno zapustil

JOŽEF BUČAR
iz Metlike

Iskreno  se zahvaljujem o sorodnikom , sosedom , prijateljem  
in znancem  za izrečeno sožalje, podarjeno  cvetje, sveče in za 
sv. m aše . Z a h v a la  tu d i o seb ju  D o m a  s ta re jš ih  o b čan o v  
M e t lik a , g. ž u p n ik u , p e v c e m , g a s ilc e m , G D  D ra š ič i, 
govornikom a in pogrebni službi. H vala vsem, ki ste pokojnega 
posprem ili na  po ti k  večnem u počitku.

Žalujoči: sin Jože z družino

1

Kar je minilo, 
se ne vrne.
Toda če je zašlo v svetlobi, 
se še dolgo sveti.
(KFoerster)

V 90. letu starosti nas je zapustila 
naša draga

ANGELA
GORENC
s Prapreške poti 12, 

Otočec ob Krki

Iskreno  se zahvaljujem o sorodnikom , prijateljem , sosedom  
in vsem tistim , ki ste nam  v trenu tk ih  žalosti stali ob strani. 
H vala pogrebnim  storitvam  O klešen, pevcem  in g. župniku 
za lepo  opravljen  obred . Se en k ra t vsem iskrena hvala!

Vsi njeni

ZAHVALA

Ob nenadni izgubi ljubljenega moža, 
očeta, dedka in pradedka, strica in 

tasta

KO ST JE 
VIRANTA

iz Straže

se iskreno zahvaljujem o vsem, ki ste nam  pom agali v težkih 
trenutkih. Zahvaljujemo se zdravstvenemu osebju, sorodnikom, 
prija te ljem  in znancem  za podarjeno  cvetje, sveče in izraze 
sožalja, M estni občini Novo m esto, D ruštvu invalidov Novo 
m esto, soborcem  in vsem praporščakom . H vala govornikom, 
pevcem in pogrebni službi. Prav posebna hvala Lovski družini 
Novo m esto za izvedbo tradicionalnega prisrčnega slovesa.

Vsi njegovi

ci ustvarila prijeten dom in druži
no. Poskrbela sta, da so njuni tri
je  otroci prišli do poklica. Upal je, 
da bo na jesen življenja dočakal 
zasluženi pokoj in delil veselje s 
svojimi vnučki, ki jih je neizmer
no ljubil, toda  usoda je  hotela 
drugače. Kar nekaj časa se je  hra
bro boril, da bi prem agal hudo 
bolezen, žal pa je bila ta močnejša.

ANICA CVELBAR

Verjetneje ali ne

- m r
f f l >

O G N JIŠ Č E

m

ZAHVALA

Ob smrti naše drage mame, stare mame in tašče

VERE SATOŠEK
roj. Sirnik

iz Črnomlja

se iskreno zahvaljujem o vsem, ki ste se v tako  velikem  številu 
poslovili od nje in jo  sprem ili na njeni zadnji poti. Posebno 
zahvalo dolgujem o Splošni bolnišnici Novo m esto, P ljučnem u 
oddelku , Z D  Č rnom elj, sosedom  in kap lanu  za oprav ljen  
obred. H vala vsem  za izrečeno sožalje in darovane sveče.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA
Le solza in duša ve, 
kako boli, ko te več ni.

V 56. letu je za vedno odšel nam 
najdražji

ALOJZ
PIRKOVIČ

iz Lastovč 34

O b neizm erni in boleči izgubi se zahvaljujem o sorodnikom , 
p rija teljem , sosedom  in znancem  te r bivšim sodelavcem  iz 
N ovoterm a, ki ste nam  bili v pom oč v težkih trenu tk ih , nam  
izrazili sožalje, pokojnem u darovali cvetje in sveče te r  ga tako 
številno posprem ili na  zadnji poti. Posebno zahvalo izrekam o 
osebni zdravnici dr. K atici Kvasič za n jeno skrb in pozornost. 
H vala vsem u osebju Infekcijskega oddelka In terne  bolnišnice, 
še posebej dr. Tatjani R em ec za vso nego in pom oč. H vala 
pogrebni službi K om unala, Šentjernejskem u ok te tu  za zapete 
pesm i, p ihalnem u kvartetu, cerkvenem u zboru  te r  g. župniku 
za opravljen obred . Pogrešali ga bom o.

Vsi njegovi

O
A '

h

ZAHVALA
Vse do zadnjega si se boril, 
da bi boj z boleznijo dobil, 
a na koncu pošle so ti moči 
in za vedno zaprl si oči.

V 65. letu starosti nas je zapustil naš 
dragi

JOŽE KRESE
z Gorenjih Sušic 15

Z ahvalju jem o se vsem , ki ste v trenu tk ih  slovesa bili z nam i, 
nam  izrekli sožalje, pokojnem u darovali cvetje, sveče in ga 
posprem ili na  njegovi zadnji poti. Z ahvala  osebju D SO  Novo 
m esto  za skrb in nego v času bivanja v dom u, P G D  D obindol, 
šm ihelskim  pevcem  in pogrebni službi O klešen. Posebej se 
zahvalju jem o Lovski d ružin i D o len jske  Toplice za zadnje  
slovo  o d  sv o jeg a  č a s tn e g a  č la n a  in  g. k a p la n u  za  lep o  
opravljen  obred.

Njegovi najdražji

( DOLENJSKI LIST )

Sporočamo žalostno vest, da nas je po tragični nesreči nepričakovano zapustil

MILAN KOZJAN
laborant v Zbiralnici mleka TVška gora

D olgoletnega sodelavca bom o ohranili v lepem  spom inu.

Delavci Ljubljanskih mlekarn, d.d.

L eopo ld  O k le š e n
K R oku  26 , N ovo m e s to  

‘S  0 6 8 /3 2 3 -1 9 3  
mobitel: 0609/625-585 

0609/615-239
delovni čas: NON STOP

Vsi, ki so upravičeni do povračila 

pogrebnih stroškov, imajo pri celotni 

storitvi le minimalno doplačilo. 

Opravljamo tudi prevoze v tujino in 

v nekdanje jugoslovanske republike.

ZAHVALA

Ob smrti naše drage mame, babice, 
prababice, tašče, sestre, tete in 

svakinje

MARIJE
ČERNIČ

iz Podgore pri Straži

se iskreno zahvaljujem o vsem, ki ste nam  kakorkoli pom agali, 
pokojn i podarili vence, sveče in d en ar v dobre  nam ene te r 
izrazili sožalje. H vala osebju D om a starejših  občanov Novo 
m es to  za n eg o  v času  b iv an ja . P osebe j se zah v a lju jem o  
govorniku S tanetu  Pircu, pogrebni službi O klešen in gospodu 
župniku za lepo  opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni 
Podgora, 1.12.1999

ZAHVALA

V 71. letu starosti nas je zapustila 
naša draga mama, stara mama, tašča 

in teta

TEREZIJA
MEZNARČIČ

z Gor. Polja 21 pri Straži

Iskreno se zahvaljujem o sorodnikom , sosedom  in prijateljem , 
ki ste nam  pom agali v težkih trenu tk ih , nam  izrazili sožalje, 
pokojni darovali cvetje in sveče. Z ahvala sodelavcem  Revoza 
- lakirnica za izraze sožalja in denarno  pom oč, g. G im plju za 
b e sed e  slovesa, po g reb n i služb i O k lešen  za o rgan izac ijo  
pogreba  in g. župniku  za opravljen  obred . V sem  še enkra t 
iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 38. letu starosti nas je zapustil naš 
dragi

ALBIN
GRABNAR

z Male Strmice 30

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujem o vsem sorodnikom , 
prijateljem , sosedom  in znancem  za izraze sožalja, podarjeno 
cvetje in sveče. Posebna zahvala zdravnikom in ostalem u osebju 
In ternega oddelka Splošne bolnišnice Novo m esto, govorniku 
g. Dolfu Kolencu za poslovilne besede, pogrebni službi Blatnik 
za organizacijo pogreba in g. župniku za lepo opravljen obred. 
Prisrčna hvala tudi družini Kocjan za vso pomoč.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
Kje si, ljubi mož in očka, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje so tvoje pridne roke, 
ki skrbele so za nas?

Delo, skromnost in poštenje, 
dragi Danijel, 
tvoje je bilo življenje.

29. oktobra nas je v 40. letu starosti mnogo prezgodaj tragično zapustil naš 
dragi mož, oči in brat

DANIJEL MAZUREK
samostojni obrtnik 

iz Jurovskega Broda pri Metliki

Iskreno se zahvaljujem o vsem sorodnikom , sosedom , prijateljem , sodelavcem  in znancem , ki 
ste v najtežjih trenu tk ih  sočustvovali z nam i, nam  izrazili sožalje, pokojnem u darovali cvetje in 
sveče te r  ga v tako  velikem  številu posprem ili na njegovi m nogo, m nogo p reran i zadnji poti. 
Posebno se zahvaljujem o govorniku iz O brtne zbornice M etlika, gasilcem, govorniku G D  Jurovski 
Brod te r  govorniku sosedu iz Rese za lepevin pretresljive besede slovesa. E nako  se zahvaljujem o 
učencem  in učiteljem  7.b in 2.b razreda OŠ M etlika, gospodu župniku iz Ž akanja  za lep pogrebni 
obred in gospodu iz M etlike za zaigrano Tišino. Vsem in vsakem u posebej še enkra t iskrena hvala!

Žalujoči: žena Tanja, sinova Mario in Zdenko, brata Tonček in Jože z družino
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!A N IM A TEDENSKI KOLEDAR -  KINO -  BELA TEHNIKA -  ČESTITKE -  ELEKTRONIKA -  KMETIJSKI STROJI -  KUPIM -  MOTORNA VOZILA -  OBVESTILA - 
POHIŠTVO -  POSEST -  PREKLICI -  PRODAM -  RAZNO -  SLUŽBO DOBI -  SLUŽBO IŠČE -  STANOVANJA -  ZAHVALE -  ŽENITNE PONUDBE -  ŽIVALI

NAJ VAM KAPNE, 
PREDEN VAM KAPNE!
O SANACIJI STREHE SE POGOVORITE Z 
NAŠIM STROKOVNJAKOM.

POKLIČITE
0602  85 058  TAKOJ!!! BR A M A C

tedenski
Č e tr te k ,  9 , d e c e m b r a  - Valerija 
P e te k , 10. d e c e m b r a  - Smiljan 
S o b o ta ,  11. d e c e m b r a  - Danijel 
N e d e l ja ,  12. d e c e m b r a  - Aljoša 
P o n e d e l je k ,  13. d e c e m b r a  - Lucija 
T o re k , 14. d e c e m b r a  - Dušan 
S re d a ,  15. d e c e m b r a  - K ristina

LUNINE MENE
16. d e c e m b r a  o b  1 .5 0  - prvi krajec

kino
BREŽICE: Od 9. do 12.12. (ob 18. uri) 

kom edija In špek to r G adget. O d 9. do 
13.12. (ob 20. uri) drama Hi-lo ranč. 15.12. 
(ob 20. uri) kriminalni film M edeni mož.

ČRNOMELJ: 10.12. (ob 20. uri) akcij
ski film Legionar. 12.12. (ob 18. in 20. uri) 
komedija Asterix in Obelix proti Cezaiju.

DOBREPOLJE: 10.12. (ob 19.30) ko
m edija Srčne igre. 12.12. (ob 19.30) pu 

s to lo v s k i  f i lm  D r a g u l j  iz  M i s s i s s ip p i j a .
G R O S U P L J E :  1 0 .1 2 . ( o b  19. u r i )  p u 

s to lo v s k i f ilm  D ra g u l j  iz M iss is s ip p ija .
IV A N Č N A  G O R IC A : 9 .1 2 . ( o b  19. u r i )  

p u s to lo v s k i  f ilm  D ra g u l j  iz M iss is s ip p ija .
K O Č E V J E :  1 1 .1 2 . ( o b  2 0 . u r i )  k o m e d i 

j a  S rč n e  ig re . 13 .12 . ( o b  17. in  19. u r i )  p u 
s to lo v s k i f ilm  D ra g u l j  iz M iss is s ip p ija .

K R Š K O : 1 2 .1 2 . ( o b  18. u r i )  d r a m a  T i-  
ta n ik .

M E T L IK A : 10 .12 . ( o b  18. in  2 0 . u r i )  k o 
m e d i ja  A s t e r i x  in  O b e l ix  p r o t i  C e z a r ju .  
1 2 .1 2 . ( o b  18. in  2 0 . u r i )  a k c ijsk i f ilm  L e 
g io n a r .

NOVO M ESTO: Od 9. in 1 2 .1 2 . (ob 
16.3 0  in 1 8 .1 5 ) ter 11. in 1 2 .1 2 . (tudi ob 15. 
uri) risani film Tarzan. Od 9. do 1 2 .1 2 . (ob 
2 0 . uri) komedija Prvi poljub. 1 5 .1 2 . (ob 20. 
uri) grozljivi film Globoka modrina.

RIBNICA: 11.12. (ob 21. uri) pustolov
ski film Dragulj iz Mississippija.

TREBNJE: 10.12. (ob 20. uri) in 12.12. 
(ob 17. uri) kriminalni film Afera Thomasa 
Čhrowna.

VELIKE LAŠČE: 11.12. (ob 19. uri) 
pustolovski film Dragulj izMississippija.

film
♦ RES TAKO DRUGAČNI? -1 1

film ov 15. festivala gejevskega in 
lezbičnega film a si je  m ed 28.11. 
in 5.12. ogledalo kar 1.700 obis
kovalcev Kinoteke

Filmi s homoseksualno vsebi
no tudi v Sloveniji že dolgo ne 
pomenijo jam ranj umirajočih za 
aidsom na način Toma Hanksa r 
Philadelphiji. Pravzaprav to ni
koli niso bili, to je  bil samo na
čin, kako je  vsestransko korekt
ni Holivud sprejel na znanje, da 
je, aids resničen in nespregledljiv. 
Čeprav so geji in lezbijke ko t 
dobri stari marginalci hočeš - 
nočeš ostali v domeni neodvisne
ga filma, pa so se sčasoma alter
nativi pridružila velika imena v 
filmskem biznisu. Skupaj tako že 
najm anj desetletje producirajo 
mojstrovine, kjer se oni in one 
ljubijo, varajo, pecarijo, pošiljajo 
nekam ipd., kot je  to navada v 
velikem filmu.

Festival se je  začel s čudovito 
švedsko uspešnico Pokaži m i lju
bezen, že na LIFF-u prikazano in 
tudi na tem mestu zelo pripo
ročano štorijo o švedskih najst
nikih in iskanju ljubezni. Mla- 
d insko-lezb ičn i film ček , p re 
prost, iskren in neposreden (m a
lo zadiši p o  Dogmi 95), sta na 
domačem terenu lani prehitela 
samo Titanik in Armageddon. 
Dvakrat je  zadišalo tudi po  lep
ih umetnostih, obakrat večinoma 
v britanski režiji in igri. Ljubezen 
in smrt na Long Islandu je ne
kakšna “update” obdelava nove

le Sm rt v B enetkah Thomasa 
Manna, posneta na način teve 
jokalic. Ugledni stari literat in 
cinik, ki ga igra John Hurt (Člo
vek slon), se zaljubi v junaka  
najstniških filmov, ki tudi v real
nosti predstavlja identičen lik, 
Jasona Pristleyja ali Brandona iz 
nanizanke Beverly Hills. L ju 
bezen je hudič je  drugi naslov na 
isto temo. Gre za drzno interpre
tacijo zelo destruktivnega raz
merja m ed britanskim slikarjem 
Francisom Baconom (tistim iz 
tega stoletja) in njegovim ljubim
cem in muzo. Tradicija in gejevst- 
vo je  tema nemškega filma Lola 
in Bilidikid, kjer se najstniški 
berlinski Turek zaljubi v trans
vestita Lolo, tu pa je še skrivnost, 
zaradi katere vse skupaj “cikne” 
na Igro solz. Tradicija je  tudi 
okvir indijsko-kanadskega na 
m oč zanimivega “Ognja”, kjer že 
v jeziku samem ne obstaja izraz 
za razmerje m ed osamljenima  
svakinjama. Nemški film  Udarec 
po koži je  edini, ki koketira z ge
jevsko pornografijo, toda le zato, 
da se dodobra ponorčuje iz nje
nih stereotipov, saj veste, tipa 
“vodoinštalater. ” Končalo se je s 
hongkonškim  Srečna skupaj o 
delikatnem razmerju m ed gejev
skim parom, ki travmirata v Bue
nos Airesu. Film je  režiral vedno 
sveži mojster urbanih zgodb Kar- 
Wai Wong, p ilo t Chunking ex- 
pressa in Padlih angelov.

Večina opisanih in spregle
danih je bila pred tem lepo spre
jeta tudi na večjih festivalih po  
vsem  svetu, k jer sicer vrtijo  
“straight” filme. Vidite jih lahko 
tudi v vsakem “norm alnem ” ki
nematografskem okolju, v Slo
veniji pa le občasno in bolj kot ne 
po naključju.

TOMAŽ BRATOŽ

SU Z U K I

AVTO
prodaja vozil

mehanika
kleparstvo
ličarstvo

Avtomehanika Jurij Murn, s.p. 
Resslova 4, Novo m esto 

S  068/24-791

Financiran je  tudi na položnice 50% 
ČEZ 2 LETI

Jimny 1.3 VX samo
Grand Vitara 1.6 VX samo

21.500 tolarjev na mesec 
27.875 tolarjev na mesec

mr;H
Izdajatelj: Dolenjski list Novo mesto, d.o.o. Direktor: Drago Rustja  
Uredništvo: Jožica D orniž (v.d. odgovorne urednice), A ndrej Bartelj, 
Mirjam Bezek-Jakše, Breda Dušič Gornik, Tanja Jakše Gazvoda, 
Mojca Leskovšek-Svete, Martin Luzar, Milan Markelj, Lidija Murn, 
Pavel Perc in Igor Vidmar
Izhaja ob četrtkih. Cena izvoda210 tolarjev; naročnina za 13 izvodov v 4. trimesečju 
2.574 tolarjev, za upokojence 2.314 tolarjev, za pravne osebe 5.148 tolarjev; za 
tujino letno 70 evrov oz. druga valuta v tej vrednosti. V ceni izvoda oz. naročnini je 
upoštevan 8-odst. DDV.
Naročila in pisne odpovedi sprejemamo samo s prvo številko v mesecu.
Oglasi: Cena 1 cm v stolpcu za oglas lin mali oglas pravnih oseb) 2.800 tolarjev 
(v barvi 3.000 tolarjev), na prvi ali zadnji struni 5.600 tolarjev (v barvi 6.000 
tolarjev); za razpis 3.300 tolarjev. V ceni oglasa oz. razpisa ni upoštevan 19-odst. DDV. 
Mali oglas do deset besed 1. 900 tolarjev, vsaka nadaljnja beseda 190 tolarjev. 
V ceni malega oglasa je upoštevan 19-odst. DDV.
Žiro račun pri Agenciji za plačilni promet v Novem mestu: 52100-601-59881., 
Transakcijski račun pri Dolenjski banki, d.d.fNovo mesto: 970-7100-440519.
Naslov: Dolenjski list, 8000 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 212. 
Telefoni: uprava, uredništvo in računovodstvo (068)323-606, 324-200; 
propagandna in naročniška služba 323-610; mali oglasi in osmrtnice 324-006. 
Telefaks: (068)322-898. '
Elektronska pošta■.in fo@ do l-list.s i Internet http ://w w w .dol-list.si 
Nenaročenih rokopisov, fotografij in disket ne vračamo.
Računalniški prelom in filmi: Dolenjski list Novo mesto, d.o.o.
Tisk: DELO-TČR, d.d., Ljubljana, Dunajska 5.

K M E T IJ S K I  S T R O J I
POPRAVILO vseh vrst motokultivatorjev! Na 
zalogi imamo obnovljene in nove motorje. B  
(061)639-320. 3941
DVOBRAZDNI PLUG Posavec in tračne 
grablje Sental, 2.20 m, prodam. B  (068)65- 
140. 3968
MOLZNI STROJ Alfa Laval in traktorsko 
škropilnico KŽK, 200-litrsko, prodam. B  
(068)45-504. 3975

K U P IM
ODKUPUJEMO smrekov les - hlodovino. 
Plačilo takoj! B  (068)78-105 ali (041)740-221. 
5 M drv in 400 kolov za vinograd, do 2.30 m 
dolžine, kupim. B  (068)323-193. 3946

M O T O R N A  V O Z IL A
PEUGEOT 206 X S1.4, letnik 2/99, rdeč, prvi 
lastnik, 3V, servisna knjižica, 20.000 km, 4 zim
ske gume, prodam za 1.80(h000 SIT. B  
(041)253-008. 3721
R TRAFIC kason, letnik 1997, prodam. B  
(041)506-840. 3945
KIA PRIDE, še v garanciji, prodam, B 
(068)39-16-756, dopoldan, (041)277-639. 
OPEL ASTRO 1.4 team, garažirano, prvi last
nik, dodatna oprema, 44.000 km, letnik 1996/ 
97.5V, kovinske barve, prodam. B  (0608)71- 
785, po 18. uri. 3948
FORD ESCORT 1.4 karavan, letnik 1991, 
ugodno prodam. B  (068)28-369, popoldan. 
CLIO 1.4 RT, letnik 1993, registriran do 7/ 
2000, in jugo 55, letnik 1990, prodam. B  
(068)75-334 ali (041)6976-963. 3966
FORD FIESTO 1.3, letnik 1993, dobro 
ohranjeno, 5V, prodam. B  (068)344-157.
R 4 GTL, s pritljažnikom, vlečno kljuko in 
radiem prodam najboljšemu ponudniku. 
Matič, B  (068)21-589. 3963
R 5, letnik 1990, registriran do 4/2000, kovin
sko siv, prodam. B  (068)42-764 ali (041)773- 
485. 3960
KADETT 1.3, letnik 1985, rdeč, registriran 
do 5/2000, prodam. B  (068)45-216. 3985

P O S E S T
V SLOVENSKI ISTRI nad Koprom proda
mo veliko istrsko hišo, elektrika, voda, tele
fon, asfalt, 15 (041)808-034. 3981
NJIVO v Vavti vasi, 19 a, prodam . B  
(068)83-396. 3953

P R O D A M
KAMEN, pohorski škriljavec, naraven, 
različnih barv in debelin, prodajamo. Nudimo 
polaganje kamna in prevoz, B  in fax: (063) 
754-003 ali (041)621-478. 3748
LES, stenski opaž, bruna, ostrešje, late, talni 
pod, rezan les prodajamo. Nudimo prevoz! 
B  in fax: (063)754-003 ali (041)621-478. 
OPAŽ, smrekov, stropni ali talni, in zaključ
ne letve, suhe, prve ali druge klase, prodam. 
Dostava brezplačna! B  (063)451-082. 3780 
NOV rdeč športni avtosedež Sparco prodam, 
a (041)685-835. 3880
GOZDARSKE VERIGE za vleko hlodov in 
vrtljive drsnike prodam. B  (041)821-187.
SNEŽNE ROLBE za motokultivatorje, nove, 
po 65.000 SIT, in samohodne snežne rolbe (na 
zalogi), prodajamo. B  (061)639-320. 
PANCERJE št. 38 - 39 ugodno prodam. B  
(068)324-377. 3951
AVTORADIO KENWOOD KRC 977 R, 
novi model, ter Wechler - SET 10 CD 5971 
R, malo rabljen, ugodno prodam. B  (068) 
84-015. 3954
SYNTHESIZER, 5 oktav, 100 ritmov, 
adapter, stojalo, kovček, ugodno prodam. B  
(041)320-393, popoldne. 3980
SVINJSKI Špeh prodam. B  (068)321-957.

R A Z N O
VEDEŽEVANJE PO POŠTI! Postavite jas- 
no vprašanje. Navedite rojstni datum. Plačilo 
po povzetju 1500 SIT + PTT za eno vpraša
nje. Storžek - MC, d.o.o., Partizanska 2,2319 
Poljčane. 3728
INŠTRUIRAM računovodstvo, statistiko in 
ostale strokovne predmete na srednji in vi
soki šoli ekonomske usmeritve. B  (068)324- 
377. 3922
ZDRAVITEUSTVO Alojz Rodič, s.p., nudi 
odpravo telesnih in duševnih bolečin ter in
formacije o možnostih izbiranja s konstant
nim razsojanjem! Naročite se n a ! B  (068) 81- 
116 ali (041)688-044. 3942
NOVI TRG, oddam ali prodam vpeljano tr
govino, 50 m2, primerno za gostinski lokal. B  
(041)208-773. 3958

POKOJNINSKE BONE, delnice vseh skladov 
in podjetij lahko prodate preko borno- 
posredniške družbe Medvešek Pušnik v Mer
cator centru v Novem mestu, B  (068) 3930- 
262. 3943
LOKAL, 22 m2, na Novem trgu v Novem mes
tu oddam. B  (068)371-590. 3950
DU METLIKA daje v najem trgovsko - 
poslovni lokal, 40 m2 in 41 m2 skladiščnih 
prostorov ter ustrezni parkirni prostor. Lokal 
se nahaja v Kolodvorski ul. 1 v Metliki. Vse 
informacije na B  (068)58-517 ob torkih in 
četrtkih od 8. do 11. ure ali na (068)58-230 
izven tega časa. 3955
V NAJEM ODDAM poslovni prostor na 
Seidlovi 28 a, 35 m2, prodam pa kombi R tra- 
fic T 1400 D, letnik 1995. B  (068)324-447 
ali (041)697-942. 3956
V NAJEM oddamo gostinski lokal v obrato
vanju Šerek, C. na Polževo 2, Višnja Gora. 
Resni interesenti naj se javijo osebno! B  
(061)784-102. 3982
PREBAVNE TEŽAVE - zaprtje odpravite z 
našim izdelkom iz sadov narave. Uspeh zag
otovljen. B (061)483-085. 3972
FOTO ADI obvešča stranke, ki so koristile 
foto usluge v Kastelčevi 1, Novo mesto, naj 
zaradi prenehanja poslovanja dvignejo svoja 
naročila (fotografije) na B  (068)341-373, 
Ludvik. Cenjenim strankam želim vesel 
božič, srečno in uspešno novo leto 2000.
POUČUJEM diatonično harmoniko za tek
movanja in dušo ter inštruiram matematiko 
in fiziko za srednjo šolo. B  (068)325-118.

S L U Ž B O  D O B I
V PICERIJI v centru Novega mesta zaposli
mo 2 dekleti za delo v strežbi, 2 kuharja in 
picokepa. B  (068)322-223. 3973
V PICERIJI zaposlimo dekle z izkušnjami 
in veseljem do strežbe. B  (061)667-361. 
NATAKARICO za delo ob vikendih, lahko 
tudi študentko, zaposlimo. B  (041)584-636. 
MIZARJA in lesnega delavca zaposlimo. B  
(068)65-828. 3987

STA N O V A N JA
MANJŠO opremljeno garsonjero za eno os
ebo, s posebnim vhodom, oddam. B  (068) 
325-387. 3965
DVOINPOLOSBNO mansardno stanova
nje, 63 m2, v Novem mestu, Ul. Slavka Gru
ma, novejše, prodam. B  (041)787-465. 3971
DVE SOBI oddam v centru Novega mesta, 
primerni za študente in ostale. B  (068)28- 
831, popoldan. 3974

Ž E N IT N E  P O N U D B E
SI ŽELITE DRUŽBE, potrebujete pogovor, 
nasvet? Pokličite ! B  (090)46-52, 156 SIT/ 
min. 3727
29-LETNA vzgojiteljica, ljubiteljica otrok, 
išče moškega za resno zvezo. Če si tudi ti 
razočaran, me pokliči na B  (090)42-17. 3959

ŽIV A LI
BIKCA, starega 8 tednov, sivca ali simental- 
ca, kupim. B  (068)52-552. 3957
PRAŠIČE, 25 do 70 kg in enega, 150 kg, 
prodani. S  (068)65-590. 3961
3 PRAŠIČE, 160 do 180 kg, domača brana, 
prodam. O  (068)771-037. 3967
PRAŠIČE za zakol, 90 do 130 kg, prodam. 
B  (068)73-242. 3969
PRAŠIČE. 140 do 160 kg, prodam . 15 
(068)73-359. 3970
KRAVO za zakol ali polovico mesa prodam. 
15 (068)25-846. 3976
2 PRAŠIČA, težka 180 kg, prodam . 15 
(0608)87-606, po 14. uri. 3986
2 PRAŠIČA prodam. Možen tudi zakol. B  
(068)48-442. 3964
PRAŠIČA, 130 kg, p ro d am .B (068)84-256.
PRAŠIČAza zakol, 160 kg, domače krmljen, 
prodani. 15 (068)73-563. 3949

m KREKOVA BANKA

UGODNA PONUDBA KREDITIRANJA PREBIVALSTVA 

DO 5 LET 

ZA KOMITENTE IN NEKOMITENTE

PE NOVO MESTO, Prešernov trg 1 Tel.: (068) 371 -9860  
www.krekova-banka.si

p A  'JO j ( d > \ p y  V J p ž b i  c f o v d p j ? -

SREDNJA EKONOMSKA ŠOLA 
NOVO MESTO 
Ulica talcev 3/a 
8000 NOVO MESTO
razp isu je  m esta  p re da va te ljev  za p ro g ra m  v iš je  s trokovne  
izob razbe

POSLOVNI SEKRETAR
za naslednja predmetna področja:
1. Poslovno sporazumevanje v tujem jeziku ANG
2. Psihologija dela
3. Ekonomika in menedžment podjetja
4. Gospodarsko pravo
5. Računalništvo in informatika
6. Poslovno sporazumevanje v slovenskem jeziku
7. Organizacija poslovanja
8. Računovodstvo in finančno poslovanje
9. Javna uprava
10. Poslovno sporazumevanje v tujem jeziku NEM
11. Sodobno pisarniško poslovanje
12. Koncepti in veščine komuniciranja
13. Računalniški praktiku m
14. Praktično izobraževanje
V skladu z 92. in 96. členom Zakona o organizaciji in financiranju 
vzgoje in izobraževanja (Ur. I. RS, št. 12/96) bo naziv predavatelja višje 
šole podeljen kandidatu, ki izpolnjuje predpisane pogoje glede:
- izobrazbe (Ur. I. RS, št. 91/98 - Odredba o izobrazbi predavateljev 

in drugih strokovnih delavcev v programu za pridobitev višje 
strokovne izobrazbe Poslovni sekretar),

- delovne dobe - najmanj tri leta delovnih izkušenj,
- vidnih dosežkov na strokovnem področju (Ur. I. RS, št. 27/96 - 

Kriteriji za določitev vidnih dosežkov na strokovnem področju za 
pridobitev naziva predavatelj višje šole).

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev pošljite v 
roku 15 dni na naslov: Srednja ekonomska šola Novo mesto, Ulica 
talcev 3/a, 8000 NOVO MESTO, s pripisom “VIŠJA STROKOVNA 
ŠOLA”.
Kandidati bodo o izbiri obveščeni po končanem uradnem postopku.

Spoštovani naročniki 
Dolenjskega lista!

Po uvedbi davka na dodano vrednost smo sredi leta prešli na tri
mesečno izterjavo naročnine za Dolenjski list. Menili smo, da bomo 
tako ubili dve muhi na en mah: vam olajšali plačevanje časopisa, sebi 
pa poravnavo davčne obveznosti.
Zaradi nas bi lahko tako ostalo tudi še naprej, ker pa smo od številnih 
naročnikov prejeli pobudo, naj naročnino spet pobiramo po starem, 
torej na pol leta, smo se odločili, da o tem pobaramo vas, in sicer v 
obliki ankete. Pri odločitvi, kako boste v letu 2000 plačevali naročnino, 
bomo upoštevali večinsko mnenje, ki ga lahko izrazite z izpolnitvijo 
spodnjega anketnega lističa.
Da se ne boste trudili zaman, bomo med tistimi, ki bodo pripisali tudi 
svoj naslov, izžrebali dobitnike za 10 nagrad, in to pet povabil na izlet 
naročnikov Dolenjskega lista ter pet knjig. Izpolnite in izrežite torej 
anketni listič ter ga prilepljenega na dopisnici ali v pisemski ovojnici 
pošljite na naslov: Dolenjski list, 8000 Novo mesto, Glavni trg 24, 
in sicer do 31. decembra letos.
Za kakšen način plačevanja naročnine se boste odločili, vas bomo 
obvestili v prvi številki prihodnje leto, ko bomo objavili tudi seznam 
nagrajencev. Pa še tole: če se bo večina odločila za polletni način, 
ne bo nobenih ovir, da na izrecno željo posamezni naročniki ne bi 
mogli plačevati naročnine tudi na tri mesece ali celo za vsak mesec 
posebej, o čemer se bodo kajpak dogovorili z naročniško službo. 
Pred durmi je konec leta in nekatere že zanima, kako bo s koledar
jem pri Dolenjskem listu. Ne bojte se, ne samo enega, celo dva kole
darja smo pripravili za vse naročnike in tiste, ki časopis kupujejo v 
kiosku ali trgovini. Enolistni koledar bo priložen zadnji letošnji števil
ki časopisa, najkasneje v drugi številki pa bodo naročniki prihodnje 
leto v Dolenjskem listu prejeli še ličen dvanajstlistni stenski koledar s 
posnetki slik iz novomeške Galerije Kralj. Da bomo nekaj slik z žre
bom razdelili med naročnike, najbrž ni treba posebej poudarjati.

Uprava Dol. lista

A nketa o načinu  p lačevanja n aročn in e za D olen jsk i list

Naročnino želim 
plačetavti (obkrožite);

Moj naslov (ni obvezen);

na pol 
leta

na tri
mesece

vsak
mesec

Anketni listič p o š l j i t e  na naslov: Dolenjski list, SIMM) Novo mesto, Glavni trg 24

te-------------------------------------------------------------
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Stenska ura

Namizna tehtnica  
Viktorija

KOVmOTSMNA

Gotovinski
popusti
s  kartico  K ovinotehna

P r o d a jn i  c e n t e r  p o d o v

PCP PUREBERl
PARKETARSTVO

TV EVELUX ES 55 TS
diagonala ekrana 55 cm, 100 program, mest

Kotna brusilka I!
KB 69C + el. podaljš
moč 850 W, 11.000 vrt./min

i ' I 4 r

KOVINOTEHNA
2000 IZZIVOV V NOVEM TISOČLETJU!

Novo mesto, Lebanova 24
tel./fax: 0 6 8 /3 2 2 -2 8 2
tel. 0 6 8 /3 4 2 -4 7 0
mobitel: 0 6 0 9 /6 3 3 -5 5 3  

Prodamo:
• HIŠE: V Novem mestu, Bre
žicah, Krškem, Črnomlju, Metliki, 
Žužemberku, Mokronogu, Semiču, 
Straži, Gor. Vrhpolju, Orehovici, Dol. 
Brezovici, Škocjanu, Bučki, Dol. 
Ponikvah, Ljubljani...
• STANOVANJA: v Novem mestu, 
Krškem, Črnomlju, Šmarjeških Topli
cah, Smolenji vasi, Kranju...
• VIKENDE: v Kotu pri Dvoru, Borštu 
pri Ajdovcu, na Bučki, v Gabrju, na 
šutenskem hribu pri Podobočju, Tol
stem vrhu, Novi Gori nad Stražo, v 
Karteljevem (Poljane), na Trški gori...
• GRADBENE PARCELE: v Mirni 
Peči, Mokronogu, Vrhu pri Šentru
pertu, Grobljem pri Šentjerneju...
• POSLOVNE PROSTORE: v No
vem mestu (Glavni trg, Novi trg, Šol
ski center, Bučna vas), v Črnomlju 
(picerija in diskoteka), v Žužem
berku...

• KMETIJE: v Gor. Nemški vasi pri 
Trebnjem, Šmarjeti, Beli krajini...
• NAJEM: v najem oddamo poslov
ne prostore in stanovanja v Novem 
mestu.

Oglasite na na sedežu 
podjetja ali nas pokličite.

DOLENJSKI LIST
P o l e g  k e g l j i š č a  
n a  G e r m o v i  6  

v  N o v e m  m e s t u
p o s l u j e

. -v' tsL /e p  č evo i n  icb T : x

Postregli vas bodo s:
* picami
* hamburgerjem
* giricami
* pomfritom
* sladoledom
* ledeno kavo
* sadnimi kupami
in raznovrstnimi pijačami.

^  068/321-878 
V a b lje n i

DOLENJSKI LIST

iffinfffRFHN
FITN E SS -  SO LARIJ - MASAŽA

V o r a n č e v a  u l ic a  1
(R eg ršk e  k o še n ice )

N o v o  m e s t o
Tel.: 0 6 8 /3 2 2 -8 2 7

0 3 . 0  M H Z

TELEVIZIJA NOVO  MESTO

vaskanalR A D I O  f  B R E Ž I C E

s Trdinovega vrha/M  
n a  kana lu  r  I

na 
8 8 ,9  

in 9 5 ,9  MHz

m
PROJEKT

NOVO MESTO
1 0 7 . 5  M H z UKV
Rožna ulica 39, Kočevje 

tel./fax 061/855-666

ZDRAVILIŠČE DOLENJSKE TOPLICE
4o* L t najboljše je  dovolj 

<*>° dobro za zdravje!
• R O Č N E  M A SA ŽE
• B IS E R N E  IN Z E L IŠ Č N E  K O P E L I
• SAVNA
• N O T R A N JI T E R M A L N I B A ZEN I
• F IT N E S

Vsakdan, tudi ob nedeljah!

O b nakupu  petih  celih ročnih  m asaž 
vam podarim o 

vstopnico za bazen!

Informacije in rezervacije 
068/65-230, 66-012

I ^ K R K k Z D R A V I L I Š Č K

Pridružite se
ambiciozni skupini
a v to m o b ils k ih  p r o d a ja lc e v  in  s e rv is e r je v !
Č e v a m  p o d a t k i  o  p r i l ju b l je n o s t i  in p r o d a j i  vozil  KIA v  S loveniji  kaj p o m e n i j o ,  p o t e m  b o s t e  
v e r j e t n o  želeli  p o s t a t i  n a š  r e s e n  p a r tn e r ,  G e n e r a ln i  u v o z n ik  in d i s t i b u t e r  vozil  Kia z a  S loven i jo ,
KIA MOTORS 1MP0RT d .d . ,  v a s  v a b i ,  d a  s e  z a  p r o d a j o  in se rv is  vozil Kia p r i d r u ž i t e  n a  n a s l e d n j i h  p o d ro č j ih :
KOPER, SEŽANA, PIRAN, IZOLA, AJDOVŠČINA,
NOVO MESTO, ČRNOMEU, METLIKA,
TRBOVLJE, ZAGORJE, HRASTNIK, GROSUPLJE,
TREBNJE in KOČEVJE.

* i .

Vloge z vašo predstavitvijo 
Izkušnjami m fotografijami lo 
pričakujemo na naslovu:

( k T a )  K IA  M O T O R S

KIA MOTORS IMPORT d .d  
za  r a z p i s  

L e s k o š k o v a  2, 1 0 0 0  L ju b l ja n a

Če plačate samo pol Škode, 

lahko dobite do 5 let!

Kredita. Kaj ste pa vi mislili?
Pri nakupu katerega koli modela Škode vam ponujamo posebno ugodnost! Polovico vrednosti avtomobila plačate takoj, 
plačilo druge polovice pa vam odložimo za vsaj eno leto! Potem se s svojim prodajalcem pogovorite o načinu 
odplačevanja druge polovice Škode. Lahko jo plačate takrat, lahko pa se dogovorite za kredit! Kar vam pač bolj 
ustreza. Ponudba velja za vse modele vozil Škoda. Oglasite se v najbližjem salonu vozil Škoda in izberite svojo Škodo!

^ 1 1  ■  1



PORTRET TECjA TEdlNA

Renato

Renato Zorko je  po  osnovni 
šoli v Brežicah, pedagoški gim 
naziji v Brežicah in Novem m e
stu ter študiju pedagogike in so
ciologije na ljubljanski filozofski 
fakulteti v brežiškem radiu hono
rarno pripravljal petnajstminut
no športno odajo. V  R T V  Ljub
ljana so ga poučili o odlikah do
brega voditelja govornih oddaj. 
Tako je  kmalu postal m ed prvi
m i na radiu v Brežicah voditelj 
novinar. Posebej se je tam posve
čal športu in pri tem nekako po
stavil temelje športnemu progra
mu.

V zadnjem obdobju Zorkove- 
ga radijskega novinarjenja so se 
v športnem  uredništvu  dosti 
posvečali izboru športnika leta. 
Enega od dveh načinov izbiranja 
je  Zorko s kolegi podprl z raču
nalniškim programom. Zorka z 
brežiškega radia pa  se m nogi 
spomnijo ne samo po  novicah o 
športu, zanj vedo tudi p o  drugih 
oddajah. V  začetku svojega radij
skega obdobja se je oglašal z od
dajo Magični studio, pozneje je  
prihajal v eter kot zgovorni vodi
telj oddaje Radio čao-bao, za ti
stim pa je  voditeljsko-novinarsko 
profesionalno razsajal s svojim  
Tornadom, zabavno kontaktno  
oddajo. Nekoč vmes se je  poja
vil na radijskih valovih tudi Zor
kov “Slogar vajenec”.

Oddaja s tem naslovom je pre
segla avtorjeva pričakovanja. 
Zorko je  s Slogar vajencem ho
tel zagotoviti v programu kon 
taktno oddajo, ki bi delovala kot 
nekakšen debatni krožek. Števil
ni poslušalci pa so hlastnili po  
priložnosti, ki jo  ponuja naslov, 
in tako je  radijski voditelj-novi- 
nar hočeš nočeš postal mnogim  
radovednim klicateljem pravcati 
radijski šlogar v živo, cenjeni pre
rokovalec iz ciganskih kart, za
nesljiv bralec usode, nekakšen 
vseved in nikoli pozabljen ja s
novidec.

Skozi že om enjeni M agični 
studio je  po  radijskih valovih

naravnost v posavska stanovanja 
prihajal na obisk Renato Zorko  
čarodej. Rokohitrc, ki jim  je tako 
na daljavo razgrinjal drobne  
skrivnosti velikih čarodejstev, je  
drugače tudi v živo nastopal na 
tekmovanjih čarodejev.

Zorko in Radio Brežice sta v 
istem letu praznovala vsak svoj 
petintrideseti rojstni dan. Renato 
je  nekako živel z  radiom. V be
sedah o delu v radijski hiši nam 
reč zna biti zelo osebno izpove
den: “Marsikaj sem na radiu na
redil prvi, na primer prvo silve
strsko in prvo jutranjo oddajo. 
Da sem to lahko dosegel, je  za
služen tudi takratni kolektiv, ki je  
naredil m arsikaj zame. Dobro 
sm o sodelovali. Hvaležen sem  
kolegom. Rad se spominjam ra
dia. Čeprav bi zda j težko  šel 
nazaj!’’

Čeprav drugje, je  še vedno tudi 
v novinarstvu. Letos marca se je  
zaposlil pri Združenju veteranov 
vojne za Slovenijo in je  tam glav
ni in odgovorni urednik časopisa 
Veteran vojne za Slovenijo, ki ga 

je  pred tem  nekaj časa urejal 
honorarno. Časopis dela tudi ne
kako iz sebe: kot udeleženec voj
ne za Slovenijo, ko t pripadnik 
174. protidiverzantskega voda 
Teritorialne obrambe Slovenije 
Brežice, kot nasilec bojnega zna
ka Medvedjek in spominskega 
znaka Obranili domovino, tudi 
kot podpredsednik brežiškega 
območnega združenja veteranov 
vojne za Slovenijo.

Trideset let dela v športu, p o 
tem ko je  s sedmimi leti odšel v 
takratno telovadno društvo So
kol v Brežicah. Bil je  pobudnik  
ustanovitve gimnastičnega društ
va Rain Krško, k i je  ohranilo  
svoje brežiško poreklo, vendar je  
pred časom na pobudo takratne
ga krškega župana Danila Siter- 
ja  preneslo sedež v Krško. Društ
vo Rain Krško, ki se ukvarja z  
žensko gimnastiko, vključuje 75 
telovadk, m ed  tem i 12 selek
cijskih tekm ovalk B-programa 
Gimnastične zveze Slovenije.

Tudi sam je  bil telovadec od 1. 
do 8. razreda. Pozneje je odšel k 
atletom in bil eden prvih članov 
brežiškega a tletskega kluba. 
Gimnastiko je  vzljubil in živi za
njo tudi skozi omenjeno društvo 
Rain Krško. Tam je tudi trener. 
Trener je  po njegovem pom em 
ben človek na športnikovi poti do 
uspeha, vendar je  veliko  p o 
membnejši športnik sam. “Tre
nerji sm o zato, da znanje pre
nesemo na telovadko, in telovad
ke so tiste, ki dosežejo dobre re
zultate. Telovadka je  tista, ki dela 
dobrega trenerja, ne obratno. ” 

M. LU ZAR

Boš videl, 
kaj dela Dolenj’c

V Rudolfovem 2000
NOVO MESTO - V sodelova

nju s TV Slovenija in oddajo Po 
domače Dolenjci na čelu z Lojze
tom Slakom pripravljajo  že 10. 
jubilejno prireditev Boš videl, kaj 
dela  D o len j’c - v R udolfovem  
2000. P rired itev  s televizijskim 
snemanjem bo v petek, 17. decem
bra, ob 16. uri in ob 19.30 v dvo
rani Teniškega centra na Otočcu. 
V oddaji bodo na poseben način 
predstavili dolenjsko m etropolo 
Novo mesto, nekaj iz njene zgodo
vine, povedali o znanih ljudeh, ki 
so vtisnili svoj pečat dolenjski 
um etnosti in kulturi ali kako dru
gače zaznamovali čas, ko so v njej 
živeli in ustvarjali. Seveda bo pri
reditev tudi v znamenju prazno
vanja zadnjega decem bra v tem 
tisočletju.

Tako bo oddajo  po 634 letih  
povezoval kar “R udo lf” sam, o 
Dolenjcih pa bo kaj sočnega po
vedal tudi Janez Trdina. Prizorišče 
prireditve bo znameniti novome
ški Glavni trg s Kettejevim vod
njakom. Poleg ansambla Lojzeta 
Slaka bodo nastopili še: Slovenski 
m uzikan tje , A nsam bel F ranca 
Miheliča, Mladi Dolenjci, Ansam
bel Petra Finka, A ndrej Š ifrer, 
Lastovke, ekipa Modre kronike in 
folklorna skupina Kres.

INDUSTBAG IN SROU 
PA LETU V ČRNOMLJU

ČRNOM ELJ - V Mladinskem 
kulturnem klubu v Črnomlju bo
sta v soboto, 11. decembra, nasto
pili skupini Industbag in Srou pa 
letu. Pričetek koncerta bo predvi
doma ob 22. uri.

PREDAVANJE V 
M ETLIŠKEM  GRADU
METLIKA - Tadeja in Matjaž 

M. N em anič im ata p redavanje 
Celoletno popotovanje okoli sve
ta ali več sreče kot pameti. Preda
vanje, obogateno  z diapozitivi, 
organizira Klub belokranjskih štu
den tov  v p ro s to rih  m etliškega 
gradu v petek, 10. decembra, ob
20. uri.

Ljudske pojejo pesmi po starem
Tri leta delovanja skupine ljudskih pevcev Fantje z vasi iz okolice Škocjana in Bučke 

> Zbranih imajo že kakih 150 pesmi - Obujajo tudi stare običaje
ŠK O C JA N  - N a v ečer p red  

miklavževim je  minilo ravno tri 
leta, kar se je skupina možakov iz 
okolice Škocjana in Bučke, ki jih 
je  družila ljubezen do petja ljud-

Taksi, prosim!
Pili smo, kot bi prodali cer

kev. Jože je  častil rojstvo sina, 
Jani pa se je  silil vmes z run
dami, ki naj bi prikrile njegovo 
žalost zaradi izgube službe. 
Pingvinsko odet natakar je naj
prej nosil na našo mizo rum- 
kole. Tudi Hemingway jih  je  
nekdaj rušil in prispel je celo do 
Nobelove nagrade. Kdo ve, kje 
so naše meje? Mešanico alko
hola in brezalkohola smo pre
sekali s francoskim konjakom. 
Malce nas je streslo, a to ni bil 
razlog, da ne bi prijatelj naročil 
meter brizganca, ki so končali v 
naših grlih. Ko je prihajal na
takar k  naši mizi s polnim plad
njem penečega vina. je  Jani 
zavpil: “Natakar, taksi,prosim'.’’ 
Verjetno se je  spomnil televi
zijske reklame, v kateri svetuje 
policija. Manj možnosti je, da se 
je zavedal nevarnosti, če bi kdo 
od nas sedel za volan. E no
stavno smo bili preveč trdi. Ob 
kriku je natakar obstal kot vko
pan. Izbuljenih oči je mukoma 
iztisnil: "Kaj bi?” “Taksiii!” je 
rjovel Jani. Iz gostinske kuhinje 
je  bilo slišati pritajen smeh, na
takar pa je brundal v brado: 
“Gospoda misli, da je v Ljub
ljani. Taksi, ha! Narišejo si ga 
lahko. Nazadnje je bil taksi v tej 
jazbini pred leti, ko je pripeljal 
iz mesta slovenskega Kanadča
na Luja. Taksi, kaj še!”

Po nas je prišla moja žena, ki 
jo  je  po telefonu poklical na
takar. Ozmerjala nas je s pijan- 
durami ter z  naivnimi norci, ki 
verjamejo televizijskim rek
lamam, celo tistim, ki jih naroči 
policija. “Na mraz bi jih posta
vili, pa bi imeli taksi!" je sveto
vala priklanjajočemu se na
takarju.

TONI GAŠPERIČ
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Sanja je osvojila Črtico
Novomeščanki prvo mesto na festivalu Črtica S - Kmalu 

izideta njena druga kaseta in prva zgoščenka

NOVO M ESTO - Novomeški 
osmošolki Sanji Cerjak se te dni 
kar smeje, saj sije  sredi novembra 
pripela prvo m esto na festivalu 
Črtica v Sežani, ki gaje  prenašala 
televizija TV3, poleg nje pa še cela 
vrsta lokalnih radijskih postaj. Za 
nastopajoče v Črtici S (mlajši) in 
Črtici XXL (starejši) so glasovali 
poslušalci lokalnih radijskih po
staj in ostali z dopisnicami.

Halo, tukaj je bralec Dolenjca!
Takoj je dobil nazaj izgubljeno torbico - Tika oglašuje preveč ■ V domovih starejših občanov 

je marsikaj narobe - Pogrešajo zabojnike za steklo in papir - Labodov direktor

R ubriko, ki je  največkrat na
m enjena negativnim kritikam, to
krat začenjam o s pohvalo. Jože 
Lužar iz Novega mesta je  pred 
dnevi izgubil torbico z vsemi do
kumenti, toda še preden je  prišel 
domov, je bila njegova žena obve
ščena, da ga torbica čaka na R de
čem križu. Pred svojo hišo jo  je 
našla neka ženska, verje tno  na 
Cankarjevi ulici, in poskrbela, da 
jo  je  lastnik spet dobil. Lužar se 
gospe zahvaljuje za poštenost, ki 
je vredna posnemanja.

Vesela nad pomočjo mimoido
čih pa je  bila prejšnji teden tudi 
Mirnopečanka. Na poti domov je

Halo, tukaj 
DOLENJSKI LIST

Novinarji Dolenjskega lista 
si želimo še več sodelovanja z 
bralci. Vemo, da je  težko p i
sattj zato pa je  lažje telefonira
ti. Če vas kaj žuli, če bi radi kaj 
spremenili, morda koga p o 
hvalili, ali pa le opozorili na 
zanimiv dogodek iz domačih 
krajev - pokličite nas! Prisluh
nili vam bomo, zapisali, mor
da dali kakšen nasvet in po  
možnosti poiskali odgovor na 
vaše vprašanje. Na telefonski 
številki (0 6 8 )3 2 3 -6 0 6  vas 
čakamo vsak četrtek m ed 18. 
in 19. uro. Dežurni novinar 
vam bo pozorno prisluhnil.

na cesti pri romskem naselju Žab
jek, kjer vožnja že zaradi množice 
podivjanih psov ni niti najm anj 
varna , povozila nastav ljen  kos 
pločevine in predrla gumo. Sokra- 
janom a, ki sta ustavila in ji pom a
gala namestiti rezervno gumo, če
prav se jim a je  že mudilo v službo, 
se lepo zahvaljuje.

Toneta iz Kostanjevice moti 
preveliko oglaševanje trgovine Ti
ka iz Trebnjega v raznih medijih, 
predvsem na Studiu D in Radiu 
Sraka. “Z  reklamam i enostavno 
pretiravajo, da grejo človeku že na 
živce. Kaj ne vedo, da se dobro 
blago tudi samo hvali?”

U pokojena Dolenjka je pove
dala, d a je  žal dostikrat razočara
na nad slabo oskrbo starejših v do
movih upokojencev. Sam a ima 
sorodnike in prija te lje  v m etli
škem  in č rnom aljskem  dom u. 
Pogosto jih  obiskuje. “Ne vem, 
kako da ne vedo, da stara ženska 
na prim er ne m ore sama odpreti 
podstrešnega okna, slabo deluje 
tudi zobozdravstvena služba,” je 
povedala in dodala, da si sam a 
svoje starosti ne želi preživeti v 
domu, občina pa naj le kontrolira, 
v kakšnih domovih živijo njihovi 
starejši občani. Več bi bilo po nje
nem mnenju treba narediti tudi za 
pom oč na  dom u. Pozna blok v 
Novem mestu, v katerem živi kar 
25 upokojencev, nekaj je  celo in
validov. “Pomagalo bi že, če bi na 
stenah uredili ročaje, saj ponava
di ni niti dvigal. Kako naj star in 
bolan človek pride v četrto  nad
stropje?!” se sprašuje upokojen

ka, ki pogreša tudi dnevno varst
vo za starejše, tako kot je  v vrtcih 
za otroke. “Starejši bi bili lahko 
tako  dlje časa dom a, v svojem 
okolju.”

France z Otočca je pohvalil Ko
m unalo Novo m esto, da dobro  
skrbi za čistočo narave. Meni pa, 
da bi bilo po trebnovv strnjenem  
naselju, kot je  stari Šentpeter, in 
v novem  nase lju  p o sk rb e ti za 
ločena zabojnika: za papir in za 
steklo. “Ni prav, da vse mečemo 
v eno. Čimveč bi moralo iti v reci
klažo. Ko sem zadnjič doma nekaj 
p o sp rav lja l, sem  iskal p razen  
zabojnik za steklo. Našel sem ga 
šele na Drski pri Mercatorjevi tr
govini, pa še ta je  bil p repoln . 
Steklo je  bilo že zraven na tleh, 
tako da sem ga tam moral pustiti 
tudi sam,” je povedal France.

“ K akšne vrste  človek je  L a
bodov direktor, ki ima menda na 
mesec nekaj manj kot šest mili
jonov tolarjev plače? Koliko let 
morajo delati delavke za tak zne
sek? N e m orem  v erje ti, da so 
takšni ljudje na svetu!” je povedal 
Stanko iz Pivke.

Samostojni podjetnik iz Mega- 
lesa v Straži je  pohvalil m lade 
po lic is te  iz D olen jsk ih  Toplic. 
Pred kratkim so nepridipravi vdrli 
v šolski center v Straži in tudi v 
pisarno M egalesa. Policisti so v 
zelo kratkem  času dobili nazaj 
tako odvzete stvari: računalnik s 
tipkovnico, našli pa so tudi sto
rilce. Z a trud in korektno delo se 
jim zahvaljuje.

L. M.

Sanja je tok ra t zapela pesem 
Naj zvonec ne zvoni, za katero je 
besedilo prispeval U roš Ferlin in 
glasbo Matic Oražem. Na odru so 
jo  sprem ljali plesalci P lesnega 
centra Dolenjske. Kot nam je po
vedala, jo  je  zmaga prijetno pre
senetila, sama pa jo  bo izkoristila 
kot odskočno desko za nove pe
vske podvige.

Pesem je  posnela v novom e
škem studiu RSL, kjer je trenu t
no sredi snemanja druge kasete in 
prve zgoščenke. Doslej so posne
li že štiri pesmi; z eno od njih se 
je uvrstila v finale na festivalu Me
lodije morja in sonca. Sanja, ki bi 
brez podpo re  m am ice, očka in 
bratca le težko tako prepevala na
okrog, je prepričana, da bo tokrat 
izdelek res dober, saj delajo v do
brem studiu in z dobro ekipo.

Kaseta in CD plošča bosta izšli 
v prvi polovici prihodnjega leta, 
dotlej pa bo Sanja še naprej na
stopala na dobrodelnih priredit
vah, ker to rada počne. Tako je 
p retek li če trtek  zapela ljudsko 
“Kaj ti je , deklica?” kot uvod v 
srednješolski kviz o nasilju v d ru
žini, okrog novega leta pa bo, kot 
smo že navajeni, nastopala z ded
kom Mrazom. Sanja se zadnje leto 
v glasbeni šoli uči igrati na bobne 
in še vztraja v izpopolnjevanju 
solo petja pri Karmen Palaisa.

B. D. G.

skih pesmi, zbrala v zidanici Iva
na Šviglja pod cerkvijo na Stop- 
nem . Tako je  n a s ta la  skup ina  
Fantje z vasi, ki goji ljudski način 
petja. Pojejo predvsem pesmi, ki 
so  jih  ob razn ih  p rilo ž n o s tih  
prepevali vaški in družinski pevci 
iz teh krajev in širše okolice. Od 
takrat se pri prvem gostitelju Švig
lju, k ije  eden od osmih pevcev te 
skupine, dobivajo vsak torek na 
vajah.

Prav na tretjo obletnico ustano
vitve, v n ed e ljo , 5. decem bra , 
zvečer so Fantje z vasi v prepolni 
dvorani gostilne Luzar v Škocjanu 
pripravili koncert ljudskih pesmi 
ob izidu svoje druge kasete. Poleg 
njih so nastopili še lovski rogisti, 
ki pogosto nastopajo z njimi, in 
nadvse ljubka dekliška pevska 
skupina Raglje iz Trebnjega, ki 
tudi goji staro slovensko ljudsko 
pesem.

“Pojemo izključno ljudske pes
mi na ljudski način, tako kot se je 
včasih pelo na vasi, to ni zborov
sko, o k te to v sk o  p e t je ,” p rav i 
Franc Oberč, organizacijski vod
ja  te skupine osmih ljudskih pe
vcev. “Pojemo tudi take pesmi, ki 
jih današnji rod sploh ne pozna 
več, marsikatero smo rešili poza
be; obiskujemo stare ljudi v naših 
krajih, da nam zapojejo kakšno 
staro ljudsko pesem. Žgodilo se 
je, da se je 90-letni možak spom
nil treh kitic neke pesmi, vsebino 
do konca pa nam je podal v neve
zani besedi. Pa smo jo potem mi v 
ljudskem duhu obnovili, lahko bi 
rekli, da smo pesem restavrirali. 
Vsi smo ljubitelji ljudske pesmi in 
petja in pojemo iz veselja in lju

bezni, želimo ohraniti ljudsko bo
gastvo in ga predati mlajšim ro
dovom. Pri tem delu nas močno 
spodbuja in podpira M irko Ra
movš iz Narodopisnega inštituta 
pri Slovenski akademiji znanosti 
in um etnosti.”

Prvič so Fantje z vasi nastopili 
prav v Lužarjevi gostilni v Škoc
janu, potem pa na raznih prired
itvah, zlasti jih vabijo na prired
itve, na katerih nastopajo ljudski 
pevci. V prvem letu obstoja so 
imeli 15 nastopov, v drugem 30, 
letos pa so nastopili že več kot 40- 
krat. “Pojemo tudi ljudske nabož
ne pesm i, rom arske in koledni- 
ške,” je povedal Oberč. Zapojejo 
že okoli 90 izvirnih ljudskih pesmi, 
zbranih pa jih imajo že kakih 150. 
Na prvi kaseti, ki je  izšla letos 
spomladi, jih je 14, prav toliko pa 
tudi na drugi, ki je  izšla te dni. 
Fantje z vasi, ki delujejo v okviru 
Kulturnega društva Škocjan, si s 
kulturnim in turističnim društvom 
prizadevajo tudi za obujanje sta
rih, že skoraj pozabljenih ljudskih 
običajev. Tako so obudili jurjeva- 
nje pri podružnični cerkvi v Gr
movljah. trikraljevsko koledova
nje, za letos pripravljajo štefova- 
nje s konji in pesmijo v Goriški 
vasi.

Ljudje njihovo petje in obujanje 
starih običajev sprejemajo navdu
šeno in s hvaležnostjo. Tako so 
starega možaka, ko so mu na zad
njem trikraljevskem koledovanju 
zapeli pod oknom, ganili do solz. 
Sam je v mladosti, pred davnimi 
leti koledoval, potem pa celih 50 
let ni slišal koledniške pesmi.

A. BARTELJ

FANTJE Z  VASI - Ob tretji obletnici delovanja in izidu njihove druge kasete 
so Fantje z  vasi nastopili pred prepolno dvorano Lužarjeve gostilne v Škoc
janu, kjer so imeli tudi svoj prvi nastop. (EotO. A . B.)

Sanja Cerjak s plaketo za prvo m e
sto na nedavnem festivalu Črtica S. 
(Foto: B. D. G.)
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Še trd a  b itka za regijsko bolnišnico
V programu občinskega samoprispevka, ki ga zdaj zbirajo v novo

meški občini, sta tudi gradnja nove novomeške porodnišnice in sana
cija novomeške bolnišnice. Ta investicija, za katero je predvidenih 65 
odstotkov vseh sredstev samoprispevka, je v planu nekako za drugo 
polovico petletnega zbiralnega obdobja. Priprave na gradnjo pa že 
potekajo, trenutno s pripravo idejnih projektov, s katerimi projektant 
celo že kasni.

Novoteks zbral d en ar za plače
Delavci Novoteksove Tkanine so v sredo pred prazniki po dvodnev

ni stavki - v njej so se z njimi solidarizirali tudi delavci Konfekcije, ki 
pa so delali, da bi izpolnili izvozna naročila - vendarle dobili plače. 
Občinska skupščina sicer ni dala zahtevanega jamstva na račun pro
računskih sredstev, ni pa izključila jamstva na račun hipoteke nad 
nepremičninami in LB Dolenjska banka je dala nekaj denarja, tako 
da so z izterjanimi terjatvami vred v Novoteksu zbrali vsoto, potreb
no za plače.

Kakovost pada
Posavski inšpektorji ugotavljajo, da se močno slabša kakovost živil. 

Vendar padanje kakovosti lahko ugotavljajo le po organoleptičnem 
videzu, manj pa z analizami, ki so izredno drage in inšpekcije zanje 
nimajo denarja. Tako so ugotovili slabo kakovost Gavrilovičeve salame 
v Agrarii v Brežicah. Jutranjka iz Sevnice pa je prijavila slabo kako
vost mesnega narezka gala, ki so ga nabavili v Mercatorju v Sevnici.

M anjša proizvodnja celuloze
V krškem Vidmu so 26. novembra ustavili oz. omejili proizvodnjo 

smrekove celuloze, kar bo trajalo do 6. decembra. V Vidmu pojasnju
jejo, da je to normalen ukrep v primeru neugodnih tržnih razmer, ki 
se ga poslužujejo tudi vsi svetovni proizvajalci.

Nič več k ritik  na račun klavnice?
Po podatkih iz poročila o preiskavah odpadnih voda črnomaljske 

industrije, ki se bodo stekale v črnomaljsko čistilno napravo, ko bo 
zgrajena, je klavnica v Črnomlju peti največji potencialni onesnaže
valec vodotokov v občini. Med tistimi, ki posredno ali neposredno 
onesnažujejo Lahinjo, pa je z 8 tisoč prost, metri porabljene vode na 
leto na drugem mestu, takoj za IMV.

Že ovce iz Bosne
Pred tednom dni so pastirji iz Bosne prignali v kočevsko občino okoli 

60 ovac na nomadsko pašo. Taka paša je prepovedana, pastirji pa so 
že napravili nekaj škode domačim kmetom - kooperantom, in sicer 
na območju Knežje Lipe, kjer so pri ograjenih pašnikih potrgali žico 
in polomili izolatorje.


